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روایت رئیس شورای عالی فضای مجازی از مواضع رئیس جمهور درباره پیام رسان ها

دستور روحانى براى شکست انحصار تلگرام
2

جام جم تبعات تاخير در اعلام 
تعرفه های پزشكی را بررسی می کند

درد بی تعرفگی
17

گفت وگو با مجيد صالحی درباره 
خاطرات سريال «خوش ركاب»

شهادت حاج احمد 
دردناك بود
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  در صفحات امروز بخوانید

رئیس رســانه ملى در دیدار نوروزى با مدیران و کارکنان 
صداوســیما که در مسجد بلال ســازمان و در جوار مقبره 
شــهداى گمنام برگزار شــد از عزم جدى رسانه ملى براى 

تحقق شعار حمایت از کالاى ایرانى خبر داد.
بــه گــزارش روابــط عمومى رســانه ملــى، دکتر 
على عســکرى در این دیدار که پــس از اقامه نماز ظهر و 
عصر برگزار شد، سال جدید را به همه کارکنان و همکاران 
صداوسیما در سراسر کشــور تبریک گفت و تصریح کرد: 
امســال ســال حمایت از کالاى ایرانى است و همه ما باید 
در مسیر تحقق این شعار و رهنمود هوشمندانه مقام معظم 
رهبرى که موجب افتخار و ارتقاى کشور است موج آفرینى 
و فرهنگ ســازى کنیم و بهره ورى ملى و کیفیت کالاهاى 

داخلى را بالا ببریم.
رئیس رسانه ملى با تأکید بر این که شعار حمایت از کالاى 
ایرانى، شعارى بسیار حکیمانه و تأثیرگذار است، تصریح کرد: 
رهبر معظم انقلاب، کامــلا عملگرایانه موضوع حمایت از 
کالاى ایرانى را در دســتور کار قرار دادند و تحقق این شعار 
در گــرو همدلى و هم افزایى همــه توانایى ها و قابلیت هاى 

کشور است.
دکتر على عسکرى با بیان این که ملتى که توانایى تولید 
و ایســتادن روى پاى خود را دارد با سایر ملت ها که فاقد این 
توانایى ها هستند متفاوت است، گفت: دشمنان مى خواستند 
که ما به این توانایى نرسیم اما امروز کشور در جایگاه مناسبى 
در حوزه تولید قرار دارد و قطعا امسال با عملیاتى کردن شعار 
حمایت از کالاى ایرانى مى توانیم با سرعت بیشترى در مسیر 

رشد اقتصادى حرکت کنیم.
رئیس رســانه ملى خاطرنشــان کرد: همه اذعان دارند 
که سال گذشــته که شعار تولید و اشتغال مطرح شد، حال و 
هواى صداوســیما نیز تغییر کرد و به سمت حمایت از تولید و 
اشــتغال رهنمون شد. امسال هم که شعار حمایت از کالاى 
ایرانى مطرح شــده اســت، همه باید در مســیر تحقق این 

شعارموج آفرینى و فرهنگ سازى کنیم.
او با اشاره به استقبال گسترده مردم از برنامه هاى نوروزى 

رسانه ملى تصریح کرد: به رغم فعالیت گسترده شبکه هاى 
ماهــواره اى که از هر راهى براى جذب مخاطب اســتفاده 
مى کننــد به لطف خدا و تلاش همه همکاران رســانه ملى 
امســال یکى از پرمخاطب ترین نوروزهاى رسانه ملى را به 

لحاظ تعداد مخاطبان داشته ایم.
دکتر على عســکرى خاطرنشان کرد: رسانه ملى با همه 
سختى هایى که جذب مخاطب امروز دارد، توانست جذابیت 
و تنوع خوبى در برنامه ها و تولیدات ایجاد و درصد فراوانى از 

مردم را جذب برنامه هاى خود کند.
رئیس رســانه ملى با بیان این که صداوسیما، سازمانى 
بســیار حساس و پیچیده در موضوع مدیریت افکار عمومى 
اســت، خاطرنشان کرد: همه بخش هاى رسانه ملى تلاش 
کردند با آرامش و بدون مشکل و تأخیر در تعطیلات نوروزى، 
برنامه هــا را به خوبى اجرا و پخــش کنند و موجب رضایت 
مردم و مخاطبان شوند که جا دارد از زحمات همه همکاران 
در معاونت هاى صدا، سیما، استان ها، سیاسى، برون مرزى، 
فناورى و توســعه رسانه، ادارى- مالى و حوزه هاى ستادى و 

اجرایى قدردانى کنم.
 رئیس ســازمان صداوســیما تأکید کرد: مقتدرترین، 
قوى ترین و اثرگذارترین سازمان فرهنگى در نظام اسلامى 
ســازمان صدا وسیما محسوب مى شود و هر یک از شما که 
بــا تقواى الهى و قصد قربت، یک قدم در آن بردارید، عبادت 

است.
 رئیس رســانه ملى با تاکید بر این که کارکنان رسانه ملى 
باید با تقویــت ایمان و تقوا، در جنگ نابرابر رســانه اى که 
پیچیده ترین جنگ فریبکارانه و عملیات روانى دنیاســت، 
خود را تجهیز و مقاوم کنند، گفت: کســى که در رســانه کار 
مى کند باید خودسازى داشته باشد تا بتواند در مسیر رضایت 
پروردگارتلاش کند و در این صورت است که آثار این تلاش 
در شــبکه ها و برنامه ها نمود پیــدا مى کند و در این رقابت و 

کارزار سخت مى توانیم موفق شویم. 
رئیس سازمان صداوسیما در پایان اظهار امیدوارى کرد 
ســال 97 در سایه تلاش همه همکاران سال موفقیت هاى 

چشمگیر براى رسانه ملى باشد.

دکتر على عسکرى در دیدار نوروزى با کارکنان صداوسیما خبر داد

امسال یکى از پرمخاطب ترین نوروزهاى رسانه ملى بود

چاوش خوانى با یوزها
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چه طنزي است 
فریاد آزادانه نبود آزادي!

مهدى فضائلى
کارشناس ارشد رسانه اى

یادداشت

«آزادي» از شــعارها و مطالبات اصلی دوران انقلاب و یکی از ارزش هاي 
بنیادین انقلاب اسلامی است؛لذا ارزیابی از میزان تحقق آن، در ارزیابی توفیق 
انقلاب اســلامی در دســتیابی به اهدافش و همچنین میزان پایبندي سران 

انقلاب به ارزش هاي وعده داده شده تاثیر مستقیم دارد.
 آزادي از آنچنان جذابیتی برخوردار اســت که فصل مشــترك بسیاري از 
انقلاب ها و تحولات اساســی قلمداد می شود؛ هر چند زیاد نیستند کشورهایی 

که «آزادي» مانند ایران اسلامی شعار رسمی آنها باشد!
از همین رو در سخنان مهم رهبر انقلاب در روز اول فروردین در حرم رضوي 
(که از مهم ترین ســخنرانی هاي هر ساله ایشان محسوب می شود) و در آستانه 
چهلمین سال پیروزي انقلاب اسلامی، موضوع «آزادي» این گونه مورد توجه 

ایشان قرار گرفت.
«... اســتقلال و آزادي در کنار هم جزو شعارهاي اصلی انقلاب بوده است؛ 
آزادي در این کشور تأمین شده است. بله، عدّه اي بی انصافی می کنند؛ از آزادي 
موجود استفاده می کنند و بدروغ می گویند آزادي وجود ندارد؛ رادیوهاي بیگانه و 
تبلیغات بیگانه هم سخن آنها را بازتاب می دهند. واقع قضیه این نیست؛ امروز در 
کشور ما آزادي فکر هست، آزادي بیان هست، آزادي انتخاب هست؛ هیچ کس 
به خاطر این که فکرش و نظرش مخالف نظرِ حکومت است، مورد فشار و تهدید 
و تعقیب قرار نمی گیرد. هرکس ادّعا کند که «من مورد فشار قرار گرفته ام چون 
عقیده ام در فلان مساله برخلاف عقیده حکومت بوده»، هرکس این جور ادعایی 
بکند، دروغ گفته؛ چنین چیزي نیست. افراد متعدد در رسانه هاي مختلف، افکارِ 
گوناگونِ ضد حکومت را ـ که عقیده شــان اســت ـ ابراز می کنند و کسی هم با 
اینها کاري ندارد؛ بنا هم نیســت که کسی متعرض اینها بشود. آزادي بیان هم 

هست؛ می توانند بگویند.
 بلــه، آزادي در همه جاي دنیا چارچوب دارد؛ آزادي یعنی «برخلاف قانون 
عمل کردن» وجود ندارد؛ آزادي یعنی «برخلاف دین و شریعت عمل کردن» 
وجود ندارد. چارچوب آزادي در کشور ما، قانون اساسی ما و قوانین کشور و همه 
الهام گرفته از شــریعت مطهّر اسلام است؛ البته این هست. این که کسی توقع 
داشــته باشد آزاد باشــد و برخلاف قانون عمل کند، منطقی نیست و این وجود 

ندارد. بنابراین آزادي هست.»
بلافاصله پس از این ســخنرانی، موج شــبهه آفرینی در باره بخش هاي 
مختلــف آن و بخصوص موضوع «آزادي» آغاز شــد؛ از احمدي نژاد و تاجزاده 
گرفته تا بی بی ســی و دیگر رسانه هاي ضدانقلاب و وابسته در یک همسویی 

معنی داري بسیج شدند تا در این مساله حداقل تشکیک کنند!
در این باره ســخن بســیار اســت ولی فقط در چند مورد و آنهم به اختصار 

نکاتی را مطرح کنم.
نخســت این که خود این اظهار نظر هاي مخالف و تشــکیک در سخنان 
رهبري از ســوي افراد داخل کشور بهترین تائید و روشن ترین دلیل بر صحت 

ادعاي وجود آزادي در کشور ماست!
و چه طنزي است فریاد آزادانه نبود آزادي!

دوم آن که، از طرف جریان هاي مختلف اســامی منتشر شد و ادعا شد 
با اینها بدلیل داشــتن و ابراز نظر مخالف حکومت برخورد شده است؛ این 

اسامی، از بقایی و مشایی گرفته تا موسوي و کروبی را شامل می شد!
صرف نظــر از تعــداد اندك این اســامی که خودش بــاز هم گویاي 
آزادي موجود در کشــور اســت، در انتشار این اســامی بی صداقتی هاي 
بســیاري نمایــان شــد که مهم تریــن آنها بــی توجهی بــه اتهامات 

این افراد بود.
ادامه در صفحه 2

شــبکه المیادیــن در خبرى فورى و  به نقل از یک منبع یمنــى گزارش داد که ناوچه ائتلاف 
سعودى در دریاى سرخ در پاسخ به بمباران آوارگان یمنى در الحدیده، هدف قرار گرفت.

به گزارش فارس،  در عین حال ترکى المالکى، سخنگوى ائتلاف متجاوز سعودى مدعى شد 
که این ائتلاف توانسته است یک حمله یمنى ها به یک نفتکش سعودى را دفع کند.

المالکى که اصرار دارد از عبارت «حوثى - ایرانى» براى رزمندگان یمنى بهره ببرد، این اقدام 

نیروهاى یمنى را نقض دریانوردى آزاد خواند. این در حالى اســت که ســعودى ها بنادر یمن را در 
محاصره دارند و مانع تردد آزاد کشتى هاى حامل کمک هاى انسان دوستانه به یمن مى شوند.

ائتلاف ســعودى مى گوید که حمله مزبــور در نزدیکى بندر الحدیــده یمن صورت گرفته 
اســت و در اثر آن، خســارت کمى به نفتکش ســعودى وارد شــده، اما نفتکش به مســیر خود 

ادامه داده است.
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هدف قرار دادن ناوچه ائتلاف سعودى 

پرونده ثبت جهانی ساز دوتار 
راهی يونسكو می شود

شوریده چند هزار ساله 
در راه ثبت جهانی 
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جام جم دلایل تغییرات خلقی 
در فصل بهار را بررسی می کند

بهار دلکَش 
یا بهار دلکُش؟!
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به مناسبت ۱۵ فروردين روز جهانی 
حمايت از حيوانات ولگرد

راهکار علم براي معضل
حیوانات ولگرد
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دکتر علی عسکری در دیدار نوروزی با کارکنان صداوسیما خبر داد

امسال یکى از پرمخاطب ترین 
نوروزهاى رسانه ملى بود

رئیس رسانه ملى در دیدار نوروزى با مدیران و کارکنان صداوسیما که در مسجد بلال سازمان و در جوار 
مقبره شهداى گمنام برگزار شد از عزم جدى رسانه ملى براى تحقق شعار حمایت از کالاى ایرانى خبر داد.

به گزارش روابط عمومى رسانه ملى، دکتر على عسکرى در این دیدار که پس از اقامه نماز ظهر و عصر 
برگزار شد، سال جدید را به همه کارکنان و همکاران صداوسیما در سراسر کشور تبریک گفت.

همین صفحه

گزارش جام جم از سرنوشت موضوع افزایش حقوق کارگران

پرونده نا تمام «دستمزد»
 پرونده تعیین میزان افزایش حقوق کارگران در سال 97 با شرایط کم سابقه اي مواجه شد، به طوري که 

تا پایان سال 96 شوراي عالی کار نتوانست به تصمیمی کامل در این باره برسد.
براساس مذاکرات صورت گرفته در آخرین ساعات سال 96 میان نمایندگان کارگري، کارفرمایی و دولت 
در جلســات متعدد شوراي عالی کار، دستمزد 97 براي کارگران «حداقلی بگیر» نهایی شد و دستمزد پایه این 
گروه از کارگران با افزایش 20 درصدي از 929 هزار و 931 تومان به حدود یک میلیون و 114 هزار تومان رسید. 
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دور دنیا
انزجار گروه هاي فلسطینی از اظهارات بن سلمان

شــخصیت ها و گروه هاي فلسطینی ضمن ابراز انزجار شدید از مواضع ولیعهد عربستان در حمایت از 
تل آویو؛ آن را در راســتاي خدمت به رژیم صهیونیستی و تعدي بزرگ سعودي ها به حقوق ملت فلسطین 

دانستند.
به گزارش النشــره، طلال ابوظریفه عضو دفتر سیاسی جبهه دموکراتیک براي آزادي فلسطین تاکید 
کرد: حرف هاي محمد بن ســلمان ولیعهد عربســتان در راســتاي خدمت به اشغالگران اسرائیلی است و 
خطــرات بزرگی براي آرمان فلســطین به دنبال دارد. وي افزود: ما ایــن اظهارات که خدمت مجانی به 
اشــغالگران اســت را مورد مخالفت قرار می دهیم و خواستار توقف همه اشــکال عادي سازي با تل آویو 
هستیم. فلسطینی ها خواستار موضع گیري در قبال این سخنان که به مثابه تعدي به آرمان فلسطین است، 
هســتند. از سوي دیگر جنبش الصابرین نیز اعلام کرد: سخنان بن سلمان اعتراف آشکار به این است که 
اراضی تاریخی فلســطین متعلق به اشغالگران است. این حرف ها دعوت آشکار و علنی به برقراري رابطه 

کامل با دشمن صهیونیست است. 
کاید غول، عضو کمیته مرکزي جبهه خلق براي آزادي فلسطین نیز گفت: اظهارات بن سلمان، علنی 
و آشــکار کردن روابط مخفیانه  با اســرائیل طی سال هاي قبل بود. ولیعهد سعودي در بخشی از مصاحبه 
خود با آتلانتیک گفت: «معتقدم که فلســطینیان و اســرائیلی ها حق داشتن سرزمین خود را دارند. اما باید 
یک توافق صلح داشــته باشــیم تا ضمن ارائه ثبات براي همه گان، روابط نیز عادي ســازي شود. ما البته 
نگرانی هاي دینی درباره سرنوشــت مســجدالاقصی در قدس و درباره حقوق مردم فلسطین داریم. این 
معضلات ماســت. ما هیچ مشکل دیگري با هیچ کسی (اســرائیلی ها) نداریم». / خبرگزاري ها (اطلاعات 

بیشتر در این باره را در صفحه 6 مطالعه فرمایید)

برهم صالح سرلیست مخالفان اربیل در انتخابات عراق شد
کمتر از یک ماه و نیم مانده به انتخابات پارلمان عراق برهم صالح 
معاون سابق جلال طالبانی رهبر فقید اتحادیه میهنی کردستان عراق 
به عنوان رئیس ائتلاف مخالفان تشکیلات اقلیم در انتخابات پارلمانی 
عراق برگزیده شد. برهم صالح معاون سابق جلال طالبانی رهبر فقید 
اتحادیه میهنی کردســتان عراق سوابقی چون نخست وزیري دولت 
اقلیم کردستان عراق و معاونت نخست وزیر عراق را در کارنامه سیاسی 

خود دارد./ ایرنا 

دیدار هیأت پارلمانی عراق با رئیس جمهور مصر
یک هیأت پارلمانی عراق به ریاســت «ســلیم الجبوري» رئیس پارلمان این کشور که به قاهره سفر 
کرده اســت با رئیس جمهور مصر دیدار کرد. «بســام راضی» سخنگوي رسمی ریاست جمهوري مصر با 
اعلام این خبر گفت در این دیدار «علی عبدالعال» رئیس پارلمان مصر و نیز سفیر عراق در قاهره حضور 
داشــتند. السیســی ضمن استقبال از هیأت عراقی، روابط قاهره و بغداد و تحولات مثبت اخیر در روابط دو 
کشــور را ستود. السیســی همچنین بر موضع ثابت مصر در حمایت از وحدت عراق و تلاش هاي صورت 

گرفته براي احیاي امنیت و ثبات در عراق تأکید کرد./ فارس 

 یونیسف: کشتار الحدیده از خونبارترین حملات علیه کودکان
است

یونیسف از کشته و زخمی شدن تعدادي کودك در حمله هوایی جنگنده هاي ائتلاف به الحدیده خبر 
داد. به گزارش شــبکه خبري المیادین، صندوق حمایت از کودکان ســازمان ملل (یونیسف) در بیانیه اي 
گزارش داد، تعدادي کودك نیز در میان 29 کشــته و زخمی حاصل از حمله هوایی روز دوشــنبه ائتلاف 

عربی به الحدیده وجود دارند./ ایسنا

3

«معمولی ها» 
زیر ذره بین

پرونده جام جم درباره حواشی پايتخت۵ 

به همراه 
 نقدهای کارشناسان تلویزیون 

 پاسخ های محسن تنابنده 
به پرسشهای خبرنگار جام جم

محسن چاوشی ترانه تیم ملی را در جام جهانی می خواندمحسن چاوشی ترانه تیم ملی را در جام جهانی می خواند
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همزمان با گســترش فضاى مجازى، 
پیام رســان ها هم جاى خود را در جوامع باز 
کرده اند و مردم ایران هم پیام رســان هاى 

مختلفى را در سال هاى اخیر آزموده اند.
بــا این وجــود مدتى اســت که عرصه 
پیام رسان ها در کشورمان به انحصار یکى از 
پیام رسان هاى خارجى در آمده و این مساله با 
توجه به برخى پشت پرده هاى این پیام رسان 
و برنامه هــاى اقتصادى که براى آینده دارد 
ضرورت هاى چاره اندیشى براى این عرصه 

را دو چندان کرده است. 
در همین راســتا تقریبا ایــن اجماع در 
میان مســئولان کشــور وجود دارد که باید 
ایــن انحصار رفع شــود و رئیس جمهور که 
رئیس شــوراى عالى فضاى مجازى است 
دیــروز در در دیدار نــوروزى جمعى از وزرا، 
استانداران و مدیران دستگاه هاى اجرایى در 
همین خصوص به بحث ضرورت داشــتن 

پیام رسان هاى داخلى تاکید کرد.
حسن روحانى در این دیدار گام برداشتن 
در مسیر گسترش بیشتر دسترسى به فضاى 
ارتباطى، اطلاعــات و قدرت انتخاب مردم 
را ضــرورى خوانــد و تاکید کرد: داشــتن 
پیام رسان هاى ایرانى، توانمند، امن و ارزان 
که بتوانند مشــکل و نیازهاى مردم را حل 
کنند، بى تردید باعث افتخار همگان خواهد 
بــود و این کار باید با هــدف رفع انحصار در 

پیام رسان ها انجام شود.
روحانى آموزش استفاده بهینه از فضاى 
مجازى و تدوین محتواى مناســب و خوب 
براى انتشار در این فضا را نیز ضرورى خواند و 
گفت: فضاى مجازى خوب با تولید محتواى 
خوب، جــذاب و مفید و نه صرفا با انحصار و 

محدود کردن آن، تامین خواهد شد.

نگرانى از تهدیدات
امنیتى و اقتصادى تلگرام

داوود محمــدى، نماینــده مجلس هم 
با اشــاره به دیــدار نــوروزى نمایندگان با 
رئیس جمهــور گفت: در دیــدار نمایندگان 
مجلس با رئیس جمهور، روحانى از مواردى 
همچون تهدیدات امنیتى و اقتصادى تلگرام 

براى کشور ابراز نگرانى کرد.
محمدى نماینده مــردم تهران و عضو 

فراکسیون امید مجلس شوراى اسلامى در 
گفت وگو با فارس در تشــریح دیدار نوروزى 
جمعى از نمایندگان مجلس با حسن روحانى 
رئیس جمهــور که دیروز صــورت گرفت، 
اظهــار کرد:  رئیس جمهــور توضیحاتى را 
در خصوص فیلتر تلگرام به نمایندگان ارائه 
کــرد که ضمن آن عنوان کرد ما باید در این 
حوزه خودمان خودکفا باشــیم و این مساله 
به صورت عمومى در کشــور مطرح است و 
لازم اســت که در این میان دقت بیشترى 

صورت گیرد.
نماینده مردم تهران در مجلس ادامه داد: 
رئیس جمهور همچنین تأکید کرد که ما باید 
متکى به خود باشــیم و حرکت هاى لازم را 
در بخش فضاى مجــازى، خودمان انجام 
دهیــم و در عین حال باید از مضرات تلگرام 

جلوگیرى کرد.
وى در ادامه توضیحات رئیس جمهور در 
دیدار خود با نمایندگان مجلس و در پاســخ 
به این ســوال که در مجموع رئیس جمهور 
موافق فیلترینگ تلگرام است، خاطرنشان 
کرد: بله؛ البته در این جلســه عنوان شد که 
همه مزایا و مضرات این پیام رســان باید در 
کنار هم دیده و در عین حال باید همه مسائل 
در نظر گرفته شود، هیچ شکى در این نیست 
که این فضا عمدتاً دراختیار غربى هاســت و 

استفاده مناسب را براى خود مى برند و فضاى 
اقتصادى که در آنجا تقســیم شده است در 
حقیقــت به نفع آنها و به ضرر کشــورهایى 
نظیر ایران اســت و لذا مشکلاتى را براى ما 

ایجاد مى کند. 
نماینده مردم تهران در مجلس شوراى 
اسلامى همچنین عنوان کرد: رئیس جمهور 
در ادامــه توضیحات خود تصریح کرد که در 
حوزه امنیتى تلگرام داراى اشــکالاتى براى 
کشور ماست که طبیعتا ما براى تداوم امنیت 
در کشورمان و همچنین تداوم حرکت هاى 
اقتصادى باید راهکارهاى مناسب هم داشته 
باشیم،  لذا مســاله فیلترینگ تلگرام باید به 

صورت همه جانبه بررسى شود.
وى یــادآور شــد: در ایــن جلســه 
رئیس جمهور هم نگرانى هاى خود را مطرح 
کرد و هم این که تأکید کرد که این فضا باید 
به شــکلى مناسب ایجاد شود که در کشور از 

آن استفاده شود.

 خروج از انحصار پیام رسان ها
دستور رئیس جمهور است

رئیــس مرکز ملى فضاى مجازى هم از 
دســتور رئیس جمهور براى خروج از فضاى 
انحصار در پیام رسان هاى خارجى خبر داد و 
گفت:  شوراى عالى فضاى مجازى تصمیم 

خود را درباره تلگرام در زمان مناسب اعلام 
مى کند.

به گزارش فارس، ابوالحسن فیروزآبادى 
با اشاره به انحصار پیام رسان تلگرام در ایران 
تأکید کــرد:  خروج از این انحصار دســتور 
رئیس جمهور اســت و در جلسه اى هم که 
دیروز پیش ایشــان بودیــم، بحث خروج از 
انحصار در پیام رســان ها را مطرح کردند هر 
چند به طور مشخص نامى از تلگرام نبردند 

اما فقط تلگرام در ایران انحصار دارد.
وى یادآور شــد: مرجــع تصمیم گیرى 
درباره تلگرام شــوراى عالى فضاى مجازى 
اســت که ریاست آن بر عهده رئیس جمهور 
است و با تدبیر مقام معظم رهبرى امور کانون 
فضاى مجازى در اختیار این شــورا است و 
البته تصمیمات این شورا نیز طبق اساسنامه 

فقط از سوى دبیر شورا اعلام مى شود.
وى افزود: تلگرام جدیداً مبادرت به ایجاد 
ارز رمزگذارى شــده اى کرده که با سرعت 
جابه جا مى شــوند تا فضاى اقتصادى دنیا را 

براى مداخله عظیم آماده کنند.
فیروزآبــادى بــا بیان این کــه تلگرام 
مى خواهد سکوى پیام رســان را تبدیل به 
ســکوى اقتصادى کند ادامه داد: براى این 
کارکــرد تلگرام ملاحظــات خاصى وجود 
دارد چرا که بناست از تکنولوژى بلاك چین 

بلادرنگ اســتفاده کننــد یعنى بدون هیچ 
تأخیرى و چیزى شــبیه شبکه شتاب، پول 
دیجیتال آنها یعنى گرم جابه جا مى شــود. 
علاوه بر آن بــراى تمام معاملات هم حق 

کمیسیون دریافت مى کنند.
وى افزود: ما این را جســارتى به فضاى 
اقتصادى کشــور مى دانیم و این نگرانى را 
ایجاد کرده که یکباره با معضلاتى همچون 
تضعیف پول ملى و خلق پولى که ناشــى از 
تولید کالا و صادرات نیســت مواجه شویم، 
پولى که در شــبکه جابه جا مى شود و هر چه 
در آن خرج مى شود معادل آن دارایى از کشور 

خارج مى شود.
به اعتقاد وى، تلگرام در حال تبدیل شدن 
به شرکت هرمى مجازى است با این تفاوت 
که شــرکت هاى هرمى با چندصد هزار نفر 
فعالیت غیرقانونى خود را ادامه مى دادند اما 
در تلگرام چندین میلیون نفر فعال هستند و 
اگر هشــدارهاى لازم را ندهیم و با مدیران 
آن ارتباط نگیریم مى تواند ضررهاى زیادى 

به بار بیاورد.
فیروزآبــادى همچنیــن با اشــاره به 
این که تکنولوژى ها عمــر محدودى دارند 
و تکنولــوژى پردازش پیشــرفته در حال 
جایگزینــى تکنولوژى هاى جدید اســت، 
گفت: پیش بینى مى کنیــم که این پول ها 
عمر ده ســاله دارنــد و در این مدت چیزى 
حدود 50 میلیارد دلار از کشور خارج مى شود 
اما اگر ظرف یک شــب ارزش این پول ها از 
بین برود، مردم معترض خواهند شد که چرا 

نظارتى بر آن وجود نداشت.
دبیــر شــوراى عالى فضــاى مجازى 
همچنین تأکید کرد: اگر اجازه دهیم تلگرام 
به این نحو وارد فضاى اقتصادى کشور شود، 
ده ها شــغل که به شــکل آژانس در کشور 
فعالیت مى کنند و میلیون ها نفر در آن شاغل 
هستند از بین خواهد رفت به همین دلیل در 
شورا به این نتیجه رسیدیم که باید پیام رسان 
بومى داشته باشیم تا سکویى چند منظوره و 

اقتصادى باشد.
وى با طرح این ســؤال که تلگرام بگوید 
ســهامدارانش چه کسانى هســتند، افزود: 
تلگــرام 2 میلیــارد دلار بــه روش آیکو از 
سرمایه داران آمریکا جمع کرده است چرا در 
حالى که در ایران بیشــترین کاربر را دارد و 
از انحصار برخوردار است اما از سرمایه داران 
بخش خصوصى ایران دعوت نکرده اســت 
در حالى که چنین پولى عمده اش مربوط به 

کشور ما مى شود.

دستور روحانى براى شکست انحصار تلگرام

در ادامه تلاش هاي ســه کشــور ایران، 
روســیه و ترکیه درباره بحران ســوریه، امروز 
روســاي جمهور این سه کشــور درچارچوب 
دور دوم مذاکرات سه جانبه و در ادامه مذاکرات 
آستانه و اجلاس سوچی، با محور حفظ تمامیت 

ارضی سوریه در آنکارا گرد هم خواهند آمد.
در آنــکارا حســن روحانــی همچنیــن 
علاوه بــر اردوغان رئیس جمهــور ترکیه، با 
ولادیمیر پوتین رئیس جمهوري روســیه نیز 
دیــداري دوجانبه خواهد داشــت که طی آن 
مســائل مربوط به روابط دو جانبه و همچنین 
همکاري هاي منطقــه اي و بین المللی مورد 
بررســی قرار خواهد گرفت. نشســت امروز 
روساي جمهور سه کشــور را که می توان آن 
را در ادامه 9 دور نشست هاي آستانه همچنین 
نشســت ســوچی براي حل بحران ســوریه 
عنوان کرد نشان دهنده نقش آفرینی گسترده 
جمهوري اســلامی، روســیه و سپس ترکیه 
درباره ســوریه اســت. در عین حال برگزاري 
این نشســت را می توان در جهت نشان دادن 
هماهنگی ایران، ترکیه و روســیه در بالاترین 

سطح دانست.
این همکاري ها پس از آن شــکل گرفت 
که شــاهد ناکارآمدي هــاي برخی دولت ها و 
حکومت هاي فرامنطقه اي در مورد رسیدن به 

راه حلی درباره کارزار سوریه بودیم.
این در حالی اســت که طی حدود دو سال 
گذشــته شــاهد همکاري هاي موفق ایران، 
روسیه و ترکیه در مورد سوریه در قالب برگزاري 
نشست هاي آســتانه بودیم. در عین حال باید 
توجه داشته باشیم که فرایند سیاسی حتی اگر 
نه بســیار طولانی، اما بی تردید بسیار پیچیده 
خواهد بود و براي دســتیابی بــه یک راه حل 

واقعی و پایدار، عوامل بسیار زیادي وجود دارد 
که می بایست در نظر گرفته شود. و این موضوع 

در مورد حل بحران سوریه نیز صدق می کند.

 اهمیت ویژه نشســت آنکارا در
جهت حفظ تمامیت ارضی سوریه

نوذر شفیعی استاد دانشگاه در 
گفت وگو بــا جام جم، با بیان 
این که ایران روسیه و ترکیه 
سه کشــور نقش آفریــن و 
تاثیرگــذار درباره ســوریه 
هســتند گفت: طی حدود دوســال گذشــته 

رویکرد جدیدي بر همکاري هاي ســه جانبه 
ایــران، ترکیــه و روســیه شــکل گرفته که 
مهم ترین نمود آن را می توان در برگزاري 9 دور 
مذاکرات آســتانه همچنین برگزاري نشست 
ســوچی میان روســاي جمهور ســه کشور 

مشاهده کرد.
وي با اشاره به نقش جمهوري اسلامی 
ایران در حل مناقشــات منطقه اي از جمله 
سوریه تصریح کرد: شاید بتوان گفت بدون 
حضور ایران حل بحران سوریه یا سخن از 
صلح پایدار در ســوریه امکان پذیر نخواهد 

بود.

شــفیعی گفت وگوها و همــکاري میان 
کشــورهاي منطقه از جمله ایران، روســیه و 
ترکیه را بسیار مهم و مثبت عنوان کرد و افزود: 
ایران و روســیه در سال هاي اخیر دست برتر را 
در تحولات منطقه و نابودي تروریســت ها در 

سوریه داشتند.
این اســتاد دانشــگاه نشســت روساي 
جمهوري اسلامی ایران، روسیه و ترکیه را در 
راســتاي حل و فصل سیاسی مسائل سوریه و 
سرعت بخشیدن به حرکت به سوي مذاکرات 

مستقیم دولت سوریه و معارضان عنوان کرد.

 اراده قوي ایران، روسیه و ترکیه
براي ایجاد صلح و ثبات منطقه

همچنین محمدجواد جمالی 
نوبندگانی عضو کمیسیون 
امنیــت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس در گفت وگو 
با جام جم، گفت: نشســت 
امــروز در حالی برگزار می شــود که تغییرات 
شــگرفی در ســوریه بــه واســطه نابودي 

تروریست ها در سوریه بوده ایم.
وي اهمیــت ایــن دور از گفت وگوهــا و 
تفاهمات صورت گرفته میان روساي جمهور 
سه کشــور را بیشتر از دوره هاي قبل بیان کرد 
و گفــت: رایزنی میان این کشــورها در جهت 
کمک به مناقشــات و حل ســایر بحران هاي 

منطقه اي نیز تاثیر گذار خواهد بود.
نماینده مــردم فســا در مجلس تصریح 
کــرد: ایران، روســیه و ترکیه توانســته اند با 
درك مشــترك از تهدید هایــی که در منطقه 
وجــود دارد بــه یک همــکاري راهبردي در 

سوریه برسند.

 گام تازه مثلث تهران، مسکو، آنکارا 

چه طنزي است، فریاد 
آزادانه نبود آزادي!

ادامه از صفحه اول 
آنچه مدعاي رهبري در باب آزادي بود 

دو رکن اساسی داشت.
1) «هیچ کس به خاطر این که فکرش 
و نظرش مخالف نظرِ حکومت است، مورد 
فشــار و تهدید و تعقیب قرار نمی گیرد.» 
2) «آزادي در همه جــاي دنیــا چارچوب 
دارد؛ آزادي یعنــی «برخــلاف قانــون 
عمــل کردن» وجود نــدارد؛ آزادي یعنی 
«برخلاف دین و شــریعت عمل کردن» 

وجود ندارد.»
اما اسامی که منتشر شد، اگر چه نظرات 
مخالف حکومت هم داشتند، اما اتهام آنها 
ایــن نبود و جرائم دیگري داشــتند که به 

خاطر آنها محاکمه و محکوم شده اند. 
البته این که در گوشــه اي یک قاضی 
به دلیــل بدفهمی حکمی نابخردانه صادر 
کند یا کرده باشــد، هر چند محتمل است، 
اما فرســنگ ها فاصله دارد تا بگوییم بناي 

نظام این است!
ســومین نکته در خور توجه که میزان 
آزادي و آســتانه تحمل بالاي جمهوري 
اسلامی را آشکار می ســازد رفتار نظام با 
امثال میرحسین موســوي و احمدي نژاد 

است.
مهنــدس موســوي، عضــو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بــود و به رغم 
نقــش محوري که در فتنه 88 داشــت، تا 
مدت ها پس از فتنه همچنان به جلســات 

مجمع دعوت می شد!
اکنــون نیز دکتــر احمدي نژاد عضو 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام اســت 
و بــه رغــم اظهــارات تند،غیرقانونی و 
ساختارشــکنانه اش، همچنان تاکنون به 

جلسات مجمع دعوت شده است!
و ســخن پایانی، رابطــه «آزادي» با 
«تهدیدات» است. این دو رابطه مستقیم 
دارنــد؛ یعنی هرگاه تهدیدات افزایش یابد 
آزادي در حوزه هایــی محدود می شــود 
و بالعکــس. و فرامــوش نکنیــم اگر چه 
می توانیم تصــور ایده آل تري براي آزادي 
در کشورمان داشــته باشیم، اما به نسبت 
تهدیدات بالقوه و بالفعل، آزادي موجود در 
کشورمان آنچنان شرایط مطلوبی دارد که 

بعضا مورد سوءاستفاده هم قرار می گیرد.

یادداشت
سازمان ملل؛ دکانی براي آمریکا و اسرائیل

آیت االله نوري همدانی یکی از ابزار اســتکبار جهانی را عربستان سعودي دانست و گفت: 
ســازمان ملل خاصیتی نداشته که جلوي تخریب و کشتار صهیونیست ها را بگیرد و سازمان 
ملل تقریبا دکانی براي آمریکا و اســرائیل شده است. آیت االله نوري همدانی در جلسه درس 
خارج فقه خود که در مسجد اعظم قم برگزار شد، اظهار کرد: یکی از محکمات انقلاب مساله 
مبارزه با صهیونیست ها بوده که امام راحل نیز تأکید بر محو و نابود شدن غده سرطانی رژیم 
صهیونیســتی داشتند.وي با اشــاره به جنایاتی که اخیراً صهیونیست ها در فلسطین اشغالی 
مرتکب شده اند، گفت: از طرفی استکبار جهانی با ایجاد فرقه ها و گروه هایی همچون داعش 
سعی در مشغول کردن مسلمانان با خود دارد تا حاشیه امنی براي صهیونیست ها ایجاد شود.
نــوري همدانی با محکومیت اعمال و جنایات رژیم صهیونیســتی ابــراز کرد: به تمام 
آزادي خواهان اعلام می کنیم که قدس متعلق به مســلمانان اســت و به دنیا اعلام می کنیم 
که با قدرت از فلســطین حمایت کرده و حمایت می کنیم، مســئولان نیز با حمایت کافی از 

فلسطینی ها مبارزه با اسرائیل را مدنظر قرار دهند. / تسنیم

تامین امنیت منطقه با نسخه هاى بومى
امیــر ســرتیپ امیرحاتمــی، وزیر دفاع 
کشورمان براي شرکت در اجلاس بین المللی 
امنیتی روســیه و رایزنی هاي دفاعی نظامی 
و به دعوت ارتشــبد سرگئی شویگو، همتاي 
روس خــود دیروز به مســکو رفــت. وي در 
هفتمین اجلاس بین المللی امنیتی مســکو 
که امروز و فردا برگزار می شــود شــرکت و 
ســخنرانی می کند. وزیر دفاع در بدو ورود به مســکو تاکید کرد: نسخه هایی که براي امنیت 
منطقه در خارج از آن تجویز می شــود به دلیل عدم شناخت ماهیت بحران هاي منطقه و نیز 
عدم تطبیق منافع بازیگران خارجی با منافع ملت هاي منطقه غیرواقع بینانه، غیرقابل تحقق 
و غیرقابل پذیرش هســتند که نمونه آنها را در ســوریه شاهد بودیم. وي افزود: مبارزه واقعی 
ائتلاف «محور مقاومت» با تروریسم در سوریه که با حمایت بی دریغ روسیه همراه بود منجر 
به شکســت داعش شــد. وزیر دفاع تاکید کرد: ائتلاف به رهبري آمریکا در سوریه گزینشی 

عمل و تروریسم را بر مبناي منافع خود مدیریت کرد./ ایسنا

تسلیت ظریف به نیچروان بارزانی
وزیر امور خارجه کشــورمان در پیامی به نیچروان بارزانی نخســت وزیر اقلیم کردستان 
عراق درگذشت برادرش را تسلیت گفت. در پیام محمدجواد ظریف آمده است: خبر درگذشت 
ناگهانی برادر ارجمندتان مرحوم دلووان بارزانی موجب تأثر و تألم شد. اینجانب این مصیبت 
را به شــما و سایر بازماندگان ایشان و همه مردم اقلیم تسلیت عرض کرده و براي آن مرحوم 

رحمت واسعه الهی و براي جنابعالی و دیگر بازماندگان صبر و اجر طلب می کنم./ ایرنا

حمایت نیروهاي مسلح از تولیدات داخلی
رئیس ستاد کل نیروهاي مسلح گفت: نیروهاي مسلح با تمام توان و بهره گیري از روحیه 

جهادي، اهتمام لازم را در جهت حمایت از تولیدات داخلی به عمل خواهند آورد.
ســردار سرلشــکر محمد باقري، رئیس ستاد کل نیروهاي مســلح در دیدار عیدانه که با 
حضور ریاست دفتر عقیدتی سیاسی فرماندهی معظم کل قوا حجت الاسلام والمسلمین علی 
سعیدي، معاونین، مسئولان و جمعی از کارکنان ستاد کل نیروهاي مسلح برگزار شد، با اشاره 
به نامگذاري ســال 97 از ســوي فرماندهی معظم کل قوا (مدظله العالی) به عنوان «حمایت 
از کالاي ایرانی اظهار کرد: زمینه ســازي براي حمایت از کالاي ایرانی موجب کاهش تورم، 
حل مشــکلات اقتصادي و معیشتی و افزایش عدالت اجتماعی در سطح جامعه خواهد شد و 
نیروهاي مســلح با تمام توان و بهره گیري از روحیه جهادي، اهتمام لازم را در جهت حمایت 

از تولیدات داخلی به عمل خواهند آورد.»/ فارس

سایه روشن

روساي جمهوري ایران، روسیه و ترکیه امروز با محور حفظ تمامیت ارضی سوریه گفت وگو می کنند

رئیس جمهور گفت: دخالت در ســوریه بدون اجازه دولت سوریه غیرقانونی است و 
باید به این روند خاتمه داده شود.

به گزارش ایرنا، حســن روحانی پیش از عزیمت به آنکارا در نشست خبري گفت: 
شــرایط خوبی براي مردم در ســوریه وجود ندارد و هم مردم و هم کشورهاي مختلف 
باید به مسائل سوریه کمک کنند و کمک هاي بشردوستانه باید به مردم سوریه برسد.

وي همچنین گفت: با ترکیه نیز مسائل مهمی داریم که در مذاکرات دوجانبه بین 
دو کشور مطرح خواهد شد.

تاکید روحانى بر ضرورت هماهنگى با دولت قانونى سوریه

نماینــده دائــم ایران در ســازمان ملل، 
جلوگیري از تضعیف برجام را وظیفه همگانی 
جامعه بین الملل دانست و گفت: تداوم و اعتبار 
برجام به اجراي کامل، موثر و بی قید و شــرط 

آن توسط سایر طرف ها بستگی دارد.
غلامعلی خوشــرو که در نشســت سال 
2018 کمیســیون خلع ســلاح در نیویورك 
ســخن می گفت، افزود: ده گــزارش پیاپی 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژي اتمی تائید 
می کند ایران تعهدات هســته اي خود تحت 

برجام را به طور کامل انجام داده است.
وي تاکید کرد: برجام، مســیر یک طرفه 
نیســت و بقیه اعضاي آن نیز باید به تعهدات 

خود عمل کنند.

نماینده ایران در سازمان ملل متحد ادامه 
داد: برجام نه تغییر یافتنی و نه مذاکره دوباره 
شدنی است و آژانس بین المللی انرژي اتمی، 
تنها مرجع صالح براي ارزیابی پایبندي ایران 

به تعهداتش تحت برجام است.
خوشرو با اشــاره به رهیافت، سیاست ها 
و اقدامات مخرب و غیرمســئولانه آمریکا در 
ارتباط با اجراي برجام، از آنها به عنوان نقض 
تعهدات این کشــور در برجام، بویژه بندهاي 
26، 28 و 29 یاد کرد که آمریکا متعهد اســت 
صادقانه کلیه تلاش هاي لازم را براي تداوم 
برجــام و اجراي موفقیت آمیز آن انجام داده و 
از هر اقدامــی در جهت اخلال در بهره مندي 
کامل ایران از رفع تحریم ها و عادي شــدن 

روابط تجاري و اقتصادي با ایران، خودداري 
کند.

وي از جامعــه جهانی خواســت نگذارد 
آمریکا برجام را تضعیف کند چون این به نفع 
چندجانبه گرایی نیست و بنابراین جلوگیري 

از آن وظیفه اي جمعی است.
نماینــده دائم جمهوري اســلامی ایران 

در ســازمان ملل در مورد موضوع خلع سلاح 
هسته اي نیز با اشاره به دو روند هشدار دهنده 
در این زمینه، یعنی نوســازي ســلاح هاي 
هســته اي توســط کشــورها و نیز مسابقه 
تســلیحات هســته اي جدید بین دارندگان 
آن، گفــت بــراي جلوگیــري از آثار مخرب 
این روندها بر صلــح و امنیت بین المللی باید 
اقدام کرد.خوشــرو اظهار کرد: ما نباید اجازه 
دهیم که تهدید غول آســاي این سلاح هاي 
غیرانسانی تا همیشه بر زندگی ما سایه افکند 
و قبــل از این که آنها همه مــا را نابود کنند، 
مــا باید همه آنهــا را نابود کنیــم و این یک 
مسئولیت همگانی است چون به امنیت همه 

ما مربوط می شود.

جلوگیري از تضعیف برجام؛ وظیفه جامعه بین الملل 

روایت رئیس شوراى عالى فضاى مجازى از مواضع رئیس جمهور درباره پیام رسان ها
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 ابلاغ راهکارهاي رسانه اي براي تحقق مطالبه
رهبري به مراکز استانی

رهبر معظم انقلاب در بخشــی از پیام نوروزي خود در سال 1397 اقتصاد و معیشت 
مردمی را مســاله اصلی کشــور دانســتند و بر ضرورت تلاش همگانی براي حمایت از 
کالاي ایرانی تاکید کردند. به گزارش روابط عمومی رســانه ملی، بر این اساس معاونت 
امور استان هاي رســانه ملی مجموعه اي از راهکارهاي رسانه اي براي تحقق منویات 
و مطالبات مقام معظم رهبري درخصوص شــعار ســال 97 را در راســتاي حمایت از 
کالاي ایرانی تدوین و به مراکز اســتانی ابلاغ کرد.  این راهکارهاي شامل بخش هاي 
مطالعاتی و پژوهشــی، تولیدي و برنامه سازي، فضاي مجازي، تبلیغی و بازرگانی و نیز 

درون سازمانی و تشویقی هستند.

«آغاز ضبط «شبی با عبدي
ضبط برنامه تلویزیونی «شــبی با عبدي» با 
اجراي اکبر عبدي آغاز شــد. به گزارش فارس، 
ضبــط برنامه تلویزیونی «شــبی با عبدي» که 
جنــگ ترکیبی با محوریت گفت وگو اســت، در 
اســتودیویی با حضور مردم به عنوان تماشاچی 
آغاز شــده اســت. بنا بر این گزارش، محمدرضا 
شــهیدي فــرد، جــواد فرحانی، ســیدکمال 
طباطبایی و مریم نوابی  نژاد هسته اصلی «شبی 
با عبدي» هســتند. شــهیدي فرد طراح و سرپرســت این برنامه تلویزیونی و نوابی نژاد 
نیز هماهنگی مهمان ها و ســوژه یاب «شــبی با عبدي» اســت. این برنامه قرار است 
از 27 فروردین و همزمان با عید مبعث حضرت رســول االله(ص) از شــبکه نسیم پخش 

شود.

 ادامه پخش برنامه هاي نوروزي شبکه چهار تا 24 فروردین
مخاطبان شبکه دانایی تا 24 فروردین می توانند هر روز به تماشاي ویژه برنامه هاي 
نوروزي شــبکه چهار سیما از جمله نمایشخانه، ســینماي ایران، گیشه و مستند چهار 
بنشینند. به گزارش روابط عمومی شبکه چهار سیما، «در مسیر تندباد»، «زندگی آقاي 
دونیچ»، «اچ اچ هولمز» و«زندگی دیگر» نام چهار اثر نمایشی و مستندي است که امروز 
از شبکه دانایی پخش می شود. سینماي ایران، نمایشخانه، مستند چهار و گیشه هر روز به 
کوشش واحد تامین برنامه شبکه چهار سیما به ترتیب ساعت 9 صبح،13 و 45 دقیقه،15 

و 20 و 30 دقیقه تقدیم مخاطبان شبکه دانایی و خردورزي می شود.

 معرفی هیات انتخاب فیلم جشنواره ملی
پویانمایی تلویزیونی 

رئیــس و اعضاي هیات انتخاب بخش فیلم هاي کوتاه، نیمه بلند و بلند نخســتین 
جشنواره ملی پویانمایی تلویزیونی ایران معرفی شدند. به گزارش ستاد خبري جشنواره، 
در بخش  فیلم هاي کوتاه، نیمه بلند و بلند حســین ساري به عنوان رئیس هیات انتخاب 
معرفی شــد. اعضاي هیات انتخاب فیلم هاي کوتاه، نیمه بلند و بلند نخستین جشنواره 
ملی پویانمایی تلویزیونی ایران نیز محمد ابوالحسنی، امیرحسن ندایی، معین صمدي و 
هدي اثنی عشري خواهند بود. نخستین جشنواره ملی پویانمایی تلویزیونی اردیبهشت 

امسال به میزبانی استانداري همدان برگزار خواهد شد.
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زهرا غفاري
رادیو و تلویزیون

مجموعــه «پایتخــت» حــالا دیگر 
براي خــود صاحب امضایی ویژه شــده 
و معمولی هــاي داســتانش را شــاید به 
خانــواده اي معروف تر از هر خانواده دیگر 
در ایران تبدیل کرده اســت. سال هاست 
کــه مخاطبان بــا نقی و هما و ارســطو 
آشنایند، سارا و نیکا را می شناسند و نگران 

ناتوانی ها و حال بد بابا پنجعلی هستند. 
مجموعه تلویزیونی پایتخت که اولین 
ســري آن در نوروز 90 از شبکه اول سیما 
براي مخاطبان پخش شــد، با یک ســال 
وقفــه نوروزي حالا پنجمین ســري خود 
را روانه آنتن نوروزي ســیما کرده اســت؛ 
اتفاقی که براي کمتر مجموعه تلویزیونی 
داخلــی رخ داده و گواهــی بر محبوبیت و 
موفقیت شــخصیت هاي ایــن مجموعه 

است. 
با این حال موج انتقادات و هجمه هایی 
که گهگاه علیه پایتخت صورت می گرفت، 
در سري پنجم مجموعه زودتر از هر زمان 
دیگري آغاز شــد و عــده اي عجولانه و 
گاهــی مغرضانه(!) به نقد ابعاد مختلف آن 
پرداختند. از دخالت و حمایت سرمایه گذار 
مجموعه گرفته تا صحبت هاي بی اساسی 
چون ترویج ازدواج زودهنگام! با وجود این، 
منتقدان سرشناس و نکته سنج تلویزیون 
و ســینما این مجموعه را پســندیده و در 
گفت وگو با جام جــم، از چند و چون کمی 
و کیفی مجموعه در سري پنجمش سخن 

گفته اند.

 پیشرفت در زمینه تکنیک هاي
فنی

 احمد طالبی نژاد: امسال 
مجموعــه پایتخت 5 را 
مشــاهده  با  همزمــان 
بازپخش سري سوم آن از 
یکی از شبکه هاي دیگر 
می بینم و این برایم فرصت خوبی است تا 
به مقایســه نقاط قوت و ضعف پایتخت در 
طول دوران پخــش اش بپردازم. به نظرم 
کارگردانــی اثــر در بســیاري لحظات 

حرفه اي تر و بهتر از ســري هاي قبل شده 
اســت و براي مثال صحنه سقوط بالن در 
دریــا، بــه لحــاظ تکنیک هــاي فنی و 
جلوه هاي ویژه یک ســر و گردن بالاتر از 
صحنه فروریختن ســقف در سري سوم 
مجموعه است. پایتخت 5 به لحاظ فنی در 
لحظاتی قوي ظاهر شــده است و به لحاظ 
بــازي بازیگــران هم ریمــا رامین فر در 
لحظه اي که در ساحل گیر کرده اند و دچار 
توهم می شود، بازي قوي و ماندگاري را از 

خود به نمایش می گذارد.
با ایــن حــال پایتخت در این ســري، 
پخــش اش خالــی از اشــکال نیســت و 
عیب هایی هم دارد. متاســفانه من این طور 
احســاس می کنم که پایتخت با کمرنگ تر 
کردن ویژگی هاي قومــی و منطقه اي اش 
(که در سري هاي پیش بارزتر بود) به نوعی 
هویت خود را از دست داده و مسیر و رویکرد 
آن عوض شــده اســت. به همین دلیل هم 
در ســري جدید، صحنه هاي غیرضروري 
زیادي می بینیم و ممکن است حتی این طور 
احساس کنیم که به مجموعه اصطلاحا آب 

بسته شده است. 

سکانس هاي پایتخت در سري جدید 
در لحظاتی حتی غیردراماتیک  هســتند، 
ارزشی در مسیر قصه ندارند و این می تواند 
بــه کلیت مجموعه آســیب برســاند. در 
پیشــبرد داســتان هم وجــه آموزه هاي 
اخلاقی مجموعه که در ســري هاي قبل 
هم وجود داشــت، علنی تر و مســتقیم تر 
از ســري هاي پیشین شــده و تقریبا همه 
معتقدیم کــه آموزه هاي اخلاقی چنانچه 
خیلی مســتقیم و رو گفته شوند، تاثیرشان 

را روي مخاطب از دست می دهند.

یک سریال کاملا نوروزي
 آنتونیا شرکا: به نظر من 
پایتخت، ســریالی تماما 
نــوروزي اســت و تمام 
ویژگی هاي سریالی را که 
بایــد در ایام نوروز پخش 
شود، دارد. این مجموعه یک داستان شاد 
و سرخوش نوروزي دارد و بنابراین نباید از 
مشاهده داستان به اصطلاح عوام پسندانه 
و نفــوذش در میان این ســطح از جامعه 

تعجب کنیم. 

این گــروه از مخاطبان مجموعه پایتخت 
با مشاهده قســمت هاي مختلف آن شاد 
می شــوند، به خنــده می افتنــد و گاهی 
می گریند. با این حال من احساس می کنم 
پایتخــت بــه آفت همــه مجموعه هاي 
دنباله دار دیگر دچار شــده اســت. چنین 
مجموعه هایی بعد از چند ســري پخش، 
عموما بــه تکرار می افتنــد و این  اتفاقی 
ناگزیــر اســت. مگر یک خانــواده چقدر 
می تواننــد داســتان هاي مختلف براي 

گفتن داشته باشند؟ 
به هــر حال هر فیلمســازي در جایی کم 
می آورد و مجبور می شــود از مسیر اصلی 
داســتانش بــه دور بیفتد. ســري پنجم 
پایتخــت در لحظات زیادي درگیر کمدي 
موقعیــت و کل کل هــاي کلامی و قهر و 

آشتی هاي شخصیت هایش شده است. 
ســیر اتفاق هاي اساســی کمرنگ شده  و 
حتی قسمت مربوط به بعد از سقوط بالن و 
گیر افتادن آنها در جزیره، تراژدیک و غمبار  
بود. انتقاد دیگرم از حضور شــخصیت دو 
کودك ســارا و نیکا در داستان است. این 
دو نفر در طول این ســري مجموعه هیچ 

کارکردي ندارند، بدون هویت هســتند و 
هیچ حرکت و واکنشی از آنها نمی بینیم.

به عقیده من اگــر در حد و اندازه هاي 
ســریال پایتخت از آن توقع داشته باشیم، 
می توانیم بگوییم که یک مجموعه خوب 
اســت و پیشــنهاد می کنم اگر قرار است 
ســري بعدي براي این مجموعه ساخته 
شود، عوامل سازندگانش از الان به دنبال 
ایده اي تازه بگردند و پایتخت را دوباره سر 

زبان ها بیندازند.

کشش هاي داستانی قوي
طهماســب صلح جــو: 
پایتخــت در مجمــوع 
ســریال جذابی اســت. 
مهم ترین نقطه قوت آن 
شــخصیت هایش است. 
شــخصیت هایی که طی این چند ســال 
گذشــته تماشــاگر با آنها انــس گرفته و 
همدلــی دارد. ایــن علاقه تماشــاگر به 
شــخصیت ها و تیپ هــاي اجتماعی به 
کمــک موفقیت مجموعه آمده اســت و 
مخاطبــان دوســت دارنــد که فــراز و 

نشیب هاي شخصیت هایشان را ببینند. 
البتــه ایــرادي را هم بــه مجموعه وارد 
می دانم که دلــم می خواهد بیان کنم. در 
ســري اول مجموعه ما شاهد دو کودك 
دوست داشــتنی بودیم که به اقتضاي سن 
و سالشان در پیشرفت ماجراها نقشی ایفا 
می کردند. به مرور زمــان که این بچه ها 
بزرگ شــدند، به دکورهاي سریال تبدیل 
شده اند و از آنجا که شخصیت هاي اصلی 
داستان بیشتر شــده اند و اینها قابل حذف 
نیســتند، تمام جاذبه هاي دراماتیکشان را 
در داستان از دســت داده اند. همین اتفاق 
کم وبیش براي بابــا پنجعلی هم رخ داده 
اســت و هرچقدر که علیرضا خمسه خود 
ســعی می کند بــا شــیرین کاري هایش 
خــودش را در قصه جا کنــد، ولی این دو 

کودك چنین نقشی ندارند. 
بــا این حــال به عقیده من کشــش هاي 
داســتانی پایتخت در این ســري پخش 
قوي است، به ماجراي جدیدي می پردازد 

و هنوز سریالی خوب و قابل توجه است.

پایتخت 5، موسسه اوج 
و یک نکته اشاره نشده

کمتر پیش می آید که یک محصول هنري بتواند در سطح وسیع آن هم به دفعات 
مخاطــب جذب کند. اساســا آرزوي هر تولیدکننده فرهنگی این اســت که بتواند با 
محصول خود طیف گســترده اي از مخاطب را پاگیر کند. سال هاســت که این سوال 
مهم در بین تولید کنندگان رایج اســت که فلان فیلم یا سریال خوب در چه شرایطی 
می تواند میلیون ها نفر را پاي تلویزیون بنشــاند یا به سینما بکشاند. این سوال نه تنها 
در ایران جواب فرموله شــده اي ندارد بلکه در بین کشــورهاي صاحب صنعت فیلم و 
ســریال سازي هم کســی تاکنون قبل از تولید ادعا نکرده که می تواند یک سریال یا 

فیلم موفق بسازد و همه چیز در حدس و گمان و تخمین باقی می ماند.
بــراي تلویزیون ما طبعا کار ســخت تر هم می شــود. چه بســا این که دســت 
تولیدکنندگان درباره جذابیت هایی که امروز در ســینما و تلویزیون به اصول جذابیت 

معروف شده اند باز نیست و این موارد با اصول فرهنگی ما نیز در تعارض است.
حالا پس از سال ها، تلویزیون به تولید سریالی موفق شده که علاوه بر جاذبه هاي 
بســیارش براي مخاطب عام، توانســته محتواي ســالم تر و کامل تري را نسبت به 
سریال ها و فیلم هاي دیگر ارائه کند. به اضافه این که این سریال آن قدر براي مخاطب 
کشــش داشته که سري پنجمش هم همانند سري هاي گذشته آن خواهان بسیاري 
داشته و مخاطب هنوز براي دیدن سري هاي جدید آن مشتاق است. سریال پایتخت 
طبعا یک موفقیت براي تلویزیون محســوب می شــود و هر عقل ســلیمی در زمانه 
مخاطب مشــکل پســند به این حکم می دهد که برادران ما در تلویزیون پایتخت را 

سفت بچسبند و براي سري هاي جدید آن برنامه ریزي کنند.
اما متاسفانه این اتفاق رخ نداد و تولید سریالی که تکرار چندباره آن از سریال هاي 
پربازدید تلویزیون هم مخاطب بیشتري دارد در فصل هاي مختلف با تاخیر و مشکل 

روبه رو شده است. مدیران سیما مشکل مالی را علت این مورد اعلام کرده اند.
در ساخت سري پنجم سریال پایتخت هم باز این مشکل نمود پیدا کرد و می رفت 
تا این سریال از تولید باز بماند. دست اندرکاران سریال از موسسه اوج درخواست کمک 
کردند و این موسسه نیز اعلام آمادگی کرد تا تولید سري پنجم پایتخت متوقف نشود.

به مجرد این که اسم موسسه اوج به میان آمد، بحث ها و حواشی آغاز شد و در طول 
پخش ســریال بالا گرفت. بحث ها اغلب حول دو محور چرایی ورود موسسه اوج به 

ساخت این سریال و اشکالات محتوایی برخی قسمت هاي آن بود.
به نظر نگارنده برخی از این نقدها به محتواي برخی قســمت هاي پایتخت مانند 
قسمتی از موسیقی ها و شوخی هاي خارج عرف و تبلیغ بیش از اندازه ترکیه وارد است 
و می شد با دقت بیشتري از بروز آن جلوگیري کرد اما واقعیتش، این حجم از انتقادها 

و بحث در این مورد کمی عجیب به نظر می رسد.
مســاله ساده اي وجود دارد؛ یک سریال جذاب و ســالم به لحاظ محتوا که اتفاقا 
مخاطب فراوانی هم دارد به جهت مشــکلات مالی امکان تولید ندارد و یک موسسه 
با درخواســت عوامل ســریال به آنها کمک کرده است. طبیعی است که در این مسیر 
اشــکالاتی هم وجود داشته و نقدهایی هم به برخی قسمت هاي آن وارد است. حالا 
آیا باید این موسســه را به این دلیل محاکمه کرد؟ تمام توان موسسات تولیدي جذب 
و انتقال پیام مناسب به مخاطب است. خب حالا که یک زمینه مناسب به واسطه یک 

سریال پرمخاطب وجود دارد، چرا نباید به آن کمک کرد؟
نگارنده معتقد اســت نقد موسســه اي که خط و ربطش مشــخص است و تمام 
تلاشــش تولید محصولات با کیفیت و با محتواي ســالم (با پذیرش اشکالات آن) 
بوده، آدابی دارد و طبعا نمی توان با همان جهت و لحنی که موسسات و مراکز مخرب 
فرهنگی نقد می شوند، اوج را هم نقد کرد. این البته به معناي عدم نقد اوج نیست بلکه 

به معناي نقد منصفانه و مصلحانه است که به نظر می رسد کمتر اتفاق افتاده است.
هر محصولی حتما اشــکالاتی دارد که باید براي برطرف کردن آن تلاش کرد اما 
واقعیتش این اســت که در یک ارزیابی ساده مشخص می شود ساخته نشدن سریالی 
مانند پایتخت حتما خلأ و ضررش بیش از اشــکالاتی است که ما در سریال مشاهده 

کرده ایم.
به نظر می رسد نباید در این شرایط سخت فرهنگی که جذب مخاطب با روش هاي 
درست، کار بسیار مشکل و طاقت فرسایی است کنار گود نشست و تنها ایراد موسساتی 
را که در حال فعالیت هســتند، سیاهه کرد بلکه همه باید با یاري یکدیگر بر تعداد این 
محصولات بیفزاییم که البته نقد منصفانه و مصلحانه هم حتما یکی از این راه هاست.

نگاه
محسن یزدي

مدیر مرکز مستند سوره

فاطمه عودباشی
رادیو و تلویزیون

پایتخت، سریال نام آشناي مخاطبان 
تلویزیون اســت که هر فصــل از آن را با 
علاقه به تماشــا می نشینند و حالا این اثر 
به پنجمین فصلش رسیده و در ایام نوروز 
روانه آنتن شــبکه یک شده است. پخش 
این مجموعه طنز که با اقبال گسترده اي 
از مخاطبان روبه رو شده، همچنان از این 
شبکه ادامه دارد. اما سري پنجم مجموعه 
پایتخت از همان روزهاي ابتدایی پخش، 
با حواشــی فراوانی مواجه بوده و نقدها و 
اظهارنظرهــاى زیادي بر آن وارد شــده 
اســت؛ از تبلیغ جاذبه هاي گردشــگري 
ترکیه گرفته تــا ترویج ازدواج زودهنگام 
کــودکان و از حضــور یکــی از عوامل 
شبکه هاي ماهواره اي در سریال گرفته تا 
حذف نام یکی از نویسندگان از تیتراژ. همه 
این عوامل ما را بر این داشــت با محسن 
تنابنــده، طراح، نویســنده، بازیگردان و 
بازیگــر این مجموعه درباره حواشــی و 
نقدهاي به وجود آمده در ســطح جامعه و 
بویژه پررنگ شدن آن در فضاي مجازي 

به گفت وگو بنشینیم.

اولین نکته اى که درباره مجموعه . 
پایتخت 5  مطرح شد و در فصل هاي قبلی 
هم (البته نه به پررنگی این فصل) وجود 
داشت، نقش اسپانسر است. چطور شد 
با سازمان اوج براي ساخت این مجموعه 

خواهــش می کنــم تلاش هــاي : به توافق رسیدید؟
مذبوحانه نکنید! ما به هیچ ســمت و سو و 
جناحی وابسته نیستیم. بنابراین نه جناحی 
سعی کند از ما سوءاســتفاده و نه جناحی 
تلاش دارد مــا را تخریب کند. می گویند 
چرا با اوج کار کردید؟ جواب من این است 
که چرا نبایــد کار می کردیم، در حالی که 
ما براي ساخت مجموعه به ادوات جنگی 
نیاز داشتیم. آیا شرایط تلویزیون مهیاست 
که همه این ادوات را تامین کند؟ مســلما 
نیست. وقتی شما سبزي می خواهید، طلا 
فروشی نمی روید. وقتی تلویزیون قدرت 
ندارد دو تا تفنگ ترقه اي به این مجموعه 
بدهد که به آکسســوار جنگــی نیاز دارد، 
طبیعی اســت با نهادي مثل اوج که همه 

این امکانــات را در اختیار دارد، همکاري 
کنیم. من کاري ندارم عقبه اوج چیســت 
و چه کارهایی ســاخته است. ما براساس 
نیاز و به فراخور قصه با سازمان و موسسه 
اوج کار کردیــم تا احتیاج مان را بر طرف 
کنــد. همه باید از خدایمان هم باشــد که 
ســازمانی، بودجه اي را صرف فرهنگ و 
هنر می کند، نه این که این کار را مساوي 
چرایی . با انگ و چسباندن به این ور و آن ور کنیم. و  علت  از  شما  ارزیابی 

مجموعه  این  به  انتقادات  زودهنگام 
 فکر می کنم چیــزي که جامعه به : چیست؟

آن مبتلاست، قضاوت زود، عجول بودن 
و ناصبور بودن است. باید صبر کرد و قصه 

موضوع . را دید و بعد نظر داد. درباره  هم  نقدهایی   
ازدواج زودهنگام سارا و نیکا (دوقلوهاي 

بله، متاسفانه درباره ازدواج زودرس : سریال) مطرح شده است.
سارا و نیکا هم خیلی چیزها می گفتند، اما 
بعد از این که چند قســمت پخش شــد و 
مجموعه جلو رفت، مردم دیدند اتفاقاً نقی 

و هما مخالف ســر سخت این مساله 
هستند و به این نوع ازدواج نقد دارند. 
راجع به بقیه قصه هم همین است. 
باید صبر داشته باشند و بعد قصه را 
تحلیل کنند و درباره آن حرف بزنند. 

نهایت این ناصبوري می شود 
همین!

هــر  از  نبایــد 
مجموعــه و پدیــده اي 
سوءاستفاده هاي سیاسی 
شــود و مجموعــه را به 

ســمت و سویی دیگر 
ببرنــد. عشــق ما 

هســتند.  ملت 
سري  چهار 

ختیم  سا
و این 

ســري پنجم اســت و فقط ملت برایمان 
مهم اســت و اقبال عمومی باعث شــده 
ایــن مجموعه به پنجمین فصل برســد. 
مجموعــه پایتخت در جــذب مخاطب 
موفق اســت. فقط کســانی که به دنبال 
موجی می گردند تا بر آن ســوار شــوند، 

درباره . به دنبال حاشیه سازي هستند. مجازي  فضاي  در  شما 
ممیزي مجموعه پایتخـــت 5 سخن 
گفته اید. در این باره توضیح بدهید تا چه 

 تغییرات کوچکی وجــود دارد بین : میزان ممیزي شده است؟
چیزي که ما می ســازیم و تماشاگر با آن 
مواجه می شود. از لحاظ سانسور تلویزیون 
واقعاً دلش می خواهد کار درســت پخش 
شــود و نهایت همــکاري را می کند، اما 
فشارهایی از سمت و سوهایی وجود دارد 
و بزرگ می شــود. این مــوارد یک مقدار 
تلویزیون و ســازمان اوج را تحت فشــار 
قرار می دهد و باعث می شود برخی مواقع 
سانســورهایی ایجاد شود. همان طور که 
گفتم این تغییرات وجــود دارد که گاهی 
فاصله کوچکی بین چیزي 
است که ما ساختیم و 
چیــزي که پخش 

ساخت . می شود، اما این فاصله کم است. با  شما  معتقدند  خیلی ها 
پنجمین فصل پایتخت به نوعی براي 
صنعت گردشگري ترکیه تبلیغ کردید. 

حاشــیه تبلیغ گردشــگري ترکیه : در این باره چه نظري دارید؟
بــا همکاري یــک نهاد دولتــی وبرخى 
طیف هــاى سیاســى بــه وجــود آمد. 
چشــم هایتان را باز کنیــد. ترکیه نیاز به 
تبلیغ ندارد. ما شــرایطی فراهم کرده ایم 
که همه به جاي این که پول شــان را اینجا 
خــرج کنند، می روند ترکیــه و امثال آن 
خــرج می کنند. ما فقط یک آینه جلویتان 
گذاشته ایم و شرایط را نشان دادیم. اتفاقا 

ما نقد می کنیم.
در بخشی از ســریال ارسطو می گوید 
لباس داخلی طراحی می شــود، اما مارك 
ترکیه را رویــش می زنیم تا فروش برود. 
آقایان نگران کــه نمی گذارید حرفی زده 
شــود و باعث این چیزها شده اید، هر گونه 
آثار هنري باید این مســائل را نقد کند. ما 
نسخه نپیچیده ایم. فقط گذاشتیم جلوي 
چشــم تان. خیلی از آدم ها به خاطر دو زار 
پــول، لباس قاچاق می کنند، ولی خانواده 
نقی ایــن کار را نمی کنند. 
اینها نقد است. این 

قدر کورکورانه براي رسیدن به هدف خود، 
به چیزهاي دیگر متوسل نشوید.

 چطور می شــود شما تحلیل مستقیم 
و اولیه یک متن را کنار گذاشــته و پشتش 
چیزهاي دیگر بگذارید. طبیعی است سه 
جوان ایرانی آنجا می روند به عشــق این 
کــه فرار کنند، اما پول شــان را می گیرند 
و گرفتار می شــوند. آیا این نشــان دادن 
خوبی هاي ترکیه اســت؟! این که ترکیه 
امن نیســت تا هواپیما در آنجا بنشیند، آیا 
نشــان دهنده خوبی این کشــور است؟! 
بــراي جذابیت هــاي تصویــري که ما 
نمی توانیــم بگوییم زیبا نیســت. اینجا 

شرایطی فراهم کنید که بمانند.
یک تحلیل سیاســی هم راجع به بچه 
فهیمه شــد که در قصه سریال ختنه اش 
کردیم. گفتند کســی کــه ختنه می کند 
شــبیه ترامپ است و این طعنه می زند به 
ماجراهاي برجام کــه اینها آمدند و بچه 
گریه کرد و بعد با شــکلات سرش را گرم 
کردنــد و چیزهایی برداشــتند و بردند. 
حال ســوال من این است کسی که ختنه 
می کند، چه چیزي گیــرش می آید، چرا 

در جایی هم به بازیگري نقد شد . تحلیل ترامپ گونه دارید؟!
که نقش مترجم را بازي می کرد و منشی 
این  چرا  بود.  جم  شبکه  سابق  رئیس 

ایــن بازیگر که صــدام نبود که در : بازیگر را انتخاب کردید؟
بدو  ورود شــناخته شده باشد. ما یک ماه 
قبــل از پخش، این پلان هــا را به اوج و 
سازمان صداوسیما دادیم. می توانستند 
تحقیق کنند. چهار هنرور براي بازي 
این نقــش آمدند که ما دیگر از آنها 
گواهی عدم خلاف نگرفته بودیم 

می گویند . تا بازي کنند. منتقدان  برخی 
شما همه کاره مجموعه پایتخت 
تائید  مساله را  آیا این  هستید. 

من دســت همه منتقدان، چه : می کنید؟
مخالف و موافق را می بوســم، به شرط 
این که اثر را نقد کنند و نقدشان ساري، 
جاري و هویدا باشد نه این که با سیاست 
آغشته باشد. باید درباره خود اثر، قصه و 

کیفیت حرف بزنیم.

چرا شخصیت نقی مانند فصل هاي . 
معصومیت نقی بیشتر از سري هاي : قبلی معصومیت گذشته را ندارد؟

قبلی ســریال اســت، فقــط عجولانه 
نــگاه می کنید. تــا پایان باید ســریال 
را ببینید. وقتی شخصیتی را در طول هفت 
تا هشت سال می بینید، در شرایط فرضی 
هم باشــد، باید دچار تغییر و تحولات شود 

تا دیدنی و جذاب تر شود.

انتقادات و حواشی سریال «پایتخت 5» در گفت وگو با محسن تنابنده

بعضى ها با تحلیل هاى ترامپى، پایتخت را مى زنند
 می گوینــد چــرا بــا اوج کار 
کردیــد؟ جواب من این اســت 

چرا نباید کار می کردیم!
 فکر می کنم چیزي که جامعه 
به آن مبتلاست، قضاوت زود، 
عجــول بودن و ناصبــور بودن 

است
 چهار ســري ســاختیم و این 
ســري پنجم اســت و فقط ملت 
برایمــان مهــم اســت و اقبال 
ایــن  شــده  باعــث  عمومــی 
مجموعــه بــه پنجمیــن فصل 

برسد.
 خیلــی از آدم هــا بــه خاطــر
 دو زار پــول، لبــاس قاچــاق 
می کنند، ولی خانواده نقی این 
کار را نمی کننــد. اینهــا نقــد 

است
 این که ترکیه امن نیســت تا 
هواپیمــا در آنجا بنشــیند، آیا 
نشان دهنده خوبی این کشور 

است؟!

منتقدان و کارشناسان از نقاط قوت و ضعف «پایتخت5 » می گویند:

«معمولی ها» زیر ذره بین
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ایران دهمین کشور دارنده ذخایر سنگ آهن خام
ایران با در اختیار داشتن دو میلیارد و 700 میلیون تن ذخایر سنگ آهن خام به عنوان 
دهمین کشــور در فهرســت ده کشــور برتر داراي ذخایر این ماده معدنی در جهان قرار 

گرفت./ ایرنا

میانگین مصرف بنزین در نوروز
به 100 میلیون لیتر رسید

آمارها درخصوص مصرف بنزین در تعطیلات نوروز نشــان دهنده رشد مصرف این 
سوخت بوده، به گونه اي که مجموع مصرف از 26 اسفند تا 12 فروردین  به یک میلیارد و 
605 میلیون و 400 هزار لیتر و میانگین مصرف به صد میلیون لیتر رسیده است./ میزان

واردات بیش از 86 تن سنگ پا به کشور
 براساس آمار گمرك در 11 ماهه سال 96 بیش از 86 تن سنگ پا از سه کشور جهان 

وارد ایران شده است./ میزان

معاون بین الملل بانک مرکزي تغییر کرد
رئیــس کل بانک مرکزي، طی حکمی حســین یعقوبی میاب را به ســمت معاون 
بین الملل این بانک منصوب کرد. پیش از این غلامعلی کامیاب، معاون بین الملل بانک 

مرکزي بوده است./ فارس

سامانه سهام عدالت مجدد بازگشایی می شود
ســامانه ســهام عدالت از  امروز 15 فروردین براي عموم مشــمولان در دسترس 

خواهد بود. / مهر

افزایش قیمت در بازار پروتئین هاي دامی
بررســی ها نشان می دهد قیمت انواع گوشــت قرمز با افزایش محسوسی نسبت به 
یک ماه قبل همراه شــده اســت؛ به طوري که قیمت هر کیلوگرم ماهیچه گوســاله به

50 هزار تومان رسیده است./ ایسنا

شاخص بورس به ارتفاع 97 هزار واحد صعود کرد
در جریان دادوســتدهاي بازار ســرمایه در روز سه شــنبه تعداد 384 میلیون سهم و 
حق تقــدم به ارزش 75 میلیــارد تومان در 41 هزار نوبت مورد دادوســتد قرار گرفت و 

شاخص بورس با رشد 147 واحدي در ارتفاع 97 هزار و 86 واحد قرار گرفت./ فارس

چین هر دقیقه 20 نفر را از فقر نجات می دهد
دولت چین اعلام کرد براي رسیدن به هدف خود در سال 2020 میلادي، بیش از ده 
میلیون نفر را در سال از فقر نجات می دهد که معادل نجات 20 نفر در هر دقیقه و حدود 

833 هزار نفر در هر ماه است. / گلوبال تایمز

مذاکره چینی ها براي تولید برق در نجف
 شــرکت بین المللی هانون چین، راهکارهاي اجراي طرح تولید 3000 مگاوات برق 

در استان نجف اشرف را با مسئولان آستان قدس علوي بحث و بررسی کرد./ ایرنا

کاهش سهم دلار از ذخایر ارزي جهان
آمارهاي منتشر شده توسط صندوق بین المللی پول نشان می دهد سهم دلار آمریکا 
از ذخایر ارزي جهان در ســه ماهه پایانی ســال 2017 به پایین ترین رقم در چهارســال 

گذشته رسیده و سهم سایر ارزها افزایش یافته است./ رویترز

 دولت عراق افزایش ظرفیت تولید نفت را
تصویب کرد

 هیأت دولت عراق، طرح افزایش ظرفیت تولید نفت این کشــور به شــش میلیون و 
500 هزار بشکه در روز را تا سال 2022 میلادي تصویب کرد./ رویترز

 انتقاد کاخ سفید از چین به علت وضع تعرفه
علیه آمریکا

 پــس از این که چین در پاســخ به تعرفه هاي واردات فــولاد و آلومینیوم به آمریکا، 
بــر 128 کالاي آمریکایی تعرفه وضع کرد، کاخ ســفید، چین را به برهم زدن بازارهاي 
جهانی متهم کرد و گفت این کشــور نباید بر صادرات آمریکایی که به صورت منصفانه 

داد و ستد می شوند، تعرفه وضع کند./ رویترز

تغییر مسیر ثروت از اروپا و آمریکا به آسیا
صندوق بین المللی پول در گزارش جدید خود از رشــد سال 2018، پیش بینی کرده 
افزایش تعداد افراد فوق ثروتمند در آسیا بیش از سایر نقاط جهان بوده است و شهرهاي 
آســیایی در حال گرفتن جاي شهرهاي اروپایی و آمریکایی به عنوان گران ترین شهرها 

هستند. / بیزینس تایمز

اعتراض معلمان آمریکایی به وضع معیشتی خود
هزاران معلم آمریکایی در دو ایالت کنتاکی و اوکلاهما به خیابان ها آمدند و خواهان 

حقوق بهتر و همچنین افزایش بودجه مدارس عمومی شدند./ خبرگزاري فرانسه

 دردسر اعتصابات کارگري فرانسه
براي دولت مکرون

شــرکت دولتی بهره برداري از راه آهن فرانسه نسبت به اختلالات بی شماري که در 
صورت آغاز اعتصاب هاي کارکنان آن پیش خواهد آمد، هشدار داد./ خبرگزاري فرانسه

موافقت نامه ایران و اتحادیه اوراسیایی
یوري یوشاکوف، دستیار رئیس جمهور روسیه گفت:  موافقت نامه ایجاد یک منطقه 
آزاد تجاري بین ایران و اتحادیه اقتصادي اوراســیایی احتمالاً در طی چند ماه آینده به 

امضا خواهد رسید./ خبرگزاري تاس

نبض اقتصاد اخبار خارجى

نمایندگان مجلس در راســتاى تحقق 
شــعار ســال (حمایــت از کالاى ایرانى) 
طرح هایــى را در دســتور کار دارند که در 
اولین جلسات ســال جدید مطرح خواهد 

شد.
بــه گــزارش جام جم، کاهش ســود 
بانکــى، کنتــرل واردات، مقابله با قاچاق، 
سرمایه گذارى در بخش هاى داراى مزیت 
و زیرســاختى، افزایش کیفیت کالاهاى 
تولید داخل، کاهش مالیات بر ارزش افزوده 
بــراى کالاهاى ایرانــى و کاهش هزینه 
تبلیغــات کالاهاى ایرانى در رســانه هاى 
جمعى، بخشى از تمهیدات مجلس شوراى 
اســلامى در راســتاى حمایت از کالاى 
ایرانى اســت که در قالب طرح هاى جدید 

مطرح خواهد شد.
در طول روزهاى گذشــته کارشناسان 
اقتصــادى راهکارهایــى بــراى تحقق 
شــعار ســال 97 ارائه کردند و این بار نظر 
نماینــدگان مجلــس به عنــوان بخش 
قانونگذار کشــور جویا شدیم که نظر آنها 

را در ادامه مى خوانید.

 لزوم افزایش تعرفه کالاهاى
وارداتى

عضو  امیرآبــادى،  احمد 
مجلــس  هیات رئیســه 
شوراى اســلامى درباره 
اقداماتــى کــه مجلس 
مى تواند در راستاى تحقق 
شــعار سال انجام دهد به خبرنگار ما گفت: 
بــراى حمایــت از کالاى ایرانــى بایــد 
تعرفه هاى گمرکى با تغییراتى همراه شود 
و مجلس نیز بــراى تحقق این موضوع از 
ظرفیت و سیســتم نظارتى خود اســتفاده 

خواهد کرد.
نماینده مــردم قم تصریح کرد: کنترل 
واردات و مقابلــه با قاچاق ابزارهاى مهمى 
براى حمایــت از کالاهــاى تولید داخل 
محســوب مى شوند که متاســفانه به این 
مقوله بى توجهى مى شــود. اکنون مناطق 
آزاد مبدایــى براى ورود کالاهاى مصرفى 
به کشور است که در کنار واردات ته لنجى و 
کالاى همراه مسافر رقم بالایى را تشکیل 
مى دهــد. همه این موضوعــات در اختیار 
دولت بوده اما اقــدام عملى در این بخش 

رخ نداده است.
امیرآبادى با اشــاره به این که بانک ها 
مى تواننــد نقش موثرى در تولید داشــته 
باشــند، تصریح کرد: بانک ها با ابزار سود 
بانکــى نقش مهمى را براى ارتقاى تولید و 
کاهش قیمت تمام شده کالا ایفا مى کنند. 
در کنار این موضوع سازمان تأمین اجتماعى 
براى بیمه و همچنین سازمان امور مالیاتى 
براى دریافت ارزش افــزوده مى توانند به 
تولیــد داخل کمک کننــد. به عنوان مثال 
مالیات بر ارزش افــزوده کالاهاى ایرانى 
نســبت به کالاهاى خارجى باید پایین تر 
باشــد تا هم مصرف کننده رغبت به خرید 
داشته باشد و هم تولیدکننده هزینه زیادى 

پرداخت نکند.
وى تبلیغــات و فرهنگ ســازى را از 
الزامات تقویت تولید داخل دانست و افزود: 
اکنون در مجلس مطرح شده تا رسانه هاى 
جمعى مانند صدا و ســیما تخفیف هایى را 

براى تولیدات ایرانى در نظر بگیرند.

هزینه تمام شده کاهش یابد
 محمد عزیزى، عضو کمیســیون صنایع و 
معادن مجلس در این باره به جام جم گفت: 

برخى کالاهایى که به کشور وارد مى شود، 
مشــابه تولید داخلى آن وجود دارد و براى 
تقویت تولید داخــل و میل مردم به خرید 
کالاى ایرانى باید هزینه تمام شــده کالا را 

کاهش دهیم.
وى با بیان این که نمى توانیم دور ایران 
حصار بکشــیم، تصریح کــرد: ممنوعیت 
واردات باعث مى شــود تا کیفیت کالاهاى 
داخلى همچنان در سطح پایین باقى بماند 
به طورى که شــاهد بودیم 40 سال پیکان 

و 20 سال پراید تولید شد.
 عزیــزى بــا اشــاره به 
هزینه هاى تمام شده تولید 
گفت: اگر سود بانکى براى 
تولید کاهش یابد و دولت 
یارانه بخشى از تسهیلات 
تولید را که در بودجه امســال آمده پرداخت 
کند، هزینه هــاى تولید نیز کاهش خواهد 
یافــت. در کنــار این موضــوع باید بحث 
کیفیت کالاهاى ایرانى نیز مطرح شــود و 
ســازمان اســتاندارد از موضع خود براى 

رضایت مصرف کنندگان پایین نیاید.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
بــا تاکید بر این که تولید با نرخ 30 درصدى 
تســهیلات به صرفه نخواهد بود، افزود: با 
بســتن مرزها مردم نگاهشان به کالاهاى 
تولید داخل بد مى شود اما این موضوع دلیل 
نمى شــود واردات بى رویه به کشور داشته 
باشــیم و به صورت افسارگسیخته کالاى 

خارجى به کشور وارد شود.

کلیشه اى برخورد نکنیم
  بهروز نعمتى، عضو هیات 
شوراى  مجلس  رئیســه 
اســلامى دربــاره تحقق 
شعار ســال و اقداماتى که 
مجلــس در ایــن زمینه 
مى تواند انجام دهد به مواردى اشاره کرد و 
گفت: در طول ده سال گذشته مقام معظم 
رهبرى بیشتر نام هاى اقتصادى براى سال 
برگزیدنــد اما متاســفانه همه بخش ها به 
صورت کلیشــه اى و شــعارى با موضوع 

برخورد کردند.
وى بــا تاکید بر این که کشــور درگیر 
شعارزدگى شــده،تصریح کرد: اکنون در 
برنامه دورهمــى، مجرى این برنامه تبلیغ 
خرید و مصرف بیشــتر خودروى خارجى را 
مى کند که با شعار سال فاصله زیادى دارد. 
این که ما بگوییم مقــام معظم رهبرى به 
نکته درستى اشاره کرده و باید به آن توجه 
شود اما در عمل کار خودمان را انجام دهیم، 

کشور پیشرفت نخواهد کرد.
عضو هیات رئیســه مجلس با اشاره به 
این که باید به صورت عملى اقدام شــود، 
تاکید کرد: در بررســى موضوعات و تحقق 
شعار ســال نباید با یکدیگر تعارف داشته 
باشــیم. اکنون کشــور داراى مزایایى در 
زمینه تولید برخى محصولات اســت و در 
برخى تولیدات، زیرســاخت ضعیفى دارد. 
بنابراین باید در زمینه هایى سرمایه گذارى 
صورت گیرد که ظرفیت تولید وجود داشته 

باشد و تولید را به صرفه کند.
وى با بیان مثالــى در این زمینه گفت: 
اکنــون در بخــش منســوجات و صنایع 
بالادســتى و پایین دســتى پتروشــیمى 
ظرفیت تولید زیادى در کشــور وجود دارد 
اما عدم توجه به این بخش ها باعث شــده 
تــا این صنایع آن طور کــه انتظار مى رفت 
پیشرفت نکنند. در دهه 70 مجموعه هاى 
ریسندگى و بافندگى با نمونه هاى خارجى 
رقابت مى کردند اما سود بالاى تسهیلات 
بانکى و همچنین عوارضى که براى تولید 
در نظر گرفته شــد آنها را به ورطه نابودى 

کشاند.
نعمتى افــزود: همه مجلــس باید به 
صورت تخصصى درگیر تولید شــود و از 
تشکیل کمیســیون هاى ویژه خوددارى 
شــود. قوه قضاییــه در کنار قــوه مقننه 
مى تواند نقش اساســى ایفا کند، به طورى 
که اگر صداى تولیدکننده شــنیده شــود 
بســیارى از مشــکلات حل خواهد شد. 
اکنــون برخــى تولیدکننــدگان به دلیل 
بدهى هــاى مالى درگیــر دادگاه و زندان 
هســتند در صورتى که بایــد آنها محترم 
شمرده شــوند و تمهیداتى در نظر بگیریم 
که آنها در کشــور ســرمایه گذارى خود را 

افزایش دهند.
عضو کمیسیون انرژى مجلس با بیان 
این که تولیدکننده ما هنوز شــانى در کشور 
ندارد، تصریح کرد: بخش خصوصى باید به 
معناى واقعى تقویت شود حتى اگر بدهکار 
اســت. تولید ما به دلیل تحمیل عوارض، 
جان خود را از دســت داده و براى رفع این 
معضل نیاز به همدلى بین قوا داریم. تزریق 
پول ارزان قیمــت در قبال افزایش کیفیت 
محصولات مى تواند مشکل تولید کشور را 
حل کند و اگر به صورت عملى در این حوزه 
وارد شویم قطعا بخش زیادى از مشکلات 

رفع مى شود.
به گفته نعمتى، حمایت از کالاى ایرانى 
با افزایش تعرفه واردات محصولات مشابه 
داخلى نیست. ممنوعیت کالاهاى مشابه 

تولید داخل تا زمانى که کیفیت محصولات 
ما در تراز جهانى قرار نگرفته، کارى بیهوده 
اســت و باعث نارضایتى مصرف کنندگان 
و افزایش واردات غیرقانونى کالا (قاچاق) 
مى شود. مقابله با قاچاق دیگر اقدامى است 
که همه دستگاه ها باید با همکارى هم باید 

انجام دهند.

خرید کالاي ایرانی
نماینده مردم کاشان در مجلس گفت: 
بــا خریــد کالاي ایرانی کــه محصول و 
دسترنج کارگر داخلی است، باید در جهت 
به حرکــت درآوردن اقتصاد داخلی اقدام 

کنیم.
ســاداتی نژاد،  سیدجواد   
نماینده مردم کاشــان در 
مجلس شــوراي اسلامی 
در گفت وگو بــا فارس با 
اشــاره بــه نامگــذاري 
ســال 97 به عنوان «حمایــت از کالاي 
ایرانی»، اظهار کرد: در ســال گذشــته از 
ظرفیت هاي کشور آن گونه که مدنظر مقام 
معظــم رهبري بود، اســتفاده نشــد اما 
امیدواریم در ســال جدید با تکیه بر مردم 
بو یــژه جوانــان گام بلنــدي را در اجراي 

فرامین رهبري برداریم.
وي افزود: با خریــد کالاي ایرانی که 
محصول و دسترنج کارگر داخلی است باید 
در جهت به حرکت درآوردن اقتصاد داخلی 

اقدام کنیم.
نماینده مردم کاشان و آران و بیدگل با 
تاکید بر این موضوع که تولیدکننده داخلی 
باید کیفیت کالاي خــود را افزایش دهد، 
تصریح کــرد: با افزایــش کیفیت کالاي 
داخلی ســمت و سو به خرید اجناس ایرانی 
افزایش می یابد که بر همین اساس حمایت 
از تولید ایرانی باید از مسئولان شروع شود.

مهم تریــن  از  یکــی  ســاداتی نژاد 
مؤلفه هایی را که می تواند به تحقق شــعار 
امســال کمک کند، حمایت و غیرت ملی 
دانست و عنوان کرد: بسیاري از کشورهاي 
موفق در تولید مانند ژاپن با تکیه بر حمایت 
و عرق ملی توانســتند اقتصاد کشور خود را 

به تعالی برسانند.
عضو کمیســیون آموزش و تحقیقات 
مجلس ضمن اشــاره به ســفر کاري اخیر 
خود بــه کره جنوبی گفت: در این کشــور 
حمایت از تولید داخلی به حدي جدي است 
کــه اگر یک کالاي خارجی مرغوب تر هم 
باشد مردم تعلق خاطري به خرید آن ندارند 

و کالاي داخلی را ترجیح می دهند.

حمایت مجلس از کالاى ایرانى
 نمایندگان مجلس در گفت وگو با جام جم مطرح کردند

خریــد تضمینی گندم از کشــاورزان در حالی آغاز شــده که دولــت هنوز نرخ خرید 
محصولات کشاورزي را براي سال زراعی جاري اعلام نکرده است.

طبق قانون، دولت باید تا پایان شهریور نرخ خرید تضمینی محصولات کشاورزي را 
اعلام می کرد که با گذشت بیش از شش ماه هنوز این کار را انجام نداده است.

 در همیــن زمینه، علی ابراهیمی عضو کمیســیون کشــاورزي، آب و منابع طبیعی 
مجلــس، با انتقاد از عدم اعلام قیمت خرید تضمینــی گندم، گفت: عدم اعلام این نرخ 

بستر واردات گندم را فراهم می کند.
 ابراهیمی در گفت وگو با خانه ملت، با اشاره به فرارسیدن فصل خرید تضمینی گندم 
وعــدم اعلام نرخ خرید تضمینی این محصول از ســوي دولت بیان کرد: در حال حاضر 

خرید تضمینی گندم با قیمت سال گذشته و به صورت علی الحساب صورت می گیرد.
عضو کمیســیون کشاورزي مجلس شوراي اسلامی، ادامه داد: واقعیت این است که 
اعلام نکردن قیمت خرید تضمینی گندم، سردرگمی را براي کشاورزان ایجاد کرده است 

و کشت در سال زراعی جاري و سال آینده را تحت تأثیر قرار می دهد.
نماینده مردم شــازند در مجلس دهم شوراي اسلامی، با اشاره به تفاوت قیمت گندم 
ایران با کشــورهاي دیگر عنوان کرد: متاســفانه قیمت غلات و گندم در سطح جهانی 
پایین تر از قیمت تمام شــده در کشور ماســت و همین امر احتمال این که واردکنندگان 

بخواهند از این فضا سودجویی کنند، وجود دارد.
وي تاکیــد کرد: روي هم رفته عــدم ابلاغ نرخ خرید تضمینی گندم، ضربه به بخش 

کشاورزي است و از دید من سکوت دولت در این زمینه پذیرفتنی نیست.
این نماینده مجلس، دلیل تفاوت قیمت گندم ایران را با کشورهاي دیگر توضیح داد 
و گفت: قیمت تمام شده در کشور به لحاظ مؤلفه هاي مختلفی بیشتر از کشورهاي دیگر 
است، قیمتی که گندم خریداري مىشود نزدیک به قیمت تمام شده است، بنابراین سود 

چندانی به تولیدکنندگان گندم پرداخت نمی شود.
رئیس کمیته دام و طیور کمیســیون کشــاورزي مجلس شوراي اسلامی، ادامه داد: 
امســال شاهد خلل در تولید نهاده ها از جمله کود شیمیایی بودیم، به همین جهت برخی 
کشــاورزان بخصوص در مناطق معتدل و سردسیر مجبور بودند نهاده هاي مورد نیاز را با 
قیمت بالاتري تهیه کنند که این امر بر  قیمت تمام شــده اثر منفی مىگذارد، اگر دولت 
در این قضیه تعلل بیش از اندازه داشــته باشــد به این معناست که دولت عزم جدي براي 

حمایت از تولید گندم ندارد.
وي با اشــاره به تلاش برخی واردکنندگان براي واردات گندم، اظهار کرد: از آنجا که 
قیمت گندم در سایر نقاط دنیا پایین تر است همیشه واردکنندگانی دنبال فرصت هستند 
تــا از این فضا براي واردات گندم اســتفاده کنند، لذا یکــی از دلایل تعلل صورت گرفته 

می تواند همین نکته  باشد.
عضو کمیســیون کشاورزي، آب و منابع طبیعی مجلس شوراي اسلامی، تاکید کرد: 
با آغاز کار مجلس، از طرف کمیســیون کشاورزي موضوع اعلام قیمت خرید تضمینی 
گندم را دنبال می کنیم، بنابراین دولت باید تکلیف را روشــن کند حتی اگر خلاف انتظار 

مجلس باشد، چراکه اعلام نکردن همیشه مشکل ساز است.
علی محمد شــاعري، دیگر عضو کمیسیون کشاورزي مجلس شوراي اسلامی هم 
با بیان این که در ســالی که با نام حمایت از کالاي ایرانی نام گذاري شده انتظار می رفت 
دولت قیمت تضمینی را براساس قانون اعلام می کرد، گفت: عدم اعلام قیمت تضمینی 

گندم خلاف حمایت از تولید داخل است.
وي تصریح کرد: متاســفانه طبق دستورالعملی که براي خرید تضمینی گندم اعلام 
کردند، قیمت ها به صورت علی الحســاب محاســبه می شــود و پس از تصویب  قیمت 
تضمینی توسط دولت قیمت نهایی محاسبه شده و به کشاورزان پول آن پرداخت می شود.
وي با بیان این که قیمت تضمینی حداقل باید 10 درصد افزایشپیدا مى کرد، گفت: 
متاسفانه این اتفاق نیفتاد و در حال حاضر همان هر کیلوگرم 1300 تومان اعمال مىشود 

که این رویه، سیاستحمایت از تولید داخل نیست.
شــاعري ادامه داد: این کار دولت خلاف قانون اســت و پیگیري این موضوع پس از 
بازگشایی مجلس در دستور کار کمیسیون کشاورزي قرار خواهد گرفت و مراتب اعتراض 

خود را اعلام می کنیم.
عضو کمیسیون کشاورزي مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: وزارت جهاد کشاورزي 
افزایش نرخ 10 درصدي را به شوراي اقتصاد پیشنهاد کرده که با مخالفت این شورا مواجه 
شده و این سیاست موجب ضربه تولید داخل خواهد شد و تولید گندم کشور را تحت تأثیر 

قرار خواهد داد و احتمال این که از خودکفایی خارج شویم، زیاد خواهد بود.

آغاز خرید تضمینی گندم 
بدون اعلام قیمت

 پرونــده تعییــن میــزان افزایش حقوق 
کارگران در ســال 97 با شرایط کم سابقه اي 
مواجه شــد، به طوري که تا پایان ســال 96
شوراي عالی کار نتوانست به تصمیمی کامل 

در این باره برسد.
براســاس مذاکــرات صــورت گرفته در 
آخرین ســاعات ســال 96 میان نمایندگان 
کارگري، کارفرمایی و دولت در جلسات متعدد 
شــوراي عالی کار، دستمزد 97 براي کارگران 
«حداقلی بگیر» نهایی شد و دستمزد پایه این 
گــروه از کارگران با افزایــش 20 درصدي از 
929 هــزار و 931 تومان به حدود یک میلیون 
و 114 هزار تومان رســید. اما میزان افزایش 
دستمزد ســایر سطوح مزدي کارگران (حدود 
70 درصد از کارگــران) به دلیل اختلاف نظر 
نمایندگان کارگري و کارفرمایی در مذاکرات 
مزدي روزهاي پایانی اسفند، بلاتکلیف ماند و 

قرار است طی روزهاي آتی نهایی شود.
بخش اعظمی از نیروي کارِ تحت پوشش 
قانــون کار را افرادي تشــکیل می دهند که 
بنا به دلایلی از جمله ســوابق کاري بیشــتر، 
تحصیلات و سایر موارد از پایه حقوق بالاتري 
نســبت به حداقــل پایه مصــوب وزارت کار 
برخوردارند که با عنوان ســایر سطوح مزدي 
شــناخته می شــوند. در خصوص این گروه از 
کارگران، نماینــدگان کارگري و کارفرمایی 
در روزهاي پایانی ســال گذشــته در جلسات 
مکرر شــوراي عالی کار به توافق نرسیدند تا 
تعیین تکلیف دســتمزد این کارگران به بعد از 

تعطیلات نوروز موکول شود.

 دســتمزد 97 تا پایان فروردین
نهایی می شود

معــاون وزیــر کار با اشــاره بــه تعیین 
تکلیف دســتمزد «سایر ســطوح مزدي» و

بسته شــدن پرونده دســتمزد 97 حداکثر تا 
پایان فروردین، از ابلاغ بخشنامه مزد پیش از

31 فروردین خبر داد.
احمد مشیریان، معاون روابط کار وزیر کار 
در گفت وگو با مهر درباره زمان از ســرگیري 
مذاکرات تعیین دستمزد شاغلان داراي سایر 
سطوح مزدي، گفت: طی هفته آینده جلسات 
مشــترك نمایندگان کارگــري، کارفرمایی 
و وزیــر کار بــراي تصمیم گیري درخصوص 
دستمزد سایر ســطوح مزدي تشکیل خواهد 

شد.
وي ادامــه داد: بــا توجــه بــه این که در 
جریان جلســات روزهاي پایانی سال گذشته 
توافقات کلی و مذاکرات اصلی بین گروه هاي 
کارفرمایی و کارگري صورت گرفته اســت، 
ادامه جلسات زمانبر  نخواهد بود و قطعاً پرونده 
دســتمزد 97 طی دو هفته آینده و قبل از پایان 

فروردین بسته می شود.
معاون روابــط کار وزیر کار با بیان این که 
امیدواریم هفته آینده پرونده دســتمزد امسال 
نهایی شــود، گفت: اما قطعاً تا پایان فروردین 
در خصوص دســتمزد ســایر سطوح مزدي با 

حضور نماینــدگان کارگــري و کارفرمایی 
تصمیم گیري خواهد شد.

مشیریان تاکید کرد: بخشنامه دستمزد 97
قطعــاً تا قبل از 31 فروردین و پیش از پرداخت 
نخستین دســتمزد کارگران از سوي وزیر کار 

ابلاغ می شود.

 دســتمزد 82 درصد از کارگران
زیر یک میلیون و 400 هزار تومان

در همین زمینه علــی خدایی، نمایندگان 
کارگــران در گفت وگو با مهــر با بیان این که 
تصمیم گیري در خصوص دســتمزد 97 براي 
تعیین تکلیف ســایر ســطوح مزدي به بعد از 
پایــان تعطیلات نوروزي با دعوت وزارت کار 

موکول شد، گفت: بر اساس آمارهاي موجود، 
دســتمزد دریافتی حدود 82 درصد کارگران 
در حــال حاضر زیر یــک میلیون و 400 هزار 

تومان است.
وي بــا بیــان این که حــدود 30درصد از 
کارگران، حداقل دســتمزد مطلق را دریافت 
می کنند و به تعبیري حداقلی بگیر هســتند، 
افزود: این گروه از کارگــران یا افراد تازه وارد 
به بازار کار هســتند یا به رغم سابقه کاري، اما 
به دلیل جابه جایی شــغلی، مشمول دریافت 

حداقل دستمزد شدند.
عضو کارگري شــوراي عالی کار با اشاره 
بــه این کــه 70 درصد از کارگــران در گروه 
ســایر ســطوح مزدي قرار دارند که هنوز در 

خصوص دستمزد سال 97 آنها تصمیم گیري 
نشده است، گفت: براي نمایندگان کارگري، 
احقاق حق کارگران ملاك است و به هیچ وجه 
حقوق کارگران را فداي سرعت و زمان تعیین 

دستمزد نمی کنیم.
خدایــی ادامه داد: اگر طبق قانون کار قرار 
اســت در خصوص تعیین دســتمزد کارگران 
بر اســاس مذاکرات ســه جانبه گرایی دولت، 
کارگــران و کارفرمایان تصمیم گیري شــود 
براي مــا منفعت جامعه کارگــري از اولویت 
بیشــتري نســبت به ســرعت زمان تعیین 

دستمزد برخوردار است.
وي افــزود: بــا توجه به این کــه پرونده 
دستمزد 97 همچنان باز است، تعیین تکلیف 
ســریع تر دســتمزد 97 از مطالبــات جامعه 
کارگري اســت که نماینــدگان کارگري در 
شــوراي عالی کار تلاش خود را براي تعیین 

مزد منطقی انجام خواهند داد.
این عضو کارگري شــوراي عالی کار در 
پاســخ به این ســؤال که با توجه به نهایی 
نشــدن دســتمزد شــاغلان داراي سایر 
ســطوح مزدي، تکلیف قانونی رقم قرارداد 
کارفرمایان با این گروه از کارگران چیست؟ 
گفــت: علاوه بر این که زمان قرارداد برخی 
کارگران از ابتداي هر ســال تا انتهاي همان 
ســال اســت، زمان آغاز و پایان بسیاري از 

قراردادهــاي کار نیز می توانــد در یکی از 
روزهاي هر سال باشد. به این ترتیب ممکن 
اســت زمان آغاز قــراردادي آذر 96 و زمان 
پایــان آن پایان ســال 97 باشــد؛ بنابراین 
کارفرما باید با قید دســتمزد جاري با نیروي 
کار قرارداد منعقد شود؛ اما به محض تصویب 
دستمزد سال جدید باید مابه التفاوت دستمزد 

به کارگر پرداخت شود.
خدایی درباره ادامه مذاکرات براي تعیین 
تکلیف دســتمزد سایر ســطوح مزدي که 
70 درصد نیروي کار را شــامل می شود نیز 
گفت: با توجه به شــرایط موجود، پیشنهاد 
نمایندگان کارگري براي تعیین دســتمزد 
سایر ســطوح مزدي افزایش 12 درصدي 
نســبت به پایه حقوق ســال 96 به علاوه 
رقم ثابت روزانه 241 هزار و 88ریال اســت 
و به اعتقــاد ما مذاکرات ســه جانبه گرایی 
انجام شده و هم اکنون شــرکاي اجتماعی 
باید تصمیم بگیرند. بر اســاس این گزارش، 
در مقابل، پیشــنهاد نمایندگان کارفرمایی 
در خصــوص میزان افزایــش 12 درصدى 
دســتمزد ســایر ســطوح مزدي، پیشنهاد 
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هــزار و 35ریال ارائه کردند. به هر حال قرار 
اســت طی روزهاي آینده، نشست مشترك 
کارفرمایــان و کارگران با وزیــر کار براي 
تعیین درصد افزایش دســتمزد سایر سطوح 
مزدي ادامه یابد تا پیش از پرداخت نخستین 
دســتمزد ســال 97 یعنی 31 فروردین ماه، 

پرونده دستمزد 97 بسته شود.

گزارش جام جم از سرنوشت موضوع افزایش حقوق کارگران

پرونده نا تمام «دستمزد» 

وزیر راه و شهرســازي با پیش بینی 
بازار مسکن در سال 97 از افزایش سقف 
وام خرید مسکن به 200 میلیون تومان 

خبر داد.
عباس آخوندي در گفت وگو با تسنیم 
در خصــوص وضعیت بازار مســکن در 
ســال 97  اظهار کرد: به نظــرم بازار ارز 
و طلا همچنان نســبت به بازار مسکن 
جذابیت بیشــتري در سال جدید خواهد 

داشت.
وي با اشــاره به خالی شــدن حباب 
قیمت مســکن طی پنج سال گذشته در 
پاســخ به این پرسش که آیا در سال 97 
سقف وام خرید مسکن افزایش می یابد، 
تصریح کرد: هنوز شــوراي پول و اعتبار 
افزایش وام مســکن را تصویب نکرده، 
امــا وزارت راه و شهرســازي متقاضی 
این است. در این راستا تقاضاي کاهش 
ســود وام مســکن به 6 درصــد را ارائه 
کرده ام که البته تصویب می شود، چون 

رئیس جمهور آن را تائید کرده است.
وي افــزود: پیگیر افزایش ســقف 
وام هم هســتیم که بر اســاس آن وام
160 میلیــون تومانــی حداقــل بــه 

200 میلیون تومان افزایش می یابد.

در همیــن بــاره، مدیرعامل بانک 
مسکن گفت: سقف تســهیلات خرید 
مسکن در صورتی می تواند افزایش یابد 
که بازپرداخت اقســاط نیز در استطاعت 

متقاضیان مسکن باشد.
ابوالقاسم رحیمی انارکی در گفت وگو 
با فــارس با اشــاره به این که ســقف 
تسهیلات خرید مسکن در صورتی باید 
افزایش یابد که بازپرداخت اقســاط نیز 
در اســتطاعت متقاضیان مسکن باشد، 
گفــت: موضوعی که بــراي بالا بردن 
سقف تسهیلات خرید مسکن مهم است 
این که اگر سقف تسهیلات خرید مسکن 
افزایش یافت، بازپرداخت اقساط نیز در 

استطاعت متقاضیان مسکن باشد.
مدیرعامل بانک مســکن با تأکید بر 
این که پرداخت تســهیلات تا 50 درصد 
قیمت مســکن، همواره در دســتور کار 
بانک مســکن بوده اســت، خاطرنشان 
کــرد: حفظ قــدرت خریــد و پرداخت 
تســهیلات تا 50 درصد قیمت مسکن 
همواره در دستور کار بوده است، چراکه 
اگر اقســاط در اســتطاعت متقاضیان 
دریافت تســهیلات نباشد، این موضوع 

به مطالبات معوق تبدیل می شود.

پیشنهاد افزایش وام خرید مسکن 
به 200 میلیون تومان
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نوشین مجلسی
 رادیو و تلویزیون

نقشــش با آن تکیه کلام هــاي خاص نمک 
ســریال بود. نقش شــاگرد یک راننده کامیون که 
به ماشــینش بیش از همه چیز و همه کس عشق 
می ورزیــد. ترس و حســاب بردنــش از «آتقی» 
و دیالوگ هایی که میانشــان رد و بدل می شــد، 
ســکانس هاي بامزه و البته اصلی «خوش رکاب» 
را می ســاخت. مجید صالحی، هنرپیشــه اي که 
مدتی اســت در ژانرهاي دیگــر غیر از کمدي نیز 
توانایی هایــش را به اثبات رســانده، بازیگر نقش 
«عزت» همان شاگرد شــوفري است که زندگی 
پر دغدغه اي داشــت، اما همیشــه و در همه حال 
همراه و همســفر خوش رکاب بود. با او گفت وگو 
کردیم تا با این سریال نوروزي خاطره بازي کنیم؛ 
او برایمان از همراه شدنش با این نقش، همکاري با 

علی شاه حاتمی و ... گفت.
در مصاحبه اي خواندم که گفته بودید نقش . 

عزت بعدها به فیلمنامه «خوش رکاب» اضافه 
شده است.

یادم نمی آید این حرف را زده باشــم! طبیعتا : 
وقتی بازي در خوش رکاب به من پیشــنهاد شــد، 
نقش عزت هم در فیلمنامه بود اما این که قبل از آن 
چه زمانی به فیلمنامه اضافه شــده است، اطلاعی 

ندارم.
چه شد این نقش به شما پیشنهاد شد؟. 
حتما آقاي علی شاه حاتمی کارهاي قبلی ام : 

را دیده بودند و از روي شــناختی که از من داشتند، 
این نقش را پیشنهاد کردند.

با آثار علی شاه حاتمی از قبل آشنا بودید؟. 
این خوش شانسی من است که با کسانی که : 

دوست شان دارم بالاخره کار می کنم؛ دیر و زود دارد 
اما سوخت و سوز ندارد. آن زمان یک فیلم سینمایی 
در ژانر کودك به اسم «یکی بود، یکی نبود» با آقاي 
ایرج طهماسب و خانم فاطمه معتمدآریا بازي کرده 
و براي جشنواره فیلم کودك و نوجوان به اصفهان 
رفته بودم؛ در آن جشــنواره مجري هم بودم و یک 
فیلم به نام «ترکش هاي صلح» از آقاي شاه حاتمی 
در جشنواره حضور داشت که جایزه هاي زیادي هم 
برد. فیلم خوش ساخت و خوبی بود و خیلی دوستش 
داشتم. همان موقع با خودم گفتم اي کاش بتوانم با 
ایشان کار کنم. وقتی براي بازي در خوش رکاب با 
من تماس گرفتند از پیشنهادشان استقبال کردم و 
نقش عزت را پذیرفتم. اصولا آثار آقاي شاه حاتمی 

و همکاري با ایشان را دوست دارم.
چه .  پیشنهاد  این  گفتید  آنچه  بر  علاوه 

جذابیتی براي شما داشت که آن را پذیرفتید؟
حضور آقاي شاه حاتمی به عنوان کارگردان : 

پروژه، همبازي شــدن با آقاي محمد کاسبی که تا 
آن زمــان فیلم هاي خوبی بــازي کرده بود و براي 

فیلم «پدر» ساخته مجید مجیدي، سیمرغ بلورین 
گرفته بود و همچنین کیفیت خود فیلمنامه همگی 
از شاخص هایی بود که به من نوید یک کار خوب را 

می داد و براي همین آن را پذیرفتم.
بازي در این سریال تاثیري بر ادامه روند . 

کاریتان داشت؟  
خوش رکاب، ســریالی بود کــه خیابان ها : 

را خلــوت می کرد و مردم با عشــق آن را تماشــا 
می کردنــد، چون براي بیننــدگان یک جور حس 
نوســتالژي داشــت. مخاطبــان با این ســریال 
ارتباط قوي برقرار کرده بودند. طبیعی اســت که 
دست اندرکاران ســینما هم این مجموعه را دیده 
بودند و به همین دلیل پیشنهادهاي سینمایی من 

بعد از آن خیلی بیشتر شد.
چند سال بعد از خوش رکاب، فصل دوم آن . 

یعنی «خوش غیرت» ساخته شد. ممکن است 
سري سوم این مجموعه هم ساخته شود؟

خبر ندارم. مدتی زمزمه هایی بود که ممکن : 
است ساخته شود، اما خبري نشد.

اگر ساخته شود، مایلید در سري سوم هم . 
حضور داشته باشید؟

بســتگی به عوامل مختلــف و بخصوص : 
فیلمنامه دارد. مردم از خوش رکاب و خوش غیرت، 
ذهنیت مثبتی دارند پس سري سوم باید قوي تر از 

آن دو باشــد تا آن ذهنیت مثبت خدشه دار نشود؛ 

اگر چنین باشد می پذیرم.
شما در سه مجموعه با علی شاه حاتمی . 

همکاري داشته اید.
چهارتا. خوش رکاب، اُ مثبت، خوش غیرت و : 

بوي خوش زندگی.
اغلب این سریال ها نوروزي بودند؟. 
ســه تا از آنها نوروز پخش شد و بوي خوش : 

زندگی، براي ماه رمضان بود.
چه .  شاه حاتمی  علی  با  کردن  کار 

ویژگی هایی دارد که آن را دوست دارید؟
شاه حاتمی کارش را بلد است. مدیوم تلویزیون : 

را خیلی خوب می شناســد و معمولا پشــت صحنه 
کارهایــش خوش می گذرد. او اگر فرصت و حوصله 
داشته باشــد، درگیر کمبود وقت و اسیر زمان هاي 
تعیین شــده براي رساندن سریال هاي مناسبتی به 

پخش نشود، آثارش خوب از آب درمی آید.
مناسبتی .  سریال  یک  هم  خوش رکاب 

بود. آن زمان هم فرصت کمی براي فیلمبرداري 
داشتید؟

هر چــه پیش آمدیــم اوضاع : 
بدتر شــد. بــراي خــوش رکاب، 

فرصت بیشــتري داشــتیم اما ضبــط کارهاي 
بعدي به روزهاي عید هم کشــیده شد. با این که 
علی شــاه حاتمی تمام تلاشش را می کرد و من و 
آقاي کاســبی هم تمام انرژیمان را می گذاشتیم، 
اما بــه نظرم تعجیل در هــر کاري روي کیفیت 
آن اثر می گذارد. اي کاش زمان بیشــتري براي 
فیلمبــرداري مجموعه ها اختصــاص بدهیم تا 
کارها با کیفیت تر شــود. اي کاش تلویزیون براي 
سریال هاي مناسبتی یک ســال جلوتر تصمیم 

بگیرد و زودتر کار را شروع کند.
خوش غیرت نتوانست موفقیت خوش رکاب . 

را تکرار کند. موافقید؟
خوش غیرت در زمان پخش اش اثر موفق و : 

پرمخاطبی بود و از این نظر ماندگار شد. اگر به آمار 
تلویزیون در آن سال ها نگاه کنید، می بینید که آن 
موقع رضایت بخش بوده است و این سریال از نظر 
تعداد و رضایتمنــدي مخاطبان در جایگاه بالایی 
قرار داشــت، اما قبــول دارم که به جهت کیفی در 

مقایسه با خوش رکاب، پایین تر است. 
دلیلش چیست؟ . 
می شــود گفت به دلیل عجله داشتن. براي : 

این سریال فرصت کمتري داشتیم. البته به نظرم 
از نظر محتوایی هم کار کمی مانیفســتی و شعاري 

شده بود.
خاطره اى از حضور در این . 

سریال دارید ؟ 
به طــور کلــی ترکیب : 

گروه بازیگــران و عوامل در 
خوش رکاب و خوش غیرت 
برایم خاطره انگیز اســت. 
حضــور در کنــار محمد 
کاسبی، امیر نوري و علی 
شاه حاتمی، قطعا سراسر 

خاطره ساز است.

شروعی مجدد براي توانمند بازیگري
محسن محمدي

دبیر رادیو و تلویزیون 
درآوردن پرونده اي  براى  سریال «خوش رکاب» بدون گفت وگو با بازیگر 
نقش آقاتقی، شــخصیت اصلی اثر به کنشی ابتر می ماند. محمد کاسبی اما 
می گوید که سال هاست مصاحبه نمی کند و قصدش را هم ندارد. هر چقدر هم 
برایش نشانه آوردیم که همین دوسال پیش و در زمان پخش سریال «همسفر 
خورشید» گپ و گفت مفصلی با خود ما کرده است، بی فایده بود و مرغ استاد 
یک پا داشت. فقط گفت از جان، مایه گذاشته براي جان بخشیدن به شخصیت 
راننده کامیونی که عاشــق کامیونش بود. گفت شما باید بنویسید که من چه 

کرده ام در خوش رکاب، خودم بگویم که لطفی ندارد.
بچه کوچه آبشــار خیابان ري می توانست امروز براي خودش آقا دکتري 
باشد که در رشته پزشکی قبول شده بود اما عشق به صحنه نمایش، ترغیبش 

کرد از رشته پزشکی انصراف دهد و در دانشکده هنرهاي زیبا تئاتر بخواند.
کارنامه پربار و رنگارنگی دارد محمد کاسبی که بازیگر، کارگردان، نویسنده، 
دوبلور، گوینده رادیو و... اســت. کاسبی از جمله موسسان حوزه هنري نیز بوده  
اســت و سمت ها و مسئولیت هایی فرهنگی داشته؛ مخاطب عام اما او را بیشتر 
با بازي هایش می شناسد؛ از فیلم هاي ایدئولوژیکی چون توبه نصوح و دو چشم 
بی ســو گرفته تا زنگ ها، بدوك و پدر و سریال هاي شاخصی چون صاحبدلان 
و خوش رکاب. از نقش خاص و البته نادیده انگاشته شده اش در «زنگ ها» که 
بگذریم، کاسبی با فیلم هاي مجید مجیدي درخشید؛ بدوك و بخصوص پدر که 
براي این آخري سیمرغ بلورین جشنواره فجر را گرفت و تندیس بهترین بازیگر 
سینماي قاره آسیا را. در صاحبدلان هم فوق العاده بود؛ در نقش ماست بند خودگم 
کرده اي که دري به تخته خورده و با کلاه به کلاه کردن به مال و منالی رسیده 
بود. آقاتقی ســریال خوش رکاب هم از شاه نقش هاي او در عرصه بازیگري در 
سریال هاي تلویزیونی است. راننده اي که جانش به کامیونش بسته است و این 
خودروي غول پیکر را چونان فرزند، عزیز و گرامی می شمارد و حالا مجبور است 
با کامیون عزیزکرده اش به جبهه برود و نگران است که مبادا محبوبش آماج تیر 

و ترکشی قرار بگیرد و خط و خشی بر بدنه اش بیفتد.

شخصیت پردازي مناسب و نقش آفرینی استادانه کاسبی در کنار هدایت 
حساب شــده علی شاه حاتمی در مقام کارگردان دست به دست هم داده بودند 

تا کاراکتر آقاتقی باورپذیر و ملموس از آب و گل دربیاید.
محمد کاســبی، بازیگري است که اثبات کرده از پس نقش هاي جدي و 
کمدي به شکل توامان، بخوبی برمی آید. هنرپیشه کهنه کاري که البته آنچنان 
که باید و شاید قدر ندیده و شاید عدم تمایلش به انجام مصاحبه، ناشی از همین 
دلخوري و کدورت باشــد. از حق نگذریم، او در سال هاي اخیر به حاشیه رانده 
شــده و بستر لازم را براي به منصه ظهور رســاندن استعداد و قابلیت هایش 
نداشته است. مخاطبان قاب کوچک و پرده نقره اي سال هاست که از او نقش 
ماندگار و در خور توجهی ندیده اند که هر چه بوده، تکرار است و تکرار بخصوص 
در قالب کاراکترهاي کمدي و به طور مشخص، یک مرد میانسال بی حوصله 

که از دست خانواده و فرزندان نه چندان متعارفش به ستوه آمده.
حیف اســت که بازیگر توانمندي چون محمد کاسبی، گرفتار نقش هاي 

معمولی شود و در وادي تکرار، راه به بیراهه برد.
سال 97 شاید شــروعی دوباره براي کاسبی باشد و مطلعی براي تجدید 
خاطرات خوش گذشــته به واســطه بازي اش در ســریال «ســر دلبران» 
محمدحسین لطیفی که قرار است رمضان امسال روي آنتن برود. سر دلبران 
می تواند در حکم سکوي پرتاب مجددي باشد براي محمد کاسبی، بازیگري 

که مردم دوستش دارند و البته خود نیز کم توانایی و قابلیت ندارد. 

یادداشت
مریم سعادت در گفت وگو با جام جم:

داستان «خوش رکاب» واقعی بود

است .  مجموعه اي  خوش رکاب 
که با گذشت سال ها از زمان پخش آن، 
هنوز در خاطر مخاطبان مانده و بینندگان 
محور  حول  که  را  داستانی  تلویزیون 
این کامیون و صاحبش می گذشت، به 
یاد دارند. خاطره اي که خودتان از این 
مجموعه در ذهن دارید چیست؟ کدام 

خاطره برایتان بارزتر است؟
خــوش رکاب جــزو آن دســته : 

مجموعه هایــی اســت کــه فراموش 
نمی کنــم و اثري قابل تحســین بود که 
موضوع بی نهایت خوبی داشــت. در این 
مجموعه تلویزیونی براي اولین بار بود که 
می دیدیم شخصیت اصلی اش یک شیء 
بی جــان، یعنی همان کامیون بود و جالب 
اســت بدانید که ایده اولیه داستان آن، بر 

اساس یک ماجراي واقعی ساخته شد.
بیشتري .  توضیح  برایمان  واقعا؟ 

می دهید؟
بله، شــخصیتی که محمد کاســبی : 

در مجموعــه ایفایش می کرد، بر اســاس 
یک شخص حقیقی نوشــته شده بود. نام 
آن آقا را متاســفانه نمی دانم اما فردي بود 
که به کامیونش دلبســتگی خاصی داشت 
و داســتانش دســتمایه کار ما قرار گرفت. 
حتی کامیونی هم که ما در طول مجموعه 
استفاده کردیم، کامیون همان شخص بود.

بر این اساس به طور کامل مطابق . 
با واقعیت پیش رفتید؟ براي باورپذیري 
آن  با  هم  صحبتی  آیا  نقش ها،  بیشتر 
شخص یا اعضاي خانواده اش داشتید؟

نــه، آن فرد از دنیا رفته بود. این طور : 
شنیدم که گویا او در همان اولین سفرش 
به جبهه شــهید شده بود؛ البته از این بابت 
خیلی مطمئن نیستم و شاید هم بعدها فوت 

شده باشد. کامیونش را هر روز پسرش به 
سر صحنه فیلمبرداري می آورد و گروه از 
آن استفاده می کردند. در خصوص داستان 
هم ما فقط ایده اولیه را از ماجراي زندگی 
او گرفتیم و بقیه وقایع به صورت داستانی 

و مبتنی بر تصور نویسنده جلو رفت.
که این مجموعه در .  جالب است 

زمان پخش اصطلاحا حسابی گرفت و 
همه جا صحبت از آن بود. به عنوان یکی 
از بازیگران حاضر در این مجموعه، دلیل 
موفقیت این سریال و دیده شدنش را در 

چه می دانید؟
خب خوش رکاب موضوعی داشت : 

کــه بکر و نو بود و تــا آن زمان و حتی بعد 
از آن کمتر به آن پرداخته شــد. محوریت 
این قصه، دلبســتگی و حساســیت هاي 
این مرد نســبت به کامیونش بود؛ دلش 
نمی خواست حتی یک خط روي آن بیفتد 
و در عین حال شــخصیت میهن پرستی 
هم داشــت. این موضوعی متفاوت بود و 

تازگی داشت.
بازیگران .  کنار  در  بازي  تجربه 

مختلف این مجموعه را چطور دیدید؟
تجربه خوبی بود. ترکیب بازیگران : 

این مجموعه را خیلی دوســت داشــتم. 
هنــوز هم وقتی مونا فرجــاد را می بینم، 
گرچه بزرگ شده و براي خودش خانمی 
است، احساس می کنم دخترم است. امیر 
نــوري را تقریبا از زمان اولین تجربه هاي 
بازي اش می شناسم و در طول این سال ها 
شاهد رشــد و بزرگ شدنش بوده ام. خود 
آقــاي کاســبی هم که از زمــان حضور 
در وزارت فرهنگ و ارشــاد با هم آشــنا 
بوده ایم، فقط قســمت نشده بود کنار هم 

بازي کنیم.

زهرا غفاري
 رادیو و تلویزیون

مریم ســعادت با ایفاي نقش هاي متفاوت و گوناگون و همیشــه شیرینش در اذهان 
مخاطبان بخوبی ماندگار شده است. نقش هایی که گویی از عمق جان این هنرمند برآمده 
و در عین سادگی شــان، بر جان مخاطبان پیگیر آثارش هم جا خوش کرده اند. ســعادت 
در مجموعه تلویزیونی «خوش رکاب» که در نوروز 82 روانه آنتن شد، نقش همسر یک 
راننده کامیون را ایفا می کرد که در ســاعات و روزهاي طولانی غیبت همسر، بار زندگی 

و پرورش فرزندانش را به دوش می کشید و از آنها مراقبت می کرد.
سعادت در گفت وگو با جام جم از خاطرات ناشنیده بازي در این مجموعه به یادماندنی 

می گوید.

سکانس شهادت حاج احمد 
دردناك بود

گفت وگو با مجید صالحی، «عزت» سریال «خوش رکاب»

سکانسی
که دوستش داشتم

سکانســی که حاج احمد با بــازي فرهاد 
جم، شــهیده شــده بود و من خبر شهادتش 
را مــی آوردم، صحنه دردناکــی بود که خیلی 
دوســتش دارم. در خوش غیرت هم سکانسی 

از یک بچه در عراق بود که زبانش 
گرفته بود و بعد از مدت ها شروع 
به حرف زدن می کند و من بعد 
از آن بــالاي یک کوه می روم 
و انــگار یک حالــت بغض و 
حرف هاي ناگفتــه دارم. آن 
سکانس را هم دوست داشتم 

و هنوز در خاطرم هست.

 گر مرد رهی میان خون باید رفت
ترانه فروردین

جام جم 
«خوش رکاب» قصه علاقه جنون آمیزي مردي به دلبري آهنین و بی جان خود یعنی 
کامیونی اســت که منبع درآمد او و خانواده اش اســت. در جایی از قصه او مجبور می شود 
میان خیر خَلق و خیر خوش رکابش دســت به انتخاب بزند. در این راه تا لحظات آخر پاي 
عشقش می ماند و با همه جدل می کند اما در انتها با دیدن و لمس فاجعه اي که در روزهاي 
تاریخ ساز جنگ هشت ساله در حال رخ دادن است، سلوك می کند و حاضر می شود از خیر 
مال و دلش بگذرد تا رســالت مهم تري را به انجام برساند. علی شاه حاتمی مطابق سلیقه 
معمولش در سریال ســازي، این درام را از پس ماجراهاي طنز عبور می دهد؛ کمدي که بار 
آن بیشتر بر دوش بده بستان هاي کلامی و کل کل هاي دو شخصیت اصلی سریال است. 
«خوش رکاب» تلفیق جنگ، عشق و خانواده با لحن کمدي و در دل ماجراهایی است که 
بیشــتر در قالب روابط مثلث گونه «آقاتقی» با بازي محمد کاسبی،  شاگردش «عزت» با 
بازي مجید صالحی و «خوش رکاب» می گذرد. حضور زوج محمد کاسبی و مجید صالحی 
در نقش هاي اصلی و مقابل یکدیگر در به تعادل رســاندن جنبه هاي کمدي و جدي کار و 

یکدست کردن لحن آن کمک شایانی کرده  است.
«خوش رکاب» در زمان خود و براي قاب کوچک تازه بود. پیش از آن بجز ســینمایی 
«لیلی با من است» معدود آثاري ساخته شده بود که کمدي را وارد آتش و خون جنگ کرده 
و زهر نمایش فضاي جبهه را این چنین گرفته باشــند. این سریال از این حیث توانست در 
جذب مخاطب موفق عمل کند و در یاد او تا به امروز خوش بنشــیند. این موفقیت مرهون 
شناخت علی شاه  حاتمی از کمدي است. شاه حاتمی در «خوش رکاب» تا حد زیادي توانسته 
اســت حدیث دل و مفاهیم ارزشمندش را به گونه اي در میان خنده  بگنجاند که هیچ یک 
از این دو وجه بر دیگري غالب نشــود اما در این مجموعه نیز همچون آثار مشــابهش این 
حرف ها گاه در حد تکه اندازي هاي سیاسی صرف باقی می مانند، خصوصا در سري دوم آن 

با نام «خوش غیرت» که دو سال بعد از «خوش رکاب» ساخته و در ایام نوروز پخش شد.
 شــخصیت هاي قصه در فصل دوم تغییرات محسوسی کرده اند، در پی سال ها و عبور 
از توفان حوادث قد کشــیده اند و این بار تصمیم بزرگ تري می گیرند و خودخواسته راهی 
سفري پرمخاطره  به عراق می شوند. این قصه، روایت جنگ دیگري بود و به اشغال عراق 
به دســت نیروهاي ارتش آمریکا می پرداخت. کسی که پیش از این در جنگ به نیروهاي 
هموطنش در مقابل عراق امدادرسانی می کرد سال ها بعد و با برگشتن سکه روزگار، غیرت 
به خرج می دهد و براي رســاندن دارو به مردم عراق با خوش رکابش به دل حادثه می زند. 
این قصه یک خطی و تاثیرگذار که می توانست پیوست خوبی براي تکمیل سري نخست 
و به انجام رســاندن رسالت کارگردان باشد در دیالوگ ها به ورطه شعار گرفتار می شود، در 
ایجاد موقعیت ها گاه اسیر تخیل شده و در پایان بندي نیز شتاب زده عمل می کند. البته بیراه 
نیســت که کلیت این آســیب ها را به سبب شتابزدگی در تولید این مجموعه بدانیم. امري 
که عوامل ســریال نیز به آن اذعان دارند. نتیجه آن که این مجموعه با وجود همراه کردن 
علاقه مندان سري پیشین، نتوانست در قد و قامت «خوش رکاب» ظاهر شود و چون فصل 
نخست نوستالژي وار در خاطره جمعی مخاطبان سیما بماند. پس از آن زمزمه هایی براي 
ساخت سري هاي بعد این مجموعه به گوش رسید اما تا به امروز در حد احتمال باقی مانده  

و رنگ حقیقت به خود نگرفته  است. 

نگاه
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تلاش داعش براي تصرف 2 شهر در افغانستان
مقامات ولایت جوزجان افغانستان از تلاش داعش براي تصرف دو شهر این ولایت 
خبر دادند. آنها گفتند تروریست هاي داعش در تلاشند تا شهرهاي «درزاب» و «قوش 

تپه» این ولایت را به تصرف خویش در آورند. 
عبدالرحمــان محمــودي، معاون والی جوزجان نیز اعلام کرد شــهرهاي درزاب و 
قوش تپه  این ولایت در معرض ســقوط به دست داعش قرار دارند. بنابراین اگر بزودي 
نیروهاي امنیتی تازه  نفس به این ولایت اعزام نشوند، این شهرها به دست داعش خواهد 
افتاد. یکی از اعضاي شوراي ولایتی جوزجان نیز گفت گروه تروریستی داعش از چندي 
پیش برنامه اي براي حمله به شــهر درزاب داشــته است.شهرهاي درزاب و قوش تپه از 
جمله شــهرهایی است که داعش در آنجا بشــدت فعالیت دارد و توانسته است مناطق 

زیادي را در این شهرها به تصرف خویش درآورد. / مهر 

احتمال انحلال پارلمان مالزي
براساس اعلام یک وزیر دولت، نجیب رزاق، نخست وزیر مالزي قرار است روز جمعه 
انحلال پارلمان این کشــور را اعلام و راه را براي برگزاري انتخاباتی که ســخت ترین 

رقابت انتخاباتی براي ائتلاف حاکم متعلق به او خواهد بود، هموار کند.
به گزارش رویترز، نجیب رزاق تحت فشــار قرار دارد تا همزمان با درگیر شدنش در 
یک رســوایی مالی چند میلیارد دلاري مربوط به یک صندوق دولتی و خشــم عمومی 
از بابت بدتر شــدن وضعیت اقتصادي بتواند یک حکم قاطع براي ادامه کار دولتش به 
دست آورد. او به این منظور باید در چالش بی سابقه با هم پیمان سابق خود یعنی ماهاتیر 

محمد، نخست وزیر اسبق مالزي پیروز شود.
عبدالرحمان دهلان، وزیر مسئول واحد برنامه ریزي اقتصادي در دولت نجیب رزاق 
روز سه شــنبه اعلام کرد، رزاق احتمالا روز جمعه انحلال پارلمان را اعلام خواهد کرد و 

این کار را بعد از برگزاري نشست هفتگی کابینه انجام خواهد داد.
انحلال پارلمان مالزي راه را براي برگزاري یک انتخابات سراســري هموار خواهد 

کرد. تاریخ این انتخابات باید از سوي کمیسیون انتخابات تعیین شود./ ایسنا 

دعوت ترامپ از پوتین براي دیدار در کاخ سفید

یک دستیار ارشــد کاخ کرملین از دعوت رئیس جمهور آمریکا از همتاي روس خود 
براي سفر به واشنگتن و بازدید از کاخ سفید خبر داد.

به گزارش رویترز، یوري یوشــاکوف دســتیار ارشــد کاخ کرملین روز دوشنبه طی 
ســخنانی تاکید کرد: دونالد ترامــپ، رئیس جمهور آمریــکا در گفت وگوي تلفنی که 
ماه گذشته درباره دیدار با ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه داشته، پیشنهاد برگزاري 

این دیدار را در کاخ سفید مطرح کرده است.
وي تصریح کرد: از زمانی که این گفت وگوي تلفنی در روز 20 مارس انجام شــده، 
تاکنون هیچ پیشرفتی براي برگزاري این دیدار احتمالی حاصل نشده و علت اصلی این 

مساله اختلافات دیپلماتیک در روابط آمریکا و روسیه بوده است. 
سارا سندرز، سخنگوي کاخ سفید دعوت از پوتین را تایید نکرد ولی در اظهاراتی گفت: 
روســاي جمهور دو کشــور درباره مکان هاي مختلف از جمله کاخ سفید براي برگزاري 
یک نشســت احتمالی مذاکره کرده اند. دعوت از پوتین براي دیدار از کاخ سفید می تواند 
موجب خشم منتقدان داخلی ترامپ شود، کسانی که روسیه را به اقدامات خصمانه علیه 

کشورهاي غربی متهم کرده اند. / تسنیم 

برنامه ریزي عراق براي عملیات علیه داعش در سوریه
نخســت وزیر عراق اعلام کرد دستور تهیه طرح هاي نظامی را براي جنگ با داعش 
در سوریه داده است. به گزارش شبکه خبري الجزیره، حیدر العبادي، نخست وزیر عراق 
در کنفرانــس مطبوعاتــی هفتگی خود گفت: اوضاع در ســوریه به دلیل حضور داعش 
در مناطق بســیار نزدیک به مرزهاي عراق همچنان چالش محســوب می شود. بعد از 
اظهارات العبادي، یک مســئول عراقی در گفت وگو بــا روزنامه قطري العربی الجدید 
گفت: منظور العبادي از عملیات در خارج از عراق، عملیات در مرزهاي سوریه است که از 
البوکمال تا حســکه را شامل می شود. هماهنگی با نظام سوریه درباره ورود نیروهایمان 

به مسافت 30 کیلومتري خاك سوریه وجود دارد.
وي گفت: دســتگاه اطلاعات و نیروهاي ویژه عراق عملیاتی را براي پیگرد رهبران 
داعش در خاك ســوریه انجام می دهند. کماندوهاي آمریکایی نیز نیروهاي ما را براي 
ارائــه حمایت لجســتیکی و فراهم کردن تصاویر هوایــی از پایگاه هایی که هدف قرار 
می گیرنــد، همراهی می کنند. نیروهــاي عراقی تعداد زیادي از عناصر مهم داعش را از 

جمله «والی الخالدیه» در خاك سوریه از پاي درآوردند./ ایسنا 

 خروج نیروهاي پ.ك.ك از سنجار عراق
در پی توافق نیروهاي پ.ك.ك براي عقب نشــینی از شهرســتان سنجار در استان 
نینواي عراق، روز دوشــنبه نیروهاي این گروه به صورت دســته جمعی از این شــهر در 
شــمال غرب عراق خارج شــده و راهی ترکیه شدند. این اقدام در حالی صورت می گیرد 
کــه دولــت ترکیه و رئیس جمهور این کشــور اعلام کرده بود بــراي مبارزه با اعضاي 
پ .ك .ك از هیچ کسی اجازه نخواهند گرفت و بزودي در شهر سنجار به عملیات نظامی 
دست خواهند زد. ارتش عراق هم البته تهدید کرده بود در مقابل ترك ها خواهد ایستاد. 

همزمان با خروج نیروهاي پ.ك.ك، ارتش عراق و نیروهاي الحشــد الشــعبی امنیت 
کامل این منطقه را به دست گرفته و در مرز عراق با سوریه نیز مستقر شدند./ ایسنا 

واکنش انصارا... به ادعاي بن سلمان درباره جنگ یمن
رئیس شوراي عالی سیاسی یمن، ادعاهاي اخیر ولیعهد عربستان را مبنی بر «تلاش 

براي پایان دادن به جنگ یمن» به سخره گرفت.
به گزارش الجزیره، صالح صماد در نشســتی با مسئولان نظامی در صنعا گفت: اگر 
بن ســلمان انتظار دارد با تفرقه اندازي پیروز شــود، در واقع منتظر تحقق امري محال 
است، بن سلمان باید به دنبال راه چاره دیگري غیر از تفرقه بین نیروهاي ما باشد و این 

مساله کاملا ناممکن است.
ایــن رهبر انصــارا... یمن درباره افزایش حملات ائتلاف عربــی در چند روز اخیر و 
پس از ســفر یک هفته اي فرستاده ســازمان ملل به صنعا سخن گفت و ضمن اشاره به 
ایجــاد جبهه هاي جدیدي در برخی مناطق غرب و مرکز یمن توســط ائتلاف عربی به 
رهبري عربســتان و امارات، بر لزوم آمادگی براي مرحله جدیدي از تنش ها تاکید کرد.
ولیعهد عربســتان در جریان سفرش به آمریکا در گفت وگویی با روزنامه نیویورك تایمز 
مدعی شــد، ائتلاف عربی براي پایان دادن به جنگ در یمن از طریق روندي سیاســی 
و با ایجاد چند دســتگی در نیروهاي وابســته به انصارا... و اعمال فشــار نظامی بر آنها 

تلاش می کند. / ایسنا 

مقتدا صدر و نظارت بین المللى
رهبر جریــان صدر عراق بر اهمیت 
وجود نظارتــی بین المللی بر انتخابات 
پارلمانــی عراق که قرار اســت 12 می  
در سراسر عراق برگزار شود، تاکید کرد.
به گزارش ایسنا و به نوشته روزنامه 
فرامنطقه اي الشــرق الاوسط، وي در 
بیانیه اي درباره این که آیا از طرف هاي 
مشــخصی در انتخابــات آتی حمایت 
می کند یا نه، اظهار کرد: قبلا هم گفتم 

تا این لحظه حمایت خود را از هیچ طرف مشــخصی اعلام نمی کنم، آنچه در این دوره 
اهمیــت دارد، مراجعه به صندوق هاي راي گیري و رهــا نکردن این صندوق ها براي 
چهره هاي فاســد است، بی تفاوتی کســانی که خواهان اصلاحات هستند، یک شانه 

خالی کردن از مسئولیت به شکلی آشکار است. 
رهبــر جریان صدر عراق با تاکید بــر این که تحریم انتخابات هرگز احتمال تقلب را 
کاهش نداده بلکه به آن ســهولت می بخشد، از کمیساریاي عالی انتخابات خواست در 

مورد صندوق هاي راي گیري شفافیت و صداقت داشته باشد. 
کمیساریاي عالی انتخابات روز دوشنبه از نامزدها و احزاب سیاسی شرکت کننده در 

انتخابات خواست تبلیغات انتخاباتی را ظرف سه روز جمع آوري کنند.

! البشیر: یا فعالیت سیاسی یا اقدامات مسلحانه
رئیس جمهور ســودان تأکید کرد، 
هرگز اجــازه انجام فعالیت سیاســی 
و اقدامــات مســلحانه در آن واحــد را 
نخواهنــد داد. بــه گــزارش فارس، 
عمر البشــیر، رئیس جمهور سودان در 
جریان افتتــاح دوره جدید پارلمان این 
کشور گفت، اگر کســی تصور می کند 
ما اجــازه فعالیت سیاســی و اقدامات 
مســلحانه در آن واحــد را خواهیــم 
داد، دچــار توهــم شــده یــا بصیرت 

و بینایی خود را از دســت داده اســت.وي افــزود، هیچ گزینه اي بــراي هیچ گروهی 
جــز انتخــاب یکی از این دو مورد وجود ندارد؛ حمل ســلاح یا فعالیت سیاســی. طبق 
گزارش شــبکه الجزیره، البشیر اظهار کرد، هرگز به تشــکیلات دانشجویی در داخل 
دانشــگاه ها اجازه نخواهند داد به عنوان بازوي جنبش هاي مسلح عمل کنند و با اجراي 
قانون، امنیت را در داخل دانشگاه ها محقق خواهند کرد.رئیس جمهور سودان همچنین 
تصریــح کرد طی روزهــاى آینده، طرحی را براي تدوین قانون اساســی جدید دائمی 

ارائه خواهند کرد.

گوترش طرفین جنگ یمن را به راه حل سیاسی فراخواند
دبیــرکل ســازمان ملل بــر لزوم 
دســتیابی به راه حل سیاسی به عنوان 
تنها راه برون رفت از بحران یمن تاکید 
کرد.بــه گزارش مهر و به نقل از رویترز، 
آنتونیو گوترش دبیرکل ســازمان ملل 
متحد با حضور در کنفرانس کشورهاي 
کمک کننده به یمن که در شهر «ژنو» 
سوئیس در حال برگزاري است، طرفین 
درگیر در بحران یمن را به تلاش براي 

حصول راه حل سیاسی فراخواند.
وي در این باره گفت: به همراه مارتین گریفیث، نماینده جدید ســازمان ملل در امور 
یمن، همه طرفین درگیري را بدون فوت وقت به مساعدت در این امر دعوت می کنم. به 
گفته گوترش، یمن شاهد بزرگ ترین فاجعه انسانی در جهان است و بیش از 22 میلیون 
نفر در این کشور نیازمند دریافت کمک هاي فوري هستند.برهمین اساس، وي خواستار 
تداوم دسترسی به بنادر یمن براي ارسال کمک هاي بشردوستانه بویژه غذا و دارو شد.

کوتاه از جهان

چهره ها و نظرها

جنگ یمن چقدر براى عربستان 
هزینه دارد؟

تهاجم نظامی عربستان به یمن 6 فروردین، سه ساله شد. این جنگ با مقاومت مردم 
یمن روبه رو شــده است که علاوه برناکام گذاشتن دولت سعودي در رسیدن به رویاهاي 
خود، هزینه هاي گزاف و کمرشــکنی را بر اقتصاد این کشــور تحمیل کرده و باید منتظر 

پیامد هاي منفی سنگین آن بر اوضاع سیاسی و اجتماعی این کشور بود .
به گزارش العالم، ارزیابی کارشناســان نظامی نشــان می دهد هرموشک پاتریوت 
براي عربســتان سه میلیون دلار هزینه دارد. براي رهگیري هر موشک بالستیک یمنی 
بایددست کم سه فروند موشک پاتریوت شلیک شود. بنا بر این براي رهگیري مثلا هفت 
فروند موشــک بالستیک باید 79 میلیون ریال ســعودي (21میلیون دلار) هزینه کرد. 
نگهداري این موشک ها در خاك عربستان هم سالانه دست کم 200 میلیون دلار هزینه 
دارد و این درحالی است که انصارا... از مارس 2015 تاکنون عربستان را با صدها موشک 

میانبرد و دست کم صد فروند موشک بالستیک هدف قرار داده است.
به گفته کارشناســان نظامی، هر فروند هواپیماي جنگنده براي نگهداري، تجهیز و 
ســوخت، ماهانه 23 میلیون دلار و طی سه سال 828 میلیون دلار هزینه دارد اگر تنها ده 
فروند جنگنده ســعودي در انجام حملات هوایی به یمن حضور داشته باشد از آغاز جنگ 

تاکنون بیش از هشت میلیارد دلار هزینه شده است.
نشریه فارین پالیســی اخیرا در گزارشی نوشت: مخارج به خدمت گرفتن دو ماهواره 
نظامی در هر ساعت دو میلیون دلار یا به عبارتی 48میلیون دلار در روز است و این یعنی 
عربستان درماه یک میلیارد و 800 میلیون دلار بابت آنها پرداخت کرده است که در طول 

شش ماه این مخارج برابر با هشت میلیارد و 640 میلیون دلار ارزیابی می شود.
همچنین مخارج هواپیماي آواکس به خدمت گرفته شــده 250هزار دلار در ساعت 
است که روزانه بالغ بر شش میلیون دلار و ماهانه 180 میلیون دلار و در شش ماه برابر با 
یک میلیارد و 80 میلیون دلار است. این موارد تنها بخشی از هزینه هاي جنگ در بخش 
تجهیزات و عملیات هوایی اســت. به این موارد باید تدارك و تجهیز نیروهاي زمینی و 
دریایی را هم افزود. علاوه بر آن رشــوه پرداخت شــده از ســوي خاندان آل سعود براي 
تطمیع دولت ها جهت هماهنگی مواضع آنان در شــرعی و قانونی نشــان دادن حملات 
علیه یمن و نیز کمک هزینه آل ســعود به آمریکا و اتحادیه اروپا از طریق فروش نفت با 
قیمت ارزان به مدت سه ماه و همچنین افزایش واردات نفت توسط آمریکا از خلیج فارس 
در حدود ده میلیون بشکه در روز که ارزش آن 13 میلیارد دلار روزانه برآورد می شود را نیز 
باید در این رابطه یادآور شــد. به گفته کارشناسان در خوشبینانه ترین حالت هر روز جنگ 
براي عربستان 200 میلیون دلار هزینه دارد. در سال این رقم به 72 میلیارد و در سه سال 
گذشــته به 216 میلیارد دلار رسیده است. هزینه هاي نظامی این جنگ باعث شده است 
عربستان براي اولین بار طی دهه هاي اخیر ناچار به استقراض از بانک هاي خارجی شود، 
قیمت ها را افزایش دهد و حتی بر درآمدهاي کارگران خارجی که دست کم هشت میلیون 
نفر برآورد می شوند، مالیات وضع کند. جنگ همچنین باعث شد تا ذخایر ارزي این کشور 
به شــکل بی سابقه اي درسال 2017 کاهش یابد و به 487 میلیارد دلار برسد درحالی که 
ذخایر ارزي این کشور در سال 2014 و پیش از آغاز جنگ بیش از 737 میلیارد دلار بود.

این هزینه ها در کنار ناکامی در دستیابی به اهداف از پیش تعیین شده باعث شده است 
مقامات ســعودي به ویژه ولیعهد ماجراجوي آن هرچه بیشتر به فکر خروج از این گرداب 
باشــد و به همین دلیل تن به انجام مذاکراتی با انصارا... در یمن داده اند. به نظر می رســد 
سعودي به این باور قطعی رسیده که از طریق نظامی نخواهد توانست پیروز جنگ در یمن 
شود و به دنبال راه حل سیاسی است که این کشور را از این ورطه خارج کند، ورطه اي که 
از نظر مالی و نقض حقوق بشري هزینه بر شده است و به علت وخامت اوضاع انسانی در 
یمن به جایگاه بین المللی این کشور آسیب بیشتري وارد کرده و باعث افزایش فشارهاي 

بین المللی علیه این کشور شده است.

تحلیل

گــروه دیدبان حقوق بشــر اعلام کرد: 
مقامات ارشــد اســرائیلی حامی استفاده از 
مهمات جنگی علیه معترضان فلســطینی، 
مسئول کشــتار 14 معترض و زخمی شدن 
صدهــا نفر در اعتراض روز 30 مارس (دهم 

فروردین) در غزه هستند.
در بیانیــه این گروه آمــده: این مقامات 
ارشــد پیش و پس از درگیري اخیر، آشکارا 
اعلام کرده بودند سربازان مستقر در مرز غزه 
دستور دارند عوامل تحریک کننده و کسانى 
را کــه به این مرز نزدیک می شــوند، هدف 
قرار دهند. این در حالی  اســت که اسرائیل 
هیــچ مدرك و دلیلــی دال بر این که پرتاب 
ســنگ یا دیگر خشــونت هاي معترضان 
به طــور جدي در سراســر این مــرز جان 
ســربازان اسرائیلی را تهدید می کرده است، 

ارائه نکرده اند. 
اریک گلدســتین، معــاون مدیر بخش 
خاورمیانــه دیدبــان حقوق بشــر در این 
باره می گوید اســتفاده بیــش از حد از اهرم 
زور و خشــونت علیه فلســطینیان توسط 
سربازان اســرائیلی بدون اجازه نبوده است 
و این ســربازان دســتور داشــته اند شلیک 
کنند . نتیجه اش نیز کشــته و زخمی شدن 
معترضانی بود که هیچ تهدید قریب الوقوعی 
به حساب نمی آمدند. دیدبان حقوق بشر در 
ادامه بیانیه خود تصریح کرد: کشته و زخمی 
شــدن این تعداد زیاد از فلسطینی ها در این 
تظاهــرات اهمیــت اقدام حقوقــی دیوان 
بین الملل کیفري را براي تحقیقات رســمی 

در مورد جنایت جدي بین المللی در فلسطین 
برجسته می کند.

راهپیمایــی روز جمعه دهــم فروردین 
1397 که به مناســبت سالگرد «روز زمین» 
در نوار غزه برگزار شــد، با حمله ارتش رژیم 
صهیونیســتی به خاك و خون کشــیده شد 
و در جریان آن 16 فلســطینی به شــهادت 
رســیدند. این اقــدام وحشــیانه، موجی از 
خشــم را در بســیاري از مناطــق جهــان 

به دنبال داشت .
روز دوشنبه اسماعیل هنیه، رئیس دفتر 
سیاسی جنبش مقاومت اسلامی حماس در 
گفت وگــوي تلفنی خود بــا احمد ابوالغیط، 
دبیــرکل اتحادیه عرب بر لــزوم مراجعه به 
دیــوان بین المللی کیفري جهت محاکمه و 
مجازات ســران تل آویو و همچنین مراجعه 
بــه مجمع عمومی ســازمان ملــل تاکید 
کــرد. اتحادیه عرب روز گذشــته به همین 
مناســبت نشســتی فوق العاده را در سطح 
نمایندگان دائمی براي بررســی تجاوزات 
رژیم صهیونیستی علیه فلسطینیان در مقر 
ایــن اتحادیه در قاهــره برگزار کرد . در این 
نشســت راهکارهاي مقابله با جنایت هاي 
رژیم صهیونیستی علیه تظاهرات کنندگان 
فلســطینی که آخرین مــورد آن روز جمعه 
در جریان ســرکوب شــرکت کنندگان در 

«راهپیمایی بازگشت» بود، بررسی شد.
همچنین شــرکت کنندگان خواســتار 
تشــکیل یک کمیته حقیقت یاب در این باره 

شدند.

ولیعهد عربستان اعتراف کرد، عربستان 
منافع بسیاري با رژیم صهیونیستی دارد. این 
در واقع اعترافی آشــکار و بی پروا به داشتن 
روابطــی روز افزون بیــن ریاض و تل آویو 
آن هم در شرایطی است که نیروهاي رژیم 
صهیونیستی معترضان بی سلاح و بی پناه 
فلسطینی را آماج حملات تک تیراندازهاي 
خود قرار می دهند. هرچند در گذشــته نیز 
خبرهایی از روابط پنهان تل آویو – ریاض 
وجود داشــت اما اظهــارات دو روز پیش 
محمد بن ســلمان همــه پرده ها را کنار زد 
و کاملا آشکار ســاخت که حاکمان جدید 
عربستان را باید از این پس متحدان واقعی 
رژیم صهیونیستی دانست. به عبارتی دیگر 
اگر آنها در جاهایی از فلســطینی ها سخن 
می گوینــد صرفا براي همــوار کردن راه 
اسرائیل و تداوم بخشیدن به حیات ننگین 
رژیم منحوس صهیونیستی در منطقه است، 
زیرا سعودي ها از این به بعد موجودیت خود 
را بیشــتر در گرو حیات اسرائیل می دانند تا 
این که درکنار کشــورهاي اسلامی یا ملت 
فلسطین باشند . اظهارات محمد بن سلمان 
مورد اســتقبال محافل صهیونیســتی در 
جهان قرار گرفت. این اظهارات همچنین 
موجب یاس و ســرخوردگی کشــورهاي 
عرب مســلمان بویژه فلســطینیانی شد 
که روزگاري امید داشــتند از سوي ریاض 

حمایت شوند .

 تاکید بر کشور یهود
به گزارش ایســنا، محمد بن ســلمان، 
ولیعهد عربســتان در گفت وگــو با مجله 

آتلانتیــک آمریکا اظهار کــرد در صورت 
تحقق صلح منافع بســیاري بین اسرائیل 
و کشــورهاي عضــو شــوراي همکاري 
خلیج فارس و کشورهایی نظیر مصر و اردن 
وجود خواهد داشــت. وي درباره این که آیا 
به حق ملت فلســطین براي دســتیابی بر 
بخشی از اراضی اشــغالی اعتقاد دارد یا نه 
گفــت: به تصور من این حق اســرائیلی ها 
و فلسطینی هاســت که در ســرزمین خود 
زندگی کنند. ولیعهد عربســتان با ادعاي 
این که فقط نسبت به حقوق ملت فلسطین 
و مســجدالاقصی نگران اســت،  گفت: ما 
هیــچ اعتراضی به موجودیــت هیچ ملت 

دیگري نداریم.
بن ســلمان اظهار کرد: فلسطینی ها و 
اسرائیلی ها حق داشتن کشور خود را دارند 
امــا در عین حال باید مــا توافق صلحی را 
براي تضمین ثبات براي همه و ایجاد روابط 

عادي داشته باشیم.
ولیعهد عربستان تاکید کرد: ما مشکلی 
با یهــود نداریــم. یهودیان بســیاري در 
عربســتان می یابیم که از آمریکا و اروپا به 

کشور آمده اند.
وي خاطرنشان کرد، عربستان مى تواند 
منافع بســیاري را با اســرائیل داشته باشد 
بخصوص که اقتصاد اســرائیل در مقایسه 
با حجم آن بســیار بزرگ است. اگر توافق 
صلحی وجود داشــته باشد، موجب تبادل 
منافع بســیاري بین اسرائیل و کشورهاي 
شوراي همکاري خلیج فارس و کشورهایی 

نظیر اردن و مصر می شود.
بن ســلمان در عین حال حماس را در 

صف کشــورهاي تهدیدکننده کشورش و 
منطقه قرار داد و مدعی شــد: ما نمی توانیم 
امنیت ملی عربستان را به خطر بیندازیم، ما 
در منطقه اي هســتیم که القاعده، داعش،  
حــزب ا... لبنان، حماس و ایران هســتند. 
بن ســلمان در اظهاراتی کینه توزانه ایران 
و اخوان المســلمین را حامــى القاعــده و 
داعش را در قالب «مثلث شــر» خواند که 
با مســلمانان با هدف ایجــاد امپراتوري 

اسلامی بازي می کنند.

 استقبال یهودیان از بن سلمان
ایــن مصاحبــه چند روز پس از ســفر 
بن ســلمان به آمریکا انجام شــد. ولیعهد 
عربســتان که چند روزي است در آمریکا 
به ســر می بــرد در جریان ســفر خــود با 
رهبران یهــود نیز دیدار کــرد. محمد بن 
ســلمان هرگونه حمایت مالی کشورش از 
گروه هاي تروریستی را تکذیب اما در عین 
حال اذعان کرد ســعودي ها این گروه ها را 

حمایت مالی کرده اند.
کمیته یهودیان آمریکا با صدور بیانیه اي 
از اظهــارات بن ســلمان حمایــت کرده و 
آورده اســت: «محمد بن ســلمان ولیعهد 
عربستان ســعودي اعلام کرد اسرائیلی ها 
حق داشــتن دولت خود را دارند، هیچ رهبر 
ســعودي از زمانی که دولت یهودي 70 سال 
پیــش دوباره تولد یافت، بــه چنین مطلبی 
اعتراف نکــرده بود.» خبرگــزاري رویترز 
نیــز در گزارش خــود پیرامــون اظهارات 
بن ســلمان نوشت: این نشــانه اي علنی از 
نزدیک تر شدن روابط ریاض و تل آویو است.

البته این اولین باري نیســت که محمد 
بن ســلمان از ضرورت برقراري ارتباط با 
رژیم صهیونیســتی ســخن می گوید اما 
آنچه در این میان مهم به نظر می رســد آن 
اســت که بن ســلمان جوان جویاي نام در 
این سخنان مشروعیت رژیم صهیونیستی 
را کامــلا پذیرفتــه و در عیــن حــال به 
شــکلی علنی آن را اعلام کرده اســت. به 
باور برخی تحلیلگران، بن ســلمان با این 
اقدام در اصل بــه دنبال تکمیل و تضمین 
حلقه هاي حکمرانی تضمین شده خویش 
در دنیــاي عــرب بویژه آمریکاســت؛ اما 
با ایــن حرکت و حرکت هاي مشــابه بن 
ســلمان کجا می رسد و عربستان را به کجا 

می کشاند؟
اظهارات بن ســلمان حــدود چهار ماه 
پس از آن بیان می شــود که دونالد ترامپ، 
رئیــس جمهــور آمریــکا در 15 آذر 96 در 
ســخنانی قدس را به عنوان پایتخت رژیم 
صهیونیستی به رســمیت شناخت و اعلام 
کــرد بزودي ســفارت کشــورش را از تل 
آویــو به قــدس منتقل خواهد کــرد. این 
تصمیم ترامــپ با مخالفت هــاي جهانی 

روبه رو شد.
اشتیاق ولیعهد ســعودي براي ارتباط با 
صهیونیست ها در حالی است که ارتش رژیم 
صهیونیســتی روز جمعه دهم فروردین 97 
به راهپیمایی فلســطینی ها که به مناسبت 
سالگرد «روز زمین» در نوار غزه برگزار شد، 
حمله کرد و آنها را به خاك و خون کشــید. 
بر اثر این حمله 18 فلســطینی به شهادت 

رسیده و صدها نفر دیگر زخمی شدند.

همزمان با دور تازه کشتار فلسطینیان همزمان با دور تازه کشتار فلسطینیان 
توسط رژیم صهیونیستى بیان کردتوسط رژیم صهیونیستى بیان کرد

بن سلمانبن سلمان:: با اسرائیل  با اسرائیل 
منافع مشترك داریم منافع مشترك داریم 

کمیته یهودیان آمریکا: هیچ رهبر سعودي کمیته یهودیان آمریکا: هیچ رهبر سعودي 
تاکنون به چنین مطلبی اعتراف نکرده بودتاکنون به چنین مطلبی اعتراف نکرده بود

کاخ سفید درحال بررسی «گزینه هاي 
پیش روي آمریکا در ســوریه» از سوي تیم 
امنیت ملی کاخ ســفید است. این نشست 
به دنبال طرح خروج قریب الوقوع نیروهاي 
آمریکایی از ســوریه در پی اظهارات دونالد 
ترامپ برگزار شــد. از همــان زمان نوعی 
ســردرگمی بین مقامات کاخ ســفید بروز 
و تحلیلگــران را نیز دچار این ســردرگمی 
کرد که آمریکا در ســوریه چه سیاســتی را 
دنبــال می کند؟ آیا چنان که پیشــتر گفته 
بود قصد دارد با حمایت از کردهاي ســوریه 
پایگاه هایی را در این کشــور ایجاد کرده و 
نیروهایــش را براي درازمدت در ســوریه 
مســتقر کند یا با توجه بــه هزینه بر بودن 
چنین طرح هایی، دونالــد ترامپ تصمیم 
گرفته اســت از ســوریه دســت شسته و 
تحولات این کشــور را به ســایر بازیگران 

واگذار کند؟ 
در همیــن حال یک مقام وزارت خارجه 
آمریکا گفته است هر گونه تصمیم گیري در 
مورد خروج نظامیان این کشور از سوریه به 
شکســت داعش بستگی دارد. وي در عین 
حال در مورد تغییرات احتمالی در ماموریت 
نظامیــان آمریکایی یا منظــور ترامپ از 
خروج از ســوریه اظهارنظري نکرده است. 
ترامپ هفته گذشته طی سخنانی گفت: ما 
داریم بر داعــش غلبه می کنیم و بزودي از 
ســوریه خارج می شویم،  بگذارید حالا بقیه 
به این موضوع رســیدگی کننــد. ما خیلی 
زود صددرصــد آنچه را کــه به آن خلافت 
یــا ســرزمین می گویند پــس می گیریم 
و از آنجا خارج می شــویم و به کشــورمان 
برمی گردیــم،  جایی که به آن تعلق داریم و 

می خواهیم آنجا باشیم.
شبکه تلویزیونی سی.ان.ان در تحلیلی 
پیرامون اعلام اخیر ترامپ،مبنی بر خروج 
نظامیان آمریکایی از ســوریه گفت: دولت 
ترامپ فاقد سیاست شفاف در قبال سوریه 
بــوده و دچــار چند صدایــی در این زمینه 

است. 
باربارا اســتار، خبرنگار بخش پنتاگون 
ســی.ان.ان دراین باره گفت: این شــبکه 
خبري دریافته اســت ارتش آمریکا خود را 
براي اعزام ده ها نظامــی دیگر به مناطق 
شــمالی ســوریه آماده می کنــد و در این 
بــاره طرح هایی در دســت دارد. خبرنگار 
سی.ان.ان افزود: رئیس جمهور آمریکا این 
اظهارات را در حالی بر زبان راند که هیچ کس 
با چنین تصمیمی موافق نیســت، لیندسی 
گراهام (سناتورجمهوریخواه) درمخالفت با 
اعلام خروج نظامیان آمریکایی از ســوریه 
گفته است، تمام مشاوران نظامی می گویند 
آمریکا بایــد نیروهاي نظامــی خود را در 
ســوریه نگه دارد و این (خروج از ســوریه) 
بدترین تصمیــم رئیس جمهــور آمریکا 

درمورد سوریه خواهد بود.
روزنامه فــرا منطقه اي راي الیوم، چاپ 
لندن در 12 فروردین با بررسی علل تصمیم 
ترامپ درخصوص عقب نشــینی از سوریه 
نوشــت: در اینجا این سوال مطرح می شود 
چه روي داده که باعث شــده رئیس جمهور 
آمریــکا به این ســرعت نظــرش را تغییر 
دهد؟ اگــر وزارت خارجه ایالات متحده در 
جریان این طرح ها نیســت، پس چه کسی 
در جریان آنها قرار دارد؛ بنیامین نتانیاهو یا 

جراد کوشنر؟ 

سردرگمی کاخ سفید 
درباره تحولات سوریه 

اعتراف نهادهاى غربى به جنایات رژیم صهیونیستى
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 آسیب پذیري سازه هاي صنعتی
در برابر زلزله

بیشتر ســازه هاي صنعتی از جمله کارخانجات، ذوب آهن، پتروشیمی و تاسیسات 
نفتی و نیروگاهی در ایران قدمت زیادي دارند که متاسفانه در زمان تاسیس آنها مقررات 
و آیین نامه هاي زلزله عموما یا وجود نداشتند یا در عمل اجرا نمی شدند! شاید به این دلیل 
که آن زمان نه موضوع آنقدر مطرح بود و نه سیســتم نظارتی براي آن وجود داشت. در 
بیشــتر مواقع طرح هاي مشــابه خارجی با تغییراتی در ایران شروع به ساخت می شد و 

گاهی ملاحظاتی براي زلزله غیر مطرح ایران لحاظ می شد.
این مساله تا 25 سال پیش حداقل از دیدگاه قانونی و نبود آیین نامه هاي مورد تائید و 
لازم الاجرا در امر زلزله تا حدودي قابل پذیرش بود که صد البته در شرایط تامین مالی، 
می توان آنها را به حد و تراز این نامه هاي امروزي مقاوم سازي کرد. این سازه ها عموما 
راحت تر مقاوم سازي می شــود، زیرا غالبا در پهنه هاي بزرگ و در واحدهاي منفک بنا 
شده اند و دسترسی براي عملیات اجرایی آسان تر است. متاسفانه در 25 سال گذشته نیز 
با وجود لازم الاجرا بودن آیین نامه هاي زلزله در ســاخت، شاهد بناي واحدهاي عظیم 
و تاسیســات بسیار بزرگ در کشور بخصوص پهنه هاي لرزه خیز مثل کرمان، تهران و 
تبریز بدون توجه به دســتورالعمل هاي لازم زلزله هستیم، یا حداقل در فرآیند ساخت 

بسیار حقیر و فقیر عمل می کنیم.
باید در نظر داشــت با توجه به شــرایط اقتصادي کشــور و از ســوي دیگر نیاز به 
اشتغال زایی و در بیشتر موارد ساخت این سازه ها توسط هلدینگ هاي کشور با سرمایه 
مردم، این عدم دقت تحت هیچ شــرایطی براي مســئولان و مردم قابل قبول نیست. 
متاســفانه هفته اي نیست که دانشجویان ســابق من از سازه هاي بسیار عظیم در حال 
ســاخت در اســتان هاي مختلف عکس هایی برایم از فاجعه ساخت و ساز در این گونه 
واحد ها ارســال نکنند! یک نگاه اولیه و ســاده به برخی از این ســازه ها حاکی از لحاظ 
نشدن ابتدایی ترین مقررات و مفاهیم مهندسی زلزله در بسیاري از ساخت وسازهاست. 
برخی از این سازه ها به قدري فاقد الزامات در برابر وقوع لرزه هاست که انسان را حیران 

می کند که آیا مهندسی یا طراحی پشت این سازه ها بوده یا خیر؟!

در شــرایط حاضر در کشور و لرزه خیزي بســیار بالاي ایران حقیقتا نهایت دقت در 
ســاخت مقاوم این پروژه هاي عظیم با ســرمایه زیاد دولتی یا مردمی باید مد نظر همه 
آحاد مردم از مســئول تا افراد عادي باشــد. آیا به عنوان مثال، کشور و مردم ما تحمل 
از دســت دادن تاسیســات ذوب آهن یا صنایع نفتی را در زلزله خواهند داشت؟ از دست 
دادن ثروت ملی یا مردمی، از دســت دادن شــغل، از دست دادن تولید و تحمیل مواد و 
گازهاي ســمی با تخریب این واحدها چقدر می تواند قابل پذیرش باشد؟ در سال هاي 
اخیر بیشــترین توجه به ســاختمان هاي مسکونی بوده اســت. ولی در کنار این توجه 
ضروري، متاسفانه بسیاري از کارخانجات و پروژه هاي حیاتی کشور از زیر بار مسئولیت 
مقاوم سازي فرار کرده اند و لازم است به این سرمایه گذاري هاي غیرقابل تجدید بیشتر

 توجه شود. 

یادداشت
دکتر فریبرز ناطقی الهی

 استاد پژوهشگاه زلزله شناسی و مهندسی زلزله
 و متخصص حوزه مقاوم سازي و مدیریت بحران زلزله

در آستانه دورانی تازه در مطالعه و کشف سیاره هاي فراخورشیدي
تلسکوپ فضایی جدید ناسا

 بزودي پرتاب می شود
محمدرضا رضائی

جام جم
اواخر فروردین 97 ناسا تلسکوپ فضایی تس (TESS) را با هدف کشف سیاره هاي 
فراخورشــیدي به فضا پرتاب می کند. تس، ســرواژه عبارتی به معنی «ماهواره نقشه 
بردار گذر فراخورشــیدي» است و قرار اســت در ماموریت دو ساله خود در اطراف بیش 
از 200هزار ســتاره درخشان آسمان به دنبال ســیاره هاي فراخورشیدي شبیه به زمین 

بگردد و نقشه دقیقی از پراکندگی آنها در پهنه آسمان تهیه کند.
این تلســکوپ به کمک روشی به نام «گذر»، سیاره هاي فراخورشیدي را در اطراف 
ســتاره ها کشــف می کند. در روش گذر، هنگامی که ســیاره از جلوي ستاره اش عبور 
می کند، باعث کاهش بســیار جزئی در نور دریافتی از ســتاره می شــود و در صورتی که 
این کاهش نور، در فواصل زمانی منظمی رخ دهد، ستاره شناســان به وجود ســیاره اي 

فراخورشیدي پی می برند.

تلســکوپ فضایی تــس 350 کیلوگــرم وزن دارد و پرتابگر فالکون ـ 9 شــرکت 
اسپیس ایکس آن را به فضا پرتاب می کند. مدار گردش این تلسکوپ به دور زمین، قطب 
به قطب اســت و مدار بیضوي بســیار کشیده اي است؛ تس در این مدار در نزدیک ترین 
حالت حدود 108 هزار کیلومتر با زمین فاصله دارد و در دورترین حالت 373 هزار کیلومتر 
از زمین فاصله می گیرد. این فاصله تقریبا به اندازه فاصله متوسط ماه تا زمین است. تس 
وقتی در این مدار قرار می گیرد، هر گردش آن به دور زمین حدود 14 روز طول می کشد.

تــس در ســال اول ماموریت خود در فضا، از ســتاره هاي نیمکره جنوبی آســمان 
نقشــه برداري می کند و در ســال دوم همین کار را براي نیمکره شــمالی آسمان انجام 
می دهد. در این نقشــه برداري ها این تلسکوپ به دنبال کشف سیاره هاي فراخورشیدي 
سنگی شبیه به زمین است که در فاصله مناسبی از ستاره مادر خود قرار دارند؛ فاصله اي 
که ستاره شناسان به آن کمربند حیات ستاره می گویند. در این فاصله اگر سیاره اي به دور 
ستاره بچرخد، احتمال شکل گیري حیات در آن وجود دارد. این فاصله براي هر ستاره با 
توجه به جرم، ابعاد و دماي سطحی آن متفاوت است. مثلا براي خورشید این فاصله بین 
100 تا 200 میلیون کیلومتر تعریف می شود. زمین در فاصله 150 میلیون کیلومتري از 

خورشید در میانه این کمربند واقع شده است.
اما هر ســیاره اي که در این کمربند قرار گرفته باشــد، الزاما نمی تواند میزبان حیات 
باشــد. مثلا باید حتما سنگی بوده و شرایط جوي و سطحی آن اجازه شکل گیري حیات 

را در آنجا بدهد.
پیش بینی می شود داده هایی که تلسکوپ فضایی تس طی حداقل دو سال ماموریت 
خود به دســت می آورد در کنار داده هاي تلســکوپ فضایی کپلر و تلسکوپ غول پیکر 
جیمزوب (که حدود ســال 1400 به فضا پرتاب می شود) ما را به کشف سیاره هایی شبیه 

به زمین و زیست پذیر بیش از پیش نزدیک کند.

 دانش فضایی

سپیده شعرباف
 دانش

احتمالا تعجب می کنید وقتی می شنوید 
که حتــی حیوانات ولگــرد و بی خانمان نیز 
روزي جهانی به نــام خود دارند. گرچه براي 
این حیوانات این روز تفاوتی با روزهاي دیگر 
ندارد، اما دامپزشــکان و حامیــان حیوانات 
این روز را فرصت مناســبی براي آگاه سازي 
جوامع براي بهسازي محیط زیست و کمک 
به بهبود شــرایط زیست بخشی از موجودات 

زنده می دانند.
تعــداد حیوانــات ولگــرد در جهان که 
بی خانمان، گرســنه و در هواي بســیار سرد 
یا بســیار گرم ناچار به زندگی هستند، بیش 
از آن اســت که تصور می کنید. برخی از این 
حیوانات به دلایل مختلف مثل گم کردن راه 
خود، فرار از صاحب خود یا به شکل تصادفی 
ناچار به زندگی در کنار شــهروندان شده اند. 
حیوانات ولگرد در فضاي شــهري شــرایط 
خوبی ندارند و معمولا در مناطق زاغه نشــین 
و غالبــا نزدیکی زباله ها زندگی می کنند. آنها 
همــواره در خطر ابتلا به بیماري، مرگ بر اثر 
تصادف، گرســنگی یا ســرمازدگی هستند. 
15 فروردیــن/ 4 آوریل روز جهانی حیوانات 
ولگرد نامگذاري شده تا دوستداران و حامیان 
طبیعت، از حیواناتی که شــاید کمتر کســی 

نگران آنها باشد، حمایت کنند.

 شرایط زندگی سخت در جامعه
شهري

حیوانات ولگرد در شهرها شرایط زندگی 
ســختی دارند و به احتمال زیاد بسیاري از ما 
در شــهر حیواناتی را می بینیم که لنگ لنگان 
حرکت می کنند یا قسمتی از بدن آنها آسیب 
دیده اســت. به همین علــت میانگین عمر 
حیوانات ولگرد تقریبا یک سال است و بقاي 
زیــادي ندارند. این موضــوع می تواند وجه 
مثبت هم داشته باشــد و باعث می شود این 
حیوانات زمان کمتري در اکوسیســتم باشند 
و جمعیت آنها بیش از حد نشــود. با این وجود 
تعداد این حیوانات در شــهرها و مناطقی که 

انسان زندگی می کند، همچنان زیاد است.
دکتر آذین توکلــی، متخصص جراحی 
دامپزشــکی و هیات علمی گروه دامپزشکی 
دانشــگاه آزاد اسلامی درباره حیوانات ولگرد 
در ایــران و بخصوص در شــهر بزرگی مثل 
تهــران به جام جم می گوید: متاســفانه آمار 

دقیقی از جمعیت این حیوانات در شهرهایی 
مانند تهــران وجود ندارد، امــا تخمین زده 
می شــود حــدود 100 هزار حیــوان ولگرد 
سالانه به حیوانات ولگرد شهر تهران اضافه 
می شود که عدد بســیار زیادي است. بیشتر 
جمعیت این حیوانات هم در حاشــیه شهرها 
و مناطقی با حجم زیــاد زباله حضور دارند و 
در نتیجه شرایط زیســت مناسبی براي این 
حیوانــات فراهم نیســت. ســرما و گرماي 
شــدید، گیر افتادن در معابــر و بین نرده ها و 
دسترســی نداشــتن به غذاي کافی از جمله 
مشکلات این حیوانات است و به همین علت 

هم بیشتر نزدیک زباله ها زندگی می کنند.
وي می افزایــد: افزایش رشــد جمعیت 
شــهري و توجه بیشــتر به این حیوانات در 
ســطح شــهر نیز از دیگر علل افزایش بیش 
از حد جمعیت حیوانات ولگرد است. از طرفی 
جمعیــت حیوانات خانگی شــهر تهران نیز 
تقریبــا به عددي نزدیک 2 میلیون رســیده 
است. بســیاري از این حیوانات ممکن است 
در خیابان رها شوند، فرار کنند یا صاحب خود 
را گــم کنند که باز هم بــه جمعیت حیوانات 

ولگرد اضافه مى شود.

انتقال بیماري به انسان
اســت  ممکــن  ولگــرد  حیوانــات 
بیماري هایــی را به انســان منتقــل کنند یا 
ناگهــان جمعیت گونه اي بیش از حد رشــد 
کرده و سلامت انســان را تهدید کند. براي 

مثــال هر چند وقت یکبــار موضوع افزایش 
جمعیت موش ها در شــهري مثــل تهران 
نگران کننده می شود. این متخصص جراحی 
دامپزشــکی درباره بیماري هایی که ممکن 
اســت از طریق حیوانات ولگرد به انســان 
منتقل شــود، می گوید: حیوانات ولگرد بیش 
از هر چیز عامل انتقــال بیماري هاي انگلی 
بین خودشــان یا به انسان هستند. انگل هاي 
مختلف خونی، کرم هــا، کنه ها، کک ها و از 
طرفی برخی بیماري هاي عفونی ویروســی 
و باکتریایی مثل بیماري خطرناك و کشنده 
هــاري از جملــه بیماري هایی اســت که از 
حیوانات ولگرد به انســان یــا به دیگر دام ها 
قابل ســرایت است. اگرچه بیماري هاري در 
کشورهاي پیشرفته کاملا ریشه کن شده، اما 
در ایران و بســیاري از کشورهاي دیگر هنوز 
کاملا از بین نرفته که البته هند بیشترین آمار 
ابتلا به ایــن بیماري را دارد. تعداد دیگري از 
بیماري هاي مشــترك بین حیوانات و انسان 
هم وجود دارد که ممکن اســت حتی مثلا از 

طریق پنجه کشیدن منتقل شود.
دکتر توکلــی مســاله افزایش جمعیت 
حیوانات ولگرد در شــهر را از جهات مختلف 
آســیب زا عنوان می کند و ادامه می دهد: در 
صورت تصادف وســایل نقلیه بــا حیوانات 
ولگــرد، علاوه بر آســیبی که بــه حیوانات 
می رســد بــراي سرنشــینان نیز شــرایط 
خطرناکــی ایجاد می شــود. هنگام مواجهه 
ناگهانی با حیوانی میان جاده و در سرعت بالا 
کنترل خودرو سخت می شود. در این شرایط 
حتی امکان خارج شــدن خودرو از مســیر و 

واژگون شدن آن وجود دارد.
این دامپزشــک می افزاید: مشــکلات 
دیگري که حیوانات ولگــرد ایجاد می کنند 
پرســه زدن و تمایــل به درگیــري و ایجاد 
سر و صدا در زمان جفت گیري است. از طرفی 
در فصــل جفت گیري حیوانات قلمرو خود را 

مشــخص می کنند و به ایــن ترتیب با تکرر 
ادرار و علامت گــذاري حیوانات دیگر را نیز 
بــه منطقه فرا می خوانند که منجر به افزایش 

جمعیت آنها در یک منطقه خاص می شود.

غذا دهی به حیوانات ولگرد
از نظر آماري و در دیدگاه کلان غذادادن 
به حیوانات ولگــرد نمی تواند باعث افزایش 
جمعیت آنها شــود و دلیلی ندارد افراد از این 
کار منع شــوند. دکتر توکلی مساله را از زاویه 
دیگر بررســی می کند و مســاله غذا دادن به 
حیوانــات ولگرد را این گونه توضیح می دهد: 
غذا دهی به حیوانات ولگرد به طور کلی امري 
خداپسندانه است و مشــکلی ندارد. حتی در 
مواقع خاص مثل فصل ســرما می تواند آنها 
را از خطر ســرمازدگی و مــرگ نجات دهد. 
اما ممکن اســت هنگام غــذا دادن، حیوان 
هیجان زده شــده یا بترسد و با حمله ناگهانی 
به انســان باعث زخمی شــدن فرد یا انتقال 
برخی بیماري ها شــود. با این حال این نباید 
توجیهی براي آزار و بدرفتاري غیرانســانی 
با حیوانات باشــد. وي ادامه می دهد: مشکل 
مهم تــر از غــذا دادن به حیوانــات زباله ها 
هســتند. در واقع این بازمانده مواد غذایی و 
زباله ها هســتند که موجب فراخواندن گروه 
کثیري از این حیوانات در معابر شــهري شده 
و مشــکلات زیادي براي حیوانات و زندگی 
شــهري از حیث آلودگی به وجود می آورند. 
این موضوع اهمیــت مدیریت جمع آوري و 
جلوگیري از تجمع زباله ها را بیشتر می کند. 

 جمعیت کنتــرل  روش هــاي 
حیوانات ولگرد

نخستین روش کنترل جمعیت حیوانات 
که در جهان به کار گرفته شــد، کشتار جمعی 
(Mass killing) حیوانــات بــود. عضو 
هیات علمی گروه دامپزشکی دانشگاه در این 

بــاره ادامه می دهد: انجــام این کار علاوه بر 
این که غیر انسانی بوده، موجب تجمع اجساد 
بر جاي مانده از این حیوانات شــده که هزینه 
بالایی را در بر دارد و البته راه حلی کوتاه مدت 
و مقطعی اســت. در این روش ممکن اســت 
در زمــان کوتاه جمعیت کنترل شــود، اما در 
طولانی مــدت جمعیت جایگزیــن و تکثیر 

می شود.
پناهگاه هایی که براي حمایت از حیوانات 
بی ســرپناه تاســیس می شــود نیز معمولا 
ظرفیت زیــادي ندارد و پــس از مدتی نگه 
داشتن حیوانات ولگرد یا گمشده، در صورت 
پیدا نشــدن صاحبی براي حیوان، حیوانات را 
به روش مرگ مشفقانه (اتانازي) می کشند. 
این اتفاق که در کشــورهاي پیشــرفته دنیا 
رایج اســت، باز هم سرنوشــت خوبی براي 
حیوانات ولگرد رقم نمی زند. پناهگاه ها براي 
ســاماندهی وضعیت حیوانات در کوتاه مدت 
مناســب اســت، اما به دلیل ظرفیت محدود 
و هزینه هــاي بالاي نگهــداري آنها باز هم 

نمی تواند راه حل نهایی باشد.
در روشــی دیگر نیز حیوانــات را از یک 
منطقه جمع آوري کرده و در منطقه اي دیگر 
رها می کنند که این روش هم مناسب نیست 
و در نهایــت فقط آلودگی هاي یک منطقه به 
منطقه دیگر منتقل شده و به جمعیت حیوانات 

ولگرد منطقه دیگري افزوده می شود.

 راهکار علم براي کنترل جمعیت
حیوانات ولگرد

هنگامی که حیوانــات در زادگاه خود در 
حیات وحش، اکوسیســتم مناسب و به دور از 
فضاي شهري تکثیر می شوند، جمعیت آنها 
به شــکل طبیعی کنترل می شــود. معمولا 
هر حیوان شکارچی حیوانی دیگر و خود شکار 
دیگري اســت. اما وقتــی صحبت از زندگی 
حیوانات در کنار انســان و بــه خصوص در 
فضاي شهري می شود، این چرخه طبیعی به 
هم می خورد. از طرف دیگر با حمایت افراد از 
حیوانات و فراهم کردن محیط ایمن و غذاي 
کافی، گرچــه جان حیــوان در کوتاه مدت 
حفظ می شود، در طولانی مدت رشد بی رویه 
جمعیــت یک گونه به خود حیوان و همچنین 
جوامع شــهري آسیب هاي بیشتري می زند. 
در این شــرایط حیوانات در مســیر طبیعی 
حذف قرار نمی گیرنــد. همچنین تجمع این 
حیوانات در اطراف محل زباله هاي شــهري، 

خود دردسر بزرگی است.
دکتر توکلــی، عقیم ســازي را راه حلی 
علمی عنوان می کند کــه در طولانی مدت 
نتایج تاثیرگذار دارد و می افزاید: عقیم سازي 
راه حلی اثرگذار براي کنترل جمعیت حیوانات 
اســت که گرچه در کوتاه مدت ممکن است 
اثــر چندانــی روي کاهش تعــداد حیوانات 
شهري نداشته باشــد، اما روشی است که در 
نگاه آینده نگر بصــورت معنی داري موجب 
کاهش جمعیــت حیوانات می شــود. براي 
مثال یک جفت ســگ در طول ســه ســال 
می تواننــد 300 توله تولید کنند و در مقیاس 
جمعیت حیوانات ولگرد این عدد بسیار بزرگ 
خواهد شــد. در این شرایط ممکن است یک 
حیوان براي جفت گیري حیوانات دیگر را به 
منطقــه دعوت کند، اما چون جفت گیري دام 
عقیم شــده منجر به ازدیاد نســل نمی شود، 
توالی نسل کنترل شده و در دوره هاي زمانی 
بعــد، جمعیــت کاهش پیدا می کنــد. بعد از 

عقیم ســازي می توان حیوانات را در محیط 
زندگی خودشان رهاسازي کرد.

 عقیم ســازي؛ پیشگیري بهتر از
درمان

زندگــی امروز ما زندگی مدرن شــهري 
اســت با کوچه ها و معابري که دائما وسایل 
نقلیه در آن رفت و آمد دارند. بیشــترین علت 
مرگ ومیر حیوانات در محیط هاي شــهري 
تصادف با وسایل نقلیه و سقوط از ارتفاع است. 
همچنین مهم ترین علت خشونت، تمایل به 
درگیري و ســر و صداهــاي فصلی حیوانات 
تحت تاثیر هورمون هاي جنســی است که با 
عقیم ســازي این عامل نیز برداشته می شود. 
عقیم ســازي بــراي هر دو گــروه حیوانات 
خانگی و ولگرد توصیه می شــود و درگیري 
بین حیوانات و حیوان با انســان کاهش پیدا 
می کنــد. به این ترتیــب حیوانات می توانند 
زندگی ســالم تري داشته باشند و کمتر دچار 

برخی بیماري ها خواهند شد.
به گفتــه دکتر توکلی کنتــرل جمعیت 
حیوانــات ولگــرد به حفظ تعــادل جمعیت 
آنان کمک بســزایی کرده و از آســیب هاي 
خطرنــاك و جبران ناپذیــر ناشــی از ازدیاد 
جمعیــت آنها در مناطق شــهري جلوگیري 
می کنــد و در واقــع مصــداق پیشــگیري 
بهتر از درمان اســت. جراحی عقیم ســازي 
بــه دانشــجویان دوره دکتــراي حرفه اي 
دامپزشکی آموزش داده می شود و این گونه 
جراحی هــا در حیوانات نــر و ماده با کمترین 
عوارض همراه اســت. اگــر چه این راه، یک 
پیشنهاد منطقی و عملی براي ازدیاد جمعیت 
حیوانات ولگرد شــهري است، اما انجام این 
کار به همکاري بین ســازمان هاي مختلف 
مانند شهرداري ها، ســازمان محیط زیست، 
وزرات جهاد کشاورزي، سازمان دامپزشکی، 
دانشــکده هاي  و  دامپزشــکان  جامعــه 
دامپزشــکی نیــاز دارد. یــک برنامه جامع 
عقیم ســازي حیوانات ولگرد با تعامل میان 
دانشکده هاي دامپزشــکی، شهرداري ها و 
سایر ســازمان هاي مرتبط موثرترین روش 

کنترل جمعیت حیوانات ولگرد است.

 آگاهــی از راهکارهاي کمک به
حیوانات ولگرد

دکتر توکلی، آمــوزش و ارتقاي آگاهی 
را مهم تریــن روش کمک به کنترل جمعیت 
حیوانات می داند و می گوید: سطح آموزش و 
آگاهی بخشی درباره این موضوع باید هم بین 
دانشــجویان و دامپزشکان و هم افرادي که 
صاحب یا دوستدار حیوانات هستند، افزایش 
پیدا کند. بســیاري از افــراد با به وجود آمدن 
علاقه موقت یا احســاس تنهایی تصمیم به 
نگهداري از حیوانات می گیرند و بعد از مدتی 
نگهداري از حیوان از حوصله آنها خارج شده 
یا به علت هزینه و مســئولیت زیاد نگهداري، 
حیوان به حال خود رها می شود. نگهداري از 
حیوانات به آگاهی و داشــتن اطلاعات کافی 

نیاز دارد.
از طرف دیگر آگاهی از شــرایط تعامل با 
حیوانات ولگرد نیز اهمیت دارد. نحوه برخورد 
با حیوانات ولگردي که دچار آسیب شده اند و 
اطلاع رســانی به مراکز مرتبط براي کمک 
به این حیوانات و ساماندهی آنها، اطلاعاتی 
اســت که افراد باید پیش از رویارویی با این 

شرایط داشته باشند.
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به مناسبت 15 فروردین
 روز جهانی حمایت از
 حیوانات ولگرد

عجیب اما واقعی
داستان چند هزار ساله درد دندان

مطالعات محققان نشان می دهد اجداد دیرینه ما نیز مشکلات 
دندانی شبیه ما داشته اند
مترجم: عسل اخویان طهرانی

جام جم
خوردگی دندان یکی از رایج ترین مشــکلات دندان در جهان است که دلیل عمده آن مصرف 
نوشــابه هاي گازدار، آبمیوه ها و ســایر نوشــیدنی ها و خوراکی هاي اسیدي و تا حدي هم روش 
شست وشــوي دندان است. به نظر می رسد این مشکل مربوط به زندگی مدرن باشد، اما محققان 

می گویند انسان ها صدهاهزار سال است که با مشکل خوردگی دندان روبه رو هستند.
دانشــمندان می گویند آسیب هاي مشابه خوردگی هاي دندانی امروزي را در دندانی با قدمت 
2/5 میلیون ســال که مربوط به یکی از اجداد منقرض شــده انسان هاست مشاهده کرده اند. این 
مشاهده در کنار شواهد دیگر، حاکی از این است که انسان هاي پیش از تاریخ و پیشینیان آنها گرچه 
رژیم غذایی کاملا متفاوتی نسبت به ما داشتند، ولی از مشکلات دندانی مشابه با ما رنج می بردند.
خوردگی دندان می تواند در تمام بافت هاي آن مشــاهده شــود و معمولا به صورت ساییدگی 

کم عمق و براق در سطح مینا و ریشه دندان ها مشاهده می شود. 
این نوع از آسیب دندان در دندان فسیل شده گونه اي از اجداد انسان ها به نام آسترالوپیتکوس 
آفریکانوس مشاهده شده که نشان می دهد این فرد احتمالا از دندان درد یا حساسیت دندانی رنج 
می برده است. اما چرا باید اجداد ما دچار آسیب هاي دندانی از نوعی شوند که امروزه بر اثر مصرف 

مقادیر بالاي نوشیدنی هاي گازدار ایجاد می شود؟

علت مشکلات دندانی در دوران کهن
با توجه به این که علت دیگر این نوع آســیب هاي دندانی مســواك زدن شدید است، احتمال 
دارد اجداد ما نیز به دلیل مصرف مواد غذایی ســفت و فیبردار دچار این خوردگی ها شــده باشند. 
همچنین به جاي نوشــابه هاي گازدار، خوردن مرکبات و سبزیجات اسیدي نیز این تخریب ها را 
تشدید می کرده است. به عنوان مثال، خوردن غده هاي خوراکی مانند سیب زمینی که هم بسیار 

ســفت بوده و هم برخی از انواع آن بشــدت اسیدي است، می تواند این خوردگی ها را روي سطح 
دندان ایجاد کرده باشد. 

خوردگی دندانی بندرت در نمونه هاي فسیلی مشاهده شده است. البته شاید به این دلیل کمتر 
مشــاهده شــده که تا امروز محققان به چنین مساله اي اصلا دقت نمی کردند. بر خلاف این، نوع 
دیگر آسیب هاي دندانی یعنی پوسیدگی یا به اصطلاح کرم خوردگی دندان بشدت در فسیل هاي 

دندانی مشاهده شده است. 
کرم خوردگی دندان رایج ترین علت دندان درد است و به دنبال مصرف مواد غذایی نشاسته دار 
و شیرین مانند غلات ایجاد می شود. بنابراین به نظر می رسد این آسیب نیز مربوط به زندگی مدرن 
باشد، زیرا از زمانی که کشاورزي در زندگی انسان ها رونق گرفت، حجم زیادي کربوهیدرات وارد 
رژیم غذایی انســان ها شد و در ســال هاي اخیر با تصفیه شکر میزان مصرف مواد غذایی شیرین 
نیز افزایش یافته اســت. اما مطالعات جدید نشــان داده در حقیقت این پوســیدگی ها مشکلات 
سال هاي اخیر نبوده بلکه تقریبا تمام فسیل هاي دندان مربوط به انسان هاي پیش از تاریخ دچار 
کرم خوردگی هایی بر اثر خوردن برخی میوه ها و سبزیجات و عسل می شده اند. این پوسیدگی ها 
عموما بسیار عمیق بوده که نشان می دهد طی سالیان طولانی شکل گرفته و می توانسته موجب 

دندان درد بسیار شدیدي شود. 

مشکل ساییدگى دندان ها
یکی دیگر از مشــکلات دندانی رایج که در نمونه هاي فســیلی نیز گزارش شده، ساییدگی 
دندان هاســت که بر اثر ســاییدن مداوم یا به دندان گرفتن یک جسم سخت ایجاد می شود. این 
مشکل می تواند بر اثر شکستن پوست تخمه هاي سخت، جویدن ناخن ها، کشیدن پیپ یا گرفتن 
ســوزن خیاطی با دندان ایجاد شــود. البته معمولا تکرر این قبیل کارها پس از چند ســال باعث 
ایجاد علائم قابل مشــاهده مانند شــکاف و فرورفتگی روي ظاهر دندان می شود. بنابراین وقتی 
حفره هاي مشــابه این علائم در فسیل ها مشاهده شود،می تواند اطلاعات جالبی از سبک زندگی 

و رفتار اجداد ما در اختیارمان بگذارد.
بعضی از این اثرات به جا مانده روي دندان هاي فســیلی مشــابه خراش هاي میکروسکوپی 
حاصل از استفاده خلال دندان هستند. این موضوع نشان دهنده قرار دادن جسمی خارجی در بین 
دندان هاست (بخصوص دندان هاي کرسی) و به صورت مکرر است که می تواند نشانه بهداشت 
انســان هاي پیش از تاریخ باشــد که ذرات غذایی را از بین دندان هاي خود خارج می کرده اند. از 
آنجا که برخی از این حفره ها روي همان دندان هایی مشاهده شده اند که دچار پوسیدگی بوده اند، 
این فرض ایجاد می شــود که شــاید استفاده از یک جســم خارجی در بین دندان ها براي التیام 

دندان درد فرد بوده است.
این مشــکلات دندانی در گونه هاي مختلفی از انســان هاي پیش از تاریخ و نئاندرتال ها که 
گونه هایی هســتند که به انســان هاي امروزي نزدیک ترند، مشاهده شده است. این امر می تواند 
به این دلیل باشــد که این نوع آســیب هاي دندانی بر اثر رفتارهاي پیچیده گونه هایی با مغزهاي 
بزرگ تر ایجاد می شــود؛ ولی از ســوي دیگر ممکن اســت علت این نوع آسیب ها در گونه هاي 
نزدیک تر به دلیل عادت هاي غذایی و سبک زندگی آنها باشد. پژوهشگران فرضیه دوم را بیشتر 

محتمل می دانند.
اما مشــخصا آسیب هاي دندانی پیچیده و شدید که ما همیشه به عادت هاي غذایی امروزه و 
مصرف شیرینی هاي مربوط می دانستیم، میلیون ها سال پیش در بین اجداد ما نیز وجود داشته اند. 
هرچند شیوع آن بسیار کمتر از امروزه بوده است. البته نتایج تحقیقات وسیع تر ممکن است گویاي 
این باشــد که میزان شــیوع این مشکلات در بین آنها بیشــتر از تصور ما بوده و در نهایت بتوانند 

اطلاعات کامل تري از سبک زندگی و تغذیه این اجداد فسیلی به ما بدهند. 
  Scientific American:منبع

مفهوم حیوان یا دام ولگرد در مورد حیواناتی استفاده می شود که از محل زندگی خود دور 
افتاده اند. چنین حیواناتی یا صاحب و خانه داشته و محل زندگی خود را گم کرده اند یا این که به 

عنوان یک حیوان بدون خانه و سرپناه در فضاي شهري زندگی می کنند.
مطالعات نشــان می دهد حدود 600 میلیون دام ولگــرد در دنیا وجود دارد که در مناطق 
جغرافیایی مختلف شامل حیوانات متنوعی مثل سگ، گربه، جوندگانی مثل موش، خرگوش، 
ســنجاب و راکون است. در جمعیت هاي شهري و کشور ما سگ ها و گربه ها بیشتر به عنوان 

حیوانات ولگرد شناخته شده و در سطح شهرها دیده می شوند.

کدام حیوانات «ولگرد» نامیده می شوند؟

یکی از روش هاي  فناورانه شناســایی حیوانات، استفاده از ریزتراشه (میکروچیپ) است 
که زیر پوســت حیوانات قرار داده می شــود تا شناسایی آنها ممکن باشد. استفاده از ریزتراشه 
بــه حیوانات خانگی و داراي صاحب هویت می دهد. به این ترتیب اگر حیوانی گم شــود یا از 
محل زندگی خود فرار کند، هویت مشــخص خواهد داشــت و تبدیــل به حیوان خیابانی یا 

ولگرد نمی شود.
البته ریزتراشــه کمکی به پیدا کردن حیوان نمی کند. بلکه اگر کســی حیوان را پیدا کند، 

می تواند با خواندن اطلاعات موجود در ریزتراشه، آن را به صاحبش باز گرداند. 

شناسایی حیوانات خانگی به کمک فناوري

 کنترل جمعیت حیوانات 
ولگرد به حفظ تعادل جمعیت 

آنان کمک بسزایی کرده 
و از آسیب هاي خطرناك و 

جبران ناپذیر ناشی از ازدیاد 
جمعیت آنها در مناطق شهري 

جلوگیري می کند

دکتر توکلى
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22 اردیبهشــت، بار دیگر موعد تمدید 
تعلیق تحریم هاي هسته اي کنگره آمریکا 
علیه ایــران فرا می رســد و رئیس جمهور 
آمریکا باید بر اســاس برجام، به وظیفه خود 

براي تعلیق این تحریم ها عمل کند. 
زمــان از  ترامــپ  دونالــد  البتــه 

 روي کار آمدن در کاخ ســفید همواره با اما 
و اگرهاي فــراوان به این وظیفه خود عمل 
کرده و هر بار شرط و شروطی را درخصوص 

تعلیق تحریم ها گذاشته است. 
ترامــپ آخرین بــار شــامگاه جمعه

 22 دي، پیرامون برجام، اعلام موضع کرد. 
وي در ایــن موضعگیــري، پایبندي ایران 
بــه مفاد توافق هســته اي را تائید نکرد، اما 
اعلام کرد که براي آخرین بار تمدید تعلیق 
تحریم هاي هسته اي ایران را امضا می کند. 
به این ترتیب آمریکا کماکان در برجام باقی 

ماند.
ترامــپ در آخریــن نوبــت، متحدان 
اروپایــی خود را تهدید کرد که اگر شــروط 
او مبنی بر رفــع آنچه رئیس جمهور آمریکا 
«اشکالات برجام» می خواند ، عملی نکنند 
در نوبت بعدي (22 اردیبهشت) دیگر تعلیق 
تحریم هــا را تمدید نمی کنــد که البته این 
مساله به معنی خروج آمریکا از برجام است. 

شروط 6گانه ترامپ
روزنامــه  رابطــه،  همیــن  در 
واشــنگتن پست، به نقل از یکی از مقامات 
کاخ ســفید نوشــت که اصلاحات مدنظر 
ترامــپ براي تغییر برجام در شــش حوزه 
خلاصه می شــود: «لغو بنــد غروب برجام 
و مادام العمــر بــودن محدودیت هــاي 
هســته اي ایران»؛ «ایجاد امکان بازرسی 
از تاسیســات نظامــی ایــران»؛ «تحدید 
اقتدار موشــکی ایران»؛ «ادعاهاي حقوق 
بشــري»؛ «موضوعات ادعایــی درباره 
تهدید سایبري» و «فعالیت هاي اقتصادي 

سپاه».
از همان زمــان، نشســت هایی میان 
اروپا و آمریــکا برقرار شــد و اروپایی ها با 
وجود آن که در حرف و ســخن بارها تاکید 
کــرده بودنــد توافق هســته اي غیرقابل 
مذاکره است حاضر شدند با آمریکا پاي میز 
مذاکره بنشــینند و آن طور که رسانه ها خبر 

می دهند در این زمینه به اشتراك نظرهایی 
هــم رســیدند. نیویورك تایمــز در همین 
زمینــه از توافق آمریــکا و اروپا براي ایجاد 

برخی اصلاحات در برجــام خبر داده بود و 
همچنین اروپایی ها براي خوشایند آمریکا، 
تحریم هایــی را در زمینــه فعالیت هــاي 
موشــکی و منطقــه اي علیــه جمهوري 

اسلامی ایران پیشنهاد کردند. 
از منظر اروپایی هــا تحریم هاي جدید 
کــه علیه ایران (براي اقنــاع ترامپ جهت 
مانــدن در برجــام) اعمال خواهد شــد، 

ناقــض برجام نخواهد بود چــرا که مرتبط 
با مسائل هسته اي نیســت و تجدید کننده 
تحریم هــاي رفع شــده نیز نیســت؛ این 
در حالی اســت که مطابــق با بند 28 برجام 
«گروه 1+5 و ایران متعهد هســتند که این 
برجام را با حســن نیت و در فضایی سازنده، 
برمبنــاي احتــرام متقابل اجــرا کنند و از 
هرگونــه اقدام مغایر با نص، روح و نیت این 
برجــام که اجراي موفقیت آمیز آن را مختل 

سازد، خودداري کنند.»
همچنین مقامات کشورمان بارها نسبت 
به بازي اروپا در زمین آمریکا هشدار داده اند، 
چراکه اقدامات اخیر اروپا، نوعی پاسخ مثبت 

به باج خواهی آمریکا در قبال برجام است.
علی شــمخانی، دبیر شــوراي عالی 
امنیت ملی کشــورمان در همین زمینه با 
هشدار نسبت به قرار گرفتن اروپا در زمین 
بازي آمریکا و رژیم صهیونیســتی و پاسخ 
مثبت بــه باج خواهی آنها بــه بهانه حفظ 
برجــام افزود: توانمندي هاي دفاعی بویژه 
برنامه موشــکی جمهوري اسلامی ایران 
که ماهیت بازدارنده دارد بر اساس الزامات 

امنیــت ملــی و با جدیت ادامــه می یابد و 
فضاسازي هاي سیاسی و رسانه اي تاثیري 

بر تداوم آن نخواهد داشت.
نماینده رهبر انقلاب در شــوراي عالی 
امنیت ملــی کــه در دیدار وزیــر خارجه 
عمــان صحبت می کرد بدعهــدي و رفتار
غیر قانونی ایــالات متحده آمریکا در قبال 
توافق نامــه بین المللــی برجــام و انفعال 
اروپــا در برابر واشــنگتن را نماد روشــنی 
از ضــرورت تمرکز کشــورهاي منطقه بر 
اتخــاذ راه حل هاي بومی بــراي حل و رفع 
مشــکلات و بحران هــا عنــوان و اظهار 
کرد: جمهوري اســلامی ایــران به نقض 
عهدهــاي مکــرر آمریکا در قبــال برجام 
پاســخ شایســته و به موقع خواهــد داد و 
هیچ گونه تغییر، تفســیر یــا اقدام جدیدي 
را کــه محدود کننده برجام باشــد نخواهد 

پذیرفت.
ســید عباس عراقچی هم معتقد است 
هرگونه تحریمی با هر بهانه اي، اگر موجب 
اعاده تحریم هاي لغو شــده قبلی یا کاهش 
اثربخشــی لغو تحریم ها باشــد، با برجام 

همخوانی نخواهد داشت.
وي به اروپا هشــدار داده است که اگر به 
دنبال اقداماتی همچون اعمال تحریم هاي 
غیرهســته اي بر ایران جهت خوشایندي 
رئیس جمهــوري آمریکا باشــند، مرتکب 
اشــتباه محاســباتی بزرگی شــده و نتایج 
مســتقیم آن را بر برجــام و ادامه حیات این 

توافق خواهند دید.

 عراقچی: تصور ما این است که
برجام نمی ماند

واقعیت این اســت که از ابتداي برجام 
تا کنون اگرچه گشــایش هایی براي ایران 
حاصل شــده اما این گشــایش ها بســیار 
کمتر از آن چیزي اســت که از برجام انتظار 
می رفت و می توان گفت که عملا جمهوري 
اسلامی ایران از برجام، بهره اي نبرده است. 
این موضوعی اســت که مقامات دســتگاه 
دیپلماســی کشــورمان هم  بارها به طرف 
مقابل گوشــزد کرده و هشــدار داده اند که 
چنیــن روندي نمی تواند چنــدان ادامه دار 

باشد. 

در کنار این مساله باید تهدیدات آمریکا 
به خروج از برجــام را هم در نظر گرفت که 
شــرایط برجام را مبهم تر از همیشــه کرده 
اســت. مقامات کشــورمان تاکید کرده اند 
کــه اگر آمریکا از برجام خارج و تحریم هاي 
یکجانبه آنها برگــردد، حتما ایران برجام را 
ادامه نخواهد داد چرا که منافع ایران تامین 

نخواهد شد. 
واقعیت این اســت که وقتی آمریکا دید 
نمی تواند برجام را از بین ببرد، شــرایطی را 
ایجاد کرد که کشورهاي دیگر نگران باشند 
از کار کــردن با ایران و بــر اثر همکاري با 
ایران مورد جریمه هاي آمریکا قرار بگیرند 
و امــروز به دلیل این فضاي روانی، خیلی از 
شرکت ها و بانک ها با ایران کار نمی کنند و 

این نقض برجام است.
جمع بندي این مســائل حکایت از این 
دارد کــه برجــام، آینده روشــنی نخواهد 
داشت و احتمالا چندان تداوم نخواهد یافت 
بنابراین بهتر اســت کشورهاي اروپایی که 
باید بیش از همه نگران برجام باشند و براي 
حفظ این دســتاورد سیاســی تلاش کنند 
به دنبال پایبندي مستمر آمریکا به تعهدات 
خود در برجام بوده و آن کشــور را به اجراي 
موثــر برجام در تمامی بخش هــا همراه با 
حسن نیت و در فضایی سازنده ترغیب کنند، 
چرا که هیــچ راه دیگري براي حفظ برجام 
جز پایبندي کامل آمریکا و دیگر طرف هاي 
برجام به همه تعهدات خود، متصور نیست و 
قطعا مسیري که اروپایی ها با اعمال برخی 
تحریم ها براي قانع کردن آمریکا به ماندن 
در برجام انتخاب کرده اند ســرانجام مثبتی 

نخواهد داشت.

باج خواهی آمریکا از اروپا و آینده مبهم برجام

مقامات کشورمان بارها 
نسبت به بازي اروپا در زمین 

آمریکا هشدار داده اند، چراکه 
اقدامات اخیر اروپا، نوعی 
پاسخ مثبت به باج خواهی 
آمریکا در قبال برجام است

از ابتداي برجام تا کنون 
اگرچه گشایش هایی براي 

ایران حاصل شده اما این 
گشایش ها بسیار کمتر از 

آن چیزي است که از برجام 
انتظار می رفت و می توان 

گفت که عملا جمهوري 
اسلامی ایران از برجام

بهره اي نبرده است

مریم شریف زاده
جام جم

نفوذ منطقه اي ایران واقعیتی انکارناپذیر 
اســت که قدرت هاي بزرگ نیز به آن اذعان 
دارند. این نفوذ کشــورمان نه تنها تهدیدي 
براي کشــورها نیست، بلکه موجب افزایش 
ثبات و امنیــت در منطقه و حل بحران هاي 
موجود در برخی کشورهاست. این در حالی 
اســت که نقش محوري ایــران در مبارزه و 
مقابله با تروریســم خوشایند برخی از جمله 
اروپا و آمریکا نیســت و بــه این ترتیب آنها 
بارها ســخنانی مبنی بر لــزوم گفت وگو در 
مورد گســترش نفوذ منطقه اي کشورمان 

مطرح کرده اند.
در همین راســتا رهبــر معظم انقلاب 
چندي پیش تاکید کردند که «حضور ایران 
در منطقــه ربطی به آمریکا و اروپا ندارد. ما با 
ملت هــاي منطقه قرار می گذاریم و قرار هم 
گذاشــته ایم و پیش رفته ایــم و پیش تر هم 

خواهیم رفت.»
در ارتباط با ضــرورت حضور منطقه اي 
ایران و علت مخالفت غربی ها با این موضوع 
گفت وگویی را با حسن کاظمی قمی، سفیر 
پیشــین ایران در عراق انجــام دادیم که در 

ادامه می خوانید:
و .  اروپا  که  رویکردي  به  توجه  با 

آمریکا در مقابل ایران در پیش گرفته اند، 
بویژه بدعهدي آمریکا در اجراي برجام و 
همراهی اروپا با این کشور، همکاري ایران 
با کشورهاي منطقه چقدر می تواند در خنثی 

کردن  توطئه هاي دشمنان موثر باشد؟
آمریکا به هیچ یک از تعهداتش نسبت : 

به جمهوري اســلامی عمل نکرده و حتی 
اولتیماتوم هایــی نیز مبنی بر خروج از برجام 
می دهد، این در حالی است که چه این کشور 

از برجام خارج شود یا نه؛ تلاششان در جهت 
ممانعت ایران از دستیابی به همکاري هاي 
اقتصادي اســت، چرا که آمریــکا با وجود 
گذشــت دو سال از امضاي برجام نه فقط در 
مقابل ایران بدعهدي کرده، بلکه از همکاري 
کشــورهاي دیگر از جمله اروپاییان با ایران 
ممانعت کرده و به این ترتیب ایران با تشدید 
تحریم ها مواجه خواهد بود. بنابراین باید به 
ســمت پیشرفت در حوزه اقتصاد مقاومتی و 
همکاري هاي اقتصادي از طریق همکاري 
با کشــورهاي منطقه به ویژه با همسایگان 

باشیم. 
در حــال حاضــر زمینــه پیشــرفت 
همکاري هاي اقتصادي بین ما، همسایگان 
و منطقــه بویژه روســیه و چین نســبت به 
گذشته بیشــتر فراهم شده و به نظر می آید 
انگیزه همکاري بیشــتر خواهــد بود و این 
همکاري ها می توانــد معطوف به تحولات 
منطقــه و همکاري هاي اقتصادي دو جانبه 

باشد.
در مقابــل، اقدامــات آمریــکا و رژیم 
صهیونیســتی که در جبهــه مقابل ایران و 
جبهه مقاومت قرار دارند در این جهت است 
که حرکت هاي بی ثبات ساز در منطقه ادامه 
داشته باشــد و به این ترتیب سعی می کنند 
مانع بهبود شــرایط اقتصادي ایران باشند و 
در این راســتا تروریســم را در مناطق دیگر 

گسترش می دهند.
طی ســال جاري بعد از سقوط خلافت 
داعش، شــاهد انتقال داعش به افغانستان 
از ســوي آمریکا بودیم و امــروز علائم آن 
حرکت هــاي تخریبی داعش در آســیاي 

مرکزي، چین و افغانستان دیده می شود.

 امروز جمهوري اسلامی ایران به عنوان 
بازیگر اصلی و اثرگذار در مقابله با تروریسم 
نقش آفرین اســت و کشورهایی مثل چین و 
روســیه در این زمینه علاقه مند به همکاري 

هستند.
تحولات امروز منطقه بویژه موضوعات 
امنیتــی، کشــورهاي منطقه را به ســمت 
همــکاري در زمینه امنیت دســته جمعی 
و پیمان هــاي منطقــه اي که روســیه هم 
می تواند در آن باشــد سوق می دهد و طبیعتا 
در این مســیر ایران می تواند نقش محوري 

داشته باشد.
تحولات .  در  ایران  محوري  نقش 

منطقه اي و ضرورت این حضور چیست؟
 ماهیــت نظام حاکم بر آمریکا در یک : 

تخاصــم با جمهوري اســلامی ایران قرار 
داشــته و این کشــور در بعد ایدئولوژیک با 
ایران مشــکل دارد، چرا که نمی توانند نظام 
پایدار، مستقل و بر پایه مردمسالاري دینی 
ایران را که بعد از 40 سال بر هر گونه فشار و 

تهدید غلبه کرده است، برتابند. 
جمهوري اسلامی ایران نشان داد داراي 
منظومه فکري اســلامی در برابر نظام هاي 
سلطه، اســتکباري و بی عدالتی هاست و در 
این جهت حرکت کــرده و داراي هویتی با 

استقلال فکري، سیاسی و اقتصادي است، 
در نتیجه آنها با اساس نظام مشکل دارند و به 
این ترتیب به هر شیوه اي متوسل می شوند تا 
در ابتدا این نظام را ناکارآمد، ضعیف، محدود 

و در نهایت نابود کنند.
چنین نگاهی از ســوي غــرب به ایران 
موجب شده که به رغم حل مساله هسته اي 
همچنان مشــکلات آنها با ایران حل نشود، 
چرا که آنها با اســاس نظــام حاکم بر ایران 

مشکل دارند. 
حضور .  با  غرب  مخالفت  علت 

منطقه اي جمهوري اسلامی ایران چیست؟
امروز برخلاف همه موانع، جمهوري : 

اســلامی ایران توانســته نقش محوري در 
برابــر طرح هاي شــیطنت آمیز غرب و در 
چارچوب اهداف نامشــروع آنها در منطقه 

داشته باشد.
امــروز جنگ هــاي داخلــی در برخی 
کشورهاي منطقه به واسطه مقاومت و نقش 
محوري ایران، پایان یافته است و کشورمان 
توانســت در برابر طرح هاي شوم دشمنان 
ایســتادگی کرده و اجازه تحقق طرح هاي 

شوم آنها را ندهد.
در این میــان آمریکا در شــرایطی که 
سردمدار فروش ســلاح است مدعی ایجاد 

صلح در یمن است که دروغی بیش نیست. 
امروز که شاهد برچیده شدن بساط تروریسم 
تحــت حمایت آنها در ســوریه هســتیم 
ســناریوهاي جدید مطرح کرده و صحبت 

از گفت وگوي منطقه اي با ایران می کنند.
اروپاییان چند وقتی است که سخن از . 

گفت وگو هاي منطقه اي و موشکی با ایران 
می کنند، هدف از طرح چنین درخواستی را 

چه می دانید؟ 
آنها بــه دنبال این هســتند که نفوذ : 

معنــوي و مقبولیت ایران بیــن ملت هاي 
منطقــه را بگیرند و همان سیاســت حاکم 
شــدن هژمونی رژیــم صهیونیســتی بر 
منطقه را دنبال کنند. اگر سخن از مذاکرات 
موشــکی مطرح می کنند در جهت تضعیف 

قدرت دفاعی ایران است. 
آمریــکا و برخی کشــورهاي اروپایی 
تلاش می کنند ایران را به عنوان مداخله گر 
مطرح کرده و کشورمان را عامل بی ثباتی در 
منطقه اعلام و ســعی می کنند این را تبدیل 
به هنجار بین المللــی کنند تا به این ترتیب 
فشار بر جمهوري اسلامی افزایش یابد، چرا 
که هدف اصلی آنها از بین بردن اساس نظام 

جمهوري اسلامی ایران است.
اصــرار بر این که موشــک هاي پرتاب 

شــده از سوي یمنی ها متعلق به ایران است 
در راســتاي وضع تحریم هــاي جدید علیه 
کشورمان است، چرا که آنقدر مسائل حقوق 
بشري علیه آنها اوج گرفته که به این ترتیب 

درصدد فرافکنی آن هستند. 
از سوي دیگر ایران برخلاف تلاش هاي 
آنها توانســته مقتدرانه در برابر غرب بایستد 
و راه بالندگــی و ثبات ســازي را در منطقه 
پیــش ببرد که در نقطه مقابل راهی اســت 
که آنها دنبال می کنند. در ضمن باید به این 
موضوع هــم توجه کنیم که حتی اگر زمانی 
ایران وارد مذاکرات موشــکی و منطقه اي با 
آنها شده و خواسته هاي آنها را تامین کند باز 
هم بر حجم تهدیدها و فشارهایشــان علیه 
ایران می افزایند. هــدف راهبردي آمریکا 
و بــه تبع آن متحدانــش از بین بردن نظام 
اســت که البته هدفی اســت که هیچ وقت 
محقق نخواهد شــد. چرا که روند تحولات 
نشــان می دهد آمریکا ضعیف شده و رژیم 
صهیونیســتی نیز دچار بحران هاي جدي 

هویتی، امنیتی و سیاسی شده است. 
مردم کشــورمان باید بدانند آنچه ایران 
در منطقه انجام می دهد نه تنها در راســتاي 
ثبات در منطقه، اقدام انســانی و ایجاد فضا 
براي همکاري هاي دوجانبه اســت بلکه در 
چارچــوب امنیت ملی و منافــع ملی مردم 
است. جمهوري اسلامی ایران امروز بهترین 
مســیر را انتخاب کرده و امروز افزایش فشار 
قدرت هاي بزرگ علیه کشــورمان بیانگر 
بزرگــی نظام اســت. طبیعتا بــراي نظام 
بزرگ، مشکلات بزرگی نیز ایجاد می کنند. 
اما در ســایه ایســتادگی و مقاومت، مسیر 
را به ســمت پیشــرفت و ســازندگی جلو 

خواهیم برد.

حسن کاظمی قمی، سفیر پیشین ایران در عراق در گفت وگو با جام جم تشریح کرد

غرب به دنبال از بین بردن نفوذ معنوي ایران در منطقه

کشــورها بــر پایه میزان اقتداري که در محیط پیرامونی خــود دارند از قدرت نفوذ در 
فراسوي مرزها برخوردار هستند. رسیدن به چنین جایگاهی البته به عوامل متعدد زیادي 
از جمله موقعیت استراتژیک و ژئوپلیتیکی، میزان بهره گیري مناسب از قدرت نرم و سخت 
و توانمندي هاي نظامی بستگى دارد. ایران همواره در طول دوره هاي مختلف تاریخی از 
چنین ظرفیت هایی بهره مند بوده و حتی زمانی که در دوران ضعف بســر می برد نیز مورد 

توجه خاص از سوي قدرت هاي فرامنطقه اي قرار داشت.
در مقاطعی که ایران، چندان به لحاظ بومی قدرتمند نبود تلاش کرد اقتدار منطقه اي 
خــود را از طریق برقراري ارتباط با قدرت هاي فرامنطقه اي اعمال کند و این مســاله در 
دوران پهلوي از طریق روابط گســترده با آمریکا انجام شد و بواسطه مراودات زیادي که 
میان دو کشور برقرار شد ایران به عنوان یکی از مهم ترین واردکنندگان سلاح آمریکایی 
شناخته شد. در آن روزگار ایران در تحلیل مقامات آمریکایی مهم ترین پایگاه استراتژیک 
ایالات متحده در خلیج فارس به شمار می آمد و در پی خروج انگلیس از این منطقه، آمریکا 
براي پر کردن خلا قدرت، مجدانه در پی افزایش قدرت نظامی ایران بود. جلوگیري از نفوذ 
شوروي و همچنین برخی جنبش هاي مبتنی بر دیدگاه چپ در منطقه و حفظ و حراست از 
منابع نفتی و همچنین تاکید شاه بر حفظ بی طرفی در درگیري هاي میان اعراب و اسرائیل 
یکی از دلایل مهم توجه آمریکا به ایران بود. در چنین شــرایطی کشور ما به عنوان یکی 
از پایگاه هــاي مهم براي برقراري ثبات منطقه اي و حفظ منافع آمریکا از ســوي ایالات 
متحده به عنوان ژاندارم منطقه شــناخته شــد. به تعبیري ایران از دیدگاه غرب، به عنوان 
حلقه اي از زنجیره دفاعی و گســترده غرب در مقابل نفوذ کمونیســم محسوب می شد و 

وظیفه اتصال پیمان «ناتو» را به پیمان «سیتو» بر عهده داشت.
در یک ســند «سري» سفارت آمریکا تحت عنوان «ارزیابی اطلاعات درباره تهران» 
متعلق به ســال 1978 (1357) چنین آمده اســت: نیروهاي مسلح ایران علاوه بر یاري 
رســاندن به دولت عمان در دفاع از خود علیه شورشــیان (ظفار)، در حراســت از غرب به 

منظور دسترسی به عرضه کنندگان نفت مثمر ثمر بوده اند. 
همه این مســائل حاکی از آن اســت که اقتدار منطقه اي ایران در قبل انقلاب، متکی 
بــه آمریکا و در راس آن غرب بود و اگر شــرایط بــراي حکومت پهلوي به گونه اي پیش 
می رفــت که حاکمیت ایران مورد بی اعتمادي غربی ها قرار می گرفت طبعا از این نفوذ و 

اقتدار به میزان قابل توجهی کاسته می شد.

اقتدار خوداتکاي جمهوري اسلامی ایران
بعد از پیروزي انقلاب اسلامی بسیاري از معادلات منطقه اي و بین المللی فرو ریخت 
و شــرایط دیگري در منطقه خاورمیانه که تحولات پرشــماري را به خود دیده بود حاکم 
شــد. انقلاب ایران، انقلاب آرمان ها و ارزش ها بود. ارزشهایی که بر مبناي تفکر دینی و 
مذهبی در ایران شــکل گرفته بود نافی هر گونه تســلط خارجی و بیگانه بود و بر سیاست 
محوري نه شــرقی و نه غربی تکیه می کرد. بر همین اســاس کشــورهاي دنیا با ایران 
جدیدي در عرصه سیاســی مواجه شدند که همت خود را بر دفاع از مظلومان جهان نهاده 
بود و از هرگونه زورگویی خارجی اعلام برائت می جســت. در چنین شرایطی تلاش هاي 
گســترده اي براي مهار ایران شــکل گرفت که جمهوري اسلامی به انزوا کشیده شود یا 
لااقل از نفوذ معنوي آن کاســته شود. وقوع آشــوب هاي داخلی،  شکل گیري کودتاها با 
حمایت قدرت هاي خارجی، تحمیل جنگ هشــت ســاله عراق علیه ایران و... از جمله 
اقداماتی بود که کشــورهاي غربی با بهره گیري مالی از منابع ثروت برخی کشــورهاي 
عربی بــراي تحقق این هدف پی ریزي کردند اما در عمل چنین رویایی رنگ واقعیت به 
خــود نگرفت و ایران با گذر از چالش هاي متعدد داخلی و خارجی ضمن نظم بخشــیدن 
بــه امور اداري و سیاســی خود رفته رفته نفوذ و اقتــدار خود را به صورت جدي در منطقه 
گسترش داد. نکته حائز اهمیت در چنین هماوردي این بود که قدرت جمهوري اسلامی 
ایــران مبتنی بر قدرت هاي فرامنطقه اي نبود بلکه این اقتدار، مردم پایه شــکل گرفت و 
از این رو باید این قدرت را خودبنیاد دانســت. در ایــن حوزه اقتدار ایران بیش از آن که بر 
قدرت نظامی و دفاعی تاکید داشته باشد بر پایه نفوذ معنوي و فرهنگی استوار است. این 
حرف البته به معناي بی توجهی به توان نظامی نیســت چون توانمندي هاي دفاعی یکی 
از  ابزارهاي مهم براي بازدارندگی است، اما قدرت و نفوذ منطقه اي ایران صرفا بر مسائل 
نظامی تکیه ندارد. این مســاله البته از زمان شکل گیري پیروزي انقلاب اسلامی و نشر 
آرمان ها و شــعارهاي انقلابی مردم ایران به عنوان یکی از عوامل اصلی نفوذ جمهوري 
اســلامی شناخته می شد و بسیاري از کشورهاي عربی و غربی در عرصه تبلیغات نگرانی 
خود را از گسترش افکار انقلابی مشابه حرکت مذهبی و ملی مردم ایران پنهان نمی کردند. 
بسیاري از جنبش هاي آزادیبخشی که در مقطع پیروزي انقلاب اسلامی در جهان اسلام 
پدیــد آمد حرکت مردمی ایران را به عنوان الگوي مبارزه با ســلطه و زور پذیرفته بودند. 
نکته حائز اهمیت این که اقتدار ایران مبتنی بر ابعاد مختلف سخت و نرم و هوشمند است 

و در این عرصه بیشتر بر قدرت نرم و نفوذ معنوي و فرهنگی تاکید دارد.

ایران، امن ترین کشور منطقه
وقوع تحولات متعددي در دهه اخیر مانند انجام اقدامات تروریستی و تحرکات داعش 
مجموعه کشورهاي غرب آسیا را به محیط ناامن بدل کرد، اما شرایط در ایران به گونه اي 
دیگر رقم خورد و جمهوري اسلامی ایران به عنوان امن ترین کشور منطقه شناخته شد.

اندیشــکده آمریکایی «سوفان گروپ» در تحلیلی نوشت که جایگاه و موقعیت ایران 
در منطقه خاورمیانه پس از تحولات چند سال اخیر ارتقا یافته است.

در تحلیل اندیشــکده آمریکایی SOUFAN GROUP آمده است: موفقیت هاي 
میدانی همپیمانان ایران و اقدامات ناموفق دشــمنان آنها موجب شــده است تا نفوذ این 

کشور در منطقه خاورمیانه در حد قابل توجهی افزایش یابد.
در ادامه تحلیل آمده اســت: زمانی که ایران توافق نامه چندجانبه هسته اي (برجام) را 
امضا کرد، بسیاري بر این باور بودند که لغو تحریم ها موجب دسترسی بهتر و بیشتر تهران 
به منابع مالی می شــود که به واسطه آن نفوذش در منطقه خاور میانه گسترش می یابد و 
عده اي دیگر برعکس پیش بینی کردند که ایران محدود خواهد شد، اما روند تحولات در 
منطقــه به گونــه اي به نفع ایران پیش رفت که هیچ یک از آن گمانه زنی ها نه تنها تحقق 
نیافت، بلکه تهران نیز با پرهیز از آن خویشتنداري مورد نظر، موقعیت و نفوذ قابل توجهی 
در منطقه خاورمیانه براي خود مهیا ساخت، آن هم نه به خاطر بهره برداري از منابع مالی 
بیشــتر، بلکه به سبب آن که منازعات جاري منطقه فرصت هاي نابی در اختیار ایران قرار 

داد تا براحتی بتواند در این منازعات دخالت کرده و از آنها بهره برداري کند.

پایه هاي اقتدار ایران در منطقه
 ایران از منابع قدرتمندي در عرصه هاي ایدئولوژیک،  سیاســی و اقتصادي برخوردار 
اســت و همچنین توان گفتمان سازي،  هنجارسازي و فرهنگ سازي در عرصه منطقه اي 
را نیز دارد. از ســویی دیگر می تواند مســائل و مشکلات منطقه اي را به نفع خود مدیریت 
کند و نظم نویی را در اندازد. در حوزه موازنه سازي نیز این امکان براي ایران فراهم است 
که وارد اتئلاف ســازي با قدرت هاي منطقه اي شــود. در کنار این مساله باید به این نکته 
توجه داشــت که در صورت تهدید خارجی همواره مردم ایران نشان داده اند که به سرعت 
به بســیج امکانات داخلی روي خواهند آورد. تجربه نشــان داده است که ایرانیان در برابر 
هر تهدید فرامرزي با نادیده گرفتن اختلافات داخلی و در ســطوح عمومی و نخبگانی به 
انســجام می رســند. طبعا در براي چنین قدرتی موانع زیاد در عرصه محیطی،  منطقه اي 
و بین المللــی وجود دارد. گرچه برخی از کشــورهاي منطقه و فرامنطقه اي حضور ایران 
را تهدیدي براي بســط نفوذ خود می دانند، اما در عین حال براي بســیاري از قدرت هاي 
بین المللی و فرامنطقه اي تردیدي وجود ندارد که راه چاره اصلی براي گشــودن بسیاري 
از گره هاي امنیتی و سیاســی منطقه بدون بازیگري فعال ایران امکان پذیر نیست، گرچه 
برخــی از این قدرت ها در بیان و حرف همواره بر این تاکید دارند که باید از نفوذ جمهوري 
اســلامی کاست، اما سیر تحولات و رویدادهاي منطقه اي به گونه است که بدون حضور 

ایران نمی توان براي حل آن راه چاره اي جست.
برخــورداري ایــران از چنین جایگاهی البته نافی توجه جمهوري اســلامی به وجود 
چالش هــا و الزاماتی براي حفظ این جایگاه نیســت. حفاظت از ایــن اقتدار هزینه هاي 
زیادي دارد که البته با تدبیر و انســجام ملی می توان این هزینه ها و چالش ها را به فرصت 

تبدیل کرد.

تحولات امروز 
منطقه بویژه 

موضوعات امنیتی 
کشورهاي منطقه را 

به سمت همکاري 
امنیت دسته جمعی و 
پیمان هاي منطقه اي 

که روسیه هم 
می تواند در آن باشد 

سوق می دهد و 
طبیعتا در این مسیر 

ایران می تواند 
نقش محوري 
داشته باشد

آمریکا و برخی 
کشورهاي اروپایی 

تلاش می کنند 
ایران را به عنوان 
مداخله گر مطرح 
کرده و کشورمان 
را عامل بی ثباتی 
در منطقه اعلام و 

سعی می کنند این 
را تبدیل به هنجار 

بین المللی کنند تا به 
این ترتیب فشار بر 

جمهوري اسلامی 
افزایش یابد، چرا 

که هدف اصلی آنها 
از بین بردن اساس 

نظام جمهوري 
اسلامی ایران است

اقتدار منطقه اي و بسط عمق 
راهبردي ایران در خاورمیانه 
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درست اســت که تعطیلات نوروزي هم بازار کنسرت ها داغ بودند، 
امــا احتمالا با مــا موافقید که وقتی زمین و زمان تعطیل اســت، به هر 
حال تاثیر خودش را بر برنامه هاي هنري می گذارد و کنســرت ها هم از 
این ماجرا مستثنی نیســتند. از همین روست که وقتی حالا خبر رسیده 
از امروز تا اواســط اردیبهشت ماه چه کنســرت هایی پیش رو خواهیم 
داشــت، می توانیم پیش بینی کنیم کنســرت ها دوباره نبض شهر را در 

دست می گیرند.
تعــدادي از گروه هــا و هنرمنــدان حوزه هاي 
مختلف موســیقی بــا پایان یافتــن تعطیلات 
نــوروزي ســال 97 خود را بــراي برگزاري چند 
برنامه زنده در تهران و شهرستان آماده می کنند. 
آن طور که مهر گــزارش داده، طبق اطلاعات 
به دســت آمده از سامانه هاي فروش اینترنتی 
بلیت تاریخ کنسرت ها و اجراهاي زنده گروه ها 
و خواننــدگان ایرانی و خارجی بعــد از پایان 
تعطیلات و جشــنواره هاي نــوروزي اعلام 
شده است. بین کنسرت ها از هر نوع کنسرتی 
می توانیــد پیدا کنید اما تردید نکنید مهم ترین 
کنســرت هایی که می توانید در ماه پیش رو به 
تماشاي شــان بنشــینید مربوط به دو هنرمند 
مطــرح خارجی یعنــی کیتــارو و اینائودي 
اســت. دقیق تر اگر بخواهید بدانید 

اینهاست:

 ،کنسرت هاي موســیقی نواحی، موســیقی ایرانی
موسیقی کلاسیک

کنسرت گروه «رستاك»، پنجشنبه 16 فروردین، ساعت 19، تالار 
فخرالدین اسعد گرگانی شهر گرگان

کنســرت گروه آوازي تهران به سرپرستی میلاد عمرانلو، جمعه 24 
فروردین، ساعت 20، تالار اندیشه حوزه هنري

کنسرت گروه موســیقی «نوشه ـ ویژه بانوان» به سرپرستی نیوشا 
بریمانی، جمعه 31 فروردین، ساعت 14، تالار وحدت

کنسرت گروه «عشــاق» به خوانندگی امین االله رشیدي، پنجشنبه 
20 اردیبهشت، ساعت 21، تالار اندیشه حوزه هنري

کنســرت گروه «لیان» بوشــهر به سرپرســتی محسن شریفیان، 
روزهاي یکشنبه 23 و دوشنبه 24 اردیبهشت، ساعت 21، تالار وحدت

کنسرت هاي موسیقی تلفیقی و پاپ
کنســرت محسن ابراهیم زاده، چهارشنبه 15 فروردین، ساعت 21، 

سالن تله کابین رامسر
کنســرت بهنام بانی، پنجشنبه 16 فروردین، ساعت هاي 19 و 22، 

کمپینگ ساحلی قو (متل قو)
کنســرت محمد علیزاده، پنجشــنبه 16 فروردین، ساعت 23:59، 

مجموعه آواي خلیج فارس جزیره کیش
کنسرت «ماکان بند»، جمعه 17 فروردین، ساعت 21، سالن هلال 

احمر شهر زنجان
کنسرت محســن یگانه، جمعه 17 فروردین، ساعت هاي 17:45 و 

20، سالن طاووس بندرگناوه
کنســرت تئاتر «ده ســال تنهایی» به خوانندگی اشکان خطیبی، 
روزهاي شنبه 1 و یکشنبه 2 اردیبهشت، ساعت 21:30، تالار وحدت

کنسرت فرزاد فرزین، سه شنبه 21 فروردین، ساعت هاي 18:30 و 
21:30، تالار گلستان شهر رشت

کنسرت علیرضا طلیسچی، سه شنبه 21 فروردین، ساعت 20:30، 
سالن هلال احمر سمنان

کنسرت محسن یگانه، سه شنبه 25 فروردین، ساعت 21، نمایشگاه 
بین المللی قزوین

کنســرت لودویکو اینائودي، روزهاي سه شــنبه 4، چهارشنبه 5 و 
پنجشنبه 6 اردیبهشت، ساعت 21:30، تالار وزارت کشور

کنسرت حمید حامی، سه شنبه 4 اردیبهشت، ساعت 21، آمفی تئاتر 
زنده یاد نامجو شهر رشت

کنسرت فرزاد فرزین، جمعه 7 اردیبهشت، ساعت هاي 19 و 21:30، 
مرکز همایش هاي برج میلاد تهران

کنسرت فیوژن «نوبت عاشــقی» گروه «وصل یار» به سرپرستی 
ابراهیم اثباتی، یکشنبه 9 اردیبهشت، ساعت 21:30، تالار وحدت

کنســرت کیتارو، روزهاي یکشــنبه 16، دوشنبه 17 و سه شنبه 18 
اردیبهشت، ساعت 21، تالار وزارت کشور

کنسرت رحیم شهریاري، چهارشنبه 19 اردیبهشت، ساعت هاي 18 
و 21:30، مرکز همایش هاي برج میلاد تهران

کنســرت مهدي جهانی، پنجشــنبه 20 اردیبهشت، ساعت هاي 
18:45 و 21:45، مرکز همایش هاي برج میلاد تهران

 توصیه  هاي علی اکبر صادقی به نقاشان جوان 

یوسا صداي روزنامه نگاران مکزیکی را درآورد

علی اکبــر صادقی به جوانــان توصیه کرد براي موفقیت و پیشــرفت در 
کارشــان باید به آن عشق داشته باشند و اثر بیخودي به خورد مردم ندهند. این 
نقاش، گرافیســت سرشناس که این روزها با نمایشگاهی از آثارش به مناسبت 
هشتادمین سالگرد تولدش در موزه هنرهاي معاصر تهران میزبان علاقه مندان 
اســت، به خبر آنلاین گفت: جوانان علاقه مند می توانند در عصر حاضر در چند 
رشته متخصص شــوند و به درجات عالی برسند. فقط باید نسبت به کاري که 
می کند عشق داشته و محســور باشد و چیز بیخودي به خورد مردم ندهد. این 
طور کارش به دل مخاطب می نشــیند. خیلی ها به من پیشنهاد کار با پول هاي 

زیاد می دهند اما من می گویم بنده کســی نیستم و باید ایده ها و افکار خودم را 
پیاده کنم. وقتی کســی هم سفارش می دهد من چون نمی توانم کار سفارشی 

کنم نمی پذیرم.
صادقی اضافه کرد: هنرمند باید با عشق کار کند و خودش را لوس 

نکند که مثلا فلان رنگ را براي عشــق زیرخاکسترم گذاشتم یا 
...، نکته دیگر این که هنرمند نباید به مخاطب درباره اثر خط 

فکري بدهد بلکه باید بگذارد آزادانه تفکر کند. من براي 
همین روي تابلوهایم اسم نمی گذارم.

ماریو بارگاس یوسا نویسنده برنده جایزه ادبی نوبل خشم خود را از کشته شدن 
بیش از صد روزنامه نگار در طول یک دهه در مکزیک ابراز کرد؛ ولی آن را نشانه رشد 
مطبوعات خواند. به گزارش مهر، این نویسنده مطرح آمریکاي لاتین با ابراز خشم 
از کشــته شــدن بیش از صد روزنامه نگار در مکزیک گفت با این حال میزان آزادي 

مطبوعات در این کشور افزایش یافته است.
این در حالی اســت که سال پیش 12 روزنامه نگار در این کشور کشته شده اند و 
گزارشگران بدون مرز نیز مکزیک را از نظر آزادي مطبوعات در مکان 147 از میان 

180 کشور جهان قرار داده اند.  

با این حال یوســا گفت همین شــمار کشته ها نشان 
دهنده این اســت که مطبوعات امکان بیشــتري براي ارائه 

اخبــار دارند و این که بیش از صــد روزنامه نگار در طول یک دهه 
کشته  شده اند به این معنی است که امروز روزنامه نگاران می توانند موارد 

بیشــتري را مطرح کنند که پیشتر نمی توانســتند. با این حال نظرات یوسا 
بلافاصله با واکنش روزنامه نگاران و خبرنگاران مکزیکی روبه رو شد که او را متهم 

می کردند حتی یک کلمه در همدلی با روزنامه نگاران مکزیکی بیان نکرده و سخنی 
نیز درباره جرایم سازمان یافته توسط قدرتمندان ابراز نکرده است.

کتابفروشی هاي عضو طرح عیدانه کتاب تاکنون 
توانســتند بیش از 480 هزار نسخه کتاب به مبلغ 
10 میلیــارد و 694 میلیــون و 50 هزار تومان به 
فروش برسانند. در این طرح، استان هاي تهران، 
خراسان رضوي، اصفهان و قم بیشترین مشارکت 
را به لحاظ تعداد کتابفروشی ها از آن خود کرده اند 
و استان هاي فارس، کردستان وآذربایجان شرقی 

در جایگاه هاي بعدي قرار گرفته اند.
در این طرح،  پرفروش ترین اســتان ها بر اساس 
کتــاب بــه ترتیب خراســان رضــوي، تهران، 
اصفهان، گیلان، فارس، قم، مازندران، خوزستان، 

آذربایجان شرقی و کرمانشاه هستند.

جدیدترین اثر داســتانی احمدرضا احمدي براي نوجوانان به نام «کشتی سرگردان در 
مه دریا» توسط کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان منتشر شد. این کتاب براي 

مخاطبان گروه سنی «د» (12 تا 14 سال) نوشته شده است.
احمدي در این کتاب همچون دیگر آثار خود نگاه متفاوتی به چیســتی و هســتی دنیا 
دارد و بــه مخاطبان می آموزد تا با نگاهی نو به اطراف خود بنگرند. تصویرگري این اثر 
به عهده کمال طباطبایی بوده اســت. در نثر کتاب نیز راوي داســتان حذف شده و تنها 

مناظري که او روایت می کند به تصویر در آمده اند.

در بخشی از این کتاب می خوانیم:
صبح که پنجره  اتاقم را به ســوي دریا باز کردم، در مه صبحگاهی، در انتهاي دریا،  سه 
طاووس از دریا روییده بود. سه پرنده آبی، سبز و قرمز اطراف طاووس ها پرواز می کردند. 
سوار قایق شدم و پاروزنان به سوي سه طاووس در دریا رفتم. وقتی رسیدم، سه طاووس 

در آب دریا محو شدند و سه پرنده آبی، سبز و قرمز به آسمان پرواز کردند.
ایــن کتاب با 36 صفحه، شــمارگان 7 هزار نســخه و قیمت 4600 تومان منتشــر

شده است.

محمدجواد ظریف که عادت کرده بودیم طی مذاکرات هســته اي و پس از آن، همیشه او را 
بر صدر اخبار ببینیم، مدت هاســت از وزراي کم سروصداي دولت است. اما این باعث نشده که 
از موج توجه ها به او کاســته شود. در این میان هستند کسانی که توجه شان به او از مجراي هنر 

می گذرد. مثل آنه محمد تاتاري که در یک تابلوي نقاشی از او سراغ گرفته.
در نمایشــگاه آثار آنه محمد تاتاري که این روزها در گالري اعتماد برپاست، یکی از تابلوها 
محمدجواد ظریف را نشــان می دهد. او درباره این تابلو به هنرآنلاین گفته: «در یکی از تابلوها 
محمدجواد ظریف را می بینیم که در حال حرکت اســت و در پس زمینه شاهد حضور اسب هاي 
مینیاتوري هستیم. اســب موجود نجیبی است و آقاي ظریف هم نجیب است. خواستم بگویم 

ظریف انسان صلح طلبی است.

#محمد_جواد_ظریف
#آنه _محمد_تاتاري
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او

محمــد عاقبتی، کارگــردان نمایش 
«ماهی سیاه کوچولو» از اجراي دوباره این 
اثر در نیویورك خبر داده است. آن طور که 
ایســنا خبر داده، او ایــن اجرا را که بیش از 
این در منهتن نیویورك و تهران با استقبال 
مخاطبان مواجه شــده بود، در پی حمایت 
شوراي هنر ایالت نیویورك و دفتر هنري 
شوراي شهر بروکلین روي صحنه می برد.
در ایــن اجرا گروه بازیگران آمریکایی 
نمایش لوکا نجومی، ماري ویال گولدن، 
پیتر ســولیوان، نیکا نجومی و لارا نوحا به 

ایفاي نقش می پردازند.
ماهی ســیاه کوچولــو، کاري از گروه 
تئاتر «ما» پروژه مشــترك ایران و آمریکا 
با نگاهی به نوشــته صمد بهرنگی به قلم 
مهرنوش علیا به طراحی و کارگرانی محمد 
عاقبتی اســت که از 17 تــا 19 فروردین 
(6 تــا 8 آوریــل) در تریســکلین آرت در 

بروکلین روي صحنه می رود.

ما

گروه تئاتــر «بازي» بــا دغدغه اي 
محیــط زیســتی و به منظــور حمایت از 
درختان، با راه انــدازي کمپین «درختان 
را قطع نکنیم»، اقــلام تبلیغات کاغذي 
نمایش «دیابولیــک: رومئو و ژولیت» را 
حذف کرد. گروه تئاتر بازي به سرپرســتی 
آتیلا پســیانی در آســتانه اجراي نمایش 
دیابولیک: رومئو و ژولیت، براي همراهی 
بــا افرادي کــه دغدغه حفــظ درختان و 
محیط زیستی سالم دارند، در اقدامی قابل 
تأمل کمپیــن «درختان را قطع نکنیم»را 
راه انــدازي کــرده تا توجــه هنرمندان، 
مخاطبان و علاقه مندان به تئاتر را به این 
نکته مهم جلب کند که تئاتر نیز می تواند به 
سهم خود از قطع درختان و مصرف بی رویه 
کاغذ جلوگیري کند. آن طور که ایسنا خبر 
داده، نمایش دیابولیک: رومئو و ژولیت از 
امروز 15 فروردین در ســالن سمندریان 

تماشاخانه ایرانشهر به صحنه می رود.

آنها

احتمالا یادتان هست چند سال پیش 
ریحانه، آن دختر تک تیرانداز کرد کوبانی 
که به فرشته کوبانی شهرت دارد، با جایزه 
دو میلیون دلاري براي سرش، سر زبان ها 
افتاد. حالا خبر رسیده نمایش «مرد شده» 
به نویسندگی و کارگردانی آسو بهاري که 
از فردا 16 فروردین هر شــب ساعت 21 
در ســالن بزرگ تالار مولوي روي صحنه 

می رود، قرار است به او بپردازد.
مجتبی فلاحی، نسیم میرزاده، بهزاد 
خلجی و دٌنــا تارفی بازیگران این نمایش 

هستند. 

فـصــل یک [تئاتر]

شاعر کودکان یاقوتی
هیچ اگر از شــعر بویی نبرده باشــید باز هم «صد دانه یاقوت» را در مدرسه 
خوانده و شاعرش را به احتمال زیاد می شناسید. مصطفی رحماندوست، شاعر و 

نویسنده اي است که آثارش با کودکی همه ما گره خورده است.
رحماندوست باور دارد کودکان عاشق ریتم، روایت و موسیقی و تکرار هستند 
و شــعر کودکانه بهتر اســت قافیه داشته باشد. او که دوران کودکی را در همدان 
گذرانده و تنها اسباب بازي اش جوي آب کوچه شان بوده، دغدغه بزرگی دارد به 
نام قصه گویی. افسوس می خورد چرا پدرها و مادرها دست بچه ها را نمی گیرند، 
توي چشمهایشــان نگاه نمی کنند و براي بچه ها قصه نمی گویند. براي همین 

است که او شعر «پنج تا انگشت بودند که...» را سروده است.
شاعر کودکی هاي ما در میان شعر و قصه هاي زیبایی، یک لالایی دلنشین 
دارد که تیتراژ برنامه معروف شــب بخیر کوچولو بوده و سال ها پیش از زلزله بم 
آن را سروده اســت. رحماندوست در گفت وگو با مهر درباره این لالایی تعریف 
کرده: ســال 1369 و یک شــب پس از زلزله رودبار، من به آن شهر مصیبت زده 
رفتم تا زلزله زدگان را از نزدیک ببینم، هم خودم آرام شوم هم کمی به آنها آرامش 
دهم. تاریک بود و آنچه دور و بر خود می دیدم، ویرانی بود و ســرگردانی آدم ها. 
ناگهــان یــک صدا همه هوش و حواس مرا با خود برد و آن صداي دخترکی بود 
که عروســک خود را روي پا خوابانده بود و برایش می خواند: گنجشــک لالا... 
ســنجاب لالا... آمد دوباره/ مهتاب لالا... لالا لالایــی... لالا لالایی... لالا 
لالایی... لالا لالایی. گل زود خوابید/ مثل همیشــه/ قورباغه ساکت/ خوابیده 
بیشــه. لالا لالایی... لالا لالایی... لالا لالایی... لالا لالایی .. دخترك را در 
آغوشم گرفتم و اشک امانم نداد. خوشحال بودم که 
دخترك رودباري در آن شرایط و اوضاع و احوال 
با لالایی من که ســال ها پیش از زلزله رودبار 
ســروده شده بود، آرام می شــود و آن را براي 

عروسک خود می خواند.
رحماندوســت معتقد اســت 
بچه ها روایت را دوست دارند و 
این قالب هرگز کهنه نمی شود؛ 
بشــر در هر زمــان و مکانی 
به قصه نیاز دارد و از شــعر و 
موســیقی لذت برده است. 
شاعر صد دانه یاقوت تاکید 
دارد موســیقی شعر کودك 
باید سیر و غنی باشد و بچه ها 
باید به مرور با سبک هاي شعري 
آشنا شــوند. در دوران کودکی که 
عاشــق تکرار و ریتم هستند شعر 
کلاســیک و با قافیه برایشــان 
جذاب اســت و در دوران نوجوانی 
می توانند به شــعر سپید علاقه مند 

شوند.

ناشکیبا، خیلی بدتیپی!
هم بازیگر تئاتر اســت هم سینما و هم تلویزیون و البته که در هر سه، بسیار 
فعال است و کاردرست. سال گذشته او در هر سه این مدیوم ها خوش درخشید و 
به همه اینها اضافه کنید دلبري روزهاي نوروزي اش را با صداپیشگی شخصیت 

محبوب دیبی در مجموعه کلاه قرمزي.
هوتن شکیبا، زاده سنندج اســت و علاقه اش به تئاتر در دوران نوجوانی 
شکل گرفته. دیروز هنرآنلاین با او گفت وگوي مفصلی کرده و از آغاز فعالیت 

بازیگري، دغدغه ها، علایقش و تشکیل گروه تئاتر «تازه» پرسیده است.
شکیبا گفته خانواده مادري اش اهل هنر است و او هم از بچگی هنر را دوست 
داشــته: مادرم در حد خودش مینیاتور کار می کرد و پدربزرگم شاعر بود. برادرم 
و دو تا دایی هایم، آقایان هادي و مهديضیاءالدینی هم نقاش و مجسمه ســاز 
هســتند. به واســطه علاقه اي که داشتم، شــروع به تجربه کردم و خودم را در 
زمینه هــاي مختلف هنري محک زدم. از بچگی نقاشــی می کشــیدم و همه 
می گفتنــد هوتن می خواهد نقاش شــود، اما دایی هایم می گفتند 
باید بروي موســیقی یاد بگیــري. خیلی بچه بودم که کلاس 
تنبک می رفتم. سازهاي محلی دیگري را هم امتحان کردم 
و یکی دو سال ســازهاي دیوان یا همان باغلاما می زدم. از 
دوره راهنمایی به بازیگري و تئاتر علاقه پیدا کردم و فهمیدم 

نمایش مرا بیشتر ارضا می کند.
او همچنیــن به ایفاي نقش حبیب در ســریال 
لیسانسه ها اشــاره کرده: خیلی از بازیگرها دلشان 
می خواهد تصویرشان در خوش تیپ ترین حالت 
ممکن پخش شــود، بهترین لباس ها را بپوشند 
و بهترین مدل مو را داشــته باشــند، ولی حبیب 
هیچ کــدام از اینها را نداشــت. در فیلمنامه آمده 
بود شــخصیت حبیب بد لباس اســت. کلاً حبیب 
شــخصیتی اســت که با من و با خیلی از بازیگران 

فاصله دارد.
حالا که این جلمــه را خواندید، بدانید تیترمان هیچ 
ربطی به این حرف ها ندارد. شــکیبا صداپیشه شخصیت 
دیبی در کلاه قرمزي است و می دانید همه چیز را برعکس 

می گوید. این تیتر هم چنین وضعیتی دارد.
هوتن خان درباره این که مجبور است همه چیز را از زبان 
دیبی برعکس بگوید هــم گفته: من باید به صورت بداهه 
و در لحظه برعکس حرف بزنم. آقاي طهماســب می گوید 
وقتی جلوي دیبی می نشینم، احساس می کنم با کاسپاروف، 
شــطرنج بازي کردم. باید طوري حرف بزنم که هم برعکس 

باشد و هم تماشاگر بفهمد. این کار خیلی سختی است.
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ضمایر نـــوار زرد

 فدراســیون تفاهم نامــه 
فوتبال با بنیاد رودکی

دي مــاه ســال قبل بــود که 
محمدرضــا ســاکت دبیــرکل 
 VIP فدراسیون فوتبال به بخش
تالار وحدت رفــت. آن روزها 
نمایش الیور توییست در تالار 

وحدت اجرا می شــد که 
مورد اقبــال مخاطبان 

قــرار گرفت؛ اما ســاکت بــراي دیدن آن 
تئاتر به تالار قدیمی شــهر نرفته بود. 
او با بنیاد رودکی تفاهم نامه اي امضا 
کــرد که تعهداتی براي هر دو طرف 

قرارداد ایجاد می کرد.

 فربانى و سالار در کنار تیم
ملى 

بنیــاد رودکی در ایــن تفاهم نامه 
پذیرفتــه بود کــه کارهایی را 
براي تیم ملــی آماده کند 
و فدراســیون فوتبال هم 
باید با جذب اسپانسر، 
هزینه هــاي ایــن 
ي  مه هــا نا بر
فرهنگی  متنوع 
پرداخــت  را 
می کــرد. یکی 
از این برنامه ها، 
بدرقه  مراســم 
بود.  ملــی  تیم 
بنیــاد رودکــی 
اصرار داشت که 
باشکوه  مراسم 
بدرقــه تیم ملی 
در تــالار وحدت 
برگزار شود. زمان 
دقیق این مراســم 
مشــخص نیست؛ اما 
گفته می شــود ماه آینده 
و با حضــور همه بازیکنان، 
کادر فنــی تیم ملی و اهالی 
فوتبــال خواهد بــود. این 
تــالار، میکروفن هاي مورد 
نظر براي اجــراي بدون نقص 
همه ســازهاي ارکستر سمفونیک 

تهران را در اختیار داشت و یکی از معدود سالن هاي 
آکوســتیک و مناسب براي اجراي ارکستر بود. این 
ســالن انتخاب شــد تا مراســم در آن برگزار شود. 
علیرضا قربانی و ســالار عقیلی دو خواننده خوش 
صداي ایران از همان ابتدا هم براي مراسم مد نظر 
بودند و شاید در مراسم بدرقه کارهایی را اجرا کنند؛ 
اما این کارها با ترانه مورد نظر تیم ملی تفاوت دارد.

چاوشی  حماسه خوان ملى مى شود
چهار ســال قبل ترانه تیم ملی را احسان خواجه 
امیري خواند. البتــه خوانندگان دیگري هم تلاش 
کردند که ترانه هایی را براي جام جهانی برزیل آماده 
کنند؛ اما آنچه به عنوان ترانه رســمی فدراســیون 
فوتبــال براي جام جهانی برزیل ســاخته و در چند 
نوبت در رســانه ملی پخش شد، کاري بود از احسان 
خواجه امیــري. خواننده اي که البته آن روزها یکی 
از سلبریتی هاي عرصه موســیقی ایران محسوب 
می شد.فدراســیون براي این دوره هم خواننده اي 
را در نظــر گرفــت که در ژانر خــود در گروه خاص 
خوانندگان پاپ ایران دسته بندي می شود: محسن 
چاوشی. خواننده اي که نشــان داده در خواندن هر 
ســبکی تبحر دارد از عاشــقانه و غمگین گرفته تا 
حماســی و شاد. همه چیز براي این همکاري فراهم 
شــده بود که پدر این خواننــده به رحمت خدا رفت. 
درگذشــت پدر چاوشــی و تالم روحی او براي این 
ضایعه موجب شــد این برنامه در ســال 96 اجرایی 
نشود؛ اما فدراسیون فوتبال اصرار دارد ترانه حضور 
تیم ملــی در این دوره جام جهانــی را این خواننده 
محبوب بخواند. آن طور که شــنیده ایم قرار است در 
ابتداي هفته آینده قراردادي امضا شــود که استارت 
رسمی کار خواهد بود و بعد از سرودن ترانه تیم ملی، 
کار آماده ضبط در اســتودیو خواهد شــد. اگر همه 
برنامه ها دقیق پیاده شوند، در اواخر اردیبهشت، این 
اثــر را آماده خواهیم دید. کاري کــه به دلیل توقع 
بالا از محســن چاوشــی، قطعا ســطح بالایی هم 

خواهد داشت.

از آن معمارهاســت که ایده هایشــان مبتنی بر هنرهاي مختلف است و 
در این راه البته بن مایه هاي ســاخت و ســاز را نیز کامــلا در نظر می گیرند؛ 
مدت هاست کمتر خبري از او به گوش می رسد و البته این روزها علی رستگار، 
در حال تولید مستندي درباره زندگی و آثارش است. سیروس باور را می گوییم 
که مدرس دانشــگاه اســت و همواره معماري را فراتر از توجه صرف به ابعاد 

مادي می خواند.
دیروز هنرآنلاین با او به گفت وگو نشسته. باور به این رسانه گفته: طراحی 
چیزي فراتر از توجه به ابعاد مادي است و یک مهندس معمار باید ابعاد روانی 

را نیز براي اثر مد نظر قرار دهد.
او که دکتراي معماري دارد و مدرس دانشــگاه است، برگزاري مسابقات 
معمــاري را گامی به منظور میــدان دادن به جوانان خوانده: من فکر می کنم 
مســابقاتی که در زمینه معماري برگزار می شــود، براي جوانان زمینه ساز و 
مفید هســتند زیرا آنان را تشــویق می کند کاري را آغاز کرده و براي رسیدن 

به جوایز فعالیت کنند.
او افــزوده: قطعا نتیجه تکاپو و تلاش جوانان و معماران براي دســتیابی 
به جوایز، رشد و شــکوفایی در عرصه هنر معماري است البته جوایز انتخابی 
داراي وجوه متفاوتی اســت و هرکدام بعد خاصی از یک مجموعه را مد نظر 

قرار می دهند، اما در مجموع یقینا مفید واقع می شوند.
عضــو هیــأت داوران دومین دوره جایزه ســاختمان ســال بیان کرده: 
مبالــغ جوایــز انتخابی و متفاوت هســتند، اما به طور حتــم در انگیزه دهی 
به شــرکت کنندگان مؤثر اســت. به نظر من جایزه ســاختمان ســال براي 

ساختمان ها و پروژه هاي کوچک تر تعرفه بالایی است.
باور تصریح کرده: مســابقات این حسن را دارند که جوان ها به واسطه آن 
شــروع به طراحی می کنند؛ زیرا به حدي فضاي کاري این حوزه خراب شده 
اســت که عملا آنچه ساخته می شود معماري نیســت و ساختمان سازي به 

شمار می رود.
او تفاوت در نحوه قضاوت را از وجوه تمایز جایزه ســاختمان سال خوانده 
و تأکید کرده: بدیهی اســت داوران مسابقات یا افرادي که با آنان رابطه دارند، 
نباید در این مســابقات شرکت کنند، اما متأسفانه من در بسیاري از مسابقات 
شاهد چنین اقدامی بوده ام در حالی که این مسأله از نظر معیارهاي بین المللی 
اشــتباه است به همین خاطر در جایزه ســاختمان سال از چنین مسأله اي به 

صورت جدي پیشگیري شده است.

مؤلف کتب معماري از جمله نگاهی به پیدایش معماري نو در ایران ادامه 
داده: من به دلیل مشکلاتی که در نحوه داوري مسابقات دیدم، زمان مدیدي 
در این زمینه فعالیت نکردم، اما روند جایزه ساختمان سال و معیارهاي درست 

داوري سبب شد به حضور در این برنامه تصمیم بگیرم.
باور درباره لزوم بازدید از پروژه ها در جایزه ســاختمان سال گفته: در مورد 
جوایزي که مســابقات صرفا بر اساس عکس و شیت مسابقات است، داوران 
نباید نام شــرکت کنندگان را بدانند، اما در مورد ســاختمان سال باید از محل 
بازدید شــود و مشــخصات معمار به صورت کامل به داوران اعلام شود ؛ زیرا 

آنان باید از بناي خود و طرحی که ارائه کرده اند، صحبت کنند.
او با اشــاره به تفاوت قضاوت پروژه ها با ساختمان هاي ساخته شده، بیان 
کرده: داوران شــناخت خود را ملاك قضاوت و داوري قرار می دهند در حالی 

که باید به مسأله کاربر نیز توجه ویژه داشت.
این مدرس دانشگاه تصریح کرده: باید داوران بررسی کنند تا بدانند کاربر 
از نظر روانی تا چه حد با ســاختمان همخوانــی دارد و می تواند در آن فضا به 
اهداف مورد نظر خود دســت یابد ؛ زیرا این کاربر است که در آن فضا سکونت 

دارد بنابراین باید ساختمان با خواسته هاي او همراه باشد.
بــاور تأکید کرده: البته جــداي از نظر کاربر، داوران بایــد وجوه هنري، 
تناسبات، هماهنگی فضاها و ... را مد نظر قرار دهند تا مطمئن شوند همه اجزاي 

ساختمان یا پروژه مورد نظر مانند یک سمفونی در هماهنگی کامل است.
او توجه به روان شناســی محیط را نیز از دیگــر الزامات داوري خوانده و 
بیان کــرده: هیأت داوران باید علاوه بر نظرات کاربر و توجه به وجوه پروژه 
روان شناســی محیط را نیز مد نظر قرار دهند ؛ چراکه هر پروژه و ساختمانی 
را نمی توان در هر فضایی پیاده کرد. این مدرس دانشــگاه تصریح کرده: بر 

مبناي علم معماري هر محیطی، معماري منحصر به خود را 
می طلبد و باید یک مهندس معمار انرژي محیط را براي 

طــرح خود مد نظر قرار دهد. بنابراین قضاوت روي 
مســابقات معماري صرفا معیارهاي فیزیکی 

نیست و ابعاد روانی را نیز در بر می گیرد 
و لازم اســت براي تشــخیص آن 
هیــأت داوران از افــرادي خبره و 

با تجربه باشند.
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ابعاد روانی و هنري معماري از زبان سیروس باورعب

پروفسور و مردم موزیکال

براي مربی قرمزهاي پایتخت، هنر به قدري اهمیت 
دارد که وقتی در کرواسی بوده، دست تیمش را می گرفته 
و به تماشــاي تئاتر می برده است. در ایران هم گاهی به 
کنســرت می رود و بسیاري از هنرمندان و هنرپیشه هاي 

ایرانی را می شناسد.
 آقاي پروفســور که معتقد است هنر و ورزش بسیار به 
هم نزدیک هستند، بازیکنانی داشته که حالا کلکسیونر 
هستند؛ یکی از آنها بهترین گلزن تاریخ فوتبال کرواسی 
بوده، اکنون یکی از بزرگ ترین کلکسیونرهاي کرواسی 
است و مجموعه عکس هایی دارد که ارزش آنها میلیون 
یورویی اســت. برانکو دوســتانی دارد که گالري دارند و 
اصلا چرا راه دور برویم، پژمان جمشیدي خودمان که در 
ســینما و تلویزیون و حتی تئاتر حسابی جولان می دهد، 

روزگاري بازیکن آقاي پروفسور بوده است.

همین حالا که در حال خواندن این ســطور هســتید، 
آقــاي مربی دارد به شــما افتخار می کنــد چون برایش 
احترام برانگیز است که مردم ایران به هنر اهمیت زیادي 
می دهنــد و وقایع هنري و فرهنگــی را دنبال می کنند. 
البته او در ســال هایی که در ایــران زندگی کرده به جمع 
علاقه مندان به فرهنگ و هنري ایرانی پیوســته و مردم 

 500500ایران را مردمی موزیکال توصیف می کند!
کنســرت «ناگفته ها» آقاي شهرام و حافظ ناظري 
یکی از تجربه هاي لذت بخش این مربی اهل کرواسی 
بــوده چون جوانی را دیده کــه همراه پدرش فرهنگ و 
سنت قدیمی ایران را حفظ می کند و اشعاري می خواند 

که قدمتی بیش از 500 سال دارد.

پروفســور اگــر دلش بــراي وطنش تنگ بشــود و 
امکان ســفر نداشته باشــد، می تواند یک بلیت کنسرت 
گــروه چارتار بخرد و یــاد وطن کند چــون یک بار که 
بــه کنســرت این گــروه رفته احســاس کــرده چقدر 

موســیقی این گــروه به موســیقی کرواســی 
شباهت دارد!

ایران براي یک مربی علاقه مند به 
هنر جاي جذابی می تواند باشد 

و طبیعی است برانکو هم 
از این ماجرا خوشحال 

است، به آن افتخار 
می کنــد و بــه 
ایــران آمده تا با 

فرهنــگ، هنــر، 
آداب و سنن ایرانی آشنا 

شود نه این که فقط از خانه 
یا هتل به ورزشــگاه 

ســر  و  بــرود 
تمرین هــا و 

بقات  مسا
حاضــر 

شود.

فـصــل دو [ادبیات]

رضا پورعالی
جام جم

دیروز خبري به ســرعت نور در فضاي مجازي منتشــر شــد که علیرضا قربانی و ســالار عقیلی ترانه تیم ملی را می خوانند. خبري که صحت بخشی از آن 
زیر سوال است چون این دو نفر اصلا قرار نیست ترانه تیم ملی را بخوانند؛ اما در برنامه بدرقه تیم ملی روي سن خواهند رفت. اما ماجرا از چه قرار است؟

محسن چاوشی ترانه تیم ملی را در جام جهانی می خواند

چاوش  خوانی با یوزها 

نتُِ گل
حــدود دو مــاه و نیم تا آغــاز بازي هاي 
جام جهانی 2018 باقی مانده است و تیم ملی 
فوتبال کشــورمان به سرمربیگري کارلوس 
کــی روش راهی ایــن رقابت ها می شــود. 
رقابت هــاي فوتبال با همه جذابیتی که دارند، 

فضایی را هم بــراي خوانندگان و گروه هاي 
موسیقی کشــورمان فراهم می کنند تا آثاري 
را بــراي حضور ایران در این رویداد ورزشــی 
جهانــی آماده کنند. یکــی از این قطعات هم 
اصولا بعنوان ســرود ملی تیــم ایران در جام 
جهانی انتخاب خواهد شــد. ایــن دوره اما با 
شــیوه اي متفاوت نسبت به دوره پیش با یک 

خواننده قرارداد بسته شده و این سرود را 
همانطور که گفته شد با صداي محسن 
چاوشی می شنویم. طبعا این اتفاق خیلی 
بهتر اســت و حاشیه ها و دلخوري هاي 

چهار سال پیش تکرار نخواهد شد. 
امــا در ادامه نگاهــی می اندازیم به 
خوانندگانی که در دوره گذشــته براي 
خواندن این سرود تلاش کردند. در جام 
جهانــی ســال 2014 « وطن یعنی» با 
صداي رضا یزدانی، «جنون» با صداي 
فرزاد فرزین، «من یه ایرانیم» با صداي 
مهدي مقدم، «یوزهاي ایرانی» به زبان 
 ،The-C-Bells انگلیسی و از گروه
«هفتــاد میلیون ســتاره» بــا صداي 
ســیروان و زانیار خسروي، «صلح و 
عشــق» امیر حجت، «جام جهانی» 
با صداي محمد بحرانی صدا پیشــه 
جناب خان و ببعی که صداي زیبایش 
را بارهــا شــنیده ایم و «دروازه هاي 
دنیــا» بــا صــداي احســان خواجه 
امیري منتشــر شــدند که آهنگ آخر 
موفق شــد بعنوان سرود ملی کشورمان 
در جــام جهانــی دوره قبــل انتخاب 

شود. 
خواجه امیري عــلاوه بر خوانندگی، 
آهنگســاز این کار نیز بود. شعر از روزبه 
بمانی است و بهروز صفاریان هم تنظیم 

آن را برعهده داشت.
 میــلاد درخشــانی، نوازنــده تار و  
سه تار براي احیاي روح موسیقی ایرانی و 
همایون نصیري، نوازنده پرکاشن براي 
نزدیــک کردن این ترانه به موســیقی 
بومی کشور برزیل با این پروژه همکاري 

کرده بودند .

تکمیلى

اختصاصى
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جام جم در گفت وگو با سینماداران از وضعیت فروش نوروز 97 گزارش می دهد؛

الاکلنگ اکران؛ افزایش فروش و کاهش مخاطب 

    سینماهاي کوچک رو به نابودي است
خســرو مصلحتی، مدیر ســینما پارس با تاکید بر این که فروش فیلم ها در پردیس ها را باید کاملا مجزا از ســینماهاي تک ســالنه دانست در گفت وگو با جام جم بیان کرد: 
پردیس هاي ســینمایی در هر شــرایطی و با هر رقم قیمت بلیتی فروش خودشــان را می کنند، اما مساله اینجا سینماهاي کوچک و قدیمی سطح شهر است که هر روز بیشتر به 
ســمت نابودي پیش می روند. ســینماهایی که از 50 ســال پیش و فقط با محوریت پخش فیلم (نه مراکز اقتصادي و تجاري) ساخته شده اند خیلی مهجور هستند و انگار کسی 
به فکر اضمحلال آنها نیســت. مســئولان ســینمایی و صاحبان فیلم خیال شان راحت اســت که فیلم ها در پردیس ها فروش خودشان را می کنند و دیگر کمترین توجهی به 

وضعیت سالن هاي کوچک ندارند.
او افزود: قیمت بلیت ســینما پارس در تعطیلات نوروزي مانند ســال گذشــته در همین ایام ده هزار تومان بود. با وجود این که ما افزایش قیمت بلیت نداشتیم، اما 50 درصد 
کاهش مخاطب داشتیم و این یعنی ورشکستگی. شاید میزان فروش نوروزي فیلم هاي امسال نسبت به سال گذشته چندان تفاوتی نکرده باشد، اما قسمت عمده این فروش 

متعلق به پردیس هاست.

ساناز قنبري
سینما

بعد از رونق کم نظیر گیشه سینماي ایران در سال 95 انتظار بر این بود که با اخذ سیاست هاي مناسب شاهد تداوم این رونق در سالهاي بعد باشیم، اما با پایان تعطیلات نوروزي 
امســال شــاهد این بودیم که نه تنها آمار فروش فیلم هاي ســینمایی 20 درصد کاهش یافته، بلکه مخاطبان سینما هم نسبت به مدت مشابه در دو سال گذشته ریزش چشمگیري 

داشتند.
شــاید وقتی بلیت ســینماها در آستانه اکران نوروزي افزایش یافت و پردیس هاي سینمایی با نرخ 15 هزار تومان بلیت سینماها را در اختیار مخاطبان قرار دادند میشد حدس زد 
که مردمی که درگیر مشکلات اقتصادي عدیده اي هستند دیگر کمتر سینما رفتن را جزو اولویت هایشان قرار بدهند و اگر هم قرار باشد فیلمی ببینند ترجیحا به پردیس ها مراجعه 
کنند، نه ســینماهاي ســنتی و کوچک در سطح شهر. کما این که آمار فعلی فروش فیلم هاي نوروزي هم متعلق به گیشه پردیس هاي سینمایی است که سالن ها و امکانات بهتري 

دارند و چراغ سینماهاي کوچک همچنان رو به خاموشی است.
جام جم در گزارش پیش رو درباره وضعیت گیشه نوروزي و افزایش قیمت بلیت سینماها با سینماداران صحبت کرده که در ادامه می خوانید.

    ناچار به افزایش قیمت بلیت هستیم
رضا ســعیدي پور، مدیر پردیس سینمایی آزادي که از بزرگ ترین پردیس هاي تهران به لحاظ 
امکانات و همچنین موقعیت خوب جغرافیایی اســت، گیشــه نوروزي پردیس اش را تقریبا مشابه 
با ســال گذشته در همین ایام دانســت. او به جام جم گفت: ما امسال در سینما آزادي شاهد ریزش 
مخاطب نبودیم و حتی به لحاظ میزان فروش رقم بالاتري هم نســبت به سال گذشته داشتیم. به 
این دلیل که قیمت بلیت پردیس ها افزایش پیدا کرده بود. البته هر ســال که قیمت بلیت سینماها 
افزایش پیدا می کند متعاقبا تعداد مخاطب هم در ابتدا کاهش پیدا می کند و زمان می برد تا کم کم 
همه چیز به روال عادي برگردد. قطعا در چنین شــرایطی اگر فیلم هاي خوب و با کیفیت ســاخته 

شود مردم به سینماها خواهند آمد.
او افــزود: قیمت بلیت فعلی (15 هزار تومان) براي پردیس ها رقم بالایی نیســت. چون ارزش 
افزوده از قیمت بلیت کســر می شــود و هزینه هایی که یک پردیس براي ماندگاري نیاز دارد بسیار 
بالاتر از این رقم هاست. اصولا صنعت سینماداري در شرایط فعلی مقرون به صرفه نیست و حتی 
با افزایش قیمت بلیت هم بســیاري از ســینماداران ما ناراضی هســتند. در شرایط فعلی چنانچه 
کمک شهرداري، حوزه هنري و وزارت ارشاد در حوزه سالن سازي نبود ما در جایگاه فعلی نبودیم. 
ســعیدي پور در پایان خاطرنشان ســاخت: ما چاره اي جز افزایش قیمت بلیت نداریم. بالاخره 
هزینه حامل هاي انرژي در ســالن هاي سینما، حقوق کارمندان و ... از چه طریق باید تامین شود؟ 
ما اگر در جامعه اي بودیم که تورم صفر تا یک درصد بود می شد تغییري در رقم قیمت ها نداد، اما با 
وجود تورمی که شاهدش هستیم ناچاریم این کار را انجام دهیم. البته ما به خاطر رفاه و آسایش تمام 
اقشــار جامعه تعداد روزهایی که ســینماها بلیت نیم بها می فروشند را اضافه کردیم. الان بسیاري 
از پردیس ها علاوه بر سه شــنبه ها، شنبه ها را هم بلیت نصف قیمت می فروشند و این کمکی است 

به خانواده ها که به سینما بیایند.

    ریزش مخاطب نداشتیم
محمد قاصداشــرفی، رئیــس انجمن ســینماداران فروش 
ســینماها را در پردیــس ســینمایی ماندانــا رضایــت بخش 
دانســت و بــه جام جم گفت: فروش نوروزي ســال 97 به غیر از 
چنــد روز آخــر تعطیلات خوب بود. تنوع فیلم هاي امســال بالا 
بــود و همیــن ترکیب متنوع (اعــم از کمــدي، اجتماعی و ...) 
توانســت رضایت خاطر مخاطبان را به خود جلب کند. امســال 
در ســینما ماندانا نســبت به ســال گذشــته ریــزش مخاطب 
نداشــتیم و اگر از فیلمی استقبال نمی شــد به کیفیت خود فیلم 

برمی گشت.
مدیر ســینما ماندانا تصریح کــرد: افزایش ناچیز قیمت بلیت 
سینماها فقط منحصر به پردیس هاست و قیمت بلیت سینماهاي 
تک یا دو سالنه اصلا تغییري نکرده. ضمن این که بنا به صلاحدید 
خود مدیران ســالن ها، پردیس ها می توانند علاوه بر سه شــنبه، 
شــنبه ها هم بلیت خود را نیم بها بفروشند. الان راهکاري که من 
به شــخصه براي پردیس ســینمایی ماندانا پیاده کردم علاوه بر 
قیمت بلیت نیم بها در دو روز هفته این اســت که قیمت بلیت در 
دو ســالن کوچک سینما ماندانا را تغییر ندادم و این افزایش قیمت 
فقط شامل دو سالن بزرگتر این مجموعه می باشد. امیدوارم با این 
تمهیدات مردم بتوانند با خیال راحت به تماشــاي فیلم هاي مورد 

علاقه شان در سینماها بیایند.

 سفر کارگردان سرشناس عراقی به ایران
فیلم «سفر» به کارگردانی محمد الدراجی، کارگردان عراقی در بخش جلوه گاه 

شرق سی و ششمین جشنواره جهانی فیلم فجر روي پرده می رود.
به گزارش جام جم، فیلم «سفر» محصول 2017 عراق، کانادا، انگلیس، فرانسه، 
قطر و هلند به کارگردانی محمد الدراجی در بخش جلوه گاه شــرق ســی و ششمین 

جشنواره جهانی فیلم فجر به نمایش درمی آید.
این فیلم براي دریافت جایزه بهترین فیلم آسیایی در جشنواره جهانی فیلم فجر 
رقابت می کند و طبق آخرین برنامه ریزي ها، محمد الدارجی همراه دو بازیگر اصلی 

این فیلم در جشنواره حضور می یابند.
در سفر، داستان شخصی به نام سارا را دنبال می کنیم که در آستانه انجام عملی 
دور از ذهن قرار دارد، اما یک مواجهه پیش بینی نشده و عجیب، فرصت نظاره کردن 

عواقب احتمالی عمل خرابکارانه اش را براي او فراهم می آورد.
درام تریلر 82 دقیقه اي ســفر، چهارمین فیلم داستانی بلند محمد الدراجی است. 
در کارنامه این فیلمســاز، سه مستند بلند هم دیده می شود. سفر که با بودجه اي یک 
میلیون دلاري ســاخته شده است در سال گذشته میلادي، اولین نمایش خود را در 

بخش سینماي معاصر جهان جشنواره بین المللی فیلم تورنتو پشت سر گذاشت.
محمد الدراجی ســال 1978 در بغداد متولد شــد. او که تهیه کننده و کارگردان 
اســت در رشته فیلمســازي در لندن تحصیل کرد. الدراجی بیشتر به خاطر ساخت 
فیلم هاي مستند رویاها (2006 که اولین فیلم اوست)، پسر بابل (2009) و شن هاي 
بابل (2013) شناخته می شود. محمد الدراجی فعالیت هاي سینمایی اش را به عنوان 
فیلمبردار و از ســال 2003 با فیلم کوتاه «شــماره 438» آغاز کرد. او علاوه بر این، 

کار تدوین فیلم نیز می کند.
محمــد الدراجی که تا امروز با فیلم هایش به جشــنواره هاي مختلف و معتبري 
از جمله برلین، کارلووي واري، ورشــو، ساندنس، تریبکا، روتردام، سیاتل، ادِینبرو، 
شب هاي سیاه تالین، آسیا پاسیفیک اسکرین، استانبول، قاهره، بروکلین و... رفته و 
جوایز مختلفی نیز دریافت کرده است، پیش از این در سال 2011 هم با «پسر بابل» 

به ایران و جشنواره فیلم فجر آمده بود.
ســی و ششمین جشنواره جهانی فیلم فجر 19 تا 27 آوریل 2018 (30 فروردین 

تا 7 اردیبهشت 1397) به دبیري سیدرضا میرکریمی در تهران برگزار می شود.
 همکار برگمان در تهران

تهیه کننــده فیلم ســینمایی 
«فانی و الکســاندر» اثــر اینگمار 
برگمــان بــه ایران می آیــد تا در 
جشــنواره جهانی فیلم فجر کارگاه 

تخصصی برگزار کند.
به گــزارش جام جم، یورن دانر 
منتقــد، تهیه کننــده، کارگردان و 
بازیگري که اصالت فنلاندي دارد 

امسال در جشنواره جهانی فیلم فجر کارگاه تخصصی سینما برگزار می کند.
یــورن یوهان دانــر، متولد 5 فوریه 1933 در هِلســینکی فنلاند، نویســنده، 
کارگردان، بازیگر، تهیه کننده، سیاســتمدار و مؤســس آرشیو فیلم فنلاند است. او 
که پدرش زبان شناســی به نام کاي دانر بود براي مدت زمان هاي طولانی در سوئد 
زندگی و کار کرده و چند مســئولیت از جمله ریاســت انستیتو فیلم سوئد را به عهده 
داشــته است. او درسال 1979 نیز عضوي از هیات داوران بیست  و نهمین جشنواره 

فیلم برلین بود.
یورن دانر در ســطح جهانی با تهیه کنندگی فیلم درخشان اینگمار برگمان یعنی 
فانی و الکساندر (1982) شناخته می شود؛ شاهکاري که در سال 1984 در مجموع 
چهار تندیس طلایی از جمله اســکار بهترین فیلم خارجی زبان را به دســت آورد و 
دانر را به تنها فنلاندي تا امروز بدل کرده که برنده جایزه آکادمی شده است. جالب 
این که رمان او با نام «پدر و پســر» یک ســال بعد از آن موفق شد جایزه فنلاندیا را 

برنده شود تا او در زمینه ادبیات هم خودي نشان داده باشد.
دانر در طول ســال هایی که پشت ســر گذاشته است با احزاب سیاسی مختلفی 
همکاري داشــته و بــه عنوان مثال در دوره هاي متفاوتی عضــو پارلمان فنلاند و 
پارلمــان اروپا بوده اســت. در باب روحیه جنگجــوي او باید گفت تا امروز با دو نوع 

سرطان هم مبارزه کرده و دوباره سلامت خودش را بازیافته است.
یورن دانر در مقام نویسنده و کارگردان هم افتخارهاي متعددي دارد و به عنوان 
نمونه در سال 1963 با فیلم «یکشنبه اي در ماه سپتامبر» به جشنواره فیلم ونیز راه 
پیدا کرد و برنده جایزه بهترین اثر اول شــد و سال بعد هم با «عشق ورزیدن» براي 

کسب شیر طلایی رقابت کرد.
موفقیت هــاي او در مقام کارگردان صرفا به اولین ســال هاي فعالیتش محدود 
نمی شــود و در ســال 2015 با درام زندگی نامه اي Armi Alive به بخش رقابتی 

جشنواره بین المللی فیلم مسکو راه پیدا کرد.
 کارگاه تهیه کننده فیلم هاي نوري بیلگه جیلان

نوري بیلگه جیلان از بهترین کارگردان هاي این سال هاي سینماي جهان است 
و همیشه کنجکاوي هایی براي تماشاي فیلم هاي خاص و تاثیرگذار او وجود دارد. 
قرار است تهیه کننده تعدادي از فیلم هاي نوري بیلگه جیلان، فیلمساز مطرح ترکیه 

در جشنواره جهانی فیلم فجر، کارگاه تخصصی برگزار  کند. 
به گزارش جام جم، در راســتاي تبادل تجربیات ســینمایی با بزرگان سینماي 
جهان تعدادي کارگاه تخصصی در ســی و ششــمین جشــنواره جهانی فیلم فجر 
تدارك دیده شده اســت که یکی از آنها با حضور زینب اوزباتور آتاکان، تهیه کننده 

فیلم هاي ترکیه اي برگزار می شود.
زینب اوزباتور آتاکان که در اســتانبول متولد شده است، کارگاه تخصصی شیوه 
تهیه کنندگی فیلم هاي ســینمایی را در ایران برگزار می کند. این فیلمســاز ترك از 
واحد فیلم و تلویزیون دانشــکده هنرهاي زیباي دانشــگاه مارمارا فارغ التحصیل 
شده و در خلال سال هاي 1986 تا 1999 در نقش هاي مختلفی در صنعت تبلیغات 

تلویزیونی فعالیت کرده و به تهیه کننده اي زبده بدل شده است.
آتــاکان پس از ســال 1994 به کارش در کمپانی  ادامــه داد که خودش یکی از 
مؤسســان آن بود. وي ســال 1999 وارد صنعت فیلمسازي شد و تولید پروژه هاي 
جهانی را آغاز کرد. او در سال 2007 کمپانی زینوفیلم را پایه گذاري کرد که به تولید 
پروژه هاي سینمایی اختصاص یافت. او بر همین اساس، سه سال بعد جایزه بهترین 

همکار تولید اروپایی را از آکادمی فیلم اروپا کسب کرد.
او سال 2010 کارگاه هاي یاپیم لب را با این هدف راه انداخت که تجربه و دانش 

خود را به عنوان تهیه کننده با فیلمسازان جوان به اشتراك بگذارد.
زینب آتاکان هنوز نایب رئیس شــبکه دیداري- شنیداري 

زنان اروپایی (EWA) اســت کــه براي ایجاد 
فرصت هاي برابر براي زنان شاغل در صنایع 
دیداري- شــنیداري در اروپا و سراسر جهان 

فعالیت می کند.
آتاکان از ســال 2014 فیلم «فوروم 
آنتالیا» را راه انداخت که بازاري براي تولید 
مشترك اســت و به عنوان بخش جنبی 

جشنواره فیلم آنتالیا برپا می شود و خودش 
ریاست آن را هم به عهده دارد. او همچنین 
بخش ترکیه جوایز تماشــاگران جوان را 
ســاماندهی کرده که پــروژه اي زیر نظر 
آکادمی فیلم اروپاســت. او عضو آکادمی 
فیلم اروپا، عضو آکادمی آسیا پاسیفیک 

اســکرین و مدیر هنري پایگاه فیلم 
کوتاه بنیاد سابانجی هم است.

جشنواره جهانی فیلم فجر یک کتاب جدید درباره کیارستمی 
همزمان با ســی و ششمین جشــنواره جهانی فیلم فجر کتابی درباره 

ســینماي عباس کیارستمی شامل مقالات تالیفی و ترجمه درباره آثار این سینماگر 
شاخص و سه گفت وگو با او رونمایی می شود. 

به گزارش جام جم، ســیدعماد حسینی مسئول واحد پژوهش و انتشارات کمیته 
علمی و دانشــگاهی سی و ششمین جشــنواره جهانی فیلم فجر درباره فعالیت هاي 
این حوزه در جشــنواره امسال گفت: کتابی حاوي مقالات تالیفی و ترجمه با موضوع 
ســینماي عباس کیارســتمی و ســه گفت وگو با او در حال آماده سازي است که در 
ایام برگزاري ســی و ششمین جشــنواره جهانی فیلم فجر طی مراسمی در پردیس 
ســینمایی چارسو و با حضور هنرمندان و ســینماگران ایرانی و غیرایرانی رونمایی 

خواهد شد. 
به گفته مســئول واحد پژوهش و انتشــارات کمیته علمی و دانشــگاهی سی و 
ششــمین جشــنواره جهانی فیلم فجر، این کتاب شامل هشت مقاله و سه گفت وگو 
است که برخی از مقالات و گفت وگوهاي این کتاب حاصل کار پژوهشگران ایرانی 

و برخی نیز محصول صاحبنظران غیرایرانی است. 
او در توضیــح بیشــتر مطالب کتاب عنوان کرد: هر یــک از مقالات این کتاب از 
زاویه اي متفاوت به بخشــی از آثار عباس کیارســتمی می پردازد، به عنوان مثال در 
یک مقاله از خانم دکتر پاك شــیراز استاد دانشگاه ادینبورو، فیلم هاي کیارستمی از 

منظر جهان بینی اسلامی و شیعی تحلیل شده اند. 
حســینی افزود: در فرم و محتواي آثار عباس کیارســتمی می توان به طور جدي 
رد پــاي مؤلفه هاي فرهنگی هویت ایرانی را جســت وجو کــرد، با وجود این، آثار او 
تماشاگران جهانی بســیاري را همراه و در جشنواره هاي مهم دنیا جوایز متعددي را 
دریافت کرده است. شاید بی مناسبت نباشد اگر بگوییم او شناخته شده ترین فیلمساز 
ایرانی در ســطح جهان است که امیدواریم این کتاب گامی موثر براي پژوهش هاي 
گســترده تر درباره شیوه هاي فیلمسازي و تفکر این شــخصیت برجسته سینمایی 

کشورمان باشد. 
مســئول واحد پژوهش و انتشــارات کمیته علمی 
و دانشگاهی ســی و ششمین جشنواره جهانی فیلم 
فجر گفت: در ســی و پنجمین جشــنواره جهانی 
فیلم فجر کتابی بــا عنوان «غربی زدایی مطالعات 
فیلم» مشتمل بر ترجمه مقدمه، چهار مقاله و سه 
گفت وگوي منتخــب از کتابی با همین نام از 
انتشارات راتلج منتشر و رونمایی شد. امسال 
نیز نشســتی تخصصی با همین موضوع و با 
حضور استادان مطرح دانشگاه هاي اروپایی 
برگزار خواهد شــد که یکی از مولفان همین 

کتاب مهمان جشنواره امسال خواهد بود. 

تقاضاي دانشگاه ها براي «به وقت شام»
بیش از 460 دانشــگاه فرم تقاضاي اکران 
فیلم سینمایی «به وقت شام» را در کمتر از 15 

روز پر کرده اند. 
به گزارش جام جم، با استقبال دانشجویان 
و دانشــگاه هاي سراسر کشور از اکران فیلم 
«به وقت شــام»، طی کمتر از 15 روز بیش 
از 460 دانشــگاه با ثبت نام در سایت رسمی 
فیلم نمایش جدیدترین اثر حاتمی کیا را در 

دانشگاه ها تقاضا کردند. 
اکران هاي دانشگاهی فیلم «به وقت 
شام» 26 فروردین به صورت رسمی آغاز 

خواهد شد.
نهادهــا، تشــکل ها و انجمن هاي فرهنگی و دانشــجویی دانشــگاه هاي 
سراســر کشــور می توانند در صورت تمایل به اکران به این فیلم در دانشــگاه 
خــود با مراجعه به ســایت رســمی فیلم ســینمایی به وقت شــام به نشــانی

 www.bevaghteshaam.com درخواست خود را ارائه دهند. 
«به وقت شــام» بــه کارگردانی ابراهیم حاتمی کیــا و تهیه کنندگی محمد 
خزاعی، جدیدترین محصول ســازمان هنري رســانه اي اوج است که با فروش 

بیش از 4 میلیارد تومان تاکنون دومین فیلم پرفروش نوروزي بوده است. 

«

بیش

تق

بازي مهران احمدي در «آشفته گی» 

فیلمبرداري فیلم «آشفته گی»، تازه ترین ساخته فریدون جیرانی این روزها 
در تهــران ادامه دارد و بتازگی مهــران احمدي هم به عنوان یکی از بازیگران 

جلوي دوربین این فیلم رفته است. 
به گــزارش جام جم، مهران احمدي این روزها بــه عنوان کارگردان فیلم 
«مصادره» را بر پرده ســینماها دارد که پیشتاز اکران نوروزي است. احمدي را 
پیشتر به عنوان بازیگر می شناختیم و او را در فیلم هایی چون نفس، شیار 143 

و آلزایمر دیده بودیم. 
آشفته گی اوایل اسفند ماه ســال گذشته با بازي بهرام رادان و مهناز افشار 
در تهران کلید خورد و هم اکنون گروه مشــغول فیلمبرداري ســکانس هاي 

پایانی هستند. 
جیرانی درباره فضاي فیلم جدید خود نوشــته است: «آشفته گی رئالیستی و 

اجتماعی نیست. یک فیلم است درباره عشق و جنایت...» 
بهرام رادن، مهناز افشــار، علی میلانی، احسان محمدي و مهران احمدي 

از جمله بازیگران این فیلم هستند.
نویســنده،کارگردان و تهیه کننده آشــفته گی فریدون جیرانی اســت و 
محمدرضا ســهرابی هم به عنوان مجري طرح و ســرمایه گذار در این پروژه 

حضور دارد. 

میزبانی اتریشی ها از «آلفابت» 
انیمیشن «آلفابت» ساخته کیانوش عابدي به جشنواره اي در اتریش می رود.

آنطور که در مهر آمده، انیمیشــن «آلفابت» ســاخته کیانوش عابــدي از میان 1200 اثر
 ارسال شده براي نمایش در چهل و ششمین دوره جشنواره «نیشنز» انتخاب شد. 

جشــنواره «نیِشنز» یا ملت ها جشنواره فیلم کوتاه اســت که از 18 تا 24 می  2018 برابر با 
28 اردیبهشت تا سوم  خرداد در لنزینگ اتریش برگزار می شود. بیش از صد فیلم کوتاه از سراسر 

جهان در شش روز در این جشنواره به نمایش درمی آید.
در این جشــنواره پس از نمایش آثار داورها، مخاطبان و کارگردان درباره هر فیلم صحبت 

می کنند. 
«آلفابت» زندگی انســان هایی را روایت می کند کــه زندگی را فراموش کرده و از آگاهی و 
حقیقت دور مانده اند. این فیلم در مورد مردمانی اســت که سال هاســت الفباي زیستن را از یاد 

برده اند، نمی بینند، نمی شنوند و سخنی بر لب نمی سرایند، ولی کلمات بی قرار در انتظارند. 
عوامل ساخت این انیمیشن عبارتند از کارگردان: کیانوش عابدي، انیماتور: فرنوش عابدي، 
رندر و کامپوزیت: مرتضی نیتی، ویژوال: حامد پورکرمان، طراح: امیرحسین نوروزي، بک گراند: 
محدثه پیله وران، موسیقی: سروش عابدي، محصول: مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی. 

رییس انجمن ســینماداران ضمن ارائه توضیح دربــاره افزایش قیمت بلیت 
سینما، اعلام کرد سینماداران براي اجراي طرح نیم بها شدن قیمت بلیت سینماها 

در 2 روز هفته حق انتخاب دارند. 
محمد قاصداشرفی رییس انجمن سینماداران با اشاره به پیشنهاد اجراي طرح 
فروش بلیت نیم بهاي ســینماها در 2 روز هفته بــه مهر گفت: یکی از مهمترین 
دلایل افزایش قیمت بلیت سینماها این است که هزینه سینماداري در کشور بسیار 
گران اســت و به همین دلیل انجمن سینماداران درخواست داد تا همه سینماها با 
افزایش قیمت بلیت روبه رو شــوند و فقط مختص پردیس ها نباشــد زیرا هزینه 

جاري در همه سینماها یکسان است.
او تاکید کرد: براي جبران هزینه هاي نگهداري سینما و ارائه سرویس خوب به 
مخاطبان نیازمند افزایش قیمت بلیت ســینماها بودیم و البته در کنار آن پیشنهاد 
دادیم براي جبران افزایش قیمت بلیت سینماها و ایجاد شرایط مناسب براي همه 

اقشار مختلف جامعه 2 روز در هفته بلیت نیم بها در نظر گرفته شود.
رییس انجمن ســینماداران خبر داد: سینماهایی که تمایل دارند می توانند در 
این طرح حضور داشته باشند و در هفته 2 روز را به فروش نیم بهاي بلیت اختصاص 
دهند. البته این طرح قرار اســت به زودي به شــوراي صنفی نمایش ارایه شود و با 

درخواست سینماداران مورد تایید قرار گیرد.
قاصداشــرفی با اشــاره به اینکه این طرح طی سالهاي گذشته در سینماهاي 
مختلفی اجرا می شد، گفت: امسال نیز اجراي طرح نیم بهاي بلیت سینما برعهده 
مدیران ســینماها قرار گرفته است تا بین یک یا 2 روز در هفته براي فروش بلیت 

نیم بها انتخاب کنند.
او تاکید کرد: در جلسه با رییس سازمان سینمایی براي تدوین آیین نامه جدید 
شــوراي صنفی نمایش، این طرح مطرح و قرار شــد در نهایت با همراهی شوراي 
صنفی نمایش مورد بررســی قرار گیرد. به هــر حال اجراي این طرح می تواند به 

نفع سینما و مخاطبانش باشد.
رییس انجمن ســینماداران در پاســخ به این پرســش که اگر مخاطب از پس 
افزایش قیمت بلیت سینما برنمی آید چرا قیمت مناسب تري براي بلیت سینماها 
در نظر گرفته نشده است، بیان کرد: معتقدم تنها کالاي فرهنگی که از بهاي کمی 
برخوردار است، سینما است. نسبت هزینه تولید یک فیلم و نگهداري از سالن سینما 
به قیمت بلیت قابل مقایســه نیست. باید بالانس بین قیمت بلیت سینما و هزینه 

تولید حفظ و در کنار آن شرایطی براي جذب مخاطب فراهم شود.

دلیل افزایش قیمت  بلیت سینما 
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هر ســازي حکایتی اســت و هر حکایتی هم رازي دارد. حکایت هایی که راز و رمز زندگی انســان ایرانی و نگاهش به جهان پیرامون را در نغمه هاي خود جاي داده اند. یکی از این 
حکایت هاي پر رمز و راز، دوتار نام دارد. سازي که شور صداي بزرگان موسیقی نواحی را در نقاط مختلف خراسان، مازندران و همچنین ترکمن ها به گوشمان رسانده است. نواخته اند و 

از خدا خوانده اند، از محمد(ص) و همین طور روزي و روزگاري از بیدادهاي زمانه و حکام ناعادل و عشق و ده ها موضوع دیگر خوانده اند.
دوتار عمري دراز دارد و گفته می شود چند هزار سال است که در ایران زندگی می کند. امروزه حوزه هاي نواختن دوتار عبارتند از شمال خراسان در شهرهاي قوچان، بجنورد، شیروان، 
اســفراین و درگز و جنوب و شــرق خراســان در شهرهاي نیشــابور، فردوس، تایباد، بیرجند، بجستان، بردسکن، قائنات، تربت جام، کاشــمر، باخرز، خواف و سرخس و سبزوار و نواحی 
ترکمن نشــین شــمال شــرق از جمله استان گلستان و بخش علی آباد کتول همچنین برخی مناطق استان مازندران. این ساز در نواحی مختلف، با اندکی تغییر در شکل و نحوه نوازندگی 

دیده می شود.
انواع دوتار در محدوده مرزهاي جغرافیایی ایران به «دوتار خراســان» با دو گونه شــمال و جنوب، «دوتار ترکمن» و «دوتار مازندران» تقسیم می شود. شکل ساز و نحوه 

در دست گرفتن و سبک نواختن در شمال و جنوب خراسان تا حدودي با هم تفاوت دارد. مردم مناطق خراسان قصه ها و داستان هاي خود را در قالب آهنگ هایی زیبا سینه 
به ســینه به نســل هاي کنونی منتقل کرده اند. در شهرهاي کاشــمر، فردوس، تربت حیدریه، قائن و بیرجند نیز در پی سفر هنرمندان زبده دوتار نواز شرق خراسان این ساز 

نواخته می شود. تیره ترکمن هاي سالور تربت جام در شرق خراسان نیز دوتار ترکمنی می نوازند.
دوتار چند هزار ساله ایرانی که هر چند عمري دراز دارد، اما هنوز پویا و زنده است این روزها قرار است بار و بندیلش را جمع کند، پرونده اش را دست بگیرد و راهی سفري 
طولانی شــود، ســفري پربار که قرار اســت نامش را در میراث معنوي جهانی ثبت کند و «دوتار» این شوریده موسیقی نواحی کشورمان را بیش از پیش به جهان معرفی کند. 

در ادامه به بررسی ساز دوتار، نوازندگان برجسته این ساز و کارشناسان و مسئولان پرداخته ایم. 

شوریده چند هزار سـاله 
در راه ثبت جهانی 
پرونده ثبت جهانی ساز دوتار راهی یونسکو می شود

در عرصه موســیقی پیش از این هم تلاش هایی براي ثبت موســیقی ایران در یونسکو 
انجام شــده که به نتیجه هم رسیده اســت. به طور مثال در سال 1388 ردیف هاي موسیقی 
ایرانی ثبت جهانی شــدند و پس از آن در ســال 1389 موسیقی بخشی هاي خراسان به ثبت 
رسیده است. هنر ساختن و نواختن ساز کمانچه هم آذر ماه سال گذشته نام خود را در فهرست 

میراث معنوي یونسکو ثبت کرد.
اما در این میان تجربه هاي تلخی هم داشــتیم. آنها که اخبار این حوزه را دنبال می کنند، 
به خاطر دارند که کشور آذربایجان ساز تار را به نام خود ثبت کرد و در برابر اعتراض ایرانی ها 
هم این نکته را بیان کرد که در تار آذربایجانی با تار ایرانی متفاوت است. همین طور بیان شد 

که ساز ثبت شده از سوي این کشور تار آذربایجانی است.
وزیر فرهنگ و گردشــگري جمهوري آذربایجان هم آن زمان درباره اتفاقات پیش آمده 
توضیحاتی ارائه کرده و گفت: تاري که ما در یونسکو ثبت کردیم، استادي به نام صادق جان 
ســاخته است. این ســاز از 5 سیم به 11 ســیم تغییر پیدا کرده و در افتتاحیه هفته فرهنگی 
آذربایجان در ایران که فردا (امروز)  برگزار می شــود، شــاهد اجرا با این ســاز منحصربه فرد 

خواهید بود؛ زیرا این ساز خاص آذربایجان است و با ساز کشورهاي دیگر متفاوت است.
البته ســاز دیگري هم با توجه به رویکرد کشورهاي همسایه نسبت به آن در خطر است و 
آن طور که داریوش پیرنیاکان گفته اســت، در حال جمع آوري پرونده اش براي ثبت هستند. او 
که مســئول پیگیري ثبت پرونده هاي ساز در یونسکو درباره بحث ساز عود است، می گوید: ما 

مشغول جمع آوري اطلاعات ساز عود هستیم که به هر حال کار میدانی زیادي می خواهد و 
ما مشغول کار هستیم. مطالعات کتابخانه اي و فیلم و بسیاري اطلاعات دیگر 

براي ارسال پرونده ساز عود به کمیسیون میراث معنوي یونسکو نیاز است. ما پس از جمع آوري 
اطلاعات لازم، پرونده را به یونسکو ارسال خواهیم کرد؛ البته کشورهاي عراق و سوریه هم در 

ساز عود مدعی هستند،  اما ما معتقدیم این ساز باید با محوریت ایران به ثبت برسد.
به نظر می رسد بعد از ارسال ساز دوتار براي ثبت جهانی، سال آینده هم ساز عود وارد این 
مرحله خواهد شــد. از همین حالا باید منتظر اتفاقات خوش براي ســاز دوتار باشیم. این ساز 

مانند دیگر عناصر نامملوس ثبت  شــده در فهرست میراث جهانی همه 
ارزش هاي مندرج در کنوانسیون 

2003 به عنوان شاهکار جهانی را دارا بوده و نماینده تنوع فرهنگی بشري است. ثبت هاي موسیقایی

دوتار بجز ثبت به حمایت نیاز دارد
براســاس اسناد تاریخی، دوتار سابقه دیرینه اي در کشورمان دارد؛ دانشــمند بزرگ اسلامی، ابویوسف کندي رساله اي درباره 
فلسفه آلات و ادوات موسیقی دارد که در آن سازهاي مختلف از جمله تنبور یا همان دو تار ایرانی را بررسی می کند. از این فیلسوف 
پرسیده شد چرا تنبور دو وتر (سیم) دارد و او پاسخ داده که ایرانی ها به ثنویت (دو قطب خیر و شر) قائل هستند. بجز این سند که به اولین 
قرون هجري برمی گردد، اسناد دیگري موجود است که نشان می دهد در ري، طبرستان و خراسان تنبور نوازي وجود داشته است. 
پس از آن تنبور ایرانی صاحب مقررات مدون نوازندگی و قوانین ساخت شده است. فارابی در قرن سوم تغییراتی در تنبور خراسانی 
و بغدادي ایجاد می کند و علاوه بر این که دســته و کاســه آن را تغییر می دهد، 19 پرده به این ســاز اضافه می کند، چرا که معتقد بود 
ادوات موســیقی ایرانی باید ارتقا پیدا کند. در همین دوره انواع تنبور در ایران وجود داشــته که از آن جمله می توان به تنبور شروانی، 

ترکی و تاجیکی اشاره کرد و حتی برخی تنبورها در برخی مناطق ایران داراي یک وتر بوده اند.
تنبور یا دوتار امروزي، از قرن پنجم و ششم به بعد نوازندگان چیره دستی به خود می بیند که از جمله آنها می توان به سلطان محمد 

تنبوره اي اشاره کرد که به دلیل استادي و مهارت در تنبورنوازي به دستور شیبک خان ازبک دو شقه شد.  
دوتار مازندرانی، تنبور تالشــی، دو تار خراسانی، دو تار شــاهرود، علی آباد کتول، دوتار ترکمن و تنبور کرمانشاهی و حتی دو تار 
تاجیکی از مهم ترین تنبورها یا دوتارهاي امروز هستند که البته در مناطق مختلف از نظر پرده بندي و اندازه کاسه تفاوت هایی با هم 
دارند. این تنوع و گوناگونی دو تار در ایران جزو زیبایی هاي فرهنگی و غناي فرهنگ ایرانی اســت و امیدواریم با ثبت جهانی تنبور 

و مهارت هاي ساخت آن، بیش از گذشته رونق و اهمیت پیدا کند. 
گرچه مکاتب اصلی دوتارنوازي قدیم تغییر کرده و در آموزشــگاه ها، ســبک هاي بدون پایه و ابداعی براي نوازندگی آن اختراع 
شــده اما هنوز دوتارنوازان زبده و برجســته و مکاتب نوازندگی این هنر زنده هســتند و باید به آنها توجه کرد. شاید در تمام خراسان 
بیش از پنج تا شــش نفر را پیدا نکنید که مکتب خاص دوتار نوازي داشــته باشــند و بقیه نوازندگان بیشتر به صورت آموزشگاهی و 
توســط نت آموزش دیده اند. این شــیوه آموزشی که گاهی متاثر از موسیقی غرب است و گاهی ترکیب با موسیقی کلاسیک ایرانی 
به دوتارنوازي صدمه می زند. در کنار این آموزشگاه ها هستند و جوانانی که آستین همت بالا زده اند و دوتار و دوتارنوازي را با ایجاد 
کارگاه هاي ساخت دوتار احیا کرده اند. در منطقه گرایلی هاي استان گلستان، در ترکمن و بین کرمانج هاي شمال خراسان، همچنین 

در جنوب خراسان، منطقه علی آباد کتول، بهشهر، قائمشهر و سوادکوه جوانانی دست به کار شده و تنبور یا دوتار را رواج داده اند. 
خوشــبختانه می توان امیدوار بود تا زمانی که دوتار ســازها وجود دارند، این هنر رونق داشته باشد و شاید ثبت جهانی این امید را 
تقویت کند، البته به شرط آن که حمایت مسئولان و مدیران فرهنگی را در پی داشته باشد. براي حفظ موسیقی دوتار نوازي و مقامات 

دوتار و انتقال آن به آیندگان باید برنامه ریزي شود و اقدامات حمایتی صورت بگیرد. 
زمانی که موســیقی بخشی هاي شمال خراســان به ثبت جهانی رسید، امیدوار بودیم دستگاه هاي دولتی کاري انجام بدهند اما 
بخشی هاي بزرگ، سر به سینه خاك سپردند و اگر چند پیرمرد باقیمانده هم از دنیا بروند، مکتبشان از بین خواهد رفت. امیدوارم این 
اتفاق براي دوتار نوازي رخ ندهد و فراموش نکنیم هنرمندانی چون حاج قربان ســلیمانی، درپور، پورعطایی، ذوالفقار عسگري پور، 
عثمان محمدپرســت و محمدرضا اسحاقی اعتبار موســیقی دوتار ایران در تمام جهان هستند و ثبت جهانی دوتارنوازي به تنهایی 

کافی نیست. 

دو سیم تار و این همه آوا 
ایران یکی از نخســتین کشورهایی بوده اســت که به عضویت کنوانسیون سال 2003 یونسکو در خصوص 
پاســداري از میراث فرهنگی ناملموس درآمده اســت. این کنوانسیون 40 ماده دارد که هر کشوري از جمله ایران 
وقتی به آن می پیوندد تمام مفاد این کنوانســیون را باید همچون قوانین ملی خودش قبول و لازم الاجرا بداند. از 
زمان عضویت در این کنوانسیون ایران تا به حال 13 اثر شاخص را به یونسکو ارسال کرده است که همه آنها هم 
به ثبت رسیده است. پرونده دوتار که به تازگی براي یونسکو ارسال شده است سهمیه ایران در سال 2019 است. 
پیش از این قوانین ثبت میراث ناملموس در یونســکو به گونه اي بود که محدودیتی براي ارســال پرونده ها وجود 

نداشت و قوانین فعلی سهمیه هایی براي پرونده هاي ارسالی تعیین کرده است. 
یکی از مسائل مهم در این موضوع که اتفاقا یونسکو هم روي آن تاکید داشته این است هر عنصري که بیشتر 
بتواند سبب دوستی، وفاق و همدلی در یک قلمرو شود جزو اولویت هاي ثبت قرار خواهد گرفت و در پرونده ثبت 
دوتار هم این موضوع لحاظ شــده اســت. هر چند در پرونده ثبت کمانچه اشــاره به استفاده شهري این ساز شده 
بود اما در پرونده دوتار این موضوع صدق نمی کند. هر چند دوتار در شــهرها هم نواخته می شود اما عملا یک ساز 
محلی و فولکلوریک است و ساز محبوب اقوام ترکمن و اهالی مازندران و گلستان و خراسان محسوب می شود. 
پرونده مهارت هاي ســاختن و نواختن دو تار براي ارسال به یونسکو شامل چهار محور عمده بود. اولین محور 
مورد بررسی مربوط به ساختمان ساز و طرق ساخت آن و کارگاه هاي ساخت دوتار در این مناطق بود. محور دوم 
مورد بررســی که خیلی هم اهمیت داشــت معطوف به آموزش این ساز است. این آموزش از گذشته تا کنون به دو 
شــیوه صورت می گیرد. در گذشــته به صورت استاد و شاگردي در محدوده بســته خانواده و حلقه دوستان انجام 
می گرفته اســت که معمولا فرزندان اســاتید بزرگ شیوه نواختن این ســاز را از پدر یا عمو و خانواده فراگرفته اند 
اما در حال حاضر علاوه بر این شــیوه در مناطق شــهري و در آموزشگاه ها هم مهارت هاي نواختن دوتار تدریس 
می شود. محور سوم مورد اشاره در پرونده مهارت هاي ساختن و نواختن دو تار مربوط است به اساتید دوتارزن در 
ایران. در این بخش با توجه به محدودیت ها ســعی کردیم اساتید ممتاز دوتارزن را از قلم نیندازیم. و محور چهارم 
مورد اشــاره در این پرونده مربوط به عملکردهاي مورد استفاده این ساز است. بیشترین حضور و کارکرد دوتار در 
این مناطق مربوط به کارکردهاي بزمی اســت به این مفهوم که  بیشــترین حضور این ساز در جشن ها بوده است. 
یکی دیگر از کارکردهاي این ســاز در مراسم و آیین هاســت، به عنوان نمونه باید به حضور دوتار در نمایش هاي 
عروسکی اشاره کنیم. نمونه نادري از این مورد که پیوست به این پرونده هم شده است مربوط نمایشی عروسکی 
اســت که عروســک به دوتار متصل است و همزمان با نواختن ساز شاهد هنرنمایی عروسک هم هستیم. یا نمونه 
دیگري که مربوط به اســتاد پورعطایی اســت که ایشــان براي نوزاد چندین ماهه حمد خداوند را همراه با دوتار 
می خواند و این را می توان مربوط به روایت گري هاي مذهبی این ساز دانست. دوتار در هر منطقه اي کارکردهاي 
مربوط به آن منطقه را پیدا می کند. به عنوان مثال ترکمن ها در تاریکی طولانی ترین شــب سال در آلاچیق هاي 

خود به دوتارنوازي می پردازند. 

ساز ایرانى ثبت جهانى
بتازگی پرونده مهارت هاي سنتی ساختن و نواختن دوتار براي ثبت در فهرست جهانی به یونسکو ارسال شده 
است. این پرونده تقریبا 18 ماه بررسی می شود و پس از این مدت در آبان و آذر سال بعد در چهاردهمین اجلاس 
میراث فرهنگی ناملموس یونســکو در رابطه با ثبت آن تصمیم گیري خواهد شــد. دوتار یکی از سازهاي کهن و 
یکی از مهم ترین سازهاي بومی ایران است که پرونده اش توسط آقاي بهروز وجدانی، یکی از پژوهشگران خوب 
و سرشــناس حوزه موســیقی و با کمک مرکز میراث ناملموس تهران و پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگري 
تهیه، تدوین و ارســال شــده است. محدوده و دامنه این ساز پنج استان کشــور یعنی مازندران، خراسان شمالی، 
خراســان رضوي، خراســان جنوبی و گلستان را شــامل می شــود و طبیعتا قومیت هاي مختلفی با ویژگی هاي 
گوناگون در ســاختن و نواختن این ســاز مشــترکاتی دارند. این ســاز در واقع در بطن خودش هم داراي تنوع 
جالب توجهی اســت، از اندازه و ســاختمان ساز گرفته تا شــیوه و مهارت هاي نواختن آن. در کنار این موارد باید 
به کارکرد هاي وســیعی از جمله کارکردهاي اجتماعی و فرهنگی هم اشــاره شــود. از مراسم آیینی و روایتگري 
گرفته تا کارکردهاي بزمی دوتار. ما پیش از این هم تجربه ثبت یک ســاز در فهرســت جهانی یونسکو را داشتیم 
که مربوط اســت به ثبت هنر ســاختن و نواختن کمانچه در ســال گذشته در فهرســت جهانی یونسکو همراه با 
کشــور جمهوري آذربایجان که تجربه موفقی هم بود. پرونده کمانچه توســط آقــاي دکتر داریوش پیرنیاکان 
تدوین شــد.امیدواریم که پرونده «هنر و مهارت هاي ســنتی ســاختن و نواختن دوتار» همچون تجربه پیشین 

به ثبت جهانی بینجامد.
ساز و کار ثبت میراث فرهنگی ناملموس در یونسکو به این گونه است که اگر کشوري یک عنصر فرهنگی را 
ثبت کند و همان عنصر البته با شباهت هاي فراوان در کشور دیگري هم وجود داشته باشد، می توان در دوره هاي 
بعد این کشــورها پرونده مشــترکی تشکیل بدهند و آن عنصر را مجددا به ثبت برسانند. به این مفهوم که ایران و 
کشور آذربایجان می توانند در دوره هاي بعد درباره ساز تار که پیش از این توسط این کشور به ثبت جهانی رسیده 
اســت، پرونده مشــترکی به یونسکو بدهند و این ســاز به نام این دو کشور به ثبت جهانی برسد، هرچند متاسفانه 
هنوز این اتفاق از ســوي ایران نیفتاده اســت و امیدواریم این کار بزودي انجام بگیرد و پیش بینی می کنیم کشور 
آذربایجان هم از این پیشــنهاد اســتقبال کند. حتی اگر هم از این پیشنهاد استقبال نشود، این فرصت براي ایران 
وجود دارد که خودش به صورت مستقل با ارائه پرونده اي، این کار را صورت دهد. پیش از این جمهوري آذربایجان 

«چوگان با اسب قره باغی در آذربایجان» را ثبت کرد. سال گذشته نیز ما چوگان را ثبت جهانی کردیم.
نمونه دیگر این کار،در ثبت مشــترك آیین نوروزاتفاق افتاده اســت. به این ترتیب که در ســال اول، ثبت این 
پرونده به نام هفت کشور به ثبت جهانی رسید و در سال هاي بعد با پرونده تازه تعداد این کشورها به 12 عدد رسیده 
اســت. ســاز عود هم یکی دیگر از پرونده هایی است که قصد داریم براي ثبت در میراث ناملموس یونسکو ارسال 
کنیم که ســعی می کنیم بزودي یا به صورت مســتقل یا با همکاري با کشورهاي داراي این عنصر این پرونده هم 

تدوین و براي ثبت به اجلاس میراث فرهنگی ناملموس یونسکو ارسال شود.
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حا آخرین راوي خنیاگر مازندران
او آخریــن راوي موســیقی 
خنیاگري مازندران است هر چند 
خودش از این عنــوان رضایت 
ندارد و می گویــد «نمی خواهم 

آخرین راوي باشم.»
متولــد  اســحاقی  اســتاد 
روســتاي گرجی بهشهر است. 
آبان امســال که بیاید او 70 ساله 
می شــود. مادرش در زمینه شعر 
و موســیقی فعالیت جدي داشت 
و همیــن فضاي مناســب او را 
به ســمت این هنر ســوق داد و 

نوازندگی را در 11 سالگی زیر نظر استاد حسن علی پور، معروف به «حسن طبال» 
و با ســاز تنبک آغاز کرد. او بعدها نی چوپانی را امتحان کرد و ســپس به دوتار روي 

آورد و همزمان در تعزیه خوانی ها نیز شرکت داشت.
خودش در گفت وگویی ضمن توضیح روزهاي آغاز فعالیتش در زمینه موسیقی، 
می گوید: «زمانی که به دوتار روي آوردم، این ســاز در حال انقراض بود. همان طور 
که می دانید دوتار ســاز نقالی ســت و من تنها نقال باقی مانده از راویان و نقالان 
مازندران هســتم.» اســحاقی علاوه بــر دوتار نوازي و مقام خوانی، در ســاختن 

سازهایی چون دوتار و کمانچه نیز مهارت زیادي دارد.

ساز کوك ترکمن
بخشی ها روایتگران فرهنگ منطقه شمال خراسان هستند و از احترام و جایگاه 
ویژه اي در بین مردم برخوردارند. بخشــی ها معمولا به بداهه نوازي و بداهه گویی 
معروف بوده اند و توانایی نوازندگی و خوانندگی در مدت زمان طولانی را دارند. آنه 
مراد رستگاري از بخشی هاي قدیمی و پیشکسوت ترکمن خراسان شمالی است.

آنــه مراد رســتگاري، هنرمندي از خطه راز و جرگلان اســت. محل تولدش 
روستاي «بک پولاد» است و در خانواده اي پرورش یافته که چندین نسل پیشینه 
موســیقی داشته اند. پدرش «صفر مراد رستگاري» از بخشی هاي معروف بود که 
او هم شــاگرد پدرش «دولت مراد» بوده اســت.  او علاوه بر یادگیري دوتارنوازي 

نزد پدرش از محضر اســتاد 
نظرلی محجوبی، استاد آراز 

مراد آرّخی و نیز اســتاد قزاق 
پنق اســتفاده کرده اســت. او 

در اولیــن جشــنواره بین المللی فجر 
مقام دوم را در رشــته تک نوازي کسب 

کرده، داور جشــنواره هاي مختلف 
بوده، در جشــنواره هاي ملی 

و اســتانی شــرکت کرده و 
در همایش هــاي متعددي 
هم مورد تجلیل قرار گرفته 

است.

چیره دست شورانگیز
آنــان که در شــمال خراســان زندگی 
می کنند و در مراســم و جشن هاي فرهنگی 
حضــور دارند نام رمضان ســلمانی معروف 
بــه رمضان بــردري را شــنیده اند. پیرمرد 
چیره دســتی که نواي شــورانگیز دوتارش 
انسان را به حیرت می اندازد. رمضان سلمانی 
بردري از شاگردان برجسته هنرمند بزرگ و 
دوتار نواز نامی مرحوم رحیم خان بخشــی 

اســت که بیش از 60 سال ســابقه دوتارنوازي و مقام نوازي دارد. انگشت گذاري 
دقیق، ویبره هاي شیرین و منحصر به فرد دوتاري، روایت شفاف مقام هاي سازي و 
آوازي، پنجه هاي ترکیبی و ریز منحصر به فرد از ویژگی هاي تکنیکی این هنرمند 
اســت. او در جشنواره هاي متعددي شرکت داشته و موفق به دریافت دیپلم افتخار 

و عناوین دیگر شده است.
رمضان دوتاري دارد که معتقد اســت 132 سال قدمت دارد. او در مورد پیشینه 
دوتارش گفته اســت این دوتار در ابتدا متعلق به طاهر نوازنده قوچانی ساکن کهنه 
اوغاز شــیروان بــوده که از فیروزه می آورد. پس از مدتی طاهــر دوتار را به 8 کیلو 
روغن زرد و 8 قرآن به کربلایی نوروز آهنگر می فروشــد و با گذر او از بردر پســر 
عموي رمضان دوتار را می خرد و بعد به دست محمد حسین پدر رمضان می رسد.

رمضان دوتار را از 12ســالگی در دســت گرفته و پراکنده نواخته است و با همه 
چیره دستی اش دردوتارنوازي، خواننده نیست.

اسطوره دوتار خراسان
قربان سلیمانی بخشی و نوازنده دوتار و خواننده موسیقی محلی شمال خراسان 
بود. حاج قربان در منطقه ســرولایت و در روســتاي برســلان قوچان به دنیا آمد. 
زیر نظر پدرش کربلایی رمضان، که خود از دوتارنوازان مشــهور شــمال خراسان 
بود، نواختن دوتار را آموخت و بعد از مرگ پدرش از بخشــی هاي شــمال خراسان 
همچون خان محمد، عِوَض (عیوض) و غلامحســین تعلیم گرفت. حاج قربان در 
کودکی به همراه پدر روستاي خود را به دلیل شغل پدر که آرایشگر (سلمان) بود به 
قصد شهر ترك کرد و در روستاي علی آباد ساکن گردید؛ و به همین دلیل است که 
نام خانوادگی ایشــان به دلیل شغل پدر سلیمانی نام گرفت. حاج قربان به سه زبان 

ترکی، کردي و فارسی آواز می خواند.
وي در ســال 1345، دست از موســیقی کشید؛ ولی در ســال 1362، دوباره 

نواختن را آغاز کرد.
حاج قربان سلیمانی در طول سالیان نوازندگی خود 

به افتخاراتی فراوان در عرصه هاي داخلی و خارجی 
دست یافت. حاج قربان از سال 1385، که دوتار 

خود را به پســرش علیرضا سلیمانی 
هدیه کرد، با موســیقی 

او  گفــت.  وداع 
یــک ســال بعد 

درگذشــت و در قوچان 
به خاك سپرده شد.

زنده یاد استاد غلامعلی پورعطایی از دوتار نوازان و بخشی های شمال خراسان
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سودوکو  3017
براي حل جدول اعداد  باید در هر مربع کوچک تر 3 در 3 هیچ عدد تکراري وجود نداشته باشد. همچنین هیچ عددي در یک سطر یاستون مربع بزرگ 9 در 9 تکرار نشده باشد.

حل سودوکو شماره 3016 
کنار آمدن با بدشکلی ستون فقرات!

دکترعلی پناهی
متخصص طب فیزیکی و توانبخشی

منظور از انحراف ستون فقرات چیست؟ این انحراف تا چه . 
اندازه اي طبیعی تلقی می شود؟

ســتون فقرات از روي هــم قرار گرفتن مهره ها تشــکیل : 
می شــود.هرکدام می توانند به ســمت جلو یا عقب انحراف یابند. 
ســه تعریف کلی براي اختلال ستون فقرات داریم. کیفوز یا قوز، 

لوردوز یا گودي کمر و انحراف طرفی یا اسکولیوز.
ســتون فقرات یک ســطح صاف نیســت وبــه طورطبیعی 
انحرافاتی دارد که ضربه گیرفشــارهایی است که به ستون فقرات 
وارد می شود.ما درستون فقرات یک لوردوز در ناحیه گردنی و یکی 
درناحیه کمري داریم. همچنین کیفوز یا برآمدگی درپشت داریم. 
اگر این مواردي که گفتیم بیشــتر شود، غیرطبیعی تلقی می شود. 
انحراف جانبی اگر باشد اسکولیوز نامیده می شود که در این حالت 
شــانه ها حالت تراز طبیعی را ندارد. یک انحراف رشدي نیز داریم 

که وقتی نوزاد به دنیا آمد، رشــد که می کند در استخوان مهره ها، 
صفحات رشــدي در یک طرف بیشتر ودرسمت مقابل کمتر رشد 

می کند.
فرم دیگر بیماري هاي ســتون فقرات مثل سل ستون فقرات 
است که باعث نابودي مهره ها و به هم ریختن شکل آن می شود.

ناراحتی دیگر در مهره ها بیشتر درسنین بالا ایجاد می شود. این 
مشکل در اثر پوکی استخوان که ایجادشکنندگی در مهره می کند 

یا آرتروز که چسبندگی مهره را باعث می شود، ایجاد می شود.
این که چرا انحراف ستون فقرات خودش را نشان نمی دهد، به 

این دلیل است که بدن براي جبران،شانه را تراز می کند.
چه زمانی افراد مبتلا باید به پزشک مراجعه کنند؟. 
در زمان رشد دختران و پسران، بویژه در دختران 9 تا ده ساله : 

اسکولیوز شایع است. خیلی وقت ها علامت ندارد وما با غربالگري 
درمدرســه متوجه آن می شویم و علتش این است که بدن کودك 

تطابق پیدا می کند،چون ذخیره انرژي بالایی دارد.
ولی معمولا احساس خســتگی درستون فقرات بعد از فعالیت 
یا ایســتادن طولانی یا ناتوانی درانجام برخی فعالیت ها نشــانه 

آن اســت. شانه ها تراز نیســتند و اهمیت در این است که انحراف 
ســتون فقرات زود تشخیص داده شــود. انحراف با تعیین میزان 
زاویه تشــخیص داده می شــود. انحراف خفیف با تجویز بریس، 

کمربندهاي خاص و ورزش درمان می شود. 
اما اگر انحراف از یک زاویه اي بیشــتر شــود قفســه ســینه 
را درگیــر می کنــد و باعث کاهــش ظرفیت ریوي می شــود. و 
چــون قابلیت تطابق وقدرت عضلات کمترشــده اســت فرد در 
30 ســالگی مشــکل تنفســی پیدامی کند. درمان اینها با کمک 
جراحی اســت. این افــراد اگر دختر باشــند در زمــان بارداري 
مشــکل پیدا می کنند و بعد از بچه دار شــدن درد و آسیب بیشتري 

خواهند داشت.
آیا ورزش براي این افراد مفید است؟. 
بله براي هر نوع آســیبی در ناحیه ســتون فقرات و نواحی : 

اسکلتی ورزش مفید است. اما ورزش باید خاص و بر اساس شرایط 
فرد باشــد. شدت، تکرار و ماهیت ورزش اهمیت زیادي دارد و باید 

تحت نظرپزشک متخصص باشد.
آیا شنا کردن براي فرد نوجوان مبتلا به اسکولیوز مفید . 

است؟
شــناي کرال خوب است، اما شــناي قورباغه خوب نیست. : 

براي کسانی که اسکولیوز از نوع رشدي است و شدتش بالا نیست، 
ورزش هاي کششــی مثل آویزان شدن از بارفیکس و در کنارش 
ورزش هاي خاص و استفاده از بریس خوب است. ولی اگر بیماري 

پیشرونده است نیاز به مشاوره ارتوپدي هم دارد.
کرده .  قوز  یعنی  دارد  گرد  شانه  که  ساله اي   15 دختر 

می نشیند ،چگونه درمان می شود؟
متاســفانه در حال حاضر فرم درس خواندن بدشده و فرد قوز : 

می کند و پشت گرد ایجاد می شود. قوز خفیف پشتی اگر زیاد شود، 
می شــود انحراف و چاقی و بدترش می کند، لوردوز کمري بیشتر 

می شود و قوز پشتی هم افزایش پیدا می کند.
دخترنوجوانی که از بچگی بد نشسته و کمرش بدشکل . 

شده چگونه درمان می شود؟ روزي چند ساعت باید کمربند 
ببندد؟
براســاس میزان انحراف درمان می شود. اما کمربند حداقل : 

روزي هشت ساعت باید بسته شود.

سیب سلامت

ریتم خواب پس از تعطیلات نوروز
در نوروز اولین مســاله اي که براي افراد ایجاد می شــود به هم ریختن ریتم الگوي خواب 
آنهاســت و با توجه به تعطیلی ممکن اســت نظم افراد در سایر امور زندگی نیز تحت تاثیر قرار 

بگیرد.
خواب فرآیندي طبیعی اســت که به طور منظم هر 24ساعت اتفاق می افتد و در آن حالت 
انسان، ناهوشیار و نسبت به اتفاقات اطراف خود نا آگاه است و بدن انسان براي تجدید انرژي 

به خواب کافی نیاز دارد.
نوزادان روزانه حدود 17 ساعت می خوابند و خواب آنها ممکن است با سروصداي مهمانی 
(چنانچه به صداهاي محیطی حساس باشند) تحت تاثیر قرار بگیرد و کودکان بزرگ تر 9تا11 
ســاعت خواب شبانه نیاز دارند و افراد بالغ نیازمند هفت یا هشت ساعت خواب شبانه هستند. 
همچنین افراد مســن تر هم به همین مقدار خواب نیاز دارند، اما اغلب ممکن اســت فقط یک 
دوره خواب عمیق شــبانه طی ســه تا چهار ساعت اول داشته و پس از آن ممکن است آسان تر 

از خواب بیدار شوند.

دیدو بازدیدها، تفریحات و مهمانی هاي شــبانه طولانی و سفرهاي نوروزي جزو عواملی 
هستند که نظم زندگی افراد را تغییر می دهند و با توجه به این که افراد شب ها دیرتر می خوابند یا 
در مسافرت هستند، بنابراین الگوي ساعات خواب آنها به هم می ریزد و احساس خواب آلودگی 
و رخوت در روزهاي اول بعد از تعطیلات در افراد به وفور مشــاهده و باعث می شود تا در انجام 
امور روزمره خود احساس کسالت کنند و بیشتر مایل باشند که روزها بخوابند و شب ها دیرتر به 
رختخواب بروند.بدن انسان در بازه زمانی کوتاهی می تواند به بیدارخوابی شبانه و خواب بیش 
از حد روزانه عادت کند و بالاخص این موضوع براي افراد شــاغل و دانش آموزان مشــکلات 
بیشتري را پس از اتمام تعطیلات نوروزي ایجاد می کند و بسختی می توانند صبح ها از خواب 

بیدار شوند و روز خود را آغاز کنند.
چنانچه در تعطیلات نوروزي خواب شــما نامنظم شده، لازم است بسر عت الگوي خواب 
خــود را اصــلاح کنید و حتی اگر خوابتان نمی برد بموقع بــه رختخواب بروید و اتاق را تاریک 
نگه دارید و از کار با لوازم الکترونیکی مانند تلفن همراه، تبلت و جســت جو در فضاي مجازي 

یک ساعت قبل از خواب پرهیز کنید.
برخی افراد تصور می کنند زمانی که با تلفن همراه یا وسایل الکترونیکی بازي کنند یا این که 
در فضاي مجازي مطلب بخوانند، احتمالا ذهنشان خسته خواهد شد و راحت تر خوابشان می برد 
اما باید توجه داشته باشید که این کار نه تنها باعث خوابیدن نمی شود، بلکه باعث می شود تا ذهن 
شــما کماکان هوشیار بماند و هورمون هاي مربوط به خواب پس از ترشح شدن، با فعال بودن 
مغز از بین برود.همچنین لازم است تا فهرست کارهایی را که باید انجام دهید، تهیه کنید و با 
اســتفاده از برنامه ریزي و مدیریت زمان مجددا به نظم در زندگی روزمره خود برسید و با تغییر 

سبک زندگی به خودتان کمک کنید تا روال عادي زندگی شروع شود.

روان سالم

جام خوراك

 قدم به قدم تا انجماد صحیح گوشت قرمز 
و ماکیان 

انجماد یکی از بهترین روش هاي نگهداري انواع گوشــت ها نظیر گوشت قرمز، سفید و 
فرآورده هاي دریایی است. انجماد به معناي استریل شدن مواد غذایی نیست و فقط رشد و 
نمــو میکروب ها را به تاخیر می اندازد. انجماد، بافت، رنگ، آبدار بودن و طعم فرآورده هاي 

گوشتی را بشدت تحت تاثیر قرار می دهد.
انتخاب مواد بسته بندي: به منظور رسیدن به بالاترین کیفیت در این محصولات 
لازم اســت بســته بندي آنها در فریزر به گونه اي انجام شــود که کاملا نســبت به بخار 
آب نفوذناپذیر باشــند. مواد بســته بندي نباید در دماي پایین شــکننده باشند. کاغذهاي 
مخصوص فریزر، بهترین گزینه براي گوشت، مرغ و ماهی هستند. فویل هاي آلومینیومی 
و پوشــش هاي فریزري نیز می توانند گزینه هاي مناسبی باشند، اما براحتی پاره می شوند و 
بهتر است به تنهایی مورد استفاده قرار نگیرند.کیسه هاي فریزر و ظروف مخصوص فریزر 

نیز می توانند براي گوشت ها استفاده شوند.
نحوه بسته بندي: در شکل دو نوع پوشش دهی مناسب براي تکه هاي گوشت نشان 
داده شــده است. بســته بندي باید به گونه اي انجام شود که هیچ قسمتی از گوشت به طور 
مســتقیم با هواي فریزر در تماس نباشــد. در غیر این صورت مواد غذایی دچار سوختگی 
انجمادي شــده و رنگ آنها در محل تماس تغییر می کند. پس بهتر اســت از پوشش هاي 

انعطاف پذیر براي پوشش دهی هر چه بهتر سطح استفاده کنید.

روش دوم
انجماد گوشــت گاو، گوساله و گوسفند: سعی کنید از قطعات تازه و با کیفیت گوشت ها 
براي این منظور اســتفاده کنید. گوشت هاي قرمز عمل آوري شده مثل بیکن نیز می توانند 
منجمد شوند، اما براي مدت زمان کمتري چرا که ترکیبات موجود در آنها روند اکسیداسیون 
چربی را تسریع می کند. قطعات بزرگ لاشه  گوشت تازه ابتدا باید طی 24 ساعت در دماي 
یخچال قرار بگیرند تا از فساد و ترش شدن آنها جلوگیري شود. پس از سرد شدن، قطعات 
گوشــت آماده برش، پوشــش دهی و انجماد می شوند. گوشــت خریداري شده از قصابی 

می تواند مستقیم پوشش دهی و منجمد شود. تقسیم لاشه گوشت با توجه به مقادیر مصرف 
بــراي هر خانوار در هر وعده و نیز جدا کردن بخش هاي مد نظر براي هر غذاي خاص باید 
انجام شــود. برچســب زنی روي بسته هاي مختلف فراموش نشــود. برچسب باید حاوي 
اطلاعاتی نظیر تاریخ و نوع گوشــت بســته بندي شده باشد. گوشت هاي خریداري شده از 
فروشــگاه ها که در بسته بندي هاي شفاف و نازك عرضه شده اند، باید دوباره پوشش دهی 
شــوند. حتی الامکان اســتخوان ها را جدا کنید تا فضاي زیادي پر نکنند و سبب پاره شدن 
بســته نگردند. اگرورقه هاي گوشت را منجمد می کنید بهتر است بین آنها کاغذهاي فریزر 
قرار دهید تا جدا کردن آنها از یکدیگر دشــوار نباشد. بهترین زمان نگهداري براي گوشت 
خرد شــده و چرخ شــده در یخچال به ترتیب 4-3 و 2-1 روز و در فریزر 12-4 و 4-3 ماه 
است. گوشت قرمز پخته در دماي یخچال به مدت 4-3 روز و در دماي فریزر به مدت 2-6 
ماه قابل نگهداري است. هات داگ بدون پوشش و با پوشش به ترتیب در دماي یخچال به 

مدت یک و دو هفته و در دماي فریزر فقط به مدت 2-1 ماه قابل نگهداري است.
مرغ و ماکیان: گوشــت پرندگان جوان را براي کباب، بریان و ســرخ کردن انتخاب 
کنید. گوشت پرندگان مسن تر براي بخار پز کردن و پخت ملایم مناسب است. در صورت 
خرید ماکیان بســته بندي شــده، آنها را در منزل مجدد پوشش دهی کنید زیرا پوشش هاي 
شــفاف به بخار آب نفوذپذیرند. ســعی کنید قطعات را فشــرده و مربعی شــکل و مسطح 
بســته بندي کنید. گوشت پرندگان شکاري بلافاصله باید تمیز و خنک شود. قطعات چربی 
را از لاشه ماکیان جدا کنید زیرا در دماي فریزر خیلی سریع اکسید شده و سبب تغییر در طعم 
می شوند. گوشت پرندگان خام در دماي یخچال به مدت 9 ماه (تکه تکه شده) یا یک سال 
(کامل) قابل نگهداري است. در حالی که پس از پخت این زمان به 6-2 ماه کاهش می یابد.

دکتر مهرنوش دارینی
روان شناس و مشاور
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بهار دلکَش یا بهار دلکُش؟! 
دکتر نصیر عابدینی 

اختلالات خلقی از علائم افسردگی
بسیاري از تغییرات خلقی علت یا علل روشن و اثبات شده اي 
ندارند و بیشــتر در قالب فرضیه ها عللی براي آنها برشــمرده اند. 
بــروز تغییرات آزاردهنده روحی و روانی در فصل بهار می تواند از 
علایم و نشانگان افسردگی فصلی (بهاري) تلقی شود. افسردگی 
فصلی وقتی به عنوان اختلال بالینی مطرح می شــود که ما شاهد 
کاهش چشمگیر در عملکرد روزمره فرد مبتلا باشیم. افسردگی 
فصلــی مثل هر اختلال دیگر باید مورد درمان قرار گیرد، چرا که 
بــراي مدت زیادي می تواند از عملکرد روزمره فرد بکاهد و باعث مشــکلات عدیده در 

کارکردهاي مختلف فردي، خانوادگی، اجتماعی، تحصیلی، شغلی و ... شود. 

علت تندخویی و خواب آلودگی در بهار
عصبانیت، تندخویی و پرخاشــگري در بسیاري موارد آن روي سکه افسردگی است. 
البته این مسأله می تواند دلایل متعددي داشته باشد که با نوسانات هورمونی و ناقل هاي 
عصبی ناشی از تغییرات شرایط آب و هوایی مرتبط است. باید دانست افسردگی با کاهش 
میل جنســی همراه است و این موضوع در افســردگی بهاري نیز مطرح است. افزایش 

خواب آلودگی و نیاز به خواب و استراحت زیاد در این فصل در افراد عادي می تواند تحث 
تأثیر عوامل بیوشیمیایی و نوسانات هورمونی و تغییرات آب و هوایی باشد . 

چرا آمار خودکشی در بهار بالاست ؟
گفته می شــود چون در فصل بهار میزان انرژي افراد افزایش می یابد عامل تشــدید 
تنش هاي روحی و افزایش آمار خودکشــی و افســردگی در این فصل بالاست. اما باید 
دانست افزایش خودکشی و افسردگی ناشی از انرژي زیاد در بهار در حد یک فرضیه است 
و هنوز شــواهد علمی کافی براي اثبات این فرضیه وجود ندارد و هر کدام از مکتب هاي 
روان شناســی فرضیه هایی براي علت شناســی اختلالات خلقی برشمرده اند و نظرات 

متفاوت است. 

 تاثیر تعطیلات عید بر بروز اختلالات خلقی
تعطیــلات عید لزوما دلیلی بر بروز تغییرات آزاردهنده خلقی در فصل بهار نیســت. 
بخصــوص در افرادي که افســردگی بهاري از اواســط یــا اواخر بهار آغاز می شــود 
نمی تواند ربطی به تعطیلات عید داشــته باشــد. البته می توانــد در برخی افراد مبتلا به 
اختلالات روانی باعث تشــدید اختلال شــود ولی شــواهد قانع کننده اي دال بر اثبات 

این مسأله نداریم. 

سفر هم نمی تواند چاره ساز باشد
گفته می شــود ســفر و تغییر مکان و آب و هوا می تواند عامــل التیام اختلالات خلقی 
آزاردهنده در افراد باشــد. اما از نظر برخی روان درمانگران، مسافرت رفتن می تواند در افراد 

افسرده اثر معکوس داشته باشد. 
بســیاري از این افراد در بازگشــت از سفر دچار وخامت حال شــده و حتی در خود سفر 
دچار کاهش خلق می شــوند. بســته به این که عامل افســردگی فصلی (بهاري) چه باشد 
راهکارهاي درمانی متفاوت می شود. مثلاً اگر فرضیه تأثیر نور خورشید یا عرض جغرافیایی 
یا ... مطرح باشــد شــاید راهکارهایی همچون فتوتوریسم یا مســافرت درمانی مبتنی بر 
نور مؤثر باشــد. هر چند تحقیقات در این زمینه ها هنوز به حد کافی صورت نگرفته اســت 
ولی به عنوان آزمون و خطا هر بیمار می تواند با لحاظ یکســري شــرایط به این راهکارها 

مبادرت ورزد .

 اختلالاتی غیر از افسردگی
به غیر از افسردگی، اختلالات روانی دیگري وجود دارد که می تواند در فصل بهار دیده 
شود. معمولاً در ادبیات روان شناســی بالینی و روانپزشکی، اختلال عاطفی (تأثیرپذیري) 
فصلی و اصطلاحاتی مثل اضطراب فصلی نیز مطرح شده است. در بسیاري موارد اختلالات 
روانی همبودي یا هم ابتلایی با هم دارند، یعنی فردي که از افســردگی یا وســواس در رنج 

است به صورت همزمان از اضطراب نیز رنج می برد. 

دکتر علی ناجی 
پیشگیري از اختلالات خلقی

 با تغذیه مناسب
  فصل بهار بهتریــن دوران براي 
کاهش وزن و لاغري است، اما رژیم هاي 
لاغــري و کاهــش وزن غیرعلمــی و 
غیرکارشناســی به دلیل مواجهه بدن با 
کمبود برخــی ریز یا درشــت مغذي ها 
می تواند زمینه را براي ابتلا به افســردگی و اختلالات خلقی فراهم 

کند. 
  کمبود آهن، امگا3 و اســیدفولیک تاثیر مستقیمى در بروز 
علائم افسردگی دارد. پس هرچه بیشتر از گذشته به رژیم غذایی تان 
اهمیت دهید و براي رهایــی از اختلالات خلق وخو تا می توانید از 

سبزي و میوه استفاده کنید .
  ویتامین هــاي گروه B نقش بســزایی در بهبود عملکرد 
سیســتم عصبی دارند. این ویتامین ها را که در گوشت قرمز، جگر، 
تخم مرغ، غلات، دانه هاي خوراکی و ماهی یافت می شود در رژیم 

غذایی تان وارد کنید. 
  مصرف قهوه، قند، شــکر و شــیرینی جات را در روز کاهش 
دهید، چرا که شکر از تاثیر ویتامین گروه B در بدن می کاهد و علائم 

افسردگی را شدت می بخشد .
  استفاده بیشــتر از میوه و سبزیجات با رنگ هاي متفاوت و 
آش هاي ملین از قبیل آش چغندر، سوپ آلو و اسفناج و در نهایت افزایش 
فعالیت هاي بدنی براي جلوگیري از عارضه هاي فصل بهار پرفایده 
است. داشتن خوابی آرام و راحت در طول شب براي جلوگیري از آلرژي

 توصیه می شود .
  هفته اي حداقل سه بار و هر بار 30 دقیقه ورزش کنید. 

  خــود را از فعالیت هاي اجتماعی دور نکنید و با دوســتان و 
همفکران خود تبادل نظر کنید. 

فاخره بهبهانی
 جام جم 

 گاهی شروع بهار و تغییر طبیعت می تواند اثرات متفاوتی بر خلق و 

خوي افراد بگذارد که نوع و شدت آن از فردي به فرد دیگر متفاوت 
است. تعدادي با آمدن بهار انرژي شان را از دست می دهند و دچار 
تغییرات خلقی همچون کسالت، بی قراري، اضطراب، تندخویی 
و خواب آلودگی شدید می شوند، اما در مقابل افرادي هم هستند 

که در این فصل روحیه شــادابی پیدا می کنند و بیشــترین لذت را 
از بهار می برند. براي رسیدن به چرایی این موضوع با دکتر نصیر 
عابدینی، روان شناس بالینی و دکتر علی ناجی، مشاور علوم تغذیه 

و رژیم درمانی به گفت وگو نشستیم. 

دکتر مریم  قادري
 متخصص صنایع غذایی

جام جم دلایل تغییرات خلقى در فصل بهار را بررسى مى کند
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مشارکت مردم 
در حفظ منابع جنگل در حفظ منابع جنگل 
در کشورهاي مختلفدر کشورهاي مختلف

پرتغال
سال 1998، بیش از صدهزار هکتار از جنگل هاي این کشور طعمه حریق شدند و بالغ بر 
30هزار درخت  سوختند و نابود شدند و بیشتر این آتش سوزي ها در طول تابستان رخ می داد. 
در تحقیقات آتش ســوزي جنگل ها مشــخص شد که 56 درصد آنها منشأ انسانی داشته که 
29 درصدشــان غیرعمد بود و کمتر از 2درصد آتش ســوزي ها به طور طبیعی رخ داده بوده 
است. به همین دلیل دولت تصمیم گرفت برنامه هاي مختلفی به منظور آگاهی مردم نسبت 
به ارزش هاي جنگل و منابع آن ترتیب دهد و طرزتفکر افراد را نســبت به جنگل تغییر داده 
و دخالت انسان در آتش سوزي هاي جنگل را به حداقل برساند. به دنبال این برنامه ها، افراد 
بســیاري از جمله باغدارها، کشاورزها و ســاکنان مناطق جنگلی که از این نواحی به عنوان 
گردشــگري، کسب درآمد می کردند و افرادي که به حفظ فضاهاي سبز علاقه مند بودند به 

طور داوطلبانه در حفظ جنگل و منابع آن، تلاش هاي بسیاري کردند.

تایلند
در این کشــور دولت برنامه هاي مختلفی براي حفاظت از جنگل ها ترتیب داده اســت و 
مردم برمبناي علاقه شان نسبت به حفاظت از گونه هاي خاص موجود در جنگل ها و یا نواحی 
مختلف جنگل، تشویق می شوند. درختان و جنگل ها، چون که ارزش هاي فرهنگی، معنوي، 
تفریحی و زیبایی شــناختی دارند، ســازمان هاي مردم نهاد مختلف به شرکت در مراقبت از 
جنگل ها به روش هاي مختلفی علاقه نشان می دهند. برخی از این سازمان ها به مراقبت از 
گونه هاي گیاهی خاص می پردازند و برخی دیگر تولید الوار را کنترل می کنند. همچنین افراد 
ساکن مناطق جنگلی توجهی ویژه به حفظ طبیعت زیباي محل زندگی خود نشان می دهند. 

کارگاه هاي مختلفی هم براي آموزش علاقه مندان برگزار می شود.

فنلاند
در فنلاند براســاس قانون مشــارکت مردم در حفظ جنگل، به صورت داوطلبانه است. 
در این کشــور انواع برنامه هاي آموزشی براي مردم ترتیب داده می شود تا افراد بیشتري به 
مشارکت در حفظ جنگل علاقه مند شوند. در ضمن ساکنان بومی مناطق جنگلی می توانند 
عقاید و نظرات خود را نســبت بــه روش هاي مراقبت از جنگل ها و منابــع آنها ابراز کنند. 
بسیاري از اداره هاي جنگلداري به منظور تشویق مردم به حفظ جنگل، آنها را در نظرسنجی 
و فعالیت هاي زیســت محیطی شرکت می دهند. در ضمن طیف وسیعی از گروه هاي مردم 
از محصلان گرفته تا صاحبان مشــاغل، در حفظ نواحی جنگلی داوطلب می شوند و در این 

بخش حضور زنان بسیار گسترده مشاهده می شود.

اتریش
در این کشور ســاکنان نواحی جنگلی و باغدارها به مراقبت از درختان تشویق می شوند 
و دولت در زمینه مدیریت جنگل براي آنها کارگاه هاي آموزشــی برگزار می کند. همچنین 
ســازمان هاي مردم نهاد مختلف با استفاده از نیروي افراد داوطلب به حفاظت از جنگل ها و 
منابع طبیعی آن مشغول هستند و در این زمینه افراد جامعه، بویژه جوانان را آموزش می دهند.

دانمارك
در دانمارك 25 ناحیه جنگلی وجود دارد و تا ســال 1995، مشارکت عموم در جنگلداري 
بســیار ناچیز بود. اما از ســال 1995 به بعد، انجمن جنگل تشــکیل شــد و به موجب آن 
ســازمان هاي مردم نهاد مختلفی تاســیس شدند و با اســتفاده از مشارکت داوطلبانه مردم 
بــه حفظ منابع طبیعی جنگل ها پرداختند. این انجمن قصد داشــت توجه افراد محلی را در 
مدیریت و استفاده بهینه از جنگل هاي عمومی جلب کند و در عین حال روش استفاده پایدار 

از منابع را به آنها آموزش دهد.

فلاندرز
منطقــه فلانــدرز در واقــع منطقه بزرگــی از فرانســه و بلژیک بود و اکنــون یکی از 
ناحیه هاي بلژیک محســوب می شــود. در ایــن منطقه، مردم محلــی و همچنین نواحی 
دیگر نیز نســبت بــه حفظ و پایداري این مناطــق باارزش آگاهی یافته انــد. دولت، مردم 
را بــه درختکاري در ســطح ملی تشــویق کرده و برنامه هایی بــراي آگاهی دادن به مردم 
در زمینــه روش هاي حفظ جنگل هــا ترتیب می دهد. در ضمن از مشــورت با افراد محلی 
درخصــوص روش هاي مناســب کنترل نواحی جنگلی بهره مند می شــود. به همین دلیل 
مردم به طور خودجوش به دنبال راهکارهایی مناســب بــراي حفظ جنگل و منابع طبیعی 

هستند.

ایسلند
در این کشور دولت برنامه هاي آموزشی براي بالا بردن آگاهی مردم در حفظ جنگل ترتیب 
داده و ســعی در شــکوفا کردن فرهنگ جنگلداري دارد. سازمان هاي مختلفی به منظور حفظ 
جنگل هاي موجود در این سرزمین تشکیل شده و از افراد حرفه اي و متخصص به طور داوطلبانه 
دعوت به همکاري شده است. علاوه بر این تمام مردم از مالکان باغ ها گرفته تا ساکنان نواحی 
جنگلی در حفظ و مراقبت از جنگل با دولت همکاري می کنند. در حقیقت بیش از 50 ســازمان 
مربوط به حفاظت از جنگل ها وجود دارد که با حمایت و همکاري مردم به کار خود ادامه می دهند.
www.unece.org :منبع

طرح تنفس
 پروژه بلیران را متوقف کرد

پروژه مدیریت چند منظــوره جنگل هاي هیرکانی در منطقه 
بلیران به دلیل دســتور وزیــر جهاد کشــاورزي در زمینه اجراي 
طرح تنفس و توقــف قراردادها با مجریان طرح هاي جنگلداري، 
دچار مشــکل شــد. مردم از پروژه بلیران ناراضی هستند چراکه 
قول هایــی که به آنها در رابطه با جنگلداري اجتماعی دادیم، پس 
از دســتور وزیرجهاد کشاورزي و طرح تنفس، اجرایی نشد. بحث 
لغو قراردادهاي قبلی و نبستن قرارداد جدید، سبب شد طرح هایی 
که توســط پروژه مدیریت چند منظوره جنگل هاي هیرکانی تهیه 

شده است، قابلیت واگذاري به مردم را نداشته باشد.
زمانی که ما شــروع به تهیه طرح کردیم، بحث قانون تنفس و 
دســتور وزیر جهاد کشاورزي مطرح نبود. بر همان مبناى گذشته، 
با مردم صحبت کردیم تا امکان برداشت درختان شکسته و افتاده 
در قالب یک طرح را به مردم محلی واگذار کنیم. نوروز ســال 96 
طــرح خود را به اداره کل منابع طبیعی تحویل دادیم تا آنها پس از 
مطالعه، ایرادات را اعلام کنند. طرح مطالعه شــد اما اتمام مطالعه 
طرح، با دســتور وزیر مصادف شــد. در نهایت نامه زدند و اعلام 
شــد طرح تدوین شده توســط ما با دستور وزیر مغایرت دارد. ما به 
رایزنی هاي خود ادامه دادیم اما دستور بعدي وزیر جهاد کشاورزي 
در رابطه با لغو تمام قراردادها که ابلاغ شــد، 110 طرح جنگلداري 
در شمال کشور لغو قرارداد شد و بعد از آن اعلام شد انعقاد قرارداد 
جدید، ممنوع است. ما باید طرح هاي خود را با قرارداد جدید به مردم 
واگذار می کردیم. حتی براي طرح هاي دیگري مثل «یوش» هم 
بحــث بهره برداري چوبی وجود نــدارد، نمی توانیم قرارداد جدید 

منعقد کنیم. این مسائل باعث نارضایتی مردم شد. 
ما در بلیران اصلا به بحث توســعه روستایی ورود پیدا نکردیم؛ 
زیرا می خواستیم جنگلداري اجتماعی را پیش ببریم. همه برنامه ها 
را در ایــن حوزه تنظیم کردیم اما قراردادها و طرح هایی که تدوین 
شده به نحوي کان لم یکن شده است. دلیل نارضایتی مردمی هم 
این اســت. این مسأله باعث از دست رفتن سرمایه هاي اجتماعی 
می شود. به دلیل مشکلات ایجاد شده فعلی که ناشی از دستور وزیر 
است، تلاش کردیم از فضاي انعقاد قرارداد خارج شویم و با سرمایه 
موجود، بیشتر روي توسعه روستایی متمرکز شویم. به همین دلیل 
قصد داریم در بلیران بحث صنایع دستی را  توسعه دهیم و کارگاه 
براي آنها ایجاد کنیم تا زنان درگیر کار شــوند. طرح محصولات 
فرعی را نیز تهیه کرده بودیم که بر اســاس آن روي دوشاب هاي 
مختلــف گیاهان دارویی ورود پیدا کنیم و بحث گردشــگري در 
این منطقه را توســعه دهیم. البته همه این کارها در حوزه توســعه 
روســتایی است و هدف ما در زمینه جنگلداري اجتماعی را محقق 
نمی کند. فضاي ما کلا تغییر می کند. تلاش این بود که به سازمان 
جنگل هــا براي نوع جدیدي از مدیریت کمک کنیم که با تصویب 

طرح تنفس عملا دستیابی به این هدف غیر ممکن است. 

یادداشت
داریوش بیات

مدیر پروژه مدیریت چندمنظوره جنگل هاى هیرکانى

لیلا مرگن
جام جم

پــروژه مدیریت چند منظوره جنگل هــاي هیرکانی با 
مشــارکت صندوق تسهیلات جهانی محیط زیست (جف) 
و برنامه عمران ملل متحد در ســه اســتان شمالی کشور در 
حال اجراســت. یکی از پایلوت هاي این پــروژه در بلیران 
اســتان مازندران واقع شده اســت. هدف اصلی این پروژه 
اجــراي طرح جنگلداري اجتماعی در منطقه بود؛ اما با وجود 
گذشت چهار سال از اجراي آن، قول هاي ارائه شده از سوي 
مسئولان پروژه هنوز اجرایی نشده است. به دلیل خلف وعده 
مسئولان، سرمایه هاي اجتماعی در حال از دست رفتن است. 
مــردم از مجریان پروژه ناامید شــده اند و بر این باورند این 
پروژه هم مانند ســایر پروژه هاي اجرا شده در جنگل، بدون 
ســرانجام خاصی رها خواهد شد. اجرایی نشدن تصمیماتی 
که با مشــارکت مردم گرفته شده، بدون شک سبب از دست 
رفتن ســرمایه هاي اجتماعی می شــود و چه بسا در آینده، 
طرح هاي خوب دیگري که به مردم معرفی می شود، به دلیل 

بی اعتمادي هاي انباشته شده گذشته، عقیم باقی بماند.
روســتاي بلیران در دشت سر شهرستان آمل قرار گرفته 
است. در جاده قدیم آمل به بابل در 15 کیلومتري آمل جاده اي 
به سمت جنگل و کوه می رود. در انتهاي این جاده روستایی 
در دل جنگل واقع شــده که جزئی از جاذبه هاي گردشگري 
اســتان مازندران به حساب می آید. در دو سوي جاده تا چشم 
کار می  کند، حتی در فصل زمســتان هم سرســبزي قابل 
مشاهده است. خانه هاي پراکنده و دام هایی که در دل جنگل 
چرا می کنند، براي گردشگران جذابیت هایی خاصی را ایجاد 
می کند اما مردمان این منطقه از عواید اقتصادي ناشــی از 
گردشــگري، سودي نمی برند و فقط زباله هاي گردشگران 
نصیبشــان می شــود. حدود چهار سال اســت که ساکنان 
بلیــران که همکاري خود را با پــروژه مدیریت چندمنظوره 
جنگل هــاي هیرکانی آغاز کرده اند، خوشــبین بودند که با 
همکاري مســئولان این پروژه به فرمولی دســت یابند که 
علاوه بر حفظ جنگل، زمینه کســب درآمد براي آنها را هم 
فراهم کند، اما با گذشــت بیش از چهار سال، هنوز هم هیچ 
یک از بحث هاي مطرح شــده با مردم روستا، به مرحله اجرا 

در نیامده است.
 براي رســیدن به منزل ماشــاءا... قلی زاده که با پروژه 
مدیریت چند منظوره هیرکانی همکاري داشــته اســت، 
بایــد از رودخانه بلیران عبور کنید. همــان رودخانه اي که 
مردم می گویند آبش ولرم اســت و در ســال هایی که هنوز 
خشکســالی در ایران حاکم نشده بود، جوش و خروشش در 
فصل بهار، آغاز کشــت شالی را به مردمش نوید می داد. اما 
ایــن روزها، رودخانه بلیران اگرچه آب دارد اما چندان عمیق 

و پــرآب به نظر نمی رســد. قلی زاده طرح هاي ارائه شــده 
توسط تسهیلگران پروژه مدیریت چند منظوره جنگل هاي 

هیرکانی را غیر اجرایی توصیف می کند.
او به جام جم می گوید: تمرکز عمده طرح روي توســعه 
گردشــگري بود. باید در بخش هایــی از جنگل، کلبه هاي 
چوبی اجرا شــود. بــه این ترتیب علاوه بــر حفظ جنگل، 

گردشگران هم به درآمدزایی مردم منطقه کمک می کنند.

 درآمد حاصل از گردشگري
صرف جمع آوري زباله می شود

بــه گفته این همکار پــروژه مدیریت چنــد منظوره 

جنگل هاي هیرکانی، باید براي اجراي این پروژه کتابچه 
طرحی نوشته می شد اما حدود چهار سالی است که گذشته 
و هنوز مردم این کتابچــه را ندیده اند؛ ضمن آن که براي 
ســاخت کلبه هاي چوبی نیاز به منابع مالی است که مردم 

این منابع را در اختیار ندارند.
او عنــوان می کنــد:  مجریان طرح به مــا گفتند که از 
سازمان جنگل ها بودجه می گیریم و براي مردم روستایی 
شرایط خوبی رقم خواهد خورد. ضمن آن که جنگل آسیب 
نخواهــد دید؛ به همین دلیل با آنهــا همکاري کردیم اما 

تاکنون هیچ یک از وعده ها عملی نشده است.
آن طــور که قلی زاده  توضیح می دهد در این پروژه هم 
مثل پروژه هاي قبلی که فقط پول هاي آمده را می خوردند 

و می رفتند، از آنها سوء استفاده شده است.
او درباره توقعات جامعه روســتایی از پروژه می گوید: 
مــا از دولت توقع حمایت داریــم. حمایت کند اگر طرحی 
هســت به روستایی و افراد ساکن در اینجا بدهند. در پروژه 
جف قرار بود چند تعاونی درست کنند همه را با هم به دعوا 

انداختند و رفتند.
به گفته ایــن همکار پروژه چند منظــوره،  اگر دولت 
حمایــت مالی نمی کند باید چیزي در اختیار مردم بگذارد، 
مثــلا زمین یا چوب هاي افتاده در جنگل را در اختیار مردم 

بگذارد.

او همچنین سلامت ماموران منابع طبیعی را امري مهم 
می داند و معتقد است گاهی برخى ماموران با قاچاقچی ها 
همــکاري می کنند اما در حال حاضــر ماموران خوبی در 

منطقه مستقر هستند.
قلی زاده می گوید: در روستاي بلیران 50 خانوار ساکن 
هســتند و مردم از منافع گردشــگري استفاده نمی کنند. 
گردشــگران فقط می آیند جنــگل را تخریب می کنند و 

می روند. زباله هایشان هم براي ما می ماند.
به گفته او ورودي دریافتی از گردشــگرانی که به منطقه 
می آیند، پول جمع آوري زباله هایشــان هم نمی شــود. زیرا 
در ایام مســافرپذیر ســه تا چهار تن زباله تولید می شود که 
درآمدهاي حاصل از ورودي ها، باید صرف حمل زباله شود. 
در مواقع عادي، مردم روستا حدود دو تن زباله تولید می کنند.

هنوز دفترچه هاي طرح آماده نیست
کرم کرم زاده، دیگر ساکن روستاي بلیران در گفت وگو 
با جام جم، پــروژه هیرکانی را پــروژه اي موفق توصیف 
می کند. او می گوید: قرار بود به ساکنان محل یک پارسل 
(قطعه) جنــگل را تحویل دهند و حفاظــت آن به عهده 
روستاییان باشد. درختان شکســته و افتاده این منطقه از 
جنــگل که در آن طرح جریان دارد متعلق به منابع طبیعی 
باشد و کارگري توسط مردم روستایی انجام شود. اما هنوز 

کتابچه تدوین شــده توســط طرح مدیریت چند منظوره 
هیرکانی را ندیده ام.

او حفاظت از منابع طبیعی با مشــارکت مردم روستایی 
را مناسب تر از شرایط فعلی توصیف می کند.

کرم زاده هم ســاکن روســتاي بلیران است. او از طرح 
گردشــگري صحبت می کند که قرار اســت با کلبه هاي 
چوبی، میزبان گردشگران باشد و تاکید می کند: گردشگران 

در مکان هایی که دام نیست، حضور خواهند یافت.
اعضاي خانواده او با چوب، صنایع دستی تولید می کنند. 
پــدر و دو بــرادرش قادرند با اســتفاده از چوب، اقلامی را 
تهیه کنند و به گردشــگران بفروشند. کرم زاده در رابطه با 
چوب هاي مورد نیاز براي تولید صنایع دستی می گوید: این 
چوب ها از محل درختان شکسته و افتاده جنگل و با حضور 
ماموران منابع طبیعی تامین می شود و عموما از چوب ملج 

و افرا براي تولید صنایع دستی استفاده می شود.

ورود غیر بومیان به پروژه هیرکانی
منطقه بلیران طرح جنگلــداري ندارد و چون درختان 
منطقــه در قالب طرح هاي جنگلداري قطع نمی شــوند، 
مردم بر خلاف مناطق داراي طرح، شکایت خاصی از نبود 
عایدي ناشی از تخریب جنگل توسط بخش دولتی ندارند. 
هدف پروژه چند منظوره هیرکانی در منطقه بلیران هم این 
بود که در قالب طرحی آزمایشی، جنگلداري اجتماعی را در 
این منطقه پیاده کند. این چندمین باري است که در ایران 
براي اجراي طرح هاي جنگلداري اجتماعی اقدام می شود 
اما به نتیجه مطلوب نمی رسیم. ابوالحسن آریا،سرجنگلبان 
پیشــین منطقه بلیران در گفت وگو بــا «جام جم» پروژه 
مدیریت چنــد منظوره جنگل هاي هیرکانی را یک پروژه 

زود هنگام براي این منطقه توصیف می کند.
به گفته او، با آغاز اجراي این پروژه، افرادي جذب روستا 
شــدند که در 12 سال فعالیت او در منطقه بلیران، هیچ گاه 
به عنوان ساکنان این روستا آنها را ندیده است. افرادي که 
احتمالا اصالتا متعلق به روســتا بودند اما به شــهرها کوچ 
کرده بودند؛ به جنگل به چشــم طعمه نگاه می کردند و به 
همیــن دلیل، با آغاز طرح مدیریت چند منظوره، به منطقه 
بازگشــتند؛ زیرا در این طرح بحث بهره برداري و فروش 

چوب و... مطرح شد.
آریا می گوید: بحث مشــارکت مردمی در روســتاي 
بلیــران مردم را به دو جناح تبدیل کرد که با هم ســازش 
نداشتند. ما از 20 سال قبل تعاونی جنگل نشینان را تشکیل 

دادیم، ولی در عمل هیچ جا نتیجه نگرفتیم.
او تاکیــد می کند: از ابتدا اعلام کردم اگر قرار اســت 
درآمدي براي روســتاییان ایجاد شود، از رودخانه موجود 
در منطقــه که آب ولرم دارد و دوره رشــد ماهی در طول 
سال خیلی زیاد است، براي درآمدزایی استفاده شود. اجازه 
زنبورداري به مردم داده شــود امــا بحث فروش چوب را 

مطرح نکنند.
سرجنگلبان ســابق بلیران می گوید: در پروژه بلیران 
قصد این است که چوب بفروشند. همین که پاي انسان به 

جنگل برسد؛ تخلف رخ می دهد.

 طرح هاي جنگلداري اجتماعی در ایران همواره ناکام مانده  است

مردودى در آزمون احیاى جنگل در «بلیران»

سرجنگلبان پیشین منطقه 
بلیران: بحث مشارکت مردمی 
در روستاي بلیران مردم را به 
دو جناح تبدیل کرد که با هم 

سازش نداشتند. ما از 20 سال 
قبل تعاونی جنگل نشینان را 
تشکیل دادیم، ولی در عمل 

هیچ جا نتیجه نگرفتیم

دست مردم جهان در دست جنگل

ک کشا شا

مشــارکت جامعه و عموم مردم در مدیریت منابع در اصل به معناي استفاده پایدار و 
مدیریت منابع طبیعی به وســیله مردمی است که در محیطی زندگی می کنند که از نظر 
زیست محیطی، اجتماعی و فرهنگی حائز اهمیت است. در بیشتر کشورها، برنامه هایی 

ترتیب داده اند تا هرچه بیشتر مردم 
در جنگلــداري و حفظ منابع موجود 
در آن مشارکت داشــته باشند. این 
کار اهــداف زیادي دارد براي نمونه 
افزایــش آگاهی عموم از جنگل ها و 
منابع آن به وسیله یادگیري فعال، 

درك دوجانبه و همکاري هاي ســازنده میان تمام افرادي اســت که به حفظ جنگل 
اهمیت می دهند. 

افزون بر این به حداکثر رساندن فواید جنگل ها در ارائه فرصت ها به طوري که تولیدات 
و خدمات جنگل در وضعیتی مناســب 
قرار بگیرد نیز از اهداف مشارکت مردم 
اســت. البته بهبود پذیرش اجتماعی 
در زمینه مدیریــت پایدار جنگل نیز از 
اهدافی اســت که از طریق مشارکت 

مردم می توان به آن دست پیدا کرد.

مترجم: نادیا زکالوند
جام جم
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زینب طلایی
جام جم کردستان 

طرح ســاماندهی مبادلات مرزي که 
براي چهار اســتان مرزي کشــور تدوین 
و براي نخســتین بار در بازارچه سیرانبند 
بانه کردســتان اجرایی شــد و قرار بود هم 
مبادلات مرزي را ســامان دهد و هم حال 
و روز مرزنشــینان را خوش کند، با گذشت 
بیش از یک ماه از اجرایی شــدن ظاهرا به 
هیچ یک از اهداف خود نرسیده و به عقیده 
مســئولان و کارشناسان نیاز به بازنگري و 

اصلاح دارد.
بــه گــزارش خبرنــگار جام جــم از 
کردستان، شرایط سخت زندگی کولبران 
در اســتان هاي مرزي که گاه با خطرات و 
حوادثی نیز همراه می شــد، دولت را بر آن 
داشــت تا تصمیماتی در راستاي تسهیل 
شــرایط کار و زندگی آنهــا بگیرد که یکی 
از این تصمیمات که امســال مصوب شد، 
طرح ســاماندهی معابر مرزي کشــور بود 
که اجراي آن طبق طرح دولت با انســداد 
تمام مســیرهاي کولبري و تعطیل شدن 
کولبري به شیوه سابق و البته اجراي آن از 
مسیرهاي قانونی بود. براساس این طرح، 
از بهمن ماه امسال تمام مرزهاي کولبري 
کشــور که شامل چهار اســتان مرزنشین 
می شــود، مســدود و کار کولبــري عملا 

تعطیل شد. 
ایــن طرح کــه دولت اصــرار به اجرا 
و موفقیــت آمیــز بــودن آن داشــت، با 
مخالفت هایــی هم روبه رو شــد، از جمله 
نمایندگان ســاکنان مناطق مرزنشین در 
مجلس که منصــور مرادي، نماینده مردم 
مریوان و ســروآباد (کردستان) یکی از آنها 
بود. وي گفته بود مسدود شدن مسیرهاي 
کولبري موجــب بیکاري 8000 نفر کولبر 

فقط در مریوان و سروآباد شده است. 
حســینعلی حاجی دلیگانــی، نماینده 
مردم شاهین شهر در مجلس نیز معتقد بود 
مشــکل کولبران باید به صورت ریشه اي 
حل شــود، زیرا آنهــا به خاطــر بیکاري 
کولبري می کننــد، پس اجراي طرح هاي 
ساماندهی معابر درحالی که چاره اندیشی 
براي معیشت مرزنشینان صورت نگرفته، 

راه به جایی نخواهد برد.
محســن بیگلري، نماینده شهرستان 
بانه هــم گفت باید منتظر مانــد و دید آیا 
اجراي این طرح با آسیب هاي احتمالی پیدا 
و پنهان می تواند دغدغه و نگرانی کولبران 

درخصوص تامین معیشــت شان را تامین 
کند یا نه. 

فلاحی، فرماندار بانه نیز یک ماه پیش 
در گفت وگو با جام جــم، به برخی نواقص 
طرح از جمله این که اگر تاجري نباشــد که 
کالایی وارد کند، مرزنشینان براي یک ماه 
یا حتــی چند ماه بی درآمــد خواهند ماند، 
اشاره کرد و گفت آسیب هایی به این طرح 
از جمله مشــکل مذکور وارد است که قرار 
اســت طی اجراي طرح آســیب شناسی و 
مورد بررسی قرار گیرد و حل و فصل شود. 
با این همه نهم اســفند ماه سال گذشته 
و همزمــان با بازدید مدیر کل دفتر واردات 
و امور مناطــق آزاد و ویژه گمرك ایران از 
بازارچه ســیرانبند بانه، طرح ســاماندهی 
مبادلات مرزي پیله وري براي نخســتین 
بــار در بازارچه ســیرانبند بانه در اســتان 

کردستان افتتاح شد. 
اجراي طــرح ســاماندهی مبادلات 
مــرزي، ظاهرا با تحولات بزرگی در زمینه 
تجارت مــرزي همراه بود؛ تحولاتی چون 
حذف پرونده کولبري و به دنبال آن بســته 
شــدن معابر موقت مرزي هنگه ژاله و گله 
ســوره و اجراي طرح پیله وري در بازارچه 

سیرانبند بانه. 
در این خصوص دفترچه هاي کولبري 
حــذف و کارت هاي الکترونیکی پیله وري 
براي مرزنشــینان ساکن در 20 کیلومتري 
مرز صادر شــد. براساس این طرح، افرادي 
که اسامی آنها از طریق سامانه هاي وزارت 
کشــور ثبت، تائید و به گمرك اعلام شده 
در ازاي کالاهایــی کــه از طریق بازارچه 
سیرانبند بانه به شیوه پیله وري و با استفاده 
از کارت الکترونیک مرزنشــینی ترخیص 
می کنند ماهانه از پنج میلیون ریال تخفیف 

سود بازرگانی برخوردار می شود.

 امیدهایی که نقش برآب شد
افتتاح بازارچه مرزي سیرانبند درحالی 
با امیــدواري مبنی بر تغییــرات مثبت در 
مبادلات مــرزي و زندگی مرزنشــینان 
صورت گرفت که با گذشــت حدود بیش از 
یک ماه از افتتاح این بازارچه براي واردات 
کالا، هنــوز هیچ گونــه کالایی از آن وارد 

نشده است. 
نگرانی بازاریان بانه از آنجا آغاز شد که 
معابر موقت هنگه ژاله، گله ســوره و کونه 
میرو بانه همزمان با دیگر معابر غیررسمی 
هم مرز با عراق به دستور حکومت مرکزي 

عراق مبنی بر کنترل مرزها مســدود شد و 
اجناس بازاریان بانه کــه براي عید خرید 
کرده بودند پشــت مرزها بدون داشــتن 
هیچ گونــه محافظی رها شــده و تاکنون 
زمانــی بــراي واردات از طریــق بازارچه 

سیرانبند بانه مشخص نشده است.
محمــد یکی از بازاریانــی که از حدود 
ده ســال پیش در یکی از پاســاژهاي بانه 
فروشــگاه پوشــاك دارد، می گوید: معابر 
موقت مرزي که روزنــه امید بازاریان بود 
از بیــش از یک ماه پیش به دســتور دولت 
عراق مسدود شده و کالاهایی که بازاریان 
براي عید خریدند پشت درهاي بسته ماند. 
ایــن امر هم باعث ضــرر و زیان فراوان به 
بازاریان شــد و هم مســافران نوروزي را 
که مســافتی طولانی بــراي خرید از بانه 
به کردســتان آمــده بودند، دســت خالی 

برگرداند. 
وي گلایه می کند بســیاري از بازاریان 
ماهانــه به طور متوســط 30 میلیون ریال 
اجاره مغازه می پردازند، در حالی که بیش از 
یک ماه است در مغازه کالایی براي فروش 
نــدارد و هــر روز ضرر بیشــتري نصیب 

بازاریان می شود. 

 به آینده طرح خوشبین هستم
براساس طرح ساماندهی معابر مرزي 
کشــور، کالاهایی که از بازارچه سیرانبند 
بانه وارد کشــور می شــود، از بنادر دیگر 

کشــور گمــرك و با ترانزیت بــه بازارچه 
سیرانبند بانه رســیده و از آنجا وارد کشور 
می شود. براساس طرح مذکور این کالاها 
نباید مشــابه داخلی داشته باشد و به لحاظ 

بهداشت و استاندار نیز کنترل می شود.
رئیــس اداره گمرك بانــه به جام جم 
می گوید: روزانه افراد زیادي براي اطلاع از 
چگونگی واردات کالا از بازارچه ســیرانبند 
بانه به اداره گمــرك مراجعه می کنند، اما 
تاکنون کالایی از بازارچه وارد کشور نشده 

است.
ســعید ســنجابی می افزاید: مردم از 
نحــوه اجراي طرح ســاماندهی مبادلات 
مــرزي اطلاع زیادي نــدارد و این امر نیاز 
به اطلاع رسانی دقیق و شفاف دارد، گرچه 
کارشناســان گمرك در مورد مزایاي این 
طــرح به مراجعه کنندگان اطلاع رســانی 

می کنند.
وي با اشــاره به این کــه اداره گمرك 
مجري طرح ســاماندهی مبادلات مرزي 
اســت، می گوید: وقتی افــراد از چگونگی 
واردات کالا در بازارچه مطلع می شــوند، 
تمایل زیادي به واردات از مرز ســیرانبند 
دارند، زیرا واردات در گذشــته با ریســک 
و خطــرات زیادي همراه بــود، اما در طرح 
مذکــور امنیت کالاها از طریــق بازارچه 
تامین می شود، گرچه گمرك کالاها و اخذ 
مجوزها در بنادر نیاز به زمان زیادي دارد و 
همین موضوع ممکن است واردات کالا به 

بازارچه را با تاخیر همراه کند. 

 این طرح نیاز بــه بازنگري و
اصلاح دارد

رئیس اداره گمرك بانه درحالی معتقد 
اســت که واردات کالا از بازارچه سیرانبند 
بانه به نفع بازاریان است و نسبت به اجراي 
موفق طرح در صــورت همکاري مردم و 
دولت خوشبین است که نماینده مردم سقز 
و بانه در مجلس می گوید: طرح ساماندهی 
مبادلات مرزي اشــکال دارد و این دستور 
کار در کردســتان قابل اجرا نیست و نیاز به 

بازنگري و اصلاح دارد. 
محســن بیگلري با اشاره به معضلات 
بازاریــان بانــه در گفت وگو بــا جام جم 
می افزاید: براي حل مشــکل بازاریان بانه 
و بازگشــایی موقت معابر مرزي هنگه ژاله 
و گله ســوره بانه و همچنیــن بازنگري و 
اصلاح طرح ساماندهی مبادلات مرزي با 
دفتر مقام معظــم رهبري مکاتباتی انجام 
دادم که امیدوارم نتیجه مثبتی داشته باشد.
وي وجود پاســاژها، هتل هــا و ایجاد 
منطقــه ویژه اقتصادي بانــه و منطقه آزاد 
تجــاري را ظرفیتــی مهم براي توســعه 
مبادلات مرزي عنــوان کرده و می گوید: 
توســعه مبــادلات مــرزي از طریــق 
بازارچه هاي مرزي نیاز به همکاري دولت 

و بازنگري طرح دارد. 
بیگلــري درعیــن حال معتقد اســت 

اجراي طرح مبادلات مــرزي در بازارچه 
سیرانبند به ساماندهی مبادلات مرزي در 
بانه کمک می کند و مرزنشــینان به جاي 
کولبري می توانند در ســیرانبند کالا وارد 
کننــد و از معافیت مالیاتــی هم برخوردار 

شوند.

باید با دولت عراق مذاکره کنیم
در همیــن حــال و بــا ادامه انســداد 
بازارچه هاي مرزي توســط طرف عراقی 
و بلاتکلیفــی بازاریــان و مرزنشــینان و 
اعتصابــات و تجمعاتی کــه در روزهاي 
گذشته در شهرستان بانه در این خصوص 
صــورت گرفت، بهمن مرادنیا، اســتاندار 
کردستان دو روز پیش به بانه سفر کرد و از 
اختصاص 150 میلیارد ریال براي توسعه، 
تجهیــز و ایجاد زیرســاخت هاي لازم در 
بازارچه هــاي مرزي کردســتان از جمله 
بازارچه سیرانبند بانه در سال 97 خبر داد. 

مرادنیــا در دیدار با جمعــی از فعالان 
اقتصادي و ســرمایه گذران شهرســتان 
بانه با اشــاره به تلاش برخی کشــورهاي 
همســایه براي دراختیار گرفتن بازارهاي 
شــمال عــراق بویــژه اقلیم کردســتان 
تاکید کرد: با توجه به تجارب ارزشــمند و 
ظرفیت هاي مهم موجود در کردســتان و 
شهرهاي مرزي، باید سعی کنیم با توسعه 
و رونق بخشیدن به صادرات، این بازارها را 

همچنان حفظ کنیم.
وي به دیــدار قریب الوقوع خود با وزیر 
امورخارجه کشــورمان به منظور پیگیري 
وضعیت اقتصادي و مناطق مرزي اســتان 
کردســتان هم اشــاره کرد و گفت: در این 
دیــدار دو موضوع مهم شــامل پیگیري 
رسمی شــدن بازارچه مرزي ســیرانبند 
از طریــق دیپلماتیک و مذاکــره با دولت 
مرکزي عراق و همچنین پیگیري کاهش 
تعرفه ورود کالاهاي ایرانی به عراق مطرح 

خواهد شد.
تاکنون در شهرســتان بانه نام 6000 
نفر در ســامانه گمرکی ثبت و تائید شــده 
و 3000 نفر در صف انتظار هســتند و تمام 
روستا نشــینان بانه شامل طرح پیله وري 

می شوند.
شــهر بانه 84 کیلومتر مرز مشترك با 
اقلیم کردســتان عراق و بیش از صد پاساژ 
و ده هــزار مغازه دارد کــه این امر ظرفیت 
بســیار خوبی براي تجارت مرزي فراهم 

کرده است. 

طرح پیله وري در بلاتکلیفی 
گزارش جام جم از نگرانی تجار و بازاریان و مرزنشینان بانه 

با مسدود شدن بازارچه هاي مرزي از سوي دولت عراق، طرح ساماندهی مبادلات مرزي آغاز به کار نکرده تعطیل شد

راضیه بوستانی
جام جم بوشهر 

براي اولین بار که نقاشی امامان را به تصویر کشید، 
مجموعه «ســاقی» را که شامل تابلوهایی از زندگانی 
امام علی(ع) بود به جامعه هنر ایران تقدیم کرد. پس از 
آن «فصل ســرخ» را که روایتگر بخش هایی از زندگی 
امام حســین(ع) بود به تصویر کشید. این روزها اما در 
تلاش است مجموعه «مهرو ماه» را به پایان برساند و 
اثر ماندگارتري ارائه کند. دو سال پیاپی است تابلوهاي 
ایــن مجموعه کــه صحنه هایــی از زندگی حضرت 
علی(ع) و فاطمه(س) را به تصویر کشــیده به جشنواره 
ملی نقاشــی آیات راه می یابد و تحسین و تقدیر داوران 
را جلب و جوایزي کسب می کند. نقاش مجموعه مهرو 
ماه علی بحرینی، متولد سال 49 در شهر بردخون استان 
بوشهر است. هنرمند نقاشی که هر چند خودش از استاد 
بی بهــره بوده و راه پرپیچ و خم آموختن نقاشــی را به 
تنهایی پیموده، اما شــاگردان زیــادي را پرورش داده 
که برخی از آنها هم اکنون در کســوت استادي فعالیت 
می کنند. از مجموع آثار نقاشی وي می توان به تفرج در 
آیینه ها، اقلیم نخل ها، خاطره ها و نقش زن در جنوب، 
فصل سرخ و کتاب «شاید صدا کنی مرا» اشاره کرد. با 

این هنرمند به گفت وگو نشستیم.
 در تابلوي «میلاد یاس» براي به تصویر کشیدن . 

تولد حضرت فاطمه(س) از چه سبکی بهره برده اید؟
میلاد یــاس، اولین تابلو از مجموعه 20 تابلویی : 

مهر و ماه را تشکیل می دهد. تکمیل این تابلو که همان 
ابتداي کار یعنی سال 93 به تصویر کشیده شد حدود دو 
ماه به طول انجامید. این تابلو برخلاف سایر تابلوهاي 
مجموعــه به صورت رئال مینیاتور کار شــده و بقیه به 
صورت اکسپرسیونیسم. میلاد یاس یکی از پرکارترین 
و شلوغ ترین تابلوهاي این مجموعه است که قرار دادن 
آن ابتداي کار به منظور خطا و آزمونی بود که در صورت 
تکمیل تابلو، تضمین کننده ادامه به تصویر کشــیدن 
سایر تابلوهاي این مجموعه می شد، زیرا ابتدا مطمئن 
نبودم این کار شــدنی باشــد. میلاد یاس، صحنه تولد 
فاطمه را به تصویر کشــیده است؛ صحنه اي که در آن 
خدیجه در حالی که از زنان قریش اندوهگین است که 
بــه دلیل ازدواج وي با مردي یتیم در این شــرایط او را 
تنها گذاشته و از کمک به او سرباز زده اند، ناگهان چهار 
زن بهشتی به ســراغش می آیند تا او را در وضع حمل 
یاري کنند. فرشــته هایی که در تابلو به تصویر کشیده 
شده فرشته هایی هستند که پس از تولد فاطمه همراه 
با تشت و ابریقی مملو از آب کوثر از آسمان فرود آمدند.

 انتخاب بخش هایی از زندگی حضرت علی(ع) و . 
فاطمه(س) که براي تهیه این مجموعه هنري انتخاب 

کرده اید بر چه مبنایی است؟
آن فرازهایــی از زندگی این دو بزرگوار که براي : 

شیعه بسیار مهم اســت در خلق این اثر گنجانده شده 
اســت. تولد حضرت علی(ع) و حضرت فاطمه(س)، 
عیدغدیر خم، گردنبنــد پر برکت فاطمه، جنگ احد و 
حضور فاطمه در آن، جنگ صفین و قرآن بر نیزه کردن 
لشــکر معاویه برخی موضوعاتی است که در تابلوهاي 
مهروماه به تصویر در آمده است. بیشتر تابلوها را زندگی 
پر فراز و نشــیب علی همراه با به تصویر کشیدن ابعاد 
مختلف شــخصیتی وي همچون عطوفت و مهربانی، 
تنهایی و درددل کردن با چاه و شــجاعت و دلاوري به 
خود اختصاص داده اســت. براي مهروماه در مجموع 
25 طــرح زده ام که در نهایت با توجــه به این که 14 
تابلو آماده شده از 11 طرح باقیمانده فقط شش طرح را 

انتخاب خواهم کرد.
تابلوهاي مجموعه مهرو ماه که در دو سال اخیر . 

به جشنواره ملی نقاشی آیات راه یافته، دوستداران هنر 
را به تماشاي سایر تابلوهاي این مجموعه نیز ترغیب 
کرده، اما به نظر می آید تکمیل این مجموعه کمی به 

طول انجامیده است.
آنچه باعث شــده از ســال 93 تاکنون همچنان : 

در حال تکمیل این مجموعه باشــم یکی حساســیت 
زیادي اســت کــه براي کیفیت کار به خــرج داده ام و 
دیگري مسائل معیشتی است که باید در کنار پرداختن 
به کارهنري به آنها نیز پرداخت. شــاید اگر وعده هاي 
نهاد هاي مختلفی چون حوزه هنري، اوقاف، ارشــاد، 
شهرداري، پارس جنوبی و سایر نهاد ها محقق می شد 
ایــن کار خیلی زودتر از اینها به اتمام می رســید. براي 

تهیه این اثــر تاریخی باید از بهتریــن ابزار و رنگ ها 
اســتفاده می کردم که اینها خود هزینه هاي کار را بالا 
می برد. تداوم کار به واســطه بالا بودن هزینه ابزار هاي 
کار، مسائل معیشــتی و گاهی جشنواره هایی که باید 
بر اســاس موضوع آنها اثري ساخته و پرداخته می شد 
از بین می رفت. لــذا کار براي مدتی تعطیل و دوباره از 
ســر گرفته می شد. از ســوي دیگر کیفیت کار در این 
اثر برایم بســیار مهم است تا آنجا که حتی گاهی یک 
تابلــو را تا به انتها پیش برده ام امضــا هم کرده ام، اما 
دقیق تر که می شوم نقاشی را بازسازي آنچه در تصورم 
بوده نمی یابم به همین دلیل کل تابلو را از نو بازســازي 
می کنم. نظیر این مورد مربوط به تابلویی بود که ســال 
گذشــته در جشنواره ملی نقاشــی آیات مقام اول را در 
اهواز کســب کرد، اما با وجود این کل تابلو را بازسازي و 
از زاویه اي دیگر به نقاشــی صحنه پرداختم تا آنچه مد 
نظرم هســت به تصویر درآورم. هرچه براي تهیه این 
اثــر جلوتر می روم تمام کــردن آن تا یک مدت زمان 
خاصی برایم کم اهمیت تر می شــود، چون می خواهم 
اثري ماندگار شکل گیرد. با وجود این تاکنون 14 تابلو 
از 20 تابلویی که براي مهروماه در نظر گرفته ام به اتمام 
رسیده است و در تلاشم سال جاري تابلوهاي باقیمانده 

را نیز تکمیل کنم.
آموختن نقاشی را از چه زمانی و با کدام استاد . 

آغاز کردید؟
همیشه داشــتن یک اســتاد برایم آرزو بود. اما : 

در نهایــت تجربه هایم اســتادان من بودنــد. آن قدر 

می کشــیدم و می کشیدم تا نقاشــی هایم بهتر و بهتر 
شوند. از همان کودکی نقاشی می کشیدم. در آن روزها 
دغدغه والدین من هم مانند بســیاري از والدین دیگر 
درس خواندن بچه ها بود، لذا نه تنها مشــوقی نداشتم، 
بلکه سرزنش هم می شدم. حتی یک بار پیش آمد پدرم 
تمام برگه هاي دفتر نقاشی ام را پاره کرد، اما گویا نقاشی 
جزو جدانشــدنی وجود من بود. وقتی پی بردم در این 
زمینه می توانم رشــد کنم و حرفی براي گفتن داشته 
باشــم هر چه مخالفت بود را پشت سر گذاشتم. اوایل تا 
حدود 13 ســالگی براي حسینیه ها، مساجد و پایگاه ها 
نقاشی می کشیدم تا این که بعدها مستقل تر شدم و به 
صورت حرفه اي تر کارم را آغاز کردم.حدود 30 ســال 
پیــش که تصمیم گرفتم به صــورت حرفه اي کارم را 
ادامه دهم، در روستایی که من زندگی می کردم وسایل 
آموزشــی و کتاب هاي هنري بندرت یافت می شد. در 
استان هم کلاسی برگزار نمی شد که بخواهد استادي 
داشته باشد. اما بعدها در رشته نقاشی دانشگاه فرهنگ 
و هنر بوشــهر تحصیل کردم. اولین دوره کلاس هاي 
هنري اســتان را در ســال 79 خودم برگزار کردم و به 
آموزش تخصصی و حرفه اي نقاشــی رنگ و روغن و 

طراحی پرداختم.
خب پس امروز خودتان تدریس می کنید و . 

شاگرد دارید؟
بله، تاکنون حدود 800 شــاگرد پرورش داده ام : 

که تعدادي از آنان هم اکنون نقاشــی را به علاقه مندان 
این رشــته می آموزند. از ســال 86 تاکنون نیز مسئول 
انجمن هنرهاي تجســمی بســیج هنرمندان استان 
هستم و در کنار شــرکت در بسیاري از جشنواره هاي 
ملی و بین المللی، جشــنواره هاي تجسمی استانی را 
نیز داوري کرده ام. در آخرین رویداد هنري که شرکت 
کردم جشــنواره ملی نقاشــی آیات بــود که در بهمن 
امســال به میزبانی گرگان برگزار شــد. براي شرکت 
در جشــنواره تابلوهــاي «عید غدیر خــم»، «غربت 
حضــرت فاطمه(س)» و «غربت حضرت علی(ع)» را 
از مجموعه «مهر و ماه» ارائه دادم و مقام دوم را کسب 
کردم. ســال گذشته نیز که جشنواره ملی نقاشی آیات 
در اهواز برگزار شد، سه تابلو از این مجموعه که «میلاد 

یاس» هم یکی از آنها بود مقام اول را کسب کرد.
«مهروماه» باوجود این که صحنه هایی از زندگی . 

حضرت علی(ع) و فاطمه(س) را به نمایش درآورده و 
طبیعتا براي مخاطبان و هنرمندان شیعه جذاب است، 

اما توانسته توجه هنرمندان مذاهب دیگر را نیز به خود 
جلب کند. دلیل این گرایش ها را چه می دانید؟

ایــن دقیقا همان چیزي اســت کــه در این اثر : 
به دنبال آن هســتم. حضرت علی(ع) و فاطمه(س) به 
واسطه داشتن کمالات و فضایل والاي انسانی به تمام 
افراد بشر تعلق دارند. کمالات و فضایلی که براي همه 
انسان ها از هر کیش و مذهبی قابل ستایش است. تمام 
تلاشــم را به کار گرفته ام تا از مهرو ماه اثري هنري ـ 
دینی بسازم. اثري که نه فقط جنبه هنري داشته باشد و 
نه صرفا جنبه دینی؛ بلکه به گونه اي باشد که هر بیننده 
از هر کیش و مذهب که با فوت و فن هنري آشناست از 
آن خوشش بیاید و لذت ببرد و یک فرد شیعه نیز به این 
دلیل که صحنه هاي این تابلو ها برایش یادآور باورهاي 
دینی اش اســت، به آن عشــق بورزد. در هر تابلو براي 
انعــکاس فضایی که در تصورم بوده آنچنان با رنگ ها 
بازي شده تا صحنه را به گونه اي بسیار زیبا بدون دخل 
و تصرف در اصل وقایع به نمایش درآورم. اســتفاده از 
تکنیک هاي خاص هنري که در نتیجه تجاربم به آنها 
دســت یافته ام این اثر را براي بســیاري از هنرمندانی 
که علاقه اي به مذهب شــیعه ندارند نیز جذاب کرده 
اســت و همین امر باعث شده تا حدودي در شناساندن 

شخصیت این دو بزرگوار ثمربخش واقع شوم.
برجسته ترین نقاشی هاي شما در سال هاي . 

اخیر به نقاشی هایی اختصاص یافته که صحنه هایی از 
زندگی اهل بیت را بازگو می کند. موضوع تابلوهاي شما 

چگونه به این سمت و سو کشیده شد؟
آن زمان که نامگذاري ســال ها آغاز شد، دومین : 

سال یعنی سال 79 را که دو عید غدیر در آن وجود داشت 
به نام امام علی(ع) نامگذاري کردند. این نامگذاري مرا 
بر آن داشــت که تا پایان آن سال بخش هایی از زندگی 
امام علی(ع) را در قالب نقاشی هایم به تصویر در آورم و 
این گونه شــد که مجموعه «ساقی» با 20 تابلو تا پایان 
آن ســال به پایان رسید. پس از آن به مجموعه «فصل 
ســرخ» پرداختم. این مجموعه نیز که صحنه هایی از 
زندگی امام حســین(ع) را به تصویر کشــیده در قالب 
20 تابلو در ســال 84 خلق شد. مجموعه اي که بعدها 
توسط انتشارات دانشگاه تهران به صورت کتاب در آمد. 
«ساقی» و «فصل سرخ» به عنوان اولین کارهاي من 
در زمینــه اهل بیت با وجود این که در نمایشــگاه هاي 
اســتان هاي دیگــر نیــز به نمایــش درآمدنــد و به 
جشنواره هاي مختلف راه یافتند، اما بعدها که تکنیک 
خاص خودم را در نقاشــی پیدا کردم دیگر برایم راضی 
کننده نبودند. تا این که در سال 93 مجموعه «ساقی» 
را بــه طور کامل بایگانی و بــه مجموعه «مهرو ماه» 

پرداختم که تاکنون نیز در حال تکمیل آن هستم.

مهر و ماه به دل همه می نشیند 
گفت وگوي جام جم با هنرمند نقاش بوشهري که ذوق و هنرش را به پاي اهل بیت ریخته است 

متن کامل این گفت وگو را 
در سایت جام جم آنلاین بخوانید

کاخ سرهنگ آباد زواره اصفهان در آتش سوخت 
عادتمان این بود که شروع 
هر سال را که با بهار و تابستان 
و گرمایــش از راه می رســد، 
آتش ســوزي  از  اخبــاري 
جنگل ها بشــنویم و ببینیم. 
همینطور هم بود و اخبار آتش 
گرفتــن درختان جنگلی یکی 
پس از دیگري از راه می رسد، 
اما اتفاق نــادر آتش گرفتن و 

ســوختن آثار تاریخی در ابتداي ســال نو اســت که اولینش یکی دو روز پیش در استان 
اصفهان رخ داد و خبرش بسرعت در فضاي مجازي پیچید. 

مدیــرکل میــراث فرهنگی اصفهان با تایید خبر آتش ســوزي در کاخ چهلســتون 
سرهنگ آباد گفت: دلیل اصلی این امر هنوز مشخص نیست و پیگیري حقوقی و انتظامی 

توسط همکاران ما در اردستان در حال انجام است.
فریدون االله یاري افزود: این بنا داراي مالکیت خصوصی اســت و روز گذشته مالکان 

در این مکان حضور داشتند و حتی ورود و خروج افراد به این بنا کنترل می شده است.
وي با بیان این که صبح روز گذشــته خبر آتش ســوزي در کاخ سرهنگ آباد به یگان 
حفاظت میراث فرهنگی اصفهان اطلاع داده شــد، گفت: این بنا با فاصله زیاد از شــهر 
اصفهان قرار داد و بخشی از مسیر نیز خاکی و صعب العبور است اما ماموران یگان حفاظت 
میراث فرهنگی اصفهان بلافاصله در محل حضور یافتند و آتش نشانان زواره و اردستان 

نیز به مهار آتش پرداختند.
مدیرکل میراث فرهنگی استان اصفهان با بیان این که بیشترین خسارت به سازه هاي 
چوبی این بنا در ایوان عمارت وارد شــده است، افزود: بخشی از این سازه هاي چوبی سال 
گذشــته توسط میراث فرهنگی مورد مرمت قرار گرفته بود و رقم قابل توجهی نیز صرف 

آن شده بود که متاسفانه در این آتش سوزي از میان رفته است.
االله یاري در ارتباط با امکان بازســازي بخش هاي سوخته و ادامه برنامه هاي مرمتی 
این بنا در ســال جاري ابراز کرد: طرح مرمت کاخ چهلســتون سرهنگ آباد وجود دارد و 

این کاخ قابل بازسازي و مرمت کامل است اما هنوز با مالکان به جمع بندي نرسیدیم.
به گفته وي، مشــکلی که به طور معمول در این ارتباط وجود دارد این است که مالک 
مبادرت به حفظ این بنا نمی کند و این در حالی اســت که حفاظت هر بناي تاریخی داراي 

مالک، برعهده خود این افراد است.
 مدیرکل میراث فرهنگی استان اصفهان تاکید کرد: در این ارتباط باید رایزنی هاي لازم 
را با مالکان کاخ سرهنگ آباد انجام دهیم که یا مالک مبادرت به واگذاري به بخش خصوصی 

کرده و بهره بردار براي این بنا تعریف شود یا این که خود اقدام به حفاظت از کاخ کند.

موزه کتابخانه ســلطنتی 
نیــاوران در ادامــه طــرح 
و  دوره اي  نمایشــگاه هاي 
رونمایی آثار خود به مناســبت 
13 فروردیــن «روز جهانــی 
مجموعه اي  کودك»،  کتاب 
از کتاب هاي داستانی موجود 
را در گنجینــه ایــن موزه به 

نمایش گذاشته است.
به گزارش جام جم، این نمایشگاه تا آخر فرودین دایر است و علاقه مندان جهت بازدید 
از آن می توانند از ســاعت 9 تا 18 هر روز به موزه کتابخانه ســلطنتی مجموعه فرهنگی 

تاریخی نیاوران در میدان شهید باهنر (نیاوران) مراجعه کنند.
روز دوم آوریل برابر با 13 فروردین، ســالروز تولد هانس کریستین آندرسن نویسنده، 
نمایشنامه نویس و شاعر ملی نامدار دانمارکی است و به منظور ارج نهادن به کوشش هاي 
او در خلــق آثار داســتانی ارزنده کودکان، این روز را به عنــوان روز جهانی کتاب کودك 

نامگذاري کرده اند.
کتاب هاي داســتانی به نمایش درآمده در موزه کتابخانه ســلطنتی نیاوران نیز از آثار 
هانس کریستیان آندرسن؛ پدر افسانه هاي نو و با عناوین باغ بهشت، دخترك دریا، ملکه 
برف ها و دوشــیزه یخ ها از گنجینه این موزه اســت که بین سال هاي 1347 تا 1352 در 

ایران ترجمه، تصویرگري و به چاپ رسیده است.
اندرســن بــا آمیختن قصه هــاي عامیانه با تخیل خود، 168 افســانه نو نوشــته و 
داستان هایش به 150 زبان ترجمه شده  است و همچنان میلیون ها نسخه از این داستان ها 
در سراسر جهان چاپ می شود. براي آندرسن کاغذ وسیله اي براي بیان تخیلاتش بود. 
یادآور می شــود پیشــنهاد نامگــذاري روزي با نام «روز جهانــی کتاب کودك» در 
ســال 1967 از ســوي دفتر بین المللی کتاب براي نسل جوان مطرح شد تا به این وسیله 
فعالیت هاي دفتر بین المللی کتاب براي کودکان و نوجوانان در سراسر جهان افزایش یابد. 
در این روز توســط دفتر بین المللی کتاب براي نسل جوان مراسم باشکوهی به مناسبت 
بزرگداشــت مقام کتاب کودك و ادبیات کودك و نوجوان در کشــورهاي جهان جشن 
گرفته می شود. شــوراي کتاب کودك ایران، تاکنون دو مرتبه، نخست در سال 1355 و 
بار دوم در سال 1372 از سوي دفتر بین المللی کتاب این وظیفه را به عهده گرفته است.

نمایش کتاب هاي داستانی کودك 
در موزه کتابخانه سلطنتی نیاوران

دیگر چیزي به اردیبهشت ماه نمانده 
است؛ فصل گل هاي بهشتی و رنگارنگ؛ 
فصــل گل هــاي محمــدي و پیچیدن 
عطر حیات بخش و سرمســت کننده این 
گل هاي سرخ و صورتی. فصل برداشت و 
عرق گیري خوش بوترین گل هاي دنیا؛ در 
ایران در شهرهاي گل محمدي پرور، مثل 
آران و بیدگل که مدیر جهاد کشاورزي اش 
گفته برداشت گل محمدي در بخش هاي 
مختلف این شهرستان کویري آغاز شده 
است. حسین فتاحی در گفت وگو با مهر از 
افزایش 20 درصدي کشت محصول گل 
محمدي در آران و بیدگل در ســال جاري 
خبر داد و افزود: برداشت از 300 هکتار از 

باغات گل محمدي در حال انجام است.
وي تصریح کــرد: ابوزیدآباد و بخش 
کویرات، یزدل، نوش آباد و شــهر آران و 
بیدگل از مراکز عمده کشــت و برداشت 
گل محمدي در آران و بیدگل اســت که 
از پنج ســال قبل کار کشــت و برداشت 

گل محمدي را آغاز کرده اند. 
مدیر جهاد کشــاورزي آران و بیدگل 
ایــن را هم گفته کــه کیفیت گلاب این 

منطقه نسبت به سایر مناطق بالاتر است، 
زیرا شرایط خاص اکولوژیکی منطقه که 
شــب هاي سرد و روزهاي نسبتا معتدل و 
گــرم دارد به لحاظ کویــري بودن باعث 
می شــود درصد اســانس و تجمع آن از 
لحــاظ فیزیولوژیکی در گیــاه افزایش 
و عطــر و بوي ویژه اي بــه گل و گلاب 

ببخشد.
فتاحی پیش بینی کرد امســال از هر 
هکتار گل محمدي در آران و بیدگل بیش 

از 250 کیلوگرم گلاب ناب گرفته شود.
فتاحی تصریح کــرد: هم اکنون این 
شهرســتان داراي شــش واحد ســنتی 
گلابگیــري و دو واحــد صنعتی اســت 
که این واحدها در شــهرهاي نوش آباد، 
ابوزیدآباد و آران و بیدگل و روســتاهاي 

یزدل محمدآباد قرار دارد.
وي از برنامــه ریــزي مدیریت جهاد 
کشــاورزي آران و بیدگل براي افزایش 
ســطح زیــر کشــت گل محمــدي در 
شهرســتان خبر داد و گفت: تا افق ســال 
1404 صد هکتار از اراضی آران و بیدگل 

زیر کشت گل محمدي می رود.

عطر گل محمدي در آران و بیدگل پیچید  
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قهرمان قایقرانی ایران از دغدغه هایش می گوید
مدال بازي هاي آسیایی را می خواهم

ســال ها از قایقرانی و رشــته روئینگ دور بوده اما ظاهرا دلتنگی و علاقه 
زیادي که به این رشــته ورزشــی دارد باعث شده تا محســن شادي دوباره به 
ســرش بزند خودش را براي بازي هاي آسیایی آماده کند. محسن مدال طلاي 
مســابقات قهرمانی آسیا در ســال 2007 را در کارنامه دارد و حالا می خواهد در 
بازي هاي آســیایی جاکارتا هم مدال خوشــرنگ دیگري را به نام خودش سند 
بزند. او می گوید: «چند ســالی از روئینگ و قایقرانی دور بودم اما از اردیبهشت 
96 تمریناتم را شروع کردم و آذرماه هم به اردوي تیم ملی پیوستم. تمریناتم را 
جدي دنبال کردم و حالا هدفم بازي هاي آسیایی و کسب مدال است. من دارم 

تلاشم را می کنم تا ببینیم خدا چه می خواهد.»
شــادي این را گفت و ادامه داد: «تا جایی که می دانم رقباي قبلی ام تغییري 
نکرده اند. حالا باید ببینم در بازي هاي آســیایی همان ها شــرکت می کنند یا 
نه. البته اهمیتی براي من ندارد چرا که هدفم مشــخص اســت و می خواهم در 

بازي هاي آسیایی مدال بگیرم.»
 شــادي درباره کار کردن با مربی خارجــی هم می گوید: «جیوگانیک واقعا 
مربی بود و مدتی هم در تمرینات ســال قبل حضور داشــت. من قایقرانی را با 
همین مربی شروع کردم. مربی چینی که هم آمده قبلا در ایران بوده است. من 
چند مدال قهرمانی آســیا و بازي هاي آسیایی را با او به دست آورده ام. تمرینات 
مان با این مربی شــروع شده اســت. هر مربی اي خوب باشد و تجربه داشته و 

رزومه خوبی داشته باشد می تواند به تیم روئینگ کمک کند.»
قایقران ایــران درباره دغدغه هایــش هم می گویــد: «دغدغه ام حضور 
در بازي هاي آســیایی اســت. انتظارم این اســت که اردوها به نحو احســن 
برگزار شــود و تمــام امکانات براي تمرین فراهم شــود. فکــر و ذهنم تماما 
براي بازي هاي آســیایی اســت. در بعضی مســائل و مشــکلات نیز عادت 
کرده ایــم. فدراســیون حقــوق مــا را می دهــد و در این حد رضایــت داریم 
اما امکانات مان ضعیف است. ما در بخش پیست و قایق روئینگ مشکل داریم. 
مشکلات ما نه تقصیر فدراسیون است نه قایقران. اما با همین ها هم تمرینات را 
انجام می دهم اما کفایت نمی کند. کمیته المپیک و فدراســیون و وزارت ورزش 
باید در آینده قدم هایی براي تامین تجهیزات قایقرانی در بخش ســخت افزاري 
بردارنــد. فدراســیون برنامه هایی براي کم تاثیر کردن این مشــکلات روي 
تمرینات مــان دارد. مربی خارجی آمده و اعزام هــاي برون مرزي نیز در برنامه 

اصلی ما تا بازي هاي آســیایی جاکارتا گنجانده شــده تا بتوانیم 
نتیجه خوبی بگیریم.»

تا چند وقت پیش در جدول رده بندي لیگ 
برتر انگلیش و در قسمت تعداد باخت ها، تنها 
تیمی که خط تیره مقابلش به چشم می خورد، 
منچســتر سیتی بود. ســیتیزن ها در دومین 
ســال مربیگري پپ گواردیولا در این تیم به 
نحوي بازي می کردند که تصور می شــد این 
خــط تیره تا پایان لیگ جزیره همچنان باقی 
بماند. اما در هفتــه 23 لیگ جزیره لیورپول 

و یورگن کلوپ توانســتند با نتیجه 4 بر ســه 
من سیتی را شکست داده تا این افتخار نصیب 
قرمزهاي آنفیلد شــود. حالا پس از سه ماه از 
آن مسابقه، این دو تیم در جریان دیدار رفت از 
مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا 
در آنفیلــد به مصاف هــم می روند تا هیجان 
فوتبالی این بار در ســطح اروپــا به نمایش 

گذاشته شود.

این بــازي در واقع اولین دیــدار این دو 
تیم در جریان بازي هاي اروپایی به حســاب 
می آید. این در حالی اســت کــه در فوتبال 
انگلیس تاکنــون 178 بازري بین لیورپول و 
سیتیزن ها برگزار شــده که سهم قرمزهاي 
آنفیلــد 87 و آبی هاي شــهر منچســتر 45 
پیروزي بوده اســت. البته رویارویی تیم هاي 
انگلیســی در جریان فوتبال اروپا تاکنون 17 

بار اتفاق افتاده اســت. در حالی که سیتیزن ها 
تنها یک بار در جریان این مســابقات مقابل 
همشــریان انگلیســی خود قرار گرفته اند، 
لیورپول تاکنون 9 بار مقابل تیم هاي انگلیسی 
بــازي کرده که پنج مورد آن در مرحله حذفی 

بوده است.
عاملــی که باعــث هیجــان فوق العاده 
بازي امشــب می شــود، عملکرد فوق العاده 
هــر دو تیم در فاز هجومی اســت. لیورپول با 
مثلث آتشــین روبرتو فرمینیو، محمد صلاح 
و ســادیو مانه توانســته در 19 بــازي اخیر 
خود در تمام مســابقات باشگاهی و اروپایی 
تنهــا در دو بازي موفق به گلزنی نشــود. این 
تیــم در فصل جاري نیز عملکــرد خوبی در 
بازي هاي خانگی خود داشــته و در 23 بازي 
که آنفیلــد انجام داده اند، تنها یک بار بازي را 
با شکســت به پایان رسانده اند. بی شک امید 
اول گلزنــی تیم کلوپ در این بازي ســتاره 
مصري آنها اســت که تا اینجــاي فصل در 
31 بازي انجــام داده موفق به 29 بار گلزنی 

شده است.
در طرف مقابل، گواردیولا نیز با داشــتن 
بازیکنانــی همچون آگوئــرو، دي بروین و 
ســانه امید زیادي به گلزنــی تیمش در این 
بــازي خارج از خانــه دارد. در واقع آمار خوب 
مهاجمان او را نســبت به این مساله امیدوار 
کرده اســت به طوري  من ســیتی تا اینجاي 
فصل در بازي هاي خــارج از خانه 58 گل به 
ثمر رســانده است. امید اول این تیم نیز براي 
گلزنی، ســرخیو آگوئرو آرژانتینی است که در 
15 بازي انجام داده در ســال 2018 براي این 
تیم، 15 گل به ثمر رسانده است. او در صورت 
به ثمر رساندن یک گل در این بازي، به اولین 
بازیکنی در تاریخ من سیتی تبدیل می شود که 

200 گل به ثمر رسانده است.

اولین دیدار لیورپول و من سیتی در تاریخ بازي هاي اروپایی

نمایش هیجان درآنفیلد دخه آ در آستانه قرارداد جدید با منچستر
نشــریه ســان انگلیســی مدعی 
شــد داوید دخه آ پیــش از جام جهانی 
2018 قرارداد پنج ســاله جدیدي را که 
منچستریونایتد به وي پیشنهاد کرده، 
امضا خواهد کرد. بر اساس این گزارش، 
دستمزد دروازه بان اسپانیایی شیاطین 
سرخ در قرارداد جدید به 350 هزار پوند 
در هفته خواهد رســید. با قرارداد جدید 
دخه آ به رده دوم بازیکنانی که بیشــترین دســتمزد را در منچســتریونایتد می گیرند، 
صعود خواهد کرد. در حال حاضر الکسیس سانچس با 505 هزار پوند در هفته بیشترین 
دســتمزد را میان بازیکنان شیاطین ســرخ دریافت می کند. دخه آ که تا سال 2019 با 
منچستریونایتد قرارداد دارد، در حال حاضر 180 هزار پوند در هفته در این تیم دستمزد 
می گیرد. دروازه بان اول تیم ملی فوتبال اســپانیا که ســال 2011 از اتلتیکو مادرید به 

من یونایتد پیوست، مورد توجه رئال مادرید نیز قرار دارد.

تاتنهام در فکر تمدید قرارداد با پوچتینو
منابع معتبر در بریتانیا مدعی هستند 
تاتنهــام قصد دارد قــرارداد جدیدي با 
افزایش چشــمگیر دستمزد به پوچتینو 
پیشــنهاد دهد تا از خــروج این مربی 
موفق جلوگیري کند. در شــرایطی که 
گفته می شود باشــگاه هایی همچون 
رئال مادرید، پاري سن ژرمن، چلسی و 
منچستریونایتد به اســتخدام پوچتینو آرژانتینی علاقه دارند، تاتنهام اصلا قصد ندارد 
مربی موفق خود را از دست بدهد و بر همین اساس در تدارك ارائه پیشنهادي جدید به 
وي است. اسپرز می خواهد دستمزد پوچتینو را از 5/5 میلیون پوند در سال به 8/5 میلیون 
پوند برســاند. فعلا در حال حاضر رئال مادرید و پاري ســن ژرمن جدي ترین مشتریان 
پوچتینو محسوب می شوند. گفته می شود در صورت جدایی زیدان، رئال مادرید اولویت 
اصلی خود را پوچتینو قرار می دهد. در عین حال پاري سن ژرمن هم بعد از قطع همکاري 
با امري در پایان فصل به دنبال سرمربی جدیدي است و یکی از گزینه هاي اصلی سران 

این باشگاه ثروتمند، پوچتینو بازیکن سابق پی اس جی است.

آلگري: براي سرمربیگري به خارج از ایتالیا خواهم رفت
ماسیمیلیانو آلگري 50 ساله که پس 
از قبول هدایت یوونتوس در سال 2014، 
این تیم را به سه عنوان قهرمانی متوالی 
در سري A، سه قهرمانی متوالی در جام 
حذفی ایتالیا، یک قهرمانی در سوپرجام 
ایتالیا و البته دو فینــال لیگ قهرمانان 
اروپا رساند، می گوید با پایان قراردادش 
در یوونتوس براي ســرمربیگري به خارج از ایتالیا خواهد رفت. سرمربی ایتالیایی راه راه 
پوشــان تورین که گفته می شــود مورد توجه باشــگاه هایی همچون چلسی، آرسنال و 
پاري سن ژرمن است در گفت وگو با روزنامه تلگراف انگلیس گفت: قطعاً در پایان قراردادم 
با یوونتوس به خارج از ایتالیا خواهم رفت. کارم در ایتالیا تمام شــده اســت. آلگري که 
قراردادش با یوونتوس در ســال 2020 به پایان خواهد رسید، درخصوص آینده حرفه اي 
خود نیز اظهار کرد: قرار نیســت براي همیشــه مربیگري کنم. احتمالا پنج یا شش سال 
دیگر در رده باشــگاهی مربیگري خواهم کرد و ســپس دوست دارم در رده ملی به کارم 

ادامه بدهم. 

فوتبال اروپا 

رکورد خاص کاسیاس
پورتو دوشنبه شب در لیگ پرتغال به مصاف 
بلننسه رفت، با دو گل مغلوب شد و صدرنشینی 
را از دســت داد اما اتفاق خاصی در این بازي رخ 
داد. ایکر کاســیاس توانست با حضور در ترکیب 
پورتــو هزارمین بازي خود را به ثبت برســاند. 
دروازه بان اســپانیایی براي صد و هشتمین بار با 
پیراهن پورتو به میدان رفت. او پیش از این 725 
بار براي رئال مادرید بازي کرده بود و 167 بازي 
ملی داشت. دروازه بان 36 ساله توانست بیستمین بازیکن از نظر تعداد بازي ها شود و با تامی هاچیسون 
اسکاتلندي که در سال هاي 1965 تا 1994 بازي می کرد برابر شود. او همچنین دومین بازیکن اسپانیایی 
است که به این رکورد می رسد. تنها رائول گونسالس از او بالاتر است که 1034 بازي انجام داده است.

چنگیز اوندر در تابســتان ســال قبل بود که به رم پیوســت اما او در نیم فصل دوم 
رقابت هاي ســري A به بازي گرفته شد و توانسته عملکرد درخشانی از خود نشان دهد. 
بازي هاي درخشــان این بازیکن جوان ترکیه اي در رم باعث شــده مورد توجه تیم هاي 
بــزرگ اروپایی قرار گیرد و ســیتی یکی از تیم هایی 
اســت که به جذب این بازیکن علاقه دارد. چنگیز از 
پیشنهاد سیتی خبر داد، اما تاکید کرد در رم می ماند. 
او گفت: من با پیشنهاد منچسترسیتی 
مواجه شــدم اما آن را قبول 
نکردم. مونوچی، مدیر 
باشــگاه به من گفت 
به بازیکنــی مهم در 

رم تبدیل خواهم شد.

واکنش ستاره رم به پیشنهاد سیتی
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ساخت و ساز غیرقانونى 
در مسجدسلیمان

شــهروندي از مسجدسلیمان: 
ساخت وساز غیرقانونی در شهرستان 
مسجدســلیمان بســیار زیاد است و 
شهرداري این شــهر هیچ نظارتی بر 

این ساخت وسازها ندارد.
در آرزوى تسویه حساب

 حیدري از تهران: بازنشسته سال 
96 از آموزش و پرورش هســتم، ولی 
این ســازمان هنوز هیچ اقدامی بابت 

تسویه حساب نکرده است.
غافلگیرى با قطع آب

شــهروندي از اصفهان: سازمان 
آب اســتان اصفهان، آب را در منطقه 
کوي امــام(ره) بدون اطــلاع قبلی 
قطع می کند و پاسخگوي اعتراضات 

شهروندان نیست .

حق با شماست

info@jamejamonline.ir
روابط عمومى:22262142

 فرهنگیان امسال بیشتر سفر رفتند
علی الهیار ترکمن، معاون توســعه مدیریت و پشــتیبانی آموزش و پرورش از رشد
25 درصدي مســافرت هاي نوروزي خبر داد و گفت:در نوروز امســال، استان فارس با 
پذیرش 605 هزار مســافر، رکورد بیشترین جذب مسافر را به خود اختصاص داد. وي با 
بیان این که تعداد مســافران فرهنگی از مرز سه میلیون و 500 هزار نفر گذشت، افزود: 
اســتان هاي فارس، اصفهان، خراســان رضوي، خوزستان، هرمزگان، بوشهر، گیلان، 
یزد، مازندران، لرستان، کرمان، سیستان و بلوچستان، قم، گلستان و کردستان به ترتیب 

بیشترین پذیرش مسافران فرهنگی را داشته اند. / فارس 

 مدارس تهران از پیک نوروزي دل نکندند
رضــوان حکیم زاده، معاون آموزش ابتدایی وزیرآموزش و پرورش گفت: براســاس 
گزارش هایی که تاکنون به ما رســیده است، بیشــترین تخلف در اجراي طرح «عید و 
داســتان» و ممنوعیت ارائه پیک هاي نوروزي در مدارس شــهر تهــران اتفاق افتاده 

است. / فارس

 50 هزار زندانی عید به خانه رفتند
اصغر جهانگیر، رئیس ســازمان زندان ها گفت: براساس آمارهاي موجود، حدود 50 
هزار نفر از زندانیان از مرخصی هاي نوروزي استفاده کردند که این عدد در سال گذشته 
35 هزار نفر بود. وي به آمار ورودي زندان هاي کشور در سال 96 نیز اشاره کرد و توضیح 
داد: سال گذشته به دلیل برخی مسائل مانند اغتشاشات دي، چند هزار نفر به آمار ورودي 
زندان ها اضافه شــد و در مجموع حدود 4 تا 5 درصد افزایش ورودي اتفاق افتاد که البته 
بخش عمده این افراد پس از تعیین تکلیف با قرارهاي قانونی از زندان آزاد شدند. جهانگیر 
در عین حال گفت در دو ســال گذشــته، جمعیت کیفري زندان ها با اقداماتی همچون 

استفاده از مجازات هاي جایگزین حبس حدود یکصد هزار نفر کاهش یافت. /  تسنیم

 کارنامه کنکور دکتري هفته آخر فروردین
منتشر می شود

حســین توکلی، مشاور عالی ســازمان سنجش با اشــاره به جزئیات آماري کنکور 
دکتري از انتشار کارنامه کنکور دکتري سال 97 در هفته آخر فروردین  خبر داد و گفت: 
کار قرائت و تصحیح پاســخنامه ها به پایان رســیده است و نتایج اولیه آزمون به صورت 
کارنامه تنظیم شده و کارنامه تمام داوطلبان شرکت کننده در هفته آخر فروردین 97 بر 
روي ســایت سازمان ســنجش قرار خواهد گرفت. داوطلبانی که مجاز به انتخاب رشته 
شده باشند می توانند در نیمه اول اردیبهشت 97 نسبت به انتخاب رشته اقدام کنند./ مهر

 بار دیوان عدالت اداري سبک تر شد
محمدکاظــم بهرامی، رئیس دیوان عدالت اداري از رشــد چشــمگیر پرونده هاي 
مختومه شــده در ســال 96 خبر داد و گفت: ســال 95 تعداد ایــن پرونده ها 108 هزار

 و426 مورد بود که این آمار در سال 96 به 146 هزار و 404 پرونده رسید. / جام جم 

هلال احمر پذیراي بیش از 4 میلیون مسافر در نوروز
مســعود حبیبی، رئیس ســازمان جوانان جمعیت هلال احمر، از مراجعه 4 میلیون و 
650 هزار مســافر نوروزي به هزار پایگاه سازمان جوانان هلال احمر خبر داد و گفت: از 
این تعداد 4 میلیون 350 هزار نفر به پایگاه هاي ثابت و 300 هزار نفر به پایگاه هاي سیار 
سازمان جوانان هلال احمر مراجعه کردند. حبیبی، تعداد جوانان داوطلب مشارکت کننده 
در این طرح را 24 هزارو 212 نفر اعلام کرد و افزود: 350 هزار مسافر از خدمات سلامت 

این پایگاه ها بهرمند شدند./مهر

آمار دختران آسیب دیده افزایش نداشت
رضا جعفري، مدیرکل دفتر آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور گفت: 
آمار دختران آســیب دیده در سال گذشــته افزایش قابل ملاحظه اي نداشت. وي درباره 
بازپروري زنان و دختران آســیب دیده و در معرض آســیب، گفت:  25 مرکز حمایت و 
بازپــروري زنان و دختران آســیب دیده اجتماعی فعال اســت. وي افزود: این مراکزبه 
صورت شبانه روزي در 23 استان به امر حمایت و توانمند سازي این قشر از جامعه هدف 
در قالب خدمات روان شناســی، مددکاري، پزشکی، حرفه آموزي با رویکرد بازگشت به 

زندگی عادي و بازپیوند خانواده مشغول فعالیت هستند./ ایلنا

راه اندازي طرح فوریت هاي اجتماعی در کمیته امداد
فاطمه رهبر، معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد از تدوین بسته مکمل ویژه 
بیماران زمین گیر و صعب العلاج و پرداخت هزینه هاي بیماري این دســته از مددجویان 
خبر داد و گفت: براي نخســتین بار در ســال 96، 20 میلیارد تومــان اعتبار ویژه براي 
بیمــاران خــاص و صعب العلاج اختصاص یافت. وي با اعلام این که امســال پرداخت 
تســهیلات با اولویت زنان سرپرســت خانوار خواهد بود عنوان کرد: تســهیل تضمین 
تســهیلات پرداختی یکی دیگر از سیاســت هاي کمیته امداد در ســال 97 است.رهبر 
از صــدور مجوز راه اندازي طرح فوریت هاي اجتماعــی در کمیته امداد خبر داد و گفت: 
دبیرخانه پیشــگیري و کنترل آسیب هاي اجتماعی براساس بیانات  مقام معظم رهبري 

تشکیل شده است./ فارس

 اهداي خون 8000 شهروند تهرانی در نوروز

مرتضــی طباطبایی،مدیرکل انتقال خون اســتان تهران، گفــت: بیش از 10 هزار 
شــهروند تهرانــی در ایام نوروز به مراکز اهداي خــون مراجعه کرده و8364  نفر خون، 
پلاکت یا پلاسما اهدا کردند. وي با اشاره به سهم 4 درصدي بانوان در ایام نوروز افزود: 
نیمــی از اهــداي خون ایام نوروز متعلق به اهداکنندگان مســتمر خون بود که در طول 

یک سال حداقل 2 بار خون اهدا می کنند./ میزان 

امکان تهیه طرح ترافیک روزانه به روال سابق
مصطفی قنبرنژاد، مدیر واحد صدور آرم ســازمان حمل و نقل و ترافیک بااشــاره به 
اجــراي دوباره طرح ترافیک با پایان تعطیلات نــوروزي، از امکان تهیه طرح ترافیک 
روزانه به روال ســابق و از طریق سایت شــهرداري تهران و شماره گیري کد دستورى 

#137*  خبر داد. 

وي بــا تاکید بــر این که طرح ترافیک 96 تا پایان فروردین 97 معتبر اســت، گفت: 
طرح ترافیک بصورت روزانه و با تعرفه ســال 96 از طریق سامانه هاي مذکور به فروش 
می رســد و شهروندان می توانند به منظور تردد در محدوده طرح ترافیک از طرح روزانه 

استفاده کنند./ مهر 

کوتاه از جامعه

مینا مولایی
جامعه

تعیین تکلیف تعرفه هاي حوزه درمان، 
از آن بحث هاي داغی اســت که هر سال با 
نو شدن سال، زمزمه هایش شنیده می شود؛ 
زمزمه اي که از ماه آخر ســال کهنه شروع و 
به دغدغه جماعت زیادي تبدیل می شــود. 
بحثی که در اولین ماه سال نو، پرحاشیه و پر 
از بحث و جدل ادامه پیدا می کند، موافق ها 
و مخالف هایش مقابل هم صف می کشند و 
در نهایت بعد از تصویب، انگار کام هیچ کدام 
از ایــن دو گــروه از نتیجه به دســت آمده 
شیرین نمی شــود. نه موافقانی که افزایش 
قیمت تمــام محصــولات و خدمات را در 
طول سال دستاویز قرار می دهند و به همین 
بهانه معتقدند که تعرفه خدمات پزشکی هم 
نمی تواند افزایش پیدا نکند یا ثابت باشــد و 
نه مخالفانی که پاي ورشکستگی بیمه ها را 
به این قضیه باز می کنند و معتقدند فشــار 
مضاعفــی که از قِبَل افزایــش تعرفه ها به 
ســازمان هاي بیمه گر وارد می شــود قابل 
جبران نیست؛ فشاري که درنهایت بیماران 

را درگیر می کند.

 اعلام نشدن تعرفه ها
مشکل ساز است

تعییــن تکلیف تعرفه هاي پزشــکی، 
حکایت جدیدي نیســت، چالشــی است 
تکــراري بین چند نهاد مســئول، از وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گرفته تا 
شوراي عالی بیمه و سازمان نظام پزشکی. 
بحثی که باید در آخرین روزهاي سال کهنه 
بســته شــود و اغلب تصمیم نهایی درباره 
تغییر رقم تعرفه ها تا اواسط بهار سال جدید، 
کند و کشــدار ادامه پیــدا می کند؛ بحثی 
که امســال هم به روال ســال هاي گذشته 
در نخســتین روزهاي کاري ســال جدید 
شروع شــده و هنوز خبري از اعلام نتیجه 
نهایی اش نیست. موضوعی که مورد توجه 
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
شوراي اسلامی قرار می گیرد. آن هم وقتی 
که علی نوبخت بــه ما می گوید: «موضوع 
تعرفه ها بهتر اســت که در همین فروردین 
بسته شــود؛ همان طوري که می بینیم قوه 
قضاییه، بحث دیه را در اســفند نهایی کرد، 
تعرفه هاي پزشکی هم باید در اسفند بسته 
می شــد که این اتفاق نیفتاد و این موضوع 

می تواند مشکل ساز بشود.»
مشــکلات ناشــی از تاخیــر در اعلام 

تعرفه هاي پزشــکی سال 97 که نوبخت به 
آن اشاره می کند، افراد زیادي را تحت تاثیر 
قرار می دهد و گاهی تا افزایش خودســرانه 
تعرفه ها در برخــی کلینیک ها و مطب ها تا 
قبل از اعلام نهایی هم کشــیده می شود، 
بحث و جدلی همیشــگی بین پزشــکان و 
بیمارانی که هنوز از حق ویزیت هاي جدید 
و نرخ بقیه خدمات پزشــکی ارائه شده خبر 

ندارند.

نرخ تورم، سقف افزایش
با این حال رئیس کمیســیون بهداشت 
و درمان مجلس، پیــش بینی می کند نرخ 
تعرفه ها امســال هم براســاس نرخ تورم 
افزایش پیدا کنــد. میزان این افزایش البته 
به گفته نوبخت هنوز مشــخص نیســت 
و بــه عدد تورمی کــه بانک مرکزي اعلام 
می کند، وابسته است. نرخی که سال گذشته 
در آخریــن روزهاي خرداد بعد از ماجراهاي 
بسیار، بالاخره تعیین تکلیف و براین اساس 
رقم رشد کلی تعرفه هاي پزشکی 5 درصد 

اعلام شد.
نوبخت با اشــاره به حاشیه هاي منتشر 
شــده از جلسه شــوراي عالی بیمه درباره 
تعیین میــزان تعرفه ها می گویــد: در این 
جلسه، سازمان برنامه و بودجه اعلام کرده 
به شرطی با این افزایش موافق است که بار 
مالی نداشــته باشد، درحالی که آنچه مسلم 
است این که افزایش تعرفه بار مالی خواهد 
داشــت، چه براي مردم چه بــراي دولت، 
منتها ما امیدواریم با قانونی که براي بودجه 
ســال 97 تصویب کردیم این بار مالی زیاد 
نباشــد، چراکه وزارت بهداشت و سازمان 
بیمه موظف شــده اند نظام ارجاع و پرونده 
سلامت را الکترونیک بکنند و با الکترونیک 

شــدن پرونده سلامت و اجرایی شدن نظام 
ارجاع، میزانی صرفه جویی به عمل خواهد 
آمد که می توان از محل این صرفه جویی ها، 
عدالت را در پرداخت تعرفه ها رعایت کرد.»
محمدحســین قربانــی، دیگــر عضو 
کمیســیون بهداشــت مجلس هم درباره 
تعییــن تکلیف نــرخ تعرفه ها بــه جام جم 
می گوید: در این موضوع، قانونگذار وظیفه 
تعیین میزان تعرفه ها را در اختیار ســازمان 
نظام پزشکی و شوراي عالی بیمه قرار داده 
و بر این اساس هر سال متناسب با نرخ تورم، 
این مقدار مشخص می شود. پس نمی شود، 
میزان تورم را افزایــش داد، اما تعرفه هاي 

پزشکی تغییري نداشته باشد.
نایب رئیس کمیســیون بهداشــت هم 

معتقد است میزان تعرفه ها باید هرچه زودتر 
اعلام شــود و نباید بعد از گذشت چند ماه از 
سال تعرفه ها را اعلام کرد، چراکه نتیجه اي 
جــز افزایش دریافتی هــاي غیرمتعارف و 
کاهــش ارائــه خدمات درمانی بــه دنبال 

نخواهد داشت.

 سرگردانی قبل از اعلام نهایی
تعرفه ها

افزایش هــاي غیر متعارفــی که این 
نماینــده مجلس بــه آن اشــاره می کند، 
تجربه مشترك بســیاري از بیماران است؛ 
بیمارانی که در ســه ماهه ابتدایی هر سال 
جدید، ســرگردانی را در نرخ هاي متفاوت 
خدمــات پزشــکی اي کــه به آنهــا ارائه 
می شــود، از خدمات پزشکان نسخه نویس 
مثل پزشکان عمومی، متخصصان اطفال 
و عفونــی تــا ســایر خدمــات درمانی در 
کلینیک هاتجربه می کننــد و از این تاخیر 
گله مندنــد. این تاخیر اما تبعات کلان تري 
دارد؛ موضوعــی که هادي میرهاشــمی، 
معاون درمان دانشــگاه شــهید بهشــتی 
درباره اش به ما می گویــد: تاخیر در اعلام 
تعرفه ها باعث می شــود ما همیشه از برنامه 
عقب باشیم. چون همین نرخی که تصویب 
می شود خودش با یک سال تاخیر پرداخت 

می شود.
 از طــرف دیگــر، تعرفه اي کــه امروز 
درباره اش صحبت می شود و چند ماه دیگر 
تصویب می شود، این مشــکل را به وجود 
می آورد که تکلیف پول هایی که در این بین 
جابه جا شده را معلوم نمی کند و معلوم نیست 
چه نتیجه اي خواهد داشت، چون در این باره 
می گویند عطف به ماســبق نمی شود. پس 
تکلیف مشخص نیســت. درحقیقت انگار 

چندماه این وســط سوخته باشد و در نهایت 
ما همیشه عقب بیفتیم.

 در این میان افــراد فعال زیادي هم در 
حوزه سلامت هستند که معتقدند، دیر اعلام 
شــدن تعرفه هاي خدمات پزشکی در سال 
جدید می تواند به ساختار ضعیف بیمه ها در 
کشورمان بیش از پیش آسیب بزند. گروهی 
که می گویند بیمه ها همیشه با کسري بودجه 
و عقب ماندگی نســبت به تعرفه هاي سال 
قبل روبه رو هســتند و وقتی نتوانند بار این 
افزایش و دیرکرد در اعلام را پوشش بدهند، 
تبعات این ناتوانی شان، زنجیروار ادامه پیدا 
کرده و در نهایت به بیماران می رسد؛ همان 
گروهی که هربار به یک بهانه، ســرگردانی 
را در مطب ها، کلینیک ها و بیمارســتان ها 

تجربه می کنند.

درد بی تعرفگی
افزایش دریافتی هاي نامتعارف و کاهش کیفیت خدمات برخی از مشکلات اعلام نشدن تعرفه هاي جدید است

جام جم از تبعات تاخیر در اعلام تعرفه هاي پزشکی سال جدید گزارش می دهد 

 تاخیر در اعلام تعرفه ها باعث 
می شود ما همیشه از برنامه 
عقب باشیم، چون تعرفه اي 
که امروز درباره اش صحبت 

می شود و چند ماه دیگر 
تصویب می شود، این مشکل 
را به وجود می آورد که تکلیف 

پول هایی که در این بین 
جابه جا شده را معلوم نمی کند 

میرهاشمی 

 موضوع تعرفه ها بهتر است 
در فروردین بسته شود؛ 

همان طور که می بینیم قوه 
قضاییه، بحث دیه را در 

اسفند نهایی کرد، تعرفه هاي 
پزشکی هم باید در اسفند 
بسته می شد که این اتفاق 

نیفتاد و این موضوع می تواند 
مشکل ساز بشود

نوبخت 

 میزان تعرفه ها باید هرچه 
زودتر اعلام شود و نباید 
بعد از گذشت چند ماه از 

سال تعرفه ها را اعلام کرد، 
چراکه نتیجه اي جز افزایش 
دریافتی هاي غیرمتعارف و 

کاهش ارائه خدمات درمانی 
به دنبال نخواهد داشت

قربانی

افزایش قیمت دارو براساس نرخ تورم 
 سخنگوي ســازمان غذا و دارو گفت: امسال افزایش 
یا کاهش قیمت داروها مانند گذشــته، ذیل عنوان منطقی 
شدن قیمت ها در کمیته قیمت گذاري دارو در این سازمان 
تصمیم گیري خواهد شد اما درصورت افزایش، میزان آن 

براساس نرخ رسمی تورم خواهد بود.
 بــه گزارش ایرنا، کیانوش جهانپور  افزود: قیمت داروها 
براســاس برآوردهاي انجام شده شــامل هزینه ها، منابع 
انســانی و برابري نرخ ارز تعیین می شــود. وي عنوان کرد: 

براي تغییر قیمت و منطقی شــدن بهــاي داروها در طول 
سال، به طور مستمر در مورد داروهاي تولید داخل و وارداتی 

تصمیم گیري می شود.
جهانپور تصریح کرد: افزایش هزینه ها ممکن اســت 
منجر به افزایش قیمت داروها شود که در آن صورت میزان 

افزایش تا سقف نرخ تورم خواهد بود.
سخنگوي سازمان غذا و دارو یادآور شد: البته هر سال 
مواردي از داروها نیز بــوده اند که به جاي افزایش قیمت، 

کاهش قیمت داشــته  اند که این تغییر قیمت ها به صورت 
مستمر اعلام شده اند. 

به گفته جهانپور، افزایش قیمت دارو در ســال گذشته 
براســاس نرخ تورم حداکثر تا 9 درصد اعمال شد. براساس 
این گزارش سال گذشته دست کم قیمت 15 قلم دارو تغییر 
کرد. یکی از مشــکلات پیش آمده درباره قیمت داروها در 
سال گذشــته این بود که برخی داروها با قیمتی متفاوت از 
قیمت درج شده روي بسته بندي ها به مردم عرضه می شد.

رئیس کمیســیون عمران شوراي شهر 
تهران گفت: نجفی در جلســه دیروز عنوان 
کــرد بیمار اســت و چنــد روز دیگر عمل 
جراحی دارد و مصلحت شــهر این است که 
فرد جدیدي به عنوان شهردارانتخاب شود.

به گزارش فــارس، در روزهاي پایانی 
سال گذشــته اعضاي شــوراي شهر قرار 
گذاشــته بودند بــراي بررســی موضوع 
استعفاي شهردار تهران 14 فروردین جلسه 
هم اندیشــی برگزار کنند، این جلسه دیروز 

برگزار شد.
 محمــد علیخانی، رئیس کمیســیون 
عمران شــوراي شــهر درباره جزییات این 
جلسه گفت: این جلســه با حضور شهردار 
تهران برگزار شــد و نجفی تاکید داشت که 
بیمار اســت و نمی تواند شــهر را به درستی 

اداره کند.
علیخانی با اشاره به این که نجفی گفته 
مصلحت شــهر در این اســت فرد جدید ى 
انتخاب شود، بیان کرد: بعد از صحبت هاي 
نجفــی برخی از اعضا به عنــوان موافق و 

مخالفت صحبت کردند.

به گفته وي مخالفان استعفا معتقدندکه 
بحث فشارهاي سیاسی باعث این تصمیم 
نجفی شده است. موافقان هم دلایل نجفی 
را قانع کننده دانسته و معتقدند که باید خود 

نجفی در این زمینه تصمیم گیري کند.
آن طــور که علیخانی گفت در جلســه 
دیروز شــورا 15 نفر حضور داشتند و 6 نفر 

غیبت داشتند.
به گفتــه او در بین افراد حاضر مخالفان 
اســتعفا بیشــتر بودند، ولی قرار شــد در 
جلســه اي که همه اعضا بودند در این باره 

تصمیم گیري شود.
علیخانــی عنوان کرد: همچنین در این 
جلسه مطرح شد که اگر شورا با رفتن نجفی 
مخالفت کند آیــا خود آقاي نجفی می ماند 
که نجفی گفت نمی مانم. نهایتاً قرار بر این 
شــد اســتعفا در روز 19 فروردین در دستور 
کار قــرار گیرد و در جلســه علنی موافقان 
و مخالفــان صحبــت کننــد و در نهایت 

راي گیري شود.
وي ابــراز کرد: البته نجفی فشــارهاي 
سیاســی را رد نکرد، اما معتقد بود بیماري 

مزید بر علت شده و گفت که اگر فقط بحث 
سیاسی بود می ماند ولی در حال حاضر بحث 
بیماري بر کارش تأثیر گذاشته، چرا که باید 
درمان شــود و به زودي عمل جراحی دارد. 
او نمی خواهد در کار شــهرداري خلل ایجاد 

شود.

 انتخاب سرپرست براي
شهرداري

رئیس کمیســیون عمران شوراي شهر 
تهران در پاســخ به این پرســش که براي 
شــهرداري سرپرســت انتخاب می کنید، 
گفت:ایــن موضوع در جلســه یکشــنبه
 19 فروردین مورد بررسی قرار می گیرد که 
اگر در آن جلســه نجفی دیگر در شهرداري 
تهران نماند در خصوص انتخاب سرپرست 

باید اقدام کنیم.
وي با تأکید بر این موضوع که به سرعت 
نمی توانیم گزینه جدیدي براي شهرداري 
انتخــاب کنیم، افــزود: ابتدا سرپرســت 
می گذاریم و بعد شهردار را انتخاب می کنیم 
چــرا که نمی توانیم شــهر را بــه حال خود 

رها کنیم.
علیخانی در پاســخ به این پرسش که در 
رسانه ها اعلام شــده که مصطفی سلیمی 
شــهردار منطقه 3 قرار اســت بــه عنوان 
سرپرست انتخاب شــود، بیان کرد: بحث 
هیچ شــخصی نشده است فعلا بحث قبول 

یا عدم قبول استعفاست.
وي در پاســخ بــه این پرســش که از 
گزینه هاي قبلی که براي شهرداري تهران 
مطرح کرده بودید این بار استفاده می کنید، 
گفــت: نمی دانم. اصــلا موضوعی مطرح 
نشــده اســت برخی از آن افراد در جاهایی 
ســمت گرفتند و برخی هم مانند مرعشی 

استعفا دادند.
رئیس کمیســیون عمران شوراي شهر 
تهران در پاسخ به این پرسش که شما از اول 
می دانستید که آقاي نجفی مرد استعفاست 
پس چرا وي را به عنوان شــهردار انتخاب 
کردید، گفت: خیلی از دوستان یادشان است 
که این موضوع در آن زمان هم مطرح شــد 
و مصاحبه هایی هم صورت گرفت اما آقاي 
نجفی صراحتا اعلام کرد که خوب شــده و 
قلبش مشــکلی نــدارد و آن موقع موضوع 

بیماري جدید مطرح نبود.

لزوم انتخاب جانشین شهردار 
عضو مجمع نمایندگان اســتان تهران، 
با بیان این که شــوراي شــهر باید به بحث 
عدم آمادگی شــهردار براي اداره پایتخت 
توجه ویژه کند، گفت: این شــورا باید براي 
انتخاب فرد جانشین شهردار اقدامات لازم 

را انجام دهد.
 به گزارش خانه ملت، پروانه مافی درباره 
بررســی طرح استعفاي شــهردار درجلسه 
غیرعلنی دیروز شوراي شهر، گفت: با توجه 
به شــرایط پیش آمده براي شهردار تهران 
بویژه بیماري وي، این مســاله قابل توجه 
بــوده و باید با این نــگاه این موضوع حل و 
فصل شــود، زیرا شهردار آمادگی ادامه کار 

را به دلیل بیماري ندارد؛ تهران شــهري با 
جمعیت بالا بــوده و اداره آن نیازمند وجود 
سلامتی درشــهردار و دارا بودن اطلاعات 

عمیق براي اداره پایتخت است.
نماینده مردم تهران، ري، شــمیرانات، 
اسلامشــهر و پردیس در مجلس شوراي 
اســلامی  با اشــاره به شــرایط پیش آمده 
براي شهردار تهران، افزود: به نظر می رسد 
حضور نجفی در سطح مدیریت شهرداري 
تهــران خیلــی ضرورتی نداشــته و براي 
اداره شــهر تهران بایــد بهترین انتخاب را 
از اشــخاص، نامزدهــا و افــراد جایگزین 
بــا توجــه بــه ویژگی هاي شــهر تهران 

داشت.
مافی دربــاره تاثیر برخی فشــارهاي 
سیاسی در طرح استعفاي شهردار، تصریح 
کــرد: درحال حاضر مســاله مهم موضوع 
آینده مدیریت شهري تهران است، بنابراین 
بازگشت به مســائلی که درگذشته مطرح 
بود خیلی درحل مشــکلات پایتخت موثر 
نیست؛ تهران داراي مشکلات حادي بوده 
کــه در حل آنها نباید زمان را از دســت داد، 
ضمن این کــه هر مســاله اي مجدد قابل 
پیگیــري بوده و مســائل مربــوط به اداره 
شــهر تهران در شهرداري گذشته با حضور 

شهردار جدید نیز قابل پیگیري است. 

پافشاري کلیددار تهران بر استعفا  

 رئیس ســازمان بهزیستی کشور 
با اشــاره بــه وجود ســه میلیون زن 
سرپرســت  خانوار گفت: برنامه بسیار 
جامعی براي این زنان طراحی کرده  ایم 

تا امسال آن را عملیاتی کنیم.
 بــه گــزارش ایرنا، انوشــیروان 
محســنی بندپــی افزود: تمــام زنان 
سرپرســت خانوار را تقســیم بندي و 
وضعیــت حمایت آنان را اولویت بندي 
کردیم ؛ براســاس نیازســنجی هاي 
انجام شده، شرایطی فراهم می آوریم 
تا نســبت به اشــتغال، بیمــه تامین 
اجتماعی، کسب مهارت و حرفه آموزي 
زنان سرپرســت خانوار در قالب برنامه 

جامع، اقدام شود.
وي تاکید کرد: توانمندسازي زنان 
سرپرست خانوار از راهبردهاي اصلی 

سازمان بهزیستی کشور است .
رئیس ســازمان بهزیستی کشور 
یادآور شــد: در راستاي توانمندسازي 
زنان سرپرســت خانوار، سال گذشته 
براي 46 هــزار نفر، فرصت شــغلی 
ایجاد کردیم که 20 هزار نفر آنان زنان 

سرپرست خانواده هستند.
محسنی بندپی بیان کرد: همچنین 
تاکنون 110 هزار زن سرپرست خانوار 
تحت پوشش بیمه اجتماعی بهزیستی 

قرار گرفته اند.
وي گفــت: یکــی از اقدامــات 
بهزیســتی در توانمندســازي زنــان 
و برخــورداري تمــام آحــاد جامعه از 
حقوق شــهروندي، بیمــه اجتماعی 
زنان سرپرست خانوار براساس لایحه 

مساعدت هاي اجتماعی است.
رئیس ســازمان بهزیستی کشور 
عنوان کرد: براي بیمه زنان سرپرست 
خانــوار، آن را در بودجــه 97 پیگیــر 
شــدیم و مجلس شــوراي اسلامی، 
230 میلیارد تومان به بودجه 97 براي 
زنان سرپرست خانواده تحت پوشش 
بهزیســتی و کمیته امــداد افزوده تا 
پوشــش فراگیرتري در ایــن زمینه 

صورت گیرد.
رئیس ســازمان بهزیستی کشور 
تصریــح کــرد: براي پوشــش زنان 
سرپرســت خانوار خارج از پوشــش 
نهادهاي حمایتی در سامانه بهزیستی 
نیز 80 هزار خانوار زن سرپرســت ثبت 

شده اند تا تحت پوشش قرار گیرند.

برنامه جامع  
زنان سرپرست 

خانواراجرا می شود
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27 داوران هفته
اسامی داوران هفته بیست وهفتم لیگ برتر فوتبال از سوي کمیته داوران فدراسیون 

فوتبال مشخص و به شرح زیر اعلام شد:
پنجشنبه 16 فروردین

صنعت نفت ـ پیکان، ساعت 19 در ورزشگاه تختی آبادان
داوران: علی صفایی، هادي طوسی، حامد صفایی و علیرضا حیدرپناه

جمعه 17 فروردین
استقلال خوزستان ـ گسترش فولاد، ساعت 17 در ورزشگاه غدیر اهواز

داوران: سیدمهدي سیدعلی، تورج عیوض محمدي، حسن انتظاري و وحید صالحی
سایپا ـ نفت، ساعت 17 در ورزشگاه پاس قوامین تهران

داوران: علیرضا فغانی، محمدرضا منصوري، سجاد طوري و ناصر جنگی
استقلال ـ سیاه جامگان، ساعت 18:55 در ورزشگاه آزادي تهران

داوران: حسین زرگر، آرمان اسعدي، بابک عباسقلی زاده و کمیل غلامی
پارس جنوبی جم ـ فولاد، ساعت 19 در ورزشگاه تختی جم بوشهر

داوران: کوپال ناظمی، علیرضا ایلدروم، محمد عطایی و علی میرغفاري
شنبه 18 فروردین

پدیده ـ پرسپولیس، ساعت 17 در ورزشگاه ثامن مشهد
داوران: بیژن حیدري، محمدرضا ابوالفضلی، سعید علی نژادیان و شاهو اصلانی

ذوب آهن ـ سپیدرود رشت، ساعت 17 در ورزشگاه فولادشهر اصفهان
داوران: محمدحسین زاهدي فر، حسن یوسفی، محمد هاشمی نسب و ابوالفضل گرجی

تراکتورسازي ـ سپاهان، ساعت 18 در ورزشگاه یادگار امام(ره) تبریز
داوران: وحید کاظمی، علی میرزابیگی، علی اکبر نوري و علی احمدي

30 برنامه هفته
چهارشنبه 15 فروردین

بادران تهران ـ مس رفســنجان، صباي قم ـ نساجی مازندران، ماشین سازي تبریز 
ـ مس کرمان، گل گهرســیرجان ـ  ملوان، فجر سپاسی ـ اکسین البرز، آلومینیوم اراك 
ـ راه آهن، خونه به خونه ـ شــهرداري تبریز (16:15)، ایران جوان بوشــهر ـ شهرداري 

ماهشهر، نفت  م.سلیمان ـ برق جدید شیراز(16:30)

لیگ برتر

لیگ یک صعود همزمان اســتقلال و پرسپولیس 
بــه مرحله حذفــی لیگ قهرمانان آســیا 
در یــک شــب و در کمتر از چند ســاعت، 
در شــرایطی که هــر دو تیــم در بهترین 
شــرایط خود هســتند، نویــد یک فصل 
رویایی را براي دو تیــم پرطرفدار پایتخت 

می دهد.
پرســپولیس براي قطعی کردن صعود 
از مرحلــه گروهی به یک تســاوي مقابل 
نسف قارشی نیاز داشــت که در ازبکستان 

به خواسته اش رسید. 
حالا تیــم برانکو ده امتیازي اســت و 
خــود را در مرحله حذفی لیــگ قهرمانان 
می بیند. قرمزها شــانس صدرنشــینی هم 
دارند، اگــر دربازي آخــر مرحله گروهی، 
الســد را در ورزشــگاه آزادي شکســت 

بدهند. 
اســتقلال هم با پیروزي مقابل الریان 
خیــال هوادارانش را راحت کــرد. صعود 
زودهنــگام در گروه موســوم بــه مرگ، 
ماموریــت ناممکنــی بــود کــه آبی ها با 
فرماندهی وینفرد شــفر، موفق به انجامش 
شــدند. البته نقطــه پایان ایــن ماموریت 

پیــروزي 2 بر صفر مقابل الریان نیســت. 
آبی ها اگر می خواهند به عنوان صدرنشین 
راهــی مرحله حذفی شــوند، روي کاغذ به 
یک تســاوي دیگر نیاز دارند تا اگر العین در 
بازي آخرش، الریان را برد، باز هم تهدیدي 
براي ســرگروهی آنها نباشد. استقلال این 
تــک امتیاز را بایــد در کویت و در مصاف با 
الهلالی که دیگر شانسی براي صعود ندارد، 

به دست بیاورد.
البتــه ایــن نخســتین بار نیســت که 
استقلال و پرســپولیس، هر دو به جمع 16 

تیم برتر آسیا صعود می کنند. 
پیشــتر در ســال هاي 2012 و 2017 
هم شــاهد صعود همزمان ســرخابی ها به 
مرحله حذفــی بودیم اما جــز فصل پیش 
که پرســپولیس تا نیمه نهایــی بالا رفت، 
در موارد قبلی هــر دو تیم در همان مرحله 
اول حذفــی از گردونه رقابت ها کنار رفتند. 
حالا اما انتظارات از اســتقلال و پرسپولیس 
فراتر از قبل اســت و هــواداران هر دو تیم 
از تیمشــان یک خواســته دارنــد؛ این که 
تابوي حضور در فینال لیگ قهرمانان آسیا 

شکسته شود.

 حضور همزمان استقلال و
پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا

2003
اســتقلال و پرسپولیس هر دو در مرحله 
گروهی حذف شــدند (از هــر گروه یک تیم 

صعود می کرد)
2009

پرســپولیس از گــروه صعود کــرد اما 
استقلال بدون برد در گروه خودش آخر شد و 

از گردونه رقابت ها کنار رفت.
2011

پرســپولیس و استقلال هر دو در مرحله 
گروهی حذف شدند. 

2012
براي نخستین بار پرسپولیس و استقلال، 
هر دو از مرحله گروهی صعود کردند. استقلال 
در گــروه A با 11 امتیاز بعــد از الجزیره 16 
امتیازي دوم شــد. در گروه D نیز پرسپولیس 
11 امتیازي شــد و بعد از الهلال 12 امتیازي 
به عنوان تیم دوم، راهی مرحله حذفی شــد. 
اما در مرحله یک هشــتم که به صورت تک 
بازي برگزار می شد، هر دو از گردونه رقابت ها 
کنار رفتند. پرســپولیس در عربســتان 3 بر 

صفر مغلوب الاتحاد شــد و استقلال هم در 
فولادشهر با دو گل به سپاهان باخت.

2017
براي دومین بار پرســپولیس و استقلال، 
همزمان از مرحلــه گروهی لیگ قهرمانان 
صعود کردند. این بار هم هر دو تیم به عنوان 
تیم دوم. اســتقلال در گــروه A همچون 
الاهلی عربســتان 11 امتیاز کسب کرد اما 
چون در بازي مســتقیم مغلوب این تیم شده 
بود در جایگاه دوم ایســتاد. پرسپولیس هم 
در گــروه C، جایی که الهــلال با 12 امتیاز 
ســرگروه شــد، با 9 امتیاز به عنوان تیم دوم 
صعود کرد. اســتقلال در یک هشتم نهایی 
سنگین ترین شکســت آسیایی تاریخش را 
متحمل شــد و در مجمــوع دو بازي رفت و 
برگشت 6 بر 2 مغلوب العین شد. پرسپولیس 
اما با حذف لخویاي قطر و الاهلی عربستان 
بــه نیمه نهایــی صعود کــرد. جالب آن که 
پرســپولیس هم مثل اســتقلال با شکست 
6 بــر 2 از گردونــه رقابت ها حذف شــد تا 
حسرت حضور در فینال لیگ قهرمانان براي 
هواداران این تیم باقی بماند. پرســپولیس 

مغلوب الهلال عربستان شد.

 پرسپولیس و استقلال، این بار فینال لیگ قهرمانان را نشانه رفته اند

تا سـه نشه، بازي نشه

C گروه
امتیاز+/-خوردهزدهباختمساويبردبازيتیم

5401114712السد قطر1
531173410پرسپولیس ایران2
57-521227نسف قارشی ازبکستان3
60-500528الوصل امارات4

برنامه روز آخر مرحله گروهی
دوشنبه 27 فروردین: پرسپولیس – السد، الوصل – نسف قارشی

D گروه
امتیاز+/-خوردهزدهباختمساويبردبازيتیم

52308539استقلال ایران1
51406517العین امارات2
16-513167الریان قطر3
32-502336الهلال عربستان4

برنامه روز آخر مرحله گروهی
دوشنبه 27 فروردین: الهلال – استقلال، الریان - العین

اســتقلال تهران با شکســت الریان به مرحله بعدي لیگ 
قهرمانــان صعود کرد. آبی ها با اقتدار صعود کردند و هفته آخر 

هم اگر یک مساوي بگیرند، صدرنشین باقی می مانند. 
خسرو حیدري در دیدار با الریان، کاپیتان استقلال بود و 90

دقیقه هم بازي کرد. او ابتدا درباره هواداران استقلال می گوید: 
بیش از 30 هزار نفر به ورزشــگاه آمده بودند. راســتش ما فکر 
نمی کردیم چنین اســتقبالی از مســابقه شود. سیزده بدر بود و 
خیلی ها به گردش رفته بودند. حضور آنها در استادیوم در چنین 
روزي نشان می دهد چقدر از عملکرد تیم رضایت دارند. شک 
نکنید اگر بازي در روز دیگري برگزار می شــد، قطعا صد هزار 

نفر به ورزشگاه آزادي می آمدند. 
وي اضافــه می کند: باید از هواداران تشــکر کنیم. ما همه 
ســرباز آنها هستیم. این هواداران هســتند که با حضورشان 
همیشــه به ما انگیزه و قدرت می دهند. بی شــک حضور آنها 
باعث شــد تا الریان را شکست دهیم. وقتی آنها روي سکوها 

هستند، ما در زمین قدرت مان دو چندان می شود. 
حیدري درباره صعود اســتقلال هــم چنین حرف هایی 
می زنــد: وقتی قرعه کشــی صورت گرفــت خیلی ها تصور 
می کردند استقلال نتواند از این گروه بالا بیاید. بعد از شکستی 
که سال گذشــته مقابل العین داشتیم، هم گروهی با این تیم، 
الهلال و الریان باعث شد تا ما را حذف شده بدانند، ولی از روز اول 
هدف ما این بود که قدرت استقلال را نشان دهیم. می دانستیم 

از گروه بالا می رویم، چون هدف اصلی ما در آسیا این نبود. 
وقتی از حیدري ســوال می کنیم هدف اصلی استقلال چه 
بود، پاسخ می دهد: قطعا موفقیت هاي بزرگ در آسیا. امسال تیم 
یکدست و خوبی داریم و می توانیم کارهاي بزرگی کنیم. البته 

خیلی سخت است. به هر حال تیم هاي دیگر هزینه هاي زیادي 
می کنند و با تمام قدرت به رقابت ها آمده اند. ولی ما هم یکدل 
و متحد هستیم و این همواره رمز موفقیت تیم هاي ایرانی بوده 
اســت. حالا که از گروه صعود کرده ایم، هدف مان موفقیت در 
مرحله بعد اســت. پله پله جلو می رویم و نتایجی می گیریم که 

هواداران شاد شوند. 
در اواخر بازي اســتقلال و الریان درگیري پیش آمد. وقتی 
در این باره از حیدري ســوال می کنیــم، می گوید: به هر حال 
فوتبال اســت و از این درگیري هــا دارد اما به نظرم داور در آن 
صحنه عجولانه تصمیــم گرفت و امید ابراهیمی نباید کارت 
زرد دریافت می کرد. آن صحنه کارت نداشــت اما داور دور بود 

و وقتی دید در آن قسمت از زمین درگیري است، کارت داد.
بازي آخر استقلال در مرحله گروهی با الهلال است؛ تیمی 
که حذف شده است. خســرو درباره این بازي می گوید: شک 
نکنید الهلال براي حفظ آبروي خود به این بازي می آید. اصلا 
نباید اشــتباه کنیم. این که فکر کنیم آنها حذف شده اند و دیگر 
انگیزه اي ندارند، کاملا اشتباه است. اتفاقا آنها تلاش می کنند 
تا از حیثیت خود دفاع کنند. پس باید با تمام قدرت و انگیزه پا به 
این بازي بگذاریم. از مسابقه آخر هم برد می خواهیم. باید ببریم 
تا صدرنشــین بمانیم و به مرحله بعدي برســیم. اگر به عنوان 
صدرنشین صعود کنیم به قرعه بهتري می خوریم و در میزبانی 

هم به نفع ما می شود. 

 خسرو حیدري: سیزده به در نبود، بالاي 100 هزار نفر می آمد 

هدف اصلی ما در آسیا، صعود از گروه نیست

استقلال تهران به مرحله بعدي لیگ 
قهرمانان رسیده و وینفرد شفر هم کاملا 
از این اتفاق راضی است. هیچ کس تصور 
نمی کــرد او در اســتقلال این قدر موفق 
باشــد. شفر باعث شــد استقلال در لیگ 
اوج بگیــرد، دربی را ببــرد و همچنین در 
آسیا همراه با آبی ها صعود کند. این مربی 
درباره بازي الریان می گوید: دو گل زدیم 
و برنده شدیم ولی باید با اختلاف بیشتري 
می بردیم. با این حال از کســب سه امتیاز 
راضی هستیم. در این هفته هاي آخر فصل 
با مشــکل خستگی بازیکنان روبه روییم. 
ملی پوشان در اردوي تیم ملی بودند و فکر 
می کردیم خسته هســتند ولی عالی کار 
کردند. باید از همه بازیکنانم تشــکر کنم. 
یک تشکر ویژه هم از هواداران استقلال 

دارم که واقعا عالی بودند و مثل همیشه با 
حمایت هــاي خود به موفقیت تیم کمک 

کردند. 
وقتی از شــفر دربــاره تمدید قرارداد 
با اســتقلال هم ســوال می کنیم، جواب 
می دهــد: با آقاي افتخــاري در این باره 
جلسه داشتیم و صحبت هایی کردیم که 

بزودي نتایج آن را اعلام می کنیم.
 او در پاســخ به این ســوال که آیا در 
استقلال می مانید یا نه، می گوید:باشگاه 
استقلال، هواداران و بازیکنانش را دوست 
دارم. بــا این حال بایــد صحبت کنیم. در 
صــورت ادامه همــکاري بایــد اهداف 
بزرگ تري در نظــر بگیریم و قدرتمندتر 
شــویم. براي فصل آینــده برنامه ریزي 

بهتري خواهیم داشت. 

برانکو ایوانکویچ، ســرمربی کروات 
تیم فوتبال پرسپولیس از عملکرد محمد 
انصــاري در خط دفاع این تیم براي بازي 
با نســف قارشــی رضایت کامل داشت. 
انصــاري دو وظیفه مهم را برعهده گرفته 
بود؛ اول این که در روز محرومیت شجاع 
خلیــل زاده، ضربات ســر اول را بزند و با 
عــرض دادن به دفاع و دوندگی بیشــتر 
از ســیدجلال، فضــاي پشــت کاپیتان 
پرســپولیس را پر کند. در طــول بازي، 
انصاري عملکرد خوبی داشت و توانست 
رضایــت کادرفنی را بــه خود اختصاص 
دهد. شــنیدیم در بین دو نیمــه بازي با 
نســف، برانکو از عملکرد ایــن بازیکن 
تمجید کرد و در پایان بازي که بدون گل 
خورده براي پرســپولیس با یک امتیاز به 
اتمام رسید، بار دیگر تمجید از این بازیکن 

توسط برانکو انجام شد. انصاري در فصل 
قبل، بارها به عنوان مدافع میانی به میدان 
رفت اما در این فصل، به پست اصلی خود 
یعنی دفاع چپ برگشــته بود که به خاطر 
محرومیت خلیل زاده، در بازي با نســف 
به عنوان مدافع میانی به میدان رفت و به 

بازي پرداخت.

وینفرد شفر:   
استقلال و هوادارانش را دوست دارم

رضایت برانکو از انصاري  

بازي رویایی در ورزشگاه آزادي
ایران و برزیل؛ احتمالا شهریور

بعد از جام جهانی برزیل و تا شــروع مســابقات جام ملت هــاي 2019 امارات، تیم 
ملی ایران در ورزشــگاه آزادي یک دیدار فوق العاده مهیج خواهد داشــت و به احتمال 
فــراوان، تیم ملــی برزیل با تمام ســتاره هایش به ایران ســفر می کند تــا در آزادي 

به مصاف تیم ملى ایران برود. 
در نگاه اول این خبر خیلی دور از واقعیت اســت. در ســال هاي گذشته، هیچ گاه تیم 
بزرگی به ایران ســفر نکرده و همواره بازي هاي دوســتانه ایران بــا تیم هاى معمولی 
بوده اســت. به همین خاطر، باور ســفر برزیل به تهران سخت اســت. آخرین بار ایران 
در امــارات مقابل ســامباها قرار گرفــت. این دیدار قبل از جــام ملت هاي 2011 قطر 
برگزار شــد و کســی انجام آن مســابقه را هم باور نمی کرد. مســابقه از کانال مقامات 
سیاســی فیکس شــد و تیم ملی در نهایت با ســه گل به حریــف قدرتمند خود باخت. 
ظاهــرا این بار هم باید ســفر برزیل به ایران را باور کرد. ســفیر این کشــور در تهران 
پیشــنهاد دهنده برگزاري بازي بود و در ژانویه با دبیر کل فدراســیون برزیل جلسه اي را 

برگزار کرد. 
همچنین فدراسیون فوتبال هم مذاکراتی با شرکت برگزار کننده بازي هاي دوستانه 
برزیل داشــت و سرانجام به توافق رسیدند. طبق توافق صورت گرفته به احتمال زیاد دو 
تیم در شهریور ماه امسال دیداري دوستانه در آزادي برگزار می کنند. هزینه برگزاري این 
مســابقه چیزي حدود ده میلیارد تومان است که با رایزنی هاي صورت گرفته فدراسیون 
و همین طور شــرکتی که هماهنگ کننده بازي هاي برزیل اســت، یک اسپانسر هزینه 
برگــزاري مســابقه را پرداخت می کند. به احتمال فراوان در این مســابقه هم کارلوس 
کی روش، ســرمربی تیم ملی خواهد بود. او علاقه زیادي دارد همراه با تیم ملی در جام 

ملت هاي امارات حاضر شود. 
ایران شــانس زیادي براي شکســتن تابوي قهرمانی در جام ملت ها را دارد. بیش از 
چهار دهه از آخرین قهرمانی ایران در آســیا می گذرد و خیلی ها امیدوار هستند ایران در 
جام ملت هاي امارات سرانجام این تابو را بشکند و با کارلوس کی روش به قهرمانی برسد. 

دیدار کی روش و شفر!
وینفرد شــفر، رویکرد مثبتی نسبت به تیم ملی و برنامه هاي کارلوس کی روش دارد. 
او برخلاف برانکو، علیه ســرمربی ایران مصاحبه نکرده و بارها گفته اســت تمایل دارد با 
کی روش جلســه برگزار کند و با او درباره آینده تیم ملی حرف بزند. بعد از مصاحبه اخیر 
کارلوس و تاکید او روي این مســأله که بازیکنان داخلی براي جام جهانی آماده نیســتند، 
برانکو ســرمربی قرمزها مصاحبه تند و تیري علیه کی روش کرد، ولی در نقطه مقابل او 
شفر قرار داشت. سرمربی استقلال اعلام کرد خودش تجربه کار در تیم هاي ملی مختلف 
را دارد و به همین خاطر کی روش را درك می کند و دوســت دارد به او کمک کند. شــفر 
همچنین گفت علاقه مند است با کی روش صحبت داشته باشد و به تعامل برسند. با این 
رویکرد مثبت وینفرد شفر، سرمربی تیم ملی هم از دیدار با او استقبال کرد و طبق آخرین 
خبرها، امروز دو طرف جلسه اي را برگزار می کنند. البته مسئولان فدراسیون فوتبال هم 
تلاش کردند برانکو را براي حضور در این جلســه قانع کنند، ولی ســرمربی قرمزها این 
مســأله را نپذیرفت و به این ترتیب در جلســه امروز تنها وینفرد شفر و کارلوس کی روش 

حضور خواهند داشت. 
بی شــک جلسه اي که بین کی روش و شــفر برگزار می شود بسیار مثبت خواهد بود، 
چراکه اســتقلال بیشــترین ملی پوش را در اختیار دارد. با توجه به مصاحبه هاي برانکو و 
همین طور اختلافی که با کی روش دارد، شــنیده می شود ملی پوش هاي پرسپولیس در 
آســتانه جام جهانی کمتر و کمتر هم خواهند شد. به همین دلیل او انصاري و کامیابی نیا 
را خط زد. شنیده می شود شاید سیدجلال هم از لیست خط بخورد و کی روش تنها امیري 

و بیرانوند را از جمع قرمزها به جام جهانی ببرد.

خبر ویژه

تمرین وزنه استقلالی ها 
در هتل

تمرین ریکاوري تیم فوتبال استقلال یک روز پس 
از برتــري 2 بر صفر مقابل الریان قطر در ســالن وزنه 
هتل المپیک برگزار شــد. با تصمیم کادر فنی، بازیکنان 
اصلی پس از تمرین با وزنه راهی ســونا و استخر شدند. 
در این تمرین ملی پوشــان اســتقلال حضور نداشتند. 
اســتقلال جمعه هفته جاري در هفته بیســت و هفتم 
لیگ برتر در ورزشــگاه آزادي به مصاف مشکی پوشان 

خواهد رفت. 

حسن زمانی از ســوي کنفدراسیون فوتبال آسیا 5000 
دلار جریمه شد. او بعد از بازي استقلال و العین، مصاحبه اي 
تنــد علیه داور کــرد و گفت: «واقعا این داور باید از ســطح 
اول فوتبال آســیا محو شــود! این داور در حد لیگ دســته 
ســوم ایران هم نبود چه برســد به قضاوت در آســیا. ما بعد 
از کلی تحقیق متوجه شــدیم این داور همانی اســت که در 
دیدار پلی آف لیگ قهرمانان آســیا براي العین ســوت زده 
و مقدمــات صعود این تیم به مرحله گروهی را فراهم آورده 
اســت! ظاهرا همه چیز روي حســاب و کتاب چیده شــده 

بود.» مصاحبه او به گوش مســئولان کنفدراســیون رسید 
تا زمانــی را 5000 دلار جریمه کنند. عضــو هیات مدیره 
آبی ها در این بــاره می گوید: «با توجه به این که به صورت 
رسمی چیزي را ندیده ایم، نمی توانیم اظهارنظري کنیم. ما 
دنبال این بودیم که حق اســتقلال را بگیریم که متأسفانه 
بازهم در حق مان ظلم شــد. صحبت هاي ما در مورد بازي 
با العین، در راســتاي باشــگاه بود و عین درخواست باشگاه 
براي رســیدگی به داوري را در مصاحبه هایم مطرح کردم و 

چیز اضافه اي نگفتم.»

AFC واکنش زمانی به جریمه 5000 دلاري اش از سوي

فتاحی: پرسپولیس اعتراضی نداشت 
شــایعه شــده بــود مدیران باشــگاه 
پرسپولیس به خواســته کادرفنی این تیم، 
نســبت به تقویم فشــرده بازي هایشــان 
بخصــوص در لیگ برتر به ســازمان لیگ 
اعتــراض کرده اند. در این مورد با ســعید 
فتاحی، رئیــس کمیته مســابقات تماس 
گرفتیم که گفت: «اصلا این طور نیســت. 
برانکو در ابتداي فصل، برنامه ما را دیده بود 
و تقویم تیم ملی و لیگ قهرمانان آســیا را هم می دانســت. ما فاصله زمانی خیلی خوبی براي 
پرســپولیس و اصلا همه تیم ها در نظر گرفتیم و فضاي دیگري نیز وجود نداشت. به هر حال، 
ما باید به خاطر تیم ملی، تقویم را فشرده می کردیم که این تقویم، کاملا مورد قبول کادرفنی 
پرســپولیس و مدیران این باشــگاه بود پس نباید اعتراضی صورت بگیرد.» او در نهایت به ما 
گفت: «از طرف دیگر، هیچ نامه یا تماســی در مورد اعتراض به زمان بازي ها از ســوي باشگاه 

پرسپولیس با ما انجام نشده و آنها، همکاري خوبی با سازمان لیگ داشتند.»

پانادیچ: 
بیرانوند گلر اول ایران است 

ایگــور پانادیچ، مربی دروازه بان هاي پرســپولیس اعتقاد دارد شــاگردش در فهرســت 
سرخپوشــان، دروازه بــان اول تیم ملی در جام جهانی خواهد بــود. او در گفت وگوي کوتاهی 
بــه مــا گفت: «من هر روز با بیرانوند کار می کنم و می دانم چقدر انگیزه و انرژي دارد. او روحیه 
فوق العاده اي را به تمرینات می آورد و هرگز از تمرینات ســخت من فرار نمی کند. تا جایی که 
می دانم، در تیم ملی هم چنین رفتاري دارد. از نظر من و با توجه به این که سه، چهار سال است 

در ایران فعالیت می کنم، علیرضا گلر اول ایران است.» 

او افــزود: «هر مربی ، به بیرانونــد به عنوان دروازه بان اول در ترکیب اصلی تیم ملی بازي 
می دهد. بیرانوند البته نقاط ضعفی هم دارد اما نقاط قوت این بازیکن بســیار بیشــتر اســت و 
حضــورش در بازي هاي ایران می تواند تضمین کننده خط دروازه باشــد.» پانادیچ در نهایت 
گفت: «در تیم ما یک سیســتم دفاعی و یک سیســتم تهاجمی داریم که تک تک بازیکنان در 
کنار هم، به پیشرفت تیم کمک می کنند اما یکی از اساسی ترین مهره هاي تیم مان، بیرانوند 
اســت. بیرانوند در رهبري خط دفاع از آخرین نقطه زمین و همچنین شــروع حملات با پرتاب 
دست هاي خوبی که دارد، یکی از معدود بازیکنان پرسپولیس به حساب می آید که هم در دفاع 
و هم در حمله، به پرسپولیس کمک می کند. من معتقدم او در جام جهانی نیز می تواند یکی از 

بهترین بازیکنان تیم ملی ایران لقب بگیرد.»

بشار رسن: از نیمکت نشینی نمی ترسم 
بشار رســن، هافبک عراقی تیم فوتبال پرسپولیس اعتقاد دارد نیمکت نشینی در این تیم، 
او را آزار نمی دهد. بشــار بعد از بازي دوشــنبه شب مقابل نســف که با تساوي سرخپوشان در 
ازبکســتان به پایان رسید، به ما گفت: «همیشه به نظر کادرفنی احترام می گذارم. برانکو یک 
مربی باتجربه  اســت که توانایی هاي زیادي دارد. همه بازیکنان به او اعتماد و اعتقاد دارند و از 
این رو، هیچ کس به این مسائل اعتراض نمی کند. من هم خودم را جزئی از پرسپولیس می دانم 
و هرگز بابت نیمکت نشینی یا سایر تصمیمات کادرفنی، معترض نخواهم شد.» او اضافه کرد: 
«مقابل نســف، بازي منطقی را ارائه کردیم و توانســتیم با کسب یک امتیاز دیگر، ده امتیازي 
شده و به دور بعد برویم. چنین نتیجه اي براي ما، حکم صعود داشت و از این بابت خوشحالیم. 
حالا باید به لیگ ایران برگردیم و به فکر کســب برد مقابل ســایر حریفان مان باشــیم.» از او 
پرســیدیم این احتمال وجود دارد که در سایر بازي ها هم نیمکت نشین بمانی، آیا با این قضیه 
مشــکلی نداري که افزود: «من از نیمکت نشــینی نمی ترسم. تمرین می کنم تا بتوانم اعتماد 
کادرفنی را به دســت بیاورم. برانکو بهتر از هر کس دیگري می داند چه کســانی باید به میدان 

بروند. امیدوارم در آینده بتوانم جایی در ترکیب اصلی پرسپولیس داشته باشم.»
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پســر نوجوان بــه خاطــر اختلاف با 
شــوهرخاله اش، قهوه خانه او را در کوى 
علوى خیابان کیان اهواز به آتش کشــید. 
در این آتش ســوزى 11 نفــر جان خود را 
از دســت دادند. متهم چهارســاعت بعد از 

حادثه شناسایى و دستگیر شد.
بــه گــزارش جام جــم، 60 دقیقه از 
چهاردهمین روز فروردین امسال گذشته 
بود، حدود 20 نفر در قهوه خانه «نوراس» 
در بــازار کیان اهواز حضور داشــتند. بوى 
بنزین فضاى قهوه خانــه را پر کرد و قبل 
از این کــه افــراد حاضر در آنجــا بتوانند 
قهوه خانه را ترك کننــد، آتش همه جا را 

فراگرفت.
شعله هاى آتش راه خروجى را مسدود 
کرده بود و هر لحظه بر شــدت آن افزوده 
مى شد. اســتفاده از چوب و برگ نخل در 
دیوار و ســقف قهوه خانه شــدت آتش را 

بیشتر مى کرد.
اهالى که متوجه آتش شــده بودند، در 
تماس با اورژانس و آتش نشانى درخواست 
کمک کردند و دقایقى بعد تیم هاى امدادى 

خود را به محل آتش سوزى رساندند.

آتش سوزى عمدى بود
مدیرعامل ســازمان آتش نشانى اهواز 
در تشــریح عملیات اطفاى حریق گفت: 
ســاعت 1 و 5 دقیقــه بامداد سه شــنبه 
شــهروندان در تماس با ســامانه 125 از 
آتش ســوزى در کوى علوى منطقه کیان 
اهواز خبر دادنــد. بلافاصله کادر عملیاتى 
ما به محل اعزام شــدند و بــا ورود اولین 
تیم، اعلام وضعیت سنگین حریق کردند.

آتشــپاد تراب پــور افزود: بســرعت 
ایســتگاه هاى همجوار هم به محل اعزام 
شــده و با تمــام توان به امــداد و نجات و 
اطفاى حریق مشــغول شــدند. به دلیل 
اســتفاده از چــوب در ایــن قهوه خانه و 
تزئینات پوشــالى، تمام قهوه خانه طعمه 

حریق شــده بود. شعله هاى سرکش آتش 
ورود تیم عملیاتى به قهوه خانه را با مشکل 
رو به رو کرده بود که آتش نشانان در همان 
دقایق ابتدایى توانستند آتش را مهار کنند.

وى درخصوص علت حریق هم گفت: 
شواهد اولیه نشان داد، آتش سوزى عمدى 
بوده است. متاسفانه تجمع و حضور اهالى 
در محــل علاوه بر این کــه احتمال بروز 
حــوادث در آن مکان پرخطــر را افزایش 
مى داد، موجب کندى دسترســى نیروها و 
ماشین آلات امدادى شد. با تلاش خستگى 
ناپذیر آتش نشــانان از ســرایت آتش به 
ساختمان هاى مســکونى و بازار همجوار 
جلوگیــرى و در نهایت حریــق درکانون 
کنترل و مهار شد. در این عملیات نفسگیر 
30 آتش نشان به همراه معاونت عملیات، 
مدیــران مناطق عملیاتى با به کارگیرى 9 
دســتگاه انواع خودروهاى امداد و نجات، 
اطفاى حریق، تانکر آبرســان پشتیبانى و 
خودروهاى واکنش سریع شرکت داشتند.

با خاموش شــدن شــعله هاى آتش، 
امداد رســانى به افراد گرفتار در آتش آغاز 
شــد. امدادگران اورژانس با کمک اهالى 
مجروحــان را از داخل قهــوه خانه خارج 
کردند. ده نفر بر اثر شــدت سوختگى جان 
خود را از دست داده بودند و شش نفر دیگر 
از جمله یک آتش نشان مصدوم شده بودند 
که به بیمارستان هاى طالقانى، گلستان و 

آیت ا...کرمى اهواز منتقل شدند.
یکى از مصدومان که جوانى 19 ســاله 
بود دچار ســوختگى 70 درصدى شده بود 
که ظهر دیروز بر اثر شــدت سوختگى در 
بیمارســتان طالقانى جــان باخت تا تعداد 
کشــته هاى حادثــه به 11 نفــر افزایش 

پیدا کند.

آغاز تحقیقات
با توجه به عمدى بودن آتش ســوزى، 
تحقیقات پلیس براى شناسایى عامل این 

آتش سوزى مرگبار آغاز شد. در ابتدا یکى 
از کارگران اخراجى به عنوان مظنون تحت 
تعقیب قرار گرفت و دســتگیر شــد اما در 
تحقیقات مشخص شــد او نقشى در این 

آتش سوزى نداشته است.

اعتراف به آتش افروزى
نام یکى از بستگان صاحب قهوه خانه 
به عنــوان دومین مظنون مطرح شــد و 

ماموران پسر 17 ساله را دستگیر کردند.
پسر نوجوان در ابتدا منکر آتش افروزى 
شد اما در ادامه لب به اعتراف گشود و گفت: 
صاحب قهوه خانه شوهرخاله ام است. با او 
اختــلاف خانوادگى داشــتم و تصمیم به 
انتقــام گرفتم. بامداد سه شــنبه به مقابل 
قهوه خانه رفتم و آنجا را با بنزین آتش زده 
و از محل فرار کردم. با این کار باعث مرگ 

11 نفر شدم.
این در حالى اســت کــه برخى اهالى 
مدعى بودنــد، متهم قبــل از آتش زدن 
قهوه خانــه درورودى را قفــل کرده بود 

کــه این کار او باعث شــد، افراد حاضر در 
قهوه خانه نتوانند از محل خارج شوند.

آخرین وضعیت مصدومان
مدیــر روابط عمومى دانشــگاه علوم 
پزشکى جندى شــاپور اهواز عصر دیروز 
دربــاره آخرین وضعیــت مصدومان این 
حادثــه گفت: سه شــنبه یکــى دیگر از 
مصدومان حادثه آتش ســوزى قهوه خانه 
کــوى علوى اهواز بر اثر شــدت جراحات 

فوت کرد.
وى افــزود: هاشــم عفــراوى که با 
سوختگى 70درصد در بیمارستان سوانح 
ســوختگى طالقانــى اهواز بســترى بود 
فوت کرد. در حال حاضر هشــت جســد 
در ســردخانه بیمارســتان طالقانى اهواز 
وجود دارد که بجز هاشم عفراوى، هویت 
دیگران مشخص نیست. دو مصدوم دیگر 
این حادثه که به بیمارستان طالقانى اهواز 
منتقــل شــدند درحال حاضــر در بخش 
مراقبت هاى ویژه هســتند. عبدالحسین 

غافلى63 ســاله، صاحب قهوه خانه بر اثر 
دود گرفتگى و ناراحتى قلبى مصدوم شــد 
که در حال حاضر در بیمارســتان آیت ا... 
کرمى بسترى است. ســید احمد فاطمى 
37 ســاله نیز که بــر اثراستنشــاق دود 
دچار مشــکل شــده بود به بیمارســتان 
گلســتان منتقل شد. در این حادثه یکى از 
آتش نشانان به نام صلاح الهایى سحر هم 
دچار دودگرفتگى شــد که در بیمارستان 
آیت ا...  کرمى مداوا و سپس ترخیص شد.

بازسازى صحنه آتش سوزى
فرمانــده انتظامى اهواز از بازســازى 
صحنــه آتش ســوزى از ســوى متهم 
17 ســاله خبر داد. دادســتان اهواز هم از 
تشــکیل پرونده قضایى براى این حادثه 
خبر داد و افزود: در این رابطه ســه مظنون 
دســتگیر شــده اند که مظنون اصلى در 
تحقیقــات اولیه به آتش ســوزى عمدى 

قهوه خانه اعتراف کرده است.
حســینى پویــا با اشــاره بــه این که 

مظنون اصلى با صاحب قهوه خانه نسبت 
خویشاوندى دارد و مســأله امنیتى نبوده 
اســت، اضافــه کرد: علت آتش ســوزى 
اختلافــات خانوادگى بــوده و تحقیقات 
در ایــن رابطــه ادامه دارد. هشــت نفر از 
جان باختگان شناســایى شده اند و سه نفر 

مجهول الهویه هستند. 
دادســتان مرکز اســتان خوزســتان 
تصریح کــرد: بازپرس پرونــده در حال 
بررسى موضوع و تکمیل تحقیقات است.

معاون سیاســی ـ اجتماعی استانداري 
خوزستان هم دیروز گفت: دستورات لازم 
توسط اســتاندار خوزستان براي پیگیري 
موضوع به فرماندار اهواز، پزشک قانونی و 

نیروي انتظامی داده شده است.
علی حسین حســین زاده افزود: وقوع 
این حوادث در کشــور نیاز به بررسی هاي 
عمیق و مطالعات جامعه شــناختی دارد تا 
بر اساس آن تصمیم گیري هاي صحیح و 

منطقی گرفته شود.
بازپرس و معاون دادســتان اهواز نیز 
دیروز بــا حضور در بیمارســتان طالقانی 
از مصدومــان این حادثــه عیادت کردند. 
درحاشــیه این دیدار، شکایت مصدومان 
اخذ شــد و پرونده در شــعبه 3 بازپرســی 

دادسراي اهواز در حال بررسی است.
در این حادثه حســن حیدري، عدنان 
عفراوي، فوائــد غافلی، فرحان حردانی و 
هاشــم عفراوي همراه شش نفر دیگر که 
اسامی آنها اعلام نشده، جان باختند. حمزه 
طائی 32 ســاله با 45 درصد ســوختگی، 
فوائــد عامري پور 27 ســاله با 21 درصد 

سوختگی هم مصدوم شدند. 
عبدالحســین غافلی 63 ساله، صاحب 
قهوه خانه هــم به علــت دودگرفتگی و 
بیماري قلبی در بیمارســتان بستري شد. 
صلاح الهایی ســحر 30 ساله و سید احمد 
فاطمی 37 ســاله نیز دچــار دودگرفتگی 

شدند.

 جزئیات انتقام آتشین پسر نوجوان از شوهرخاله

بامداد آتشآتش  و مرگمرگ
در قهوه خانه

روایت مجروح حادثه

فوائــد عامري پور که در این حادثه مجروح شــده اســت، درباره 
آتش سوزي می گوید: با دوســتم عدنان عفراوي به قهوه خانه نوارس 
رفتیم.مى گفتند ســاعت حدود یک نیمه شب بود که یک پسر در کنار 
قهوه خانه بنزین ریخته  و قهوه خانه را آتش زده و از محل دور شده است. 
البتــه ما جریان آتش زدن قهوه خانه را ندیدیم ولی لحظه اي بعد، فریاد 
بلنــدي ما را به خود آورد. یک نفر داد مــی زد که «آتیش زد، آتیش زد، 

فرار کنید». ابتدا فکر نمی کردیم آتش گســترش یابد و فکر می کردیم 
فوري خاموش می شود ولی آتش با سرعت زیادي گسترش پیدا کرد و 
همه قهوه خانه را گرفت. وي که در این حادثه دچار سوختگی شده ادامه 
داد: من قبل از همه از محل فرار کردم و ســریع خود را به بیرون پرتاب 
کردم. وقتی بیرون رفتم، قسمت هایی از لباس هایم آتش گرفته بود، به 

یک فردي که در بیرون بود، گفتم که سریع به خانواده ام اطلاع دهد.

رئیس کل دادگســتري استان تهران 
آخرین وضعیت پرونــده بنیتا، خاوري و 

تخلفات انتخاباتی را تشریح کرد.
غلامحسین اســماعیلی در گفت وگو 
با میــزان دربــاره زمان اجــراي حکم 
قصاص قاتل بنیتــا عنوان کرد: مقدمات 
براي اجراي حکم قاتل بنیتا فراهم شــده 
اســت و اگر اولیاي دم مجدانه متقاضی 
اجراي حکم باشــند با توجــه به این که 
حکم حق الناس است پیش بینی می کنیم 

اوایل سال حکم اجرا شود.
وي افزود: از سوي دیوان عالی کشور 
راي متهــم اصلی پرونده قتل بنیتا تائید و 
پرونده به دادگســتري اعاده شد و در این 
بخش براي فرآیندهاي قانونی مربوط به 
مرحله اجرا، پرونده به دادســراي تهران 

ارسال می شود.

 مهلت اعتراض خــاوري به
پایان رسید 

از دیگر پرونده هاي رســیدگی شده 
در یک ســال گذشته پرونده محمود رضا 
خاوري، مدیرعامل ســابق بانک ملی بود 
که رئیس کل دادگســتري استان تهران 
آخرین وضعیت این پرونده را تشــریح و 
عنوان کــرد: حکم این پرونده قبلا صادر 
شده و مهلت اعتراض هم به پایان رسیده 

است.

اسماعیلی تصریح کرد: با توجه به این 
که خاوري خارج از کشور است، اعتراضی 
نسبت به واخواهی این حکم واصل نشده 
و دراین مرحله پرونده براي اقدامات اجرا 

به دادسرا ارسال شده است.

 آخرین جزئیات از پرونده هاي
تخلفات انتخاباتی 

وي بــا اشــاره به این که شــکایات 
واصلــه قابــل توجه بود اضافــه کرد: به 
همه شــکایات واصله مربوط به برگزاري 
انتخابات در اســتان تهران رسیدگی شد 
و از معدود دوره هایــی بود که تعدادي از 
دســت اندرکاران امر برگزاري انتخابات 
تخلفشــان محرز و حکم قضایی درباره 
آنها صادر شــد که البته ایــن پرونده ها، 
چــون در مرحله تجدید نظر اســت بیان 
جزئیــات آن موکول به صدور راي قطعی 

خواهد شد.

قاتل بنیتا بزودي اعدام می شود 

سرپرســت دادگاه کیفــري یــک 
اســتان تهــران گفت: پرونــده راننده 
اتوبوس آشــوب هاي خیابان پاسداران 
با اعتراض وکیل مدافع متهم در مرحله 

تجدید نظر خواهی است.
به گــزارش باشــگاه خبرنگاران، 
قاضی محســن افتخاري سرپرســت 
دادگاه کیفــري یک اســتان تهران در 
خصوص آخرین وضعیت پرونده راننده 
اتوبوس آشــوب هاي خیابان پاسداران 

و عامل شــهادت ســه مامــور نیروي 
انتظامــی عنــوان کرد: حکــم راننده 
اتوبــوس در روزهاي پایانی ســال 96 

صادر و به طرفین ابلاغ شد.
وي با بیان این کــه در حال حاضر 
ایــن پرونــده در مرحلــه تجدید نظر 
خواهی اســت، افــزود: بــا اعتراض 
وکیــل مدافع متهم به حکــم دادگاه، 
پرونده بــه دیوان عالی کشــور براي 

تجدیدنظرخواهی ارسال شده است.

پرونده راننده «اتوبوس مرگ»پرونده راننده «اتوبوس مرگ»
در دیوان عالیدر دیوان عالی

کارگــر اخراجــی کــه خودروهاي 
میلیاردي شــرکت را به آتش کشیده بود، 

قبل از خودکشی دستگیر شد.
به گزارش جام جم، ســاعت 3 بامداد 
دیروز آتش ســوزي در شــرکت اداري در 
مسیر غرب به شــرق جاده قدیم کرج بعد 
از آزادگان به سازمان آتش نشانی گزارش 
شــد که آتش نشانان سه ایستگاه به محل 
حادثه اعزام شــدند. در بررسی هاي اولیه 
مشــخص شــد، محل حادثه ساختمان 
شش طبقه، یک شرکت خصوصی بود که 
در طبقه منفی 2 ســاختمان چهار دستگاه 
خودرو شــامل یــک دســتگاه هیونداي 

توســان، یک دستگاه سوزوکی ویتارا و دو 
دســتگاه لکسوس دچار آتش سوزي شده 
بودند. سه دستگاه به طور کامل سوختند و 

خودروي لکسوس نیز آسیب جدي دید.
براســاس اعلام مرکز اطلاع رسانی 
پلیس تهران، در بررسی میدانی مشخص 
شد فردي 30 ساله که از نیرو هاي اخراجی 
شــرکت بود و مطالباتی داشــته، بامداد 
سه شــنبه به محل وارد و اقــدام به آتش 
زدن خودرو هــا کرده بود. متهم پس از این 
کار، قصد پرتاب کردن خود از پشــت بام 
شــرکت را داشت که با اقدام بموقع پلیس، 

دستگیر شد.

اعتراف کارگر اخراجی 
به آتش سوزي میلیاردي

 مرگ مشــکوك پســري 37 ساله در 
خوابــگاه خصوصــی، کار آگاهان پلیس 
جنایی پایتخت را با معمایی پیچیده رو به رو 
کرد.  به گزارش جام جم، شامگاه 4 فروردین 
امســال مسئول یک خوابگاه خصوصی در 
حوالی سیدخندان با کلانتري 120 تماس 
گرفت و از کشــف جسد مردي 37 ساله در 
آنجا خبر داد. ماموران کلانتري موضوع را 
به قاضی ســجاد منافی آذر، کشیک قتل 
دادسراي جنایی تهران اطلاع دادند و همراه 
او و تیم بررســی صحنه جرم پلیس آگاهی 
تهران به محل خوابگاه رفتند. آنها مشاهده 
کردند جسد متعلق به مردي 37 ساله است 
که آثار جراحت قدیمی روي ســر او وجود 
دارد . لباس هاي ایــن جوان خون آلود بود 

و حدود یک هفته از مرگ او می گذشت. 
 ماموران در بررســی اتــاق مرد جوان، 
کلاهی خونین همراه با چاقو و قمه اي پیدا 
کردند. در اتاق آثار بــه هم ریختگی دیده 

می شد.

مدیر خوابگاه به افســر تحقیق گفت: 
مرد 37 ســاله به عنوان پیک موتوري کار 
می کرد و از چند ماه پیش به خوابگاهم آمد 
و اتاق شــماره 13 را اجاره کرد .خانواده اش 
ســاکن تهران بودند اما او ارتباط زیادي با 
آنها نداشــت. یک هفته اي می شد که از او 
خبري نبود. از دیگر افراد حاضر در خوابگاه 
ســراغش را گرفتم که کســی از او خبري 
نداشــت. شــماره تلفنی هــم از خانواده و 
دوستانش نداشتم که ســراغ وي را از آنها 
بگیرم تا این که از محل کارش با من تماس 
گرفتند و گفتند چند روزي است سر کارش 
حاضر نشده و کسی از او خبري ندارد. او اگر 
می خواســت برود باید با من تسویه حساب 
می کرد. همین موضوع باعث شد به غیبت 
طولانی اش مشکوك شوم. چند روز پیش 
متوجه بوي نامطبوعی از اتاق 13 شــدم. با 
کلید یدك، اتاق شــماره 13 را بازکردم و با 
جسد مرد جوان روبه رو شده و به پلیس زنگ 

زدم. نمی دانم او چطور فوت شده است.  

مرگ مشکوك در اتاق شماره 13
مردي که با انگیزه سرقت مهندسی را 
از پــاي در آورده بود، با تاکید حکم قصاص 

در یک قدمی چوبه دار قرار گرفت.
 به گــزارش جام جم، 12 اســفند 94 
مردي با حضور در دادسراي جنایی تهران 

از ناپدید شدن برادر میانسالش خبر داد.
 وي بــه بازپرس جنایــی گفت: در پی 
تماس تلفنی با برادرم متوجه شدم او سوار 
بر خــودروي اپتیمایش در حال حرکت به 
سوي خانه اش در یکی از محله هاي غرب 
تهران اســت. بعد از این تماس دیگر از او 
خبر نداشتم. روز بعد در تماس تلفنی همسر 
برادرم متوجه شدم برادرم آن شب به خانه 
بازنگشته است. چندبار با تلفن همراهش 
تمــاس گرفتم که پاســخگو نبود. گمان 
می کنم بلایی ســر برادر مهندســم آمده 

باشد .
در جریان تحقیقات پلیسی معلوم شد 
مرد گمشده در حساب بانکی اش دو میلیون 

تومان پول داشته که بعد از گم شدن او این 
مبلغ از حســابش برداشــت شده است. در 
مرحله بعدي تحقیقات مشخص شد زنی 
با کارت مرد ناپدید شده به طلافروشی در 
تهران رفتــه و با پول هاي وي طلا خریده 

است.
 مامــوران بــا هماهنگــی قضایــی 
دوربین هاي مغازه طلافروشــی مورد نظر 
را بازبینی کردندو تصویر مشــتري زن را 
به دســت آوردند. در ادامــه تحقیقات این 
زن که تحت تعقیب پلیس قرار داشــت در 
مخفیگاهش شناســایی و بازداشت شد. او 
با انتقال به پلیس آگاهی بازجویی شــد و 
به افسر تحقیق گفت: از سرقتی بودن این 
کارت خبر نــدارم. آن را مرد مورد علاقه ام 
ـ حمیدرضا ـ به من داد تا براي شــب عید 

براي خودم طلا و لباس بخرم.
 مامــوران با توجه به گفته هاي این زن 
در جست وجوي مرد جوان بودند تا این که 

او چند روز بعد شناسایی و بازداشت شد . 
وي با انتقال به پلیــس آگاهی تهران 
ابتــدا منکر هر گونه آشــنایی با مهندس 
گمشده شــد اما در ادامه تحقیقات اعتراف 
کرد با انگیزه سرقت اپتیماي مرد مهندس 
و ســرقت کارت بانکی و پول هایش، او را 
با همدســتی دوستش به قتل رسانده و بعد 
از ارتکاب جنایت چــون موفق به فروش 
خودروي ســرقتی نشــده اند، جسد را در 
صندوق عقــب اپتیما قــرارداده و و آن را 
در یکــی از محله هاي غــرب تهران رها 

کرده اند.
متهم بــه قتــل در اعترافاتش گفت: 
مقتــول را به طور اتفاقی در مترو دیدیم و با 
او آشنا شدیم. زمانی که متوجه شدیم وضع 
مالی خوبی دارد، تصمیم به اجراي نقشــه 
قتل او گرفتیم. شب حادثه سراغش رفتیم 
و با تهدید خواستیم کارت هاي بانکی و رمز 
آن را بــه ما بدهد. بعد از گرفتن کارت و رمز 

آن، قرص سیانور را به زور به او خوراندیم.
با اعتراف وي، همدستش نیز دستگیر و 
به جرایمش اعتراف کرد. آنها بعد از بازسازي 
صحنه قتل روانه زندان شدند. مدتی پیش 
آنها در شــعبه هشتم دادگاه کیفري استان 
تهران محاکمــه و عامل اصلی جنایت به 
قصاص و حبس بابت ســرقت و همدست 
او به اتهام معاونت در قتل و همدســتی در 

سرقت به حبس محکوم شد.
 بــا اعتراض متهمــان، پرونده آنها به 
شــعبه چهارم دیوان عالی کشــور ارسال 
شــد که قضات این شــعبه حکم قصاص 
عامــل جنایت را تائید اما بخشــی از حکم 
متهــم دوم پرونــده که مربــوط به اتهام 
معاونــت در قتل بود را نقض کردند. دیروز 
ـ سه شــنبه ـ پرونده قاتل مرد مهندس به 
اجراي احــکام دادســراي جنایی تهران 
ارسال و شمارش معکوس براي قصاص او

 آغاز شد.

قتل مهندس 
با

سیانورسیانور
قضات ویژه رســیدگی به جرایم اطفال 
دادگاه کیفري تهران دو پســر نوجوان را که 
با همدســتی هم دست به جنایت خانوادگی 
زده بودند با در نظر گرفتن شرایط سنی شان 
و در راســتاي اعمال ماده 91 قانون مجازات 
اســلامی جدید از قصاص معاف و هر یک را 
به چهار ســال زندان و پرداخت دیه محکوم 
کردند. دو پسرنوجوان وقتی با مخالفت هاي 
خانواده شان براي ادامه دوستی روبه رو شدند، 
نقشــه قتل را کشیده و آن را با هم اجرا کرده 

بودند.
به گزارش جام جم، 12 شهریور 95 پسر 
17 ساله اي به نام محمد که همراه خواهرش 
پس از گردش به خانه برگشــته بود، با پلیس 
پردیس تماس گرفت و از مرگ مشکوك پدر 
و مادرش خبر داد و مدعی شــد آنها به خاطر 
نشت گاز فوت شده اند. وقتی پزشکی قانونی 
علت فوت را خفگی اعلام کرد تحقیقات وارد 
مرحله تازه اي شد و محمد به عنوان نخستین 

مظنون تحت بازجویی قرار گرفت.
پســر نوجوان بــه قتل پــدر و مادرش 
با همدســتی دوســت 16 ســاله اش به نام 
مهــدي اعتراف کرد. وي گفت: من و مهدي 
دوســت هاي صمیمی بودیم. اما مدتی بود 
پــدر و مادرم می گفتند چــون مهدي قلیان 
می کشد و به قهوه خانه می رود، باید دوستی ام 
را با او قطع کنــم. اما من به خاطر لجبازي با 
خانواده ام دوستی ام را با مهدي بیشتر کردم. 
ســختگیري هاي پدر و مادرم ادامه داشت تا 
این که مهدي پیشنهاد قتل آنها را مطرح کرد. 
من و مهدي پدر و مادرم را با خوراندن آبمیوه 
مسموم بیهوش کردیم سپس آنها را کشتیم 
و موقع ترك خانه شــیر گاز را بریدیم تا همه 
فکر کنند پدر و مــادرم به خاطر گازگرفتگی 

جان سپرده اند. 
به دنبــال اظهــارات تــکان دهنــده 
پســرنوجوان مهدي نیز بازداشــت شــد و 

جرمش را گردن گرفت.
اواخر ســال 96 محمد به اتهام مباشرت 
در قتل مــادرش و معاونت در قتل پدرش و 
مهدي به اتهام معاونت در مباشــرت در قتل 

پدر دوستش و معاونت در قتل مادر دوستش 
در  شــعبه هفتم دادگاه کیفري یک اســتان 
تهران که ویژه رســیدگی بــه جرایم اطفال 
است به ریاســت قاضی کی خواه و با حضور 

یک مستشار پاي میز محاکمه ایستادند.
در جلسه دادگاه خواهر 13ساله محمد که 
حالا در بهزیســتی نگهداري می شود اعلام 
کرد از برادرش هیچ شکایتی ندارد و گذشت 
می کند؛ ولی از مهدي دیه خواست. پدربزرگ 
مــادري محمد اما براي هر دو متهم قصاص 

خواست.
ســپس دو متهــم نوجوان به تشــریح 

جزئیات ماجرا پرداختند.
محمد گفت: پدر و مادرم اصرار داشــتند 
با مهدي قطع رابطه کنم به همین خاطر من 
و مهدي تصمیم بــه قتل گرفتیم. ما ابتدا به 
مادرم آبمیوه مســموم خوراندیم و وقتی او به 
خواب عمیق رفته بود مهدي دست و پایش را 
گرفت و من با شال او را خفه کردم. چند ساعت 
بعد که پدرم سر رسید به او هم آبمیوه مسموم 
خوراندم. پدرم گیج بود که مهدي شالی را دور 

گردنش پیچید و او را خفه کرد.
سپس مهدي به قضات گفت: محمد به 
من گفته بود اگر پدر و مادرش را بکشیم ارثیه 
خوبی به او می رســد و در کنار هم می توانیم 

زندگی خوبی داشته باشیم.
ســپس وکیل مدافع دو متهــم به دفاع 
پرداخت و گفت: دو متهم پرونده در ســن کم 
دست به چنین کاري زده اند. پزشکی قانونی 
نیز تائید کرده آنها به رشــد عقلی نرســیده 
بودند و حرمت عملی را که مرتکب شــده اند 
نمی دانســتند. از این رو تقاضاي اعمال ماده 
91 قانون مجازات اســلامی را که امتیازي 
ویژه براي محکومان زیر 18 سال قائل شده 

است، دارم.
در پایان جلســه هیات قضایی وارد شور 
شــد و ســرانجام دیروز طبق ماده 91 قانون 
مجــازات اســلامی دو متهم نوجــوان را از 
قصاص معــاف و هر یک را به چهار ســال 
نگهــداري در کانــون اصــلاح و تربیت و 

پرداخت دیه محکوم کرد.

رهایی 2 پسرنوجوان از مجازات مرگ 

کارشناســان پزشــکی قانونی قصور تیم 
درمانی بیمارستان در تزریق مرفین به بیماري 

و مرگ او را تائید کردند.
 به گزارش جام جــم، چندي پیش یکی از 
ماموران کلانتري  112 ابوســعید با بازپرس 
دشتبان، کشیک قتل دادسراي جنایی تهران 
تماس گرفت و از مرگ مشــکوك مردي خبر 

داد. با دستور قضایی جسد او به پزشکی قانونی 
منتقل شــد. این در حالی بــود که ماموران  به 
بازپــرس جنایی اعلام کرده بودند علت مرگ 
این مرد براثر مســمومیت بــا موادمخدر بوده 

است. 
 یکــی از فرزندان وي بــه بازپرس پرونده 
گفت: پدرمان مدتی بود از کمردرد رنج می برد. 

او به پیشــنهاد پزشکی ترامادول مصرف کرد 
تا دردش کمتر شــود تا روز بعد بتواند کمرش 
را جراحی کند. او بــراي کاهش درد کمر قبل 
از عمــل هفــت عدد قرص خــورد اما یکباره 
حالش بد شــده و پدرمان را از طریق اورژانس 

به بیمارستان منتقل کردیم. بعد از چند ساعت 
تلاش پزشکان، او نجات یافت و گفت حالش 
به خاطر خوردن همان قرص ها بد شده است.  
14ســاعت بعد از طریق مسئولان بیمارستان 
با خبر شــدیم پدرمان فوت شــده اســت.  در 

گفت وگو با یکی از پرســتاران متوجه شدیم به 
دلیل کمردرد دوباره پدرم، به وي آمپول مرفین 
تزریــق کرده اند تا بتواند پیش از عمل جراحی 
کمی بهتر شــود.  این کار کادر پزشکی باعث 
شــده بود پدرم دوباره در خواب ســکته کند و 

جانش را از دست بدهد.
 این در حالی بود که پزشکی قانونی هم نظر 

داد در مرگ این مرد قصور  پزشــکی رخ داده و 
آنها نباید آمپول  مرفین را تزریق می کردند. به 
همین خاطر دیروز  ـ سه شــنبه  ـ  این پرونده   با 
توجه  به نبود صلاحیت رسیدگی در دادسراي 
جنایی تهران از این دادسرا به دادسراي جرایم 
پزشکی ارسال شد تا تحقیقات  قضایی در آنجا 

ادامه یابد . 

 مرگ بیمار به خاطر تزریق مرفین
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توسعه .  از  حمایت  صندوق 
روستایی  زنان  کشاورزي  فعالیت هاي 
فعالیت  زمینه هایی  چه  در  مرودشت 
دارد و چه حمایت هایی از زنان کارآفرین 

می کند؟
فعالیت هــاي مــا بیشــتر در حوزه : 

کشــاورزي و دامداري است.تسهیلاتی را 
به سهامداران مجموعه پرداخت می کنیم 
که این تسهیلات باعث ایجاد کسب و کار و 
درآمد زایی می شود.این فضا به سهامداران 
کمــک می کند کــه از نظــر اقتصادي و 
اجتماعی ارتقاء یافته و ســطح زندگی خود 

را بالاتر ببرند. 
تعلق .  کسانی  چه  به  تسهیلات 

می گیرد؟
تسهیلات طبق اساســنامه به زنان : 

روستایی پرداخت می شــود.زنان در ابتدا 
باید عضــو صندوق هاي خُرد روســتایی 

شــوند و از این مســیر به ما وصل شده و 
تسهیلات دریافت کنند.

بر کار کسانی که تسهیلات دریافت . 
می کنند نظارت نیز دارید؟

نظارت باید وجود داشته باشد.شرط : 
اصلی ما براي ارائه تسهیلات این است که 
این وام ها فقط براي کارهاي کشــاورزي 
و دامــداري هزینه شــود.نظارت کامل بر 
فعالیت آنها داریــم و بر چگونگی کار آنها 
و این که تســهیلات به درستی هزینه شود 

نظارت داریم.
رهبر معظم انقلاب امسال را سال . 

نامگذاري  ایرانى»  کالاى  از  «حمایت 
در  نیز  شما  فعالیت هاي  آیا  کرده اند 
زیرمجموعه کالاي ایرانی و تولید ملی 

قرار می گیرد؟
بله ! برخــی روســتاییان تولیداتی : 

را عرضــه می کنند که به «تولید ســالم» 
معروف هستند.این تولیدات فرآورده هایی 
اســت که در حد خانگی و کارگاهی تولید 
می شود و ما مدام بازار عرضه این کالاها را 
رصد کرده و به روستاییان کمک می کنیم 
تــا تولیدات خود را افزایش بدهند.ســعی 
ما این اســت که تولیــدات افزایش یابد تا 
علاوه بر بازار روســتا در بازار منطقه اي و 
شــهري نیز زمینه فــروش محصولات 
روســتایی فراهم شود.این نوع اشتغال هم 

کمک به تولید ملی و هم فروش آنهاست.
در کنار ارائه تســهیلات به زنان روستایی 
کمک می کنیم تا محصــولات خود را به 
فروش برسانند.کمک صندوق ما به زنان 
روســتایی فقط به ارائه تسهیلات محدود 
نمی شــود بلکه آنها را به مراکزي معرفی 
می کنیم کــه علاوه بــر افزایش فروش 
تولیدات خود بتواننــد از امکانات دیگري 
اســتفاده کنند.بازاریابــی و آموزش براي 
تولید محصولات بیشــتر نیز جزو اهداف 

ماست.
روستاییان معمولا خودشان تولید . 

کننده هستند و انتظار نمی رود که خریدار 
محصولات کشاورزي و دامداري باشند، 
اما در سطح شهرها آیا در زمینه فروش 

محصولات موفق هستید؟
بلــه !  صندوق ما به زنان روســتایی : 

کمــک می کنــد که کســب و کار خود را 

گســترش بدهند.به وســیله منابعی که 
در اختیارشــان قــرار می دهیم محصول 
بیشــتري تولید می کننــد و از آن طرف ما 

براي بازاریابی به آنها کمک می کنیم.
زنان روستایی عضو صندوق شما . 

بیشتر چه محصولاتی را تولید می کنند؟
محصــولات تنــوع زیــادي دارد : 

بخصوص در بخش کشاورزي. اما در کنار 
محصولات زراعی، از محصولات تبدیلی 
هم حمایت می کنیــم؛ محصولاتی مانند 
ترشیجات و شــوریجات و... به اینها باید 
فراورده  هاي دامی را نیز اضافه کرد. تلاش 
می کنیم با آموزش، زنان را توانمند کرده و 
تولیدات آنها را از روش سنتی خارج کرده و 
بــه روز کنیم.در بخش گیاهان دارویی هم 
فعالیت هاي خوبی داریم.در زمینه کاشت 
زعفران، پســته، زیتــون و ... تمرکزمان 
بیشــتر شده و هم تسهیلات خوبی در نظر 
گرفته ایم. به سهامداران آموزش می دهیم 
تا در دوره کم آبی که شهرستان مرودشت 
نیز درگیر آن اســت، روش هاي کشت را 
تغییر بدهند تا کمتر آســیب ببینند.کاشت 
زعفران را حدود ده ســال اســت از طریق 
صندوق هاي خُرد شــروع کرده ایم و الان 
به مرحله خوبی رســیده  و باعث شــده که 
زنان با این نــوع کار بتوانند درآمد خانواده 
خــود را افزایش بدهند. البته این صندوق و 

روش هاي  حمایتی آن به زنان سرپرســت 
خانواده هم کمک  کرده تا مایحتاج زند گی 

خود را تامین کنند.
مطرح .  زیاد  روزها  این  نکته اي 

می شود، کیفیت کالاهاي ایرانی و حتی 
بسته بندي آنهاست. آیا در زمینه ارتقاى 

این دو مورد هم فعالیت دارید؟
در بخــش کشــاورزي کیفیــت : 

محصولات داخلی مطلوب است و تلاش 
بایــد روي تامین میزان محصول مورد نیاز 
کشور متمرکز شود اما در زمینه محصولات 
تبدیلی دامی و کشاورزي هم باید به کیفیت 
و هم بســته بندي دقت و نظارت بیشتري 
شود.البته در هر دو زمینه نیازمند مقدماتی 
هستیم که مهم ترین آنها آموزش است. ما 
تاکنون برخی از آموزش ها را به سهامداران 
داده ایــم اما هنوز هم جاي کار زیاد اســت 
و می توان بــه کمک وزارت بهداشــت، 
وزارت صنعت و معدن یا سازمان استاندارد 
آموزش هاي لازم را بــه تولید کننده هاي 
کوچک داد تــا آنها بتواننــد محصولی با 
کیفیت بهتري را بــه بازار عرضه کنند که 
ایــن موضوع دقیقا زیر مجموعه حمایت از 

تولید ملی قرار می گیرد.
شهرستان هاي .  در  خُرد  تولیدات 

کوچک می تواند آنقدر وسیع شود که در 
سطح کشور عرضه شده و مورد استقبال 

مردم شهرهاي بزرگ قرار گیرد؟
بله! صنایع کوچک زود بازده هستند : 

و اگر از آنها حمایت شــود تاثیرات زیادي 
روي موقعیــت اقتصادي و اجتماعی افراد 
دارد.دو نکته مهمی که در این راستا اتفاق 
می افتد یکی این اســت با افزایش سطح 
درآمد روســتاییان جلــوي مهاجرت آنها 
به شهرها گرفته می شــود. از طرف دیگر 
بســیاري از تحصیلکرده هاي دانشگاهی 
متعلق به روســتاها هســتند کــه بعد از 
فارغ التحصیلی کاري مرتبط با رشته خود 
در شــهرها پیدا نمی کنند و اگر شرایط کار 
کشــاورزي در روستاها فراهم باشد آنها به 
زادگاه هاي خود برمی گردند و به کشاورزي 
می پردازند همچنان که در روستاهاي شهر 
ما گلخانه هاي کوچک و بزرگ راه اندازي 
شــده و جوانان روســتایی زیادي مشغول 
بــه کار شــده اند.حمایت از تولیدات ملی 
بخصوص در حوزه کشــاورزي و دامداري 
کمک زیادي به اشتغال می کند.بازارهاي 
محلی زنجیــره اي می تواند کمک زیادي 
به فــروش محصولات روســتایی کند.
فرمانداري هــا، شــوراها و دهداري هــا 
می تواننــد بــا روش هــاي مختلــف از 
تولید کنندگان روســتایی حمایت کرده و 
کار و فــروش آنها را با روش هاي جدیدي 
مدیریت کرده و به توســعه پایدار روستاها 
کمک کنند.یکــی از این روش ها تجمیع 
بازار چند روستاســت که می تواند کمک 
زیادي بــه افزایش فــروش محصولات 
روســتایی کنــد. واقعیت این اســت که 
روســتایی ها به کمک هاي مالی و حمایت 
بــراي عرضه محصــولات نیازمند توجه 

بیشتر دولت هستند. 

پلک احساسحدیث روز

اوقات شرعی

پیامبر اسلام (ص): خیر دنیا و آخرت با دانش است و شر دنیا و آخرت با نادانی 
بحارالانوار

من اگر نیکم و گر بد، تو برو خود را باش 
هر کسی آن درود، عاقبت کار که کشت 
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برف بهارى در ارتفاعات تالش 

پیش بینى آب و هوا / پنجشنبه

کرمانهمدانشهرکردسمنانسارىبیرجندارومیهتهران

12/192/1612/295/1113/205/184/1812/27

یک عکس، یک متن
 موشک پرانی

ژاپنی ها 
رویترز با انتشــار عکسی نوشت: 
کارمندان تازه استخدام شده شرکت 
هواپیمایی ژاپن، در مراســم معرفی 
و شــروع نخســتین روز کارشــان، 
موشــک هاي کاغــذي به ســوي 

آسمان پرتاب می کنند.

استقبال از آب خوردن مار

بتازگی یک زن جوان اهل تگزاس آمریکا با نام «تیلور نیکول دین» ویدئوي جالبی 
از لحظه آب خوردن مار خانگی خود منتشــر کرده اســت. این ویدئوي 14 ثانیه اي که 
28 مارس در توییتر منتشر شده تبدیل به ویدئویی پربازدید در این شبکه اجتماعی شده 
است. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، در این ویدئو این مار خانگی که «سلیا» نام 
دارد با زبان خود از یک ظرف آب می نوشد. انتشار این ویدئو موجب شد تا برخی دیگر 

از کاربران نیز ویدئو هایی از لحظه آب خوردن مار خود منتشر کنند.

 موبایل 45 ساله شد
ســوم آوریــل 1973 بود که 
موتــورولا نمونــه اولیــه موبایل 
DynaTAC را رونمایــی کــرد 
کــه آن روزها معروف بــه «پاره 
آجــر» شــد و جالب ایــن بود که 
حتی تا 10 ســال پــس از آن نیز 
استفاده می شــد و جالب تر این که 
 FCC /کمیسیون ارتباطات فدرال
در سپتامبر 1983 آن را مورد تایید 

رسمی قرار داد. به گزارش خبرآنلاین،  قیمت DynaTAC  آن روزها 3995 دلار بود 
کــه اگر قرار بود امروز آن را بخریم باید 9184 دلار پرداخت می کردیم.موبایل مذکور 

25 سانتی متر طول و 907 گرم هم وزن داشت. 
موتورولا که این روزها دست چینی هاست با فرارسیدن چهل و پنجمین سال تولد 

موبایل، تا 150 دلار گوشی هاي خود را با تخفیف عرضه کرده است.

امروز در تاریخ

الحق والانصــاف در این ایام ماضیه 
تعطیلات نوروز سیرتماشاي این سریال 
پایتخت نمی شــدیم. چــه ملعبه ها که 
نمی کنند این نقی و ارســطو و بهتاش و 
فهیمه و ســارا، نیکا و غیــره بابا پنجعلی 
را هم که بالکل عاشــق می باشــیم. به 
قدري شیفته تماشا شده بودیم که سپرده 
بودیم به خشــایار ساعات تکرار آن را نیز 
استخراج کرده ساعت کوك کرده مجددا 

نظاره کنیم .
خشــایار عارض شــد که این سري 
پنجم ســریال اســت. قصد داریم زنگ 
بزنیم صداوســیما بدهیم یک بســته از 
قســمت هاي قبــل این ســریال را هم 
بفرســتند بــه محضر همایونــی مان و 
همان طــور که تتمه اجیل شــب عید را 
می شــکنیم، بنشــینیم به تماشا و خنده. 
عجایب صنعتی اســت این تلویزیون که 
گاه چنان جذاب اســت که ملتفت نباشی 
می بینی ساعت ها نشســته اي و از کار و 
زندگی افتاده اي. اما حکایت این پایتخت 

امریســت علی حده. یک خانواده ایرانی 
مازندرانی با همه ریزه کاري هاي رفتاري 
الحــق که چه خوش به تصویر کشــیده 
شــده اند. دایرکتور چه خوش به این نکته 
پی برده که رعیت جماعت از نصیحت رو و 
گلدرشت فوق النهایه منفور است و به هیچ 
طریق من الوجوه توي کتش نمی رود. نیز 
ملتفت اســت که رعیت معصوم نبوده و 
خواســته ناخواسته عیب هایی هم داشته 
و شخصیت هاي این ســریال هم از این 

خصیصه برخوردار هستند .
 البت ناگفته نماند گل بی عیب خداوند 
متعال اســت و این ســریال هم این گونه 
نیســت که مبري از هر گونه عیب و نقص 
بوده اهل فن و متخصصان سینما توگراف 
است و علی ایحال دست مریزاد می گوییم 
به تمامی دســت اندرکاران و بازیگران و 
کسانی که دســت در دست هم گذاشته 
و توفق کردند بر این که ســاعاتی خوب و 
خوش و واقعی و قابــل باور در ایام نوروز 

براي رعیت به نمایش در آورند.

در ذکر خیر پایتخت پنج ادام االله تولیده... 

راپورت هاى میرزا ادریس 

جزو ده زن برتر کارآفرین است که سال گذشته از سوي دولت 
معرفی شــدند.اما خودش می گوید گسترش صندوق حمایت از 
توســعه فعالیت هاي کشاورزي زنان روستایی مرودشت حاصل 

تــلاش 1200 زن کارآفرینی اســت که عضو این 
صندوق هســتند و به او اعتماد کرده و مدیرعاملی 
صنــدوق را بــه او ســپرده اند.معصومه مکرمی 
می گوید: زنان روســتایی عضو صنــدوق آنقدر با 
انگیزه و خوب کار می کنند که او و دیگر مســئولان 
صنــدوق را وامی دارند تا اعتبارات بیشــتري براي 
صندوق جذب کنند تا بتوانند تسهیلات بیشتري در 

اختیار زنان روستایی قرار دهند تا جامعه روستایی کشور پیشرفت 
کند.مکرمی می گوید: کار روي اشتغال زایی گروهی در روستا ها 
را نیز شروع کرده اند که نتیجه یکی از این فعالیت ها،کارگاه هایی 

اســت که لباس هاي یکبار مصرف بیمارستانی تولید می کنند.
این کارگاه ها در روســتاهایی دایر شــده که درگیر خشکسالی 
شــدید هســتند و دیگر نمی توان در آنجا کشاورزي و دامداري 
کرد.مکرمــی از طریق صندوق هــاي مادر که 
در تهران اســت براي گروهی از زنان سرپرست 
خانوار، وام بلاعوض تهیه  کرده و آنها توانسته اند 
مزرعــه پــرورش بوقلمون دایر کننــد و در این 
زمینه بــه موفقیت هایی دســت یابند.صندوقی 
کــه مدیریت آن به عهده مکرمی اســت حتی با 
صنــدوق بین المللی «فائــو» نیز همکاري هاي 
داشــته و توانســته براي برخی زنان کارآفرین روستایی از این 
صندوق وام دریافت کند. با مکرمی هم صحبت شدیم تا برایمان 

از نقش روستاییان در حمایت از تولید ملی بگوید. 

حمایت از تولید روستایی، مهاجرت به شهرها را کاهش می دهد
کافه  میرداماد با معصومه مکرمی یکی از زنان برتر کارآفرین در سال 96  
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خبرچین/ مرورى بر مهم ترین اخبار دیروز
 خوش رقصى شاهزاده سعودى براى صهیونیست ها

  همین طور که سریال هاى نوروزى تلویزیون دارند یک به یک به قسمت آخر 
مى رســند و تکلیف همه قسمت هاى گذشته به مرور روشن مى شود، وضعیت خیلى از 

مسائلى که در سال 96 به عنوان شایعه مطرح بود هم دارد یکى یکى معلوم مى شود.
  یکى از این مســائل تلگرام است که بالاخره پس از آنکه معلوم شد چه خوابى 
براى اقتصاد ایران دیده، حتى رئیس جمهور هم تاکید کرد که باید انحصارش شکسته 
شــده و از پیام رسان هاى دیگر استفاده شــود. به این ترتیب حالا روحانى خودش به 

موافق فیلتر تلگرام تبدیل شده، هرچند توصیه کرده «نباید کام مردم را تلخ کرد!»
  یکى دیگر از موضوعاتى که دارد تکلیفش روشــن مى شــود مساله استعفاى 
شــهردار تهران است. از جلسه امروز شوراى شــهر پایتخت، اول خبر رسید که شورا 
استعفا را قبول نکرده و گفته «بیمارى که نشد دلیل استعفا!» اما بعد زمزمه هایى دهان 
به دهان چرخید که حاکى از آن بود که شورانشــینان نه تنها اســتعفا را قبول کرده اند، 
بلکه سرپرست هم براى شهردارى برگزیده اند. این خبر هم البته تکذیب شد اما هرچه 
بود حالا مشــخص شد که نجفى به دلیل بیمارى دیگر نمى خواهد یا نمى تواند سکان 

شهر بزرگى مانند تهران را در دست بگیرد.
  و در نهایت، حرف هاى دیروز بن سلمان، ولیعهد بانمک سعودى هم خواندنى 
است که ایرانى ها را با «هیتلر» مقایسه کرده و کلى براى اسرائیل خوش رقصى کرده 
اســت! این بنده خدا از بس کم تجربه اســت، نمى داند وقتى کلى باج چند صد میلیارد 
دلارى به ترامپ جانش داده، دیگر نیازى نیســت براى تائید ســلطنتش بر عربستان، 

اینقدر خودش را براى اسرائیل شیرین کند!

مردم ویتنــام با وجود فقر، درد، رنج و 
جنگ هاي پی در پی، سلیقه هنري و حس 
ظریف و عشــق خود بــه زندگی را حفظ 
کرده اند. آنان به صنایع دستی و هنرهاي 
محلی شهرت دارند. هنر آماده کردن غذا 

نیز یکی از مهارت هاي آنهاست.
به گــزارش تابناك،  خشــک کردن 
مواد غذایی، یکی از رســوم سنتی مردم 
در اســتان Tay Ninh ویتنام است. یک 
عکاس 42 ســاله با گرفتن عکس زنان 
و مردان ویتنامی پرداخته که ســبدها و 
تورهایــی را روي زمیــن پهن کرده اند و 

برنج هــاي رنگی، ســمولینا و غذاهاي 
بومی خود را بر روي آن خشک می کنند. 
این مواد غذایــی به رنگ هاي قرمز، زرد 

و سبز هستند.
کارگران در فعالیت مســتمر سه روزه 
و بــا برگرداندن مواد غذایی جلوي آفتاب 

آنها را خشک می کنند. 
خشــک کردن مــواد غذایی یکی از 
روش هاي مرســوم در بیشتر کشورهاي 
جهان اســت که قدمت آن در خاورمیانه 
و آســیا به 1200 ســال پیــش از میلاد 

مسیح(ع) بازمی گردد.

خشک کردن غذا در ویتنام  

محققان ماشــینی ساخته اند که افکار 
انسان را به صورت متن نمایش می دهد.

به گزارش مهر، محققان در دانشــگاه 
کالیفرنیــا یــک ماشــین خــارق العاده 
ساخته اند که می تواند افکار کاربر را به طور 
لحظه اي ترجمه کرده و آن را به شکل متن 

نمایش دهد.
 آنها ادعا می کنند این ماشــین با تعبیر 
اصــوات صدادار و بی صدا در مغز می تواند 

افکار را با صحت 90 درصد نمایش دهد.
 محققان معتقدند این ماشین در آینده 
به بیمارانــی کمک می کند که نمی توانند 

صحبت یا حرکت کنند.
ماشــین مذکور ترکیبــی از اصوات 
صدادار و بی صدا را که هنگام جمله سازي 
در مغز اســتفاده می شــود، ثبت و تحلیل 
می کنــد. همچنین این جملات را با توجه 

به ســیگنال هاي عصبی تعبیر و در مرحله 
بعد به متن تبدیل می کند.

دیویــد مــوزس محقق ارشــد این 
پــروژه می گوید: تاکنــون هیچ تحقیقی 
طبقه بنــدي واقعی جملات براســاس 
سیگنال هاي عصبی را نشان نداده است. 
با توجه به عملکرد ماشــین و ظرفیت آن 
براي گسترش می توان به جرات ادعا کرد 

به عنوان یک پروتز کلامی کاربرد دارد.
البته کارشناســان نگران آن هســتند 
که این دســتگاه به طــور تصادفی افکار 

مخفیانه فرد را فاش کند.

ماشین تایپ افکار ساخته شد 

یک شــرکت ژاپنی با استفاده از 
فناوري منحصر به فــرد خود موفق 
به عرضه سوشــی هایی شــده که با 
اســتفاده از فناوري چاپ ســه بعدي 
تولید می شوند و کیفیت بسیار بالایی 

دارند.
به گــزارش مهر، شــرکت اوپن 
میلز کــه این فنــاوري را ابداع کرده 
می گوید چاپگرهاي ســه بعدي این 
شــرکت قادر به تولید سوشی هاي 8

بیتی هستند. شــرکت یادشده قصد 
دارد از این طریــق تغییراتی بنیادین 
در شیوه تولید و توزیع غذاي انسان در 

سال هاي آینده ایجاد کند.
اگر چه در سال هاي اخیر استفاده 
از چاپگر ســه بعدي براي تولید انواع 
گوشــت، بســتنی و حتی میوه هاي 
ترکیبی متداول شده، اما سوشی هاي 
تولیــدي اوپن میلز را می توان با دقت 
چنــد میلیمتر طراحی کــرده و براي 
افزودن مواد غذایــی مختلف به آنها 

برنامه ریزي کرد.

در چاپگر ســه بعدي تولیدي این 
شــرکت از یک سیستم تولید سوشی 
مبتنــی بــر آب براي افــزودن انواع 
طعم دهنده ها، مواد غذایی و افزودنی 
و حتی رنگ اســتفاده می شــود و لذا 
نتیجه کار سوشی هایی بسیار متنوع و 
خوش طعم است. اوپن میلز می گوید با 
ارتقاي این فناوري در آینده غذاهایی 
با طعم، بافــت، رنگ ها، افزودنی ها و 
ابعاد بســیار متنوع تولید می شوند که 
نظر همگان را تامیــن خواهند کرد. 
در چاپگر ســه بعدي این شــرکت از 
یک بازوي رباتیک هم براي افزایش 
دقت فرآیند تولید سوشــی اســتفاده 

شده است.

تحقیق جدید نشــان می دهد رژیم 
غذایی فاقد گوشــت قرمــز می تواند 
بــه زنان در کاهش ریســک یک نوع 

سرطان روده کمک کند.
به گزارش مهر، یافته ها نشــان داد 
افرادي که به طور مرتب گوشــت قرمز 
می خورند در مقایسه با افرادي که رژیم 
غذایی بدون گوشــت قرمــز دارند در 
معرض ریسک بالاتر ابتلا به سرطان 
دیســتال کولون قرار دارند؛ دیســتال 
کولون بخش انتهایی روده اســت که 

مدفوع در آن تجمع می یابد.

«دي یگو رادا فرناندز»، سرپرست 
تیم تحقیق از دانشگاه لیدز بریتانیا، در 
این باره می گوید: «تاثیر انواع متفاوت 
گوشــت قرمز و الگوهاي رژیم غذایی 
بر محل ســرطان یکی از بزرگ ترین 
چالش هــاي مطالعه رژیــم غذایی و 
سرطان کلورکتال (راست روده) است.» 
در این مطالعه، داده هاي32/147 زن از 
اسکاتلند، ولز و انگلستان مورد بررسی 

قرار گرفت.
فرنانــدز در ادامــه می افزایــد: 
«مطالعه مــا تاکید می کند که اهمیت 
رژیم غذایی براي افرادي که ســابقه 
ســرطان کلورکتال در خانواده شــان 
دارند یا می خواهند از ابتلا به ســرطان 
پیشــگیري کنند بیشــتر مدنظر قرار 
گیرد.» مطالعات چندین فاکتور از جمله 
مواد شیمیایی تولیدشده به هنگام پخت 
گوشت قرمز در دماي بالا و وجود مواد 
نگهدارنده نظیر نیترات در گوشت هاي 
فرآوري شــده را در وجــود این رابطه 

دخیل می داند.

 

 

سوشی 3بعدي 
به بازار آمد 

خطر گوشت قرمز 
براي زنان

انگلیس به منظــور حفاظت از فیل ها 
شدیدترین ممنوعیت ها در جهان را براي 

فروش عاج این حیوانات اعمال می کند.
به گزارش ایســنا، وزیر محیط زیست 
انگلیس گفت: قرار اســت ممنوعیت هاي 
جدي و شدیدي در حوزه فروش عاج فیل 
اعمال شود تا این حیوانات براي نسل هاي 

بعدي نیز حفظ شوند.
به گفته وزیر محیط زیســت انگلیس، 
اعمــال این قوانیــن در برگیرنده تمامی 
محصولات تولید شده از عاج فیل است تا 
با تجارت غیرقانونی این کالا مقابله شود.

اعمال ایــن ممنوعیت ها بــه دنبال 
انجام نظرســنجی عمومی در مورد مقابله 

با تجارت عاج فیل مطرح شد که بر اساس 
آن 88 درصد از 70 هزار شرکت کنندگان 

موافق اجراي این ممنوعیت ها بودند.
همچنین گفته شــده افــرادي که از 
قوانین جدیــد پیروي نکنند بــا حداکثر 
مجــازات روبرو می شــوند که شــامل 
پرداخت جریمه یا پنج سال حبس خواهد 

بود.
فعالان محیط زیست معتقدند هر سال 
حدود 20 هزار راس فیل کشتار می شوند تا 
عاج آنها مورد استفاده قرار گیرد و بنابراین 
کاهــش تقاضاي جهانی بــراي عاج این 
حیوانــات می تواند اقــدام مهمی در روند 

پایان بخشیدن به تلف شدن آنها باشد.

محافظت از عاج فیل در انگلیس 
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